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ADVENT A VÁNOCE



PRVNÍ NEDĚLE ADVENTNÍ

Doba bez Boha

Kněží přistupují k oltáři ve fialovém rouchu kajícnosti. Je doba
adventní; bez gloria. Advent je doba před Kristem! Doba bez
Krista! Doba židovstva. Ale též hrozná, chladná, čtyřtisteiletá n0c
pohanství bez světla; ledová doba světových dějin.

Kdysi: byla období radostné víry, kde se mohlo zdáti věcí ne
přirozenou, když liturgie (bohoslužba) uprostřed křesťanství mlu
vila o době bez Krista; za jasného dne o noci; u cíle o bídě bez
Boha. A volala po tom, jenž přujíti měl, jejž však měla ve vroucí
lásce.

Dnes tomu je jinak. Dnes nejen advent slavíme. Dnes aďvent
Je. Doba nového, směle svou hlavu pozvedajícího pohanství. Doba
bez Boha. Doba bez Krista. Světový teploměr klesá na nulu. /de
me vstříc nové ledové době světových dějin, ač-li už v ní nesto
Jíme.

Pohanství Je velikou, nepopiratelnou sociální skutečností našich
ďnů. Popatříme-li na svět, vidíme nápadnou podobnost mezi ny
nějším postavením Církvea jejím postavenímvprvních stoletich.
Cirkev existovala, byla. Byli křesťané. Byli papežové, biskupové
kněží, věřící. Třeba si jenom přípomenouti známé slovo Tertul' ia
novo: »Oď včerejška Jsmeteprve a všecko Jsme vám Již naplnili:
města, ostrovy, tvrze i tržiště. Jenom chrámy jsme vám Ještě
ponechal. « Miliony křesťanů obývaly tenkrát svět. Ale svět sám
zůstával pohanským. Světem bez Boha.

Cínkev byla za času římských císařů ještě mocí čistě duchovní,
která nebyla zakořeněna. Nemě“lz žádné společenské vážnosti.
žádného hlasu v radě knížat. Nedávala městům svůj ráz. Ducn
Její nepanoval nad říšemi.Nebyla duší zákonů a veřejných mra
vů. Její nejvyšší hlava, papež, bydli! dole v katakombách a pod
pisoval své výnosy vlastní krví.

Křesťanébyli tu a tam rozptýlenýmr individuy, jedinci, jednotliv
ci, ale nebyli společností. Svět by! pohanský; byl světem bez Boha.

Jak je tomu dnes? Cínkev existuje. Mluví se o 300 milionech
katolíků, o 300.000 kněží. Země je poseta domy Božími a díly
karitativními. Žijeme. Rosteme. A poněvadž nezáleží jenom na
počtu, málme ve všech zemích, ve všech stavech a třídách a stup
ních lidského věku hrdimy ctnosti, apoštoly, mučedníky, svaté.
Ale přesto, odeziráme-li od výjimek, nejsme moderní společ
nosti, tvůrci a nosiči nového lidství a jeho kultury. Všeobeoně
vzato, zase odezírajíce od výjimek, jsme v celém světě jenom
rozptýleným: katoliakými jednotlivými bytostmi, diasporou.



Svět jako celek, společnost lidská jako -taková, moderní lid
stvo ve svých karakteristiokých vztazích a projevech neni kato
tické, není křesťanské, je pohanské. Je světem bez Boha. Pius
IX. přeď 70 roky, o Neposkvrněném Početí 1864, ve svém syllabu
odsoudil to, co se nazývá moderním duchem, moderními svobo
dam:, moderní civilisací, že to je se zásadami katolicismu nesluči
telné. Moderní ústavy nejsou duchem z jeho ducha. Moderni zá
koniky jsou potřísněny propouštěcími listy pro rouhačství a ne
pravosti. Sněmy, parlamenty neuznávají práv Božích. Evropští
národové jsou buďto liberální nebo heretičti (bludařští)nebo schis
matičtí (rozkolní). |

Ještě roku 1925 dne 11. prosince měla Fides intrepida v Římě,
Pius XI., přes všecky své veliké úspěchy diplomatické odvahu
říci: »Morem naši doby, morem, který dnes naplňuje lidskou
společnost, je tak zv. laicismus se svými bludy a se svými bezbož
nými cíli.« A “aicismus je jenom jiné slovo pro sociální bezbo
žectví. Svět je bez Boha. Moderní společnost jako taková oficiálně
Boha nezná. Je pohanská. Novopohanství je velikou, nepoprratel
nou sociální skutečností našich dnů.

A pohanství je nerozum. Pohanství je náboženstvím, nábožen
stvím sice negativním, ale přece náboženstvím, protože věří. No
vopohanství, prohlašující se pro odstranění všech článků víry, má
své credo Jako my. Dvanáct článků víry jako my, am více ami
méně. Rozdíl mezi novopohanstvím a katolicismem: spočívá prostě
v tom, že všude tam, kďe my řikáme »ano«, ono tvrdí »ne«.

První článek tohoto pohanství zní: »Věřím, že není vůbec
Boha, všemohoucího stvořitele nebe 1 země.« To je jeho celá tak
velebená věďedkost! Tvrdí. Tvrdí drze. Tvrdí opět a opět. Ale
tvrdi tak, že mkďy nepodává ani stinu důkazu pro své tvrzeni.
Přijímá prostě za pravdu. Věří.

Pohanství Je prohlášení úpadku lidského rozumu. Katolicismus
myslí. Jsem katolíkem, protože mám rozum. Též bluď myslí. Myslí
sice nesprávně, ale přece alespoň myslí. Pohanství však, staré am
nové, již nemysli. Nepovznáší se nad zvíře. Konstatuje, zjišťuje
prostě svými smysly jisté materiální, hmotné skutečnosti, ale ne
nalézá žádných příčin té skutečnosti. Nezná otázek »odkuď« a
»kam«, proto ani žádné odpovědi. Pohanství nepřemýšlí. To je
bankrot lidství.

Dubois-Reymond jménem těchto lidí upřímně vyznal: »Ignora
mus et ignorabimus. Nevíme a nebudeme věděti.« Moderní po
hamství, které nedovede ze světa skutečností domysliti se nej

vyšší příčiny, stává se nerozumem a žalmista proto vším právemdo památníku bezbožcům: »Blázen říká v duchu: Není
Boha.« (Žalm 13, 1.) Pohanství je nerozum.

Pohanství je sociální a národnostní zločin. Pohanství nezůstává
omezeno na svět náboženských idei. Podstatná radikální negace,
jakou pohanství je, postupuje od popírání nejvyšší bytosti, této
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fundamentální pravdy, dále kupředu ©až k popírání všech na
tomto základě spočivajících mravních a sociálních pojmů.

S neodolatelnou a nemilosrdnou logikou strhuje pohanství, po
dobno bystřině,která se valí s hor, v nížinách všeckos sebou. Ná
boženská revoluce přecházi v morální, morální v politickou a
sociální. Kdo popírá Boha — žádá-li toho jeho prospěch a má-li
k tomu moc — musí se státi zločincem na národě i na společnosti.

Ne všichni bezbožchstanou se sociálními zločinci, jak samo se
bou se rozumí. Předně, protože nejsou všichmi logicky důsledným:
revolucionáři; za druhé, protože k tomu nemají všichni chuti,
a za třetí, protože nejsou všichni k tomu dosti vychytralí a směli.
A'e v přirozenosti věci vězí, že bezbožnost vede k nesvědomitosti
a nesvědomitost k bezzákonmosti, matce anarchie ©a revoluce,
k bezvládí a ke vzpouře.

Dnes jde o všecko, neboť zítra může všecko zachvátit oheň. Kdo
chce svět zachránili od světového požáru, musi svět chrániti od
žhářů. Ale otcem sociálního a politického paličství země, nepří
telem: všech národů a nepřítelem lidského pokolení je moderní
bezbožectví, novopohanství, které vzrostlo v intennacionální, me
zinárodní nebezpečí, novopohanství ve všech svých formách, svět
bez Boha a proti Bohu. omuto světu bez Boha a proti Bohu
musíme opověděti neúprosné nepřátelství. Až do zničení. Církev,
stát ispolečnost. Být: nebo nebýti, o to jde pro tyto „všecky tři.
Buď ony zniči to bezbožectví, nebo bezbožectví zničí je.

Jest čas ze spánku povstat! Kéž by všichni, kdož mají bdiít,
skutečně bděli. Kóž by ti, kdo mají jednati, opravdu jednali. Než

bude pozdě. Ale ať si bdí nebo jednají, medy nesmějí zapomenouti: »Nestavi-li Hospoďin domu, marně se lopotí, kteří jej sta
vějí. Neostříhá-li Hospodin města, nadarmo bdí, kdo je hlidá..
(Žalm 126, 1.)

Svět bez Boha bude přemožen jenomsvětem, který jde s Bohem;
svět Bohu odcizený, stavějící se proti Bohu, jenom světem, který
se modlí. Bratři, modlete se! Neboť jest veliká úzkost mezi ná
rody pro zběsilý hukot a příboj moře a lidé budou tonouti stra
chem a očekáváním těch věcí, které přijdou na veškeren okrsek
zemský.

DRUHÁ NEDĚLE ADVENTNÍ

Bída a pomoc o zimě

Lidstvo je memmocno,velice nemocno. Palčivá horečka vře a pálí
v jeho útrobách. Tou horečkou je sociální nenávist. Nenávist ma
lých k velkým a velkých k malým. Nenávist hubených k tučným
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a tučných k hubeným. Nenávist plačících k smějícím se a smějí
cích se k plačícím. Horečka sociální nenávisti nevystupuje všude
stejně prudce. Ne všude projevují se předzvěsti revolučního otře
su, smrtelné škubání a trhání společnosti. Ale nemi ani dílu svě
ta, ani země ani národa, kde by tlakoměr neukazoval na tuto
epidemickou a nakažlivou horečku.

Spočívá to v přirozenosti věci, že horečka sociální nenávisti
stoupá, když teploměr ovzduší klesá a když chudí lidé mrznou.
Svého nejvyššího stupně dosahuje obyčejně v zimě. Zimní bída
a zimní pomoc mohou sa dnes státi osudovou otázkou lidstva. Lid,
který hiadoví a mrzne, může se státi za nynějších poměrů snadno
státu nebezpečným, podoben šilenci, který s hořící pochodní pobíhá
v pradhárně. Vlády se sice všemožně činí, aby toto nebezpečí za.
žehnaly, ale spoléhají více na ranhojičstvi, chirurgii, než na
vnitřní léčbu; více na operování než na uzdravování. Ale zlo
světové krise Je vice vnitřní než hospodářské.

Smrtelné onemocnění lidské ©společnosti ©dlužno ©odvodit:
odtuď, že se jí nedostává dvou nejdůležitějších sociálních
ctnosti, ctnosti sociální lásky a ctnosti sociální trpělivosti. Sociální
fáska má sílu vyléčit: velkou část světové krise; sociální trpěli
vost dává sílu, tu část světové krise strpěti, snésti, kterou odstra
nitr nelze. A Církev, jako duchovní moc, je s to, aby národůn:
opět vštipila obě tyto otmosti,bez nichž se právě svět octl na po
kraji propasti. Ctnost sociální lásky a ctnost sociální trpělivosti.
Ty obě lidstvu opět vrátiti, v tom se zakládá podstata duchovního
úkolu zimní pomoci, jak ji má Církev rozluštiti.

První úlohou morální pomoci v zimě jest: oživiti půvoďní křes
farskou kdeu o rovnoprávnosti chudých. Nikdo této myšlence ne
propůjčil ostřejšího, skoro bychom řekli radikálnějšího výrazu než
su. Jakub v oné epištole, z které si zakladatel protestantismu před
400 roky učinil známý posměch jako z epištoly »slaměné«. V druhé
kapitole, kterou možno označit: jako klasioký manifest křesťanské
nauky o rovnoprávnosti, apoštol napomníná:

»Bratři, nemějte víry ve slávu Pán2 našeho Ježíše Krista (ve
spojení) se stranictvím. Neboť jestliža by vešel do shromáždění
vašeho muž se zlatým prstenem v rouše nádhemném, a vešel by
též chudák v rouše ošumělém, a jestliže byste pohlédli na toho,
jenž jest oblečen v roucho nádherné, a řekli by:te mu: »Ty posaď se
pěkně tuto,« — a chudákovi byste řekli: »Ty stůj tamto nebo se
posaď u mého podnoží,« — zdaliž jste nepřišli v pochybnost sami
u sebe a nestali se soudci s myšlenkami zlými?

Poslechněte, milovaní bratři moji, zdaliž Bůh nevyvolil chudých
pro tento svět za bohatce ve viře a za dědice království, které byl
slíbil těm, kteří ho milují? Ale vy jste chudého zneuctili.« (2, 1-8.)

To je to nové, radikální, neslýchané a skoro bychom řekli tv
revoluční, s čím nové křesťanství předstoupilo před známou
dvojtřídní teorii starého pohanství: U Církvi nebylo ani pánů
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k otroků, ani občanů prvé a druhé třidy, ani privilegovaných
a proletářů, nýbrž toliko bratři a sestry. V Církvi proto
nebylo dvojího práva a dvojích povinností. Nebyso jiné
evangelium a jiná morálka pro těch hořejších deset tisíc, a jiné
evangelium a jiná morálka pro nízké davy. Křesťanství sice
vždycky energicky zdůrazňovalo rozdílnost stavů a nutnou po
třebu autority, protože ©křesťanství věří v organické rozčlenění
lidské společnosti, ale ono též vždycky s touž rozhodnosti hlá
salo osobní rovnoprávnost nemajetných a majetných.

To je ta křesťanská sociální teorie. Taková také byla pv
dlouhou dobu i křesťanská prakse všude, kde zkvétala živá víra,
takže se prstem ukazovalo na křesťany a říkalo se: »Vizte, jak se
vespolek milují!« Ale v té míře, v jaké byl z veřejného života
zatlačován cínkevní vliv, vyvíjela se kapitalisticky socialistiaká
dvoutřiďdní teorie a s dvoutřídní teorií vzájemné napětí, nmedů
věra, nevážnost a nepřátelství mezi bohatými a chudými. Utvo
řilo se jakési chladné ovzduší, nevraživá atmosféra £ mezi lid
mi téže víry. Nastal mezi:nimi mráz. Posléze se dostavila stude
ná, ba ledová sociální nenávist.

Třídní nenávist se všemi svými následky. Teploměr vzájem
ného hodnocení klesl na nulu.

Světová ©duchovní temperatura, hřejivá vroucnost nemůže
stoupat pouhými materiálními prostředky, chlebem, uhlím a odě
vem. To dovede jenom slunce — Kristus. Nejlepší, nejradikál
nější pomoc v zimě jest: „zapudit, zahnat mravní zimu vřelostí
všeobecné bratrské lásky, jež vyzařuje ze slunce-Krista. Jakmile
začne zase mizeti pověra o lidech dvou tříd, jako před 1900 ro
ky, zmizí také chlad a nedůvěra mez: bohatým a chudým. Zimu
ustoupí mírnému podnebí. Zase se oteplí. — Dnešní pomocné
akce stanou se zbytečnými, protože z majetných bude vyzařovati
tolik blíženské lásky a tolik spravedlnosti, že takřka nikdo nebude
»mrznouti«. Bartoloměj Holzhauser jmenuje příští periodu cír
kevních dějin Philadelphia — bratrská láska. Je to perioda, ob
dobí, kdy budou už jenom jedni lidé, bratři a sestry v Kristu.

Při otázce »bída a pomoc v zimě« nesmí se očekávat všecka
spása od návratu hřejivé bratrské lásky do vyšších sfér. U ny
nějštm světovém řádě nikdy se znova nepodaří ideální sociální
politice a živému křesťanství zjednati ráj absolutního Stěsti a
blaha. Co tkví v pojmu »zima«, to sice můžeme zmímit, ale ni
kdy toho neodstraníme nadobro. »Chudé máte vždycky s sebou«
(Jan 12, 8) praví ten, který má rozhled po všech budoucích vý
vajích. Nebude tedy nikdy. taková doba, kdy bude všecka trpěli
vost zbytečná. Mluví-li se o pomoci v zimě, bude proto vždydky
ještě chuďas musit nemálo pomáhat sám sobě osobně

Existuje americká sekta, která se jmenuje »křesťanská věďa«.
Tato křesťanskávěda si chce Jistým způsobem nábožné sugesce bi
du odmyslit.'"To je sebeklam. Nemohu přece sebevětší nábožností
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zimu, ať fysickou nebo morální, přes noc přeměnit v kvetoucí
jaro. Zlo na světě je skutečnost, hmotné zlo; bída a zlo mravní
— je hřích. A světová bída je světovou. záležitostí. Všecko
blouznění »křesťanské vědy« nedovede je odmyslit. Ale když
jsme to zjistili, připojujeme ihneď: Ano, chceme-li se toho vý
razu přidržet, je skutečně jistá křesťanská věda. Tato křesťanské
věda se jmenuje — trpělivost. “

Sv. Jakub, který tolik zdůrazňuje rovnoprávnost ohudých, Ja
kub, který nábožnost nebo náboženství bez milosrdenství označuje
jako mrtvé, Jakub, který hňmí do svědomí bohatých výčitkou hří
chu volajícího do nebe, tentýž sv. Jakub žádá takřka jako zvláštní,
stavovskou ctnost chudých — trpělivost. On nepraví: »Chudobu si
křesťanskou vědou odmyslíte,« nýbnž praví: »Uytrvejte trpělivě až
do přichodu Páně. Čekejte, jako rolnik očekává podzim! Posilněte
svých srdci. Nereptejte jeden proti druhému. Příchod Páně je
blizko.« (Jak. 5, 7.) Taková je křesťanská věda evangelia a Církve:
Blahoslavení, kteří vytrvají! Blahoslavení chudí duchem.

"Církevní křesťanská věda vůči světové nouzi spočívá v tom, že
my to, co při nejlepší vůli změniti nemůžeme, v duchu víry, ve
světle Prozřetelnosti, vzhledem ke Kristu Ukřižovanému ake všem
vzácným vzorům dějinným, na př. k sv. Alžbětě, s dětinnou dů
věrou v Boha sneseme a strpiíme jako příležitost cvičit se v hr
dinné ctnosti, a proto poměrně lehce, ano i s jakousi radosti. Pro
blém zimní pomoci a světové bídy vůbec bude rozřešen teprve
tehdy, až 1 tato polovice problému bude rozřešena, a to rozluště
nim se strany dhudých.

Jistý duchaplný státník řekl jednou: Jenom světci mohou dnes
zachránit národy. Jsou to světci hrdinné lásky a světci hrdinné
trpělivosti. To je jeden z důvodů, proč nám Bůh zimu a světovou
krisi sestilá. Bůh Očekává v této zimě veliké věci od bohatých, a
Bůh očekává veliké věci od chudých. Všecky malé prostředky
zklamou tak, jako sklenice vody vylitá na požár. Jenom velko..
rysý duch a vělkorysý čín může ještě vésti k cíli. Zmohou se ma
jetní lidé na tento heroismus milosrdenství a ti nemajetní na
tento heriosmus vytrvalosti? Toť otázka, před niž v této zimě jsou
postaveni, na kterou musejí odpovědět národové země.

TŘETÍ NEDĚLE ADVENTNÍ

Pedagogika radostného očekávání
Sv. Pavel píše ve svém listě ke Galatům (Gal. 3, 27), že Starý

zákon byl pedagogem, vychovatelem, ukazujícím na Krista, m2
toho, který přijíti má. Tedy pedagogika adventní. Uychovatelské
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uměni, které buduje na velikém očekávání. Starý zákon pominul
a tím 1 jeho zvláštní pedagogika očekávání. Ale je v ní uloženo
tolik vychovatelské moudrosti, že Církev nezná lepší přípravy
1.a vánoce, než že se opět a opět vrací k adventní pedagogice ú
těšného očekávání. Máme vždy znova vroucímt, toužebnými mod
litbami svolávat Krista z nebe na zem. Křesťanské vychovatelské
umění nemůže být jiné, než vychovatelské umění Církve. Musí
tedy být: pedagogikou očekávání. My jsme se dopustili ve své
vychovatelské práci velikého hříchu opominutí. Příliš málo jsme
využívali velikých výchovných hodnot naděje. Neuměli jsme
dobře do duší dětských a do duší dorůstající mládeže vkládat:
nadpřirozených sil touhy. Vždyť přece člověk svým očekáváním
roste. Malé naděje dělají malé lidi. Velké naděje — velké li
di!

Křesťanská výchova budiž proto prací, připravujicí na přichod
Boži! Katolické náboženství je neobyčejně bohaté na povznášejí
ci'a oblažwjící skutečnosti a pravdy.

Ty všedky máme proměňovati v duchovní majetek. Vždyť
katolicismus je náboženství celosti a celých. Ale každý kruh má
svůj střed. Středem, sluncem všeho života křesťanského je Bůn
v nás. Duše je jako nebem, v němž přebývá skrze posvěcujicí mi
lost Nejsvětější Trojice: Otec, Syna Duch sv.! Pravdivě, sku
tečně, podstatně, osobně..Jaký mocný, trvalý vliv v životě člověka
může způsobit setkání se silnou, ušlechtilou osobností! Pro křes
fana má býti nejdůležitější a nejtrvaleji. působící události osob
ni setkání s Nejsvětější Trojicí: s Otcem, se Synem, se svatýn:
Duchem.

Čím jiným je přiJimání svátostí než příchodem Nejsvětější Tro
jice? Skutečně nemámepřijímání svátosti chápati toliko jako ně
jakou věc, nýbrž jako něco veskrz a útimně osobního. Jako se

črání a spojení s Ježíšem. Jako setkání a spojení se sv. Duchem. |

Takový je smysl sv. křtu. [e toprvní příchoď Božské Trojice,
na nějž se matka v jakémsi adventě po devět měsíců připravuje
modlitbou a obětavosti. To je smysl zpovědi, té první i každé ná
sledující: nový příchod Nejsvětější Trojice! Je velice škoda, že
při přijímání svátosti pokání tato adventní myšlenka obyčejně
jen zřídka dochází uplatnění.

Vždyť každé rozhřešení je jakýmsi svátkem Trojice, sestoupe
ním a zaujetím příbytku těm: třemiNejsvětějšími. "Toplatí o kaž
dé jiné svátosti: o přijímání, o posledním pomazání, o svěcení
kněžstva, o uzavírání manželství. Není žádného přejetí svátostně
ho bez nového příchodu Nejsvětější Trojice!

Tu by měla očekávající pedagogika křesťanské matky všecko
nasadit. Doba příbravy na ty tři veliké dny v dětském životě: na
první zpověď, na první sv. přijímání a na sv. biřmování musí
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býtr svatou dobou adventní, dobou touhy po příchodu velikého
Boha. A zcela jistě také dobou horlivého se učení a vážného očiš
tění duše. Jeden hlas volá: Připravte cestu Páně! Přímé čiňte
stezky jeho! Místa křivá buďtež přímými a místa drsná rovnými!

Ale mad veškerou obětavou prací s připnavováním na svátosti
ať záři Jitřenka křesťanské naděje. Myšlenka: Dominus prope
est! Pám blizko jest! Bůh přichází. Nic tak nepovzbudí živou hor
Jivost a opravdová sebekázeň, jako Pavlova myšlenka: Bratři,
radujte se v Pánu vždycky, opět pravím, radujte se. Vlídnost
vaše známa buď všem lidem, neboť Pán blízko jest. (Filip 4, 4.)
A tak všecka příprava na první zpověď, na první přijímání, na
biřmování konejž se ve znamení pedagogiky velikého, naďostného
očekávání!

Křesťanskávýchova budiž adventní přibravnou prací na přichod
království. Jest pýcha, která není pýchou, poněvadž jest
zrozena z pokory a nehledá, co jejího jest. A tato pýcha hoří
v prsou ušlechtilé dospívající mládeže. Ta sní o říši, jež bude
sahati až na hranice země a trvati až do skonání času, na níž ona
smí spolubudovati a pro ni spolubojovati.

Není mic,co by mohlo mladého ideálního člověka tak uchvátit,
jako je katolická myšlenka o řiši světa, to mírové imperium Cír
kve, zaujímající všecky národy. A není také nic, o čem by bylo
třeba vioe mluviti k mládeži. Když je možno zmobilisovat prole
tařskou mládež očekáváním říše nenávisti, pak by měla naděje na
přiští katolickou světovou říši tím více strhnouti bouří nadšeni
všecko, co je šlechetné, zdravé, silné, opravdu jaré pro zřízení
mírové říše Krista Krále. Akce mladých musí proto býti něčim
velkorýsým, něčím celým, universálním, tedy něčím katolickým.

Proto je úkolem výchovy mládeže, vštípiti dorůstajicímu po
kolení rozhodného ducha adventního, vroucí touhu po velikém
království Božím, které přijíti má, a živé přesvědčení, že sku
tečně přijde. Tedy peďagogika. velikého očekávání! Víra huuboká,
reochvějná, je východištěm každého velikého hinutí mládeže, a
ohnivá láska: jeho duší. Ale hnutí takové potřebuje ještě něco
třetího, totiž vitěznou naději.

Z mnoha krásného, co napsal již Emil Fiedler, je něco nej
výš krásného pro mládež jeho »Nadšená piseň o naději«. "Tam
píše: Všecka síla a všecka Životní odvaha pochází z naděje. Ta
zapřahá koně do vozu. Ona práská bičem na povzbuzení. Ona je
napjatým pérem, napjatou pružinou veškeré energie. Pravá ča
rodějka! Ona ukracuje nejdelší cesty a dostupuje nejvyšších
vrcholů. Kde ta je, tam nikdy není docela temno. Vždy má při
chystánu ještě svítilnu, i když jiná světla už zhasla. Naděje je s to,
aby dokázala neuvěřitelné věci, aby překonala největší překážky,
aby zdvojnásobila všeckysíly, aby snesla nejbolestnější strádání.

Oďtud ten: ohromný význam pedagogiky očekávání pro hnuti
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in.ádeže. Je to vzdělání nezničitelného, nadpřirozeného optimismu
mládeže, který prohlašuje: My chceme zvítězit a my zvítězime!
Cesta ke katolické budoucnosti vede sice — tolik víme z evan
geln' a z dějin Církve — přes horu Olivetskou a přes Kalvaru.
Ale my též víme z kalendáře, že po Velikém pátku opuštěnosti,
pokořování, posměchu a pronásledovárí ©následuje zase deu
vzkříšení, den vítězství „Božíhonad zlobou lidskou. Pro Církev
stejně jako pro Krista. Tato výchova mládeže pro optimismus je
dnes tím potřebnější, čím je nepochopitelnějším zjevem, že nikde
nenajdete tolik bázně lidské a nerozhodnosti jako tam, kde by
měla býti naprosto neznáma, totiž u těch, kdož jsou katoličtí a
mladí.

Katoličtí otcové, učitelé a katolické matky, opakujte těm mla
dým po všecky dny, že zvítězí, jen když budou chtiti, a že věci
katolické mohou sice brány pekelné odpírati, ale že nikdy nemů
že býti překonána. Proste, modlete se o zmužilost. Mluvte zmu
žile. Ukazujte zmužilost. V tak vážných hodinách, jako jsou
nynější, jsou největšími dobrodinci křesťanství ti, kdo dodávají
zmužilosti, a jeho největšími nepřáteli, kdo nahánějí strachu.
Kdo ztrati odvahu, všecko ztratí. Kdo si zachová odvahu, všecku
zachrání! Vždy a všude rozněcujme odvahu!

Na pověstném alsaském kopci Sv. Otilie je dvoutisiciletá,
10 kilometrů dlouhá bašta z mohutných balvanů. Tak zvaný po
hanský srub. Útočiště proti nepřátelským vpádům. Je čas proti úto
ku nových pohanů vystavěti okolo křesťanství novou baštu, o niž
se ještě jednou odrazí zuřivost pekla. Baštu katolíků, jež spoji
národy! Srub důvěry v Boha! Adventní hradbu křesťanské na
děje. Všecko jiné selže. Nebude-li Hospodin stavěti tuto hradbu,
pracují stavitelé nadarmo. Nebude-li Hospodin stráž držeti nad
městem, nadarmo bdí strážcové jeho. Je čas pro pedagogiku ve
hikého očekávání.

ČTVRTÁ NEDĚLE ADVENTNÍ

Nechtěj býti velikým, ale malým

Advent a vánoce tvoří celek. Adventní světec Jan a dítě
Ježíš nejsou toliko krevně příbuzní, ale blízcí jsou si i duchem.
Víme, že se toto duchovní příbuzenství před jejich narozením po
divuhodně projevilo. Tito dva největší muži starých časů po
adďravili se už v prvních měsících svého vtělení. To jest sym
bolické.

Nové lidstvo rodí se ve znamení ditěte. Má-li lidstvo býti vy
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koupeno, musí býti: jako dítě. »Ztráta dětinného smýšlení lidstva
vůči Bohu byla největším neštěstím, ježto znemožniůiavšecku 0
teckou výchovu Boží. Nalézt: opět toto ztracené dětinné smýšle
ní, to je vykoupení.« Lucifer a Luther nechtěliuž býti dětmi.
Kristus a Jan chtěli býti dětmi. Máme-li opět vejiti do krá
lovstvi nebeského, musime zase býti dětmi. Toť poslední cíl ad
ventní a vánoční pedagogiky. Býti maličkými! Býti:dětmi!

1. Jest našim neštěsťim, že chceme býti velikými.
Jan, otázám byv po své životní úloze, po svém životním povolá

ní: »y kdo jst?« vyznal a nezapřel: »Já nejsem Kristus! Já ne

jsem prorok!« »Jsi ten veliký? Jsi ten, který má přijíti? Jsi Mestáš?« — »Nejsem.«
Jan byl tak výtečným bohoslovcem, že ma otázku, kdo je a ja

kým je člověkem, odpovídá především negativně: Já nejsem tím,
který je sám ze sebe, Já jsem jenom tím, který eksistuje skrze Bo
ha. Jsem jemom tem, který žije pro Krista. Nejsem ani svým pů
vodem sám ze sebe, ani sám sobě cílem. Já jsem stvoření. Jsem
tvor.

Jan je tak pronikavým theologem, že jako člověk nečiní ná
roků na vlastnosti, jež přináležejí toliko Bohu. Bůh jest, který
jest, jsoucno. Bez Boha není bytí. Bůh jest ten, který ví, je vě
doucí. Absolutní pravda. Není pravdy mimo Boha. Bůh jest ten,
který má. Ten, který všecko v sobě drží, držitel, pramen, zdroj
všech statků. Není statku bez Boha. Jest Jenom jeden Bůh. Jest
jenom jeden, jenž je sám ze sebe v plném smyslu slova. Jest je
nom jeden vědoucí v plném smyslu slova. Jest jenom jeden ma
jící v plném smyslu slova. Jest jenom jeden veliký v plném
smyslu slova.

To je, co Lucifer a jeho mladší bratr Adam nechtěli uznati.
Lucifer a Adam načali otázku o suveremtě. Otázku: Jest Bůh sa
mojediný ze sebe? Jest Bůh jediný vědoucí? Jest Bůh jediný
mající? V plném smyslu slova! Nikoli! [ já jsem. Neposlouchám.
Též já vím. Nevěřím. "Také já mám. Nežebrám. Též já jsem
veliký. Nepoddávám se.

O to se jedná od té doby při každém hříchu. V kažďém hříchu
se řeší zásadní otázka o suverenitě, otázka: Tu solus Samc
tus? Tu solus Dominus? Tu solus Altisstmus? Jenom ty jsi ten

Svatý? Jenom ty sám ten Pán? Jenom ty ten Nejvyšší? Nikdo ve
dle tebe není veliký? Je vedle tebe všedko, tak říkaje, ničím, ne
vědoucím, chudým, malým? To není jen asketická otázka. To je
bohoslovná, theologickáotázka základní. Jest Jenom jeden Bůh?

V ústavech pro choromyslné najdeme lidi, kteří z plna přesvěd
čení tvrdí, že jsou Bůh — Otec. Ti lidé mají za to, že mluví pravdu.
My se jim usmíváme. Ale mimo tyto university nesmyslu, ne
rozumu, kterým říkáme blázinec, jsou nesčíslní jiní lidé, kteří
totéž věří. A tento nerozum, toto velikášství má kořen v každém
těžkém hřichu. Hřích smrtelný není vskutku nic jiného, než ten
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to nerozum a tohle velikášství, převeďené na praktický případ,
nebo jako chronický stav. Jsem veliký. Nio0nevěřím. Jsem veliký
a neposlouchám. Jsem veliký a nemodlím se. Jsem velrký a ne
děkuji. Jsem osobně Bůh-Otec.

Nesmysl, i když se milionkrát opakuje, nepřestává býti proto
nesmyslem, a je úkolem Boží Prozřetelnosti, aby tento nesmysl
opět a opět přiváděla ad absurdum, t. j. aby odhalila ne
smysl, ať už běží o člověka jednotlivého nebo o nějaký národ.

»Přijdeť den Hospodina zástubů
na vše, co byšné a vysoké,
a na vše, co hrdé jest...
na všecky libanské cedďry
vysoké a vyvýšené,
a na všecky pahirbky vyvýšené; „
a na všecky vysoké hory
a na každou vysokou věž
a na každou pevnou zeď.
A pýcha lidí snížena bude,
skloněna bude jejich zpupnost —
jediný Hospodin vyvýšen bude
v ten den,
kdežto po modlách bude dokonce veta.«

(Isaj. 2, 12.)

Veškerá adventní práce Předchůdcova směřuje k tomu: s cesty
uklidit vlastní antimesiánskou překážku. Proto je sám co nej
hlouběji promknut vědomím své maličkosti a micoty. Nic ne
chce vědět o svých vysokých titulech. I titul »rozvazatel ře
mínků u obuvi« zdá se mu vůči Kristu jako opovážlivost. Radu
je se, když od něho všecko odchází a jde ke Kristu. On jenon:
připravuje cestu. Chce býti stále menším. Kristus zato má býti
pořád větší. A proto též káže tak, jak smýšlí. Hory a pahrbky
mají býti sníženy. Boj všelikému velikásštvi. Tomu farizejskému
velrkášství zákoniků. omu kapitalisticky mamonářskému veli
kášství saduceů. Tomu militaristicky imperialistickému velikáš
ství herodiánů. | |

Chtějme býti malými, odtud vzejde všecko vykoupení. Bůh stal
se dítětem. Palácem jeho je jeskyně. Ložem jeho jesle. Dárek
k jeho narození plénky. Ten největší je tim nejmenším. Ten nej
bohatší nejchudším. Ten všudypřítomný skrytým. Ten všemocný
bezmocným. Co Spočívá v této theologii betlemské? Zapomenutá
pravda o tom, co je Bůh. Zapomenutá pravda o tom, co je člo
věk. Betlem, toť triumf pokory mad pýchou, triumf toho, kdo
stůj co stůj chce býti maličkým, nad tím, kdo stůj co stůj chce
býti velikým. Ecce homo! Ejhle, to je člověk!

Pokora je pravda. Pýcha je nepravda. Pamující náhled tvrdí
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opak: pokora je prý faleš, pýcha je prý sebevědomé přesvědčen:.
Vidime, de o pokoře a pýše sesmýšlí zcela jinak, podle toho, Ja
ký má kdo pojem o Bohu. Kdo věří jen v jednoho Boha, kdv
vidí, že v Bohu je solus Dominus a solus Altissimus, jediný Pán
a jediný veliký, ten musí chtiti býti malým. Naopak, kdo věří
ve svou osobní velikost, ten je, aniž to tuší, polytheista. Stou
penec mnohobožství. Činí sama sebe Bohem.

Protože je křesťanství monoteistidké, protože uznává jen jedi
ného Boha, jen jediného Velikého, proto je náboženstvím dětinné
viry. Co jest víra? Neviděti a přece míti za pravdu. Skromně
smýšleti o vlastním poznání. V celé veliké říši vlastního věro
učného oboru spatřovatit svět samých tajemství. Tedy věci, kte
rých nelze viděti, které musí člověku pověděti nejdříve ten, který
samotný ví všecko. Věřicí je malý v jeho očích. Protože je křes
fanství monoteistické, protože ©uznává jen jednoho Boha, toho
jedinečně Velikého, proto je náboženstvím dětinné poslušnosti.
Co je poslušnost? Konati, co chce někdo, jenž je nad druhým po
staven. Též činiti, co chce někdo, kdo je v tomto ohledu větší. V po
slušnosti tkví vždycky vyznání malosti. Proto je to akt, projev po
kory. Jemom pokomý poslouchá, je poslušen. Pyšný se sice snad
skloní jako otrok před bičem pánovým, ale neposlouchá. Poslou
chající je v jeho očích malý.

Protože je křesťanství monoteistidké, protože uznává jen jed
noho Boha, jediného Velikého, proto je náboženstvím dětinné dů
věéryv Boha. Co je důvěra v Boha? U vědomí své závislosti a
1edostatečnosti jíti k tomu, jenž je bohat a milosrdný, a býti si
Jist, že bude vyslyšen, když poprosí. A zase: nikdo nemůže prosit,
kdo se necití chudým.

A nyní chápeme, proč je ditě ztělesněním dokonalého křesťana
a že nikdo nemůže vejíti do nebeského království, neponiží-li se,
jako by byl dítětem. Protože ditě ví, Že je nevědomé. proto věří.
Protože dítě ví, že je slabé, poslouchá. Protože dítě ví, že je chu
dé, proto prosí. A v tomto trojím projevu malosti, ve víře, v po
slušnosti a v klanění spočívá podstata křesťanství.

Ecce homo! Ejhle, to je člověk, tvor, stvoření, to je katolík:
ditě. Býti křesťanem a býti katolikem, v tom jsou stupně. Člověk
je tím více křesťanem a katolíkem, čím více je dítětem. Nemů
žeme tvrdit, že všecko, co je katolické, je také dětinné a pokorné.

Moderní dědičné zatižení, býcha, velikášství a tři její děti: vr
tošivost,umíněnost a:sobeckost, nakazily také nás a ani ti nej
lepší mezi námi nejsou jich úplně prosti. Domníváme se, Že by
chom přišh zkrátka, kdybychom byli pokormí. Tuto pověru mu
síme přemoci, kdo se pomžuje, bude povýšen, kdo se sníží, stane
se velikým. Poslední cil, broč se má člověk státidětinným, je ten,že se co nejtěsněji sblíží s Bohem. Proto se musime zhostiti vší
vrtošivosti, vší umíněnosti a všeho sobectví, abychom byli pln:
Boha, a tak velicí, jako bohové.2



BOŽÍ HOD VÁNOČNÍ

Vánoce v nás

Vámoce projevují tajemství nového člověka. [ modernisté můu
ví o přichodu nového člověka. Hlásáme, tak praví jedem z nich,
nového člověka a nový svět. My jsme přišli odhalit: veltké ta
jemství v nitru člověka. Zvěstujeme vám bohočlověka, ktery
v duši každého nejmenšího z nás čeká na své procitnutí a na své
obrození. Ale to jsou studemé,prázdné fráze. ak ošemetné, jakv
ony, které před 6000 roky vysloveny byly pod stromem poznánmí,
když jistý hlas volal: Budete jako bohové! Ten nový člověk, kte
réhož narození ohlašují nejmodernější z modernistů, není nikdo
jiný, než starý Lucifer, který chce býti Bohem bez Boha a proti
Bohu. Je to had pýchy pod vánočním stromem!

Tajemství nového člověka je vyhrazeno jediné vánočnímu zvě
stování Jezulátka. Ježiš je zvěstoval. Ano. Máme býti bohy, bo
holidmi, ale nikoli bohy bez Boha a prot: Bohu, nýbrž bohy skrze
Boha a v Bohu. Bohy skrze Bohočlověka Krista Ježíše! Bohy skrze
milost Boží. Tak je napsáno v evangeliu sv. Jana: Těm, kteří
věří v něho, dal moc býti syny Božími. Vánoce, narozeniny dí
těte Krista, jsou 1našimi narozeninami, narozentnami našeho zbož
nění. Aj, zvěstuji vám radost velikou: Duchovní znovuzrození
vašich vánoc. Bůh přichází k vám! Bůh bytuje ve vás! Sláva Otci
na výsostech a pokoj lidem ma zemi, jimž se staly vánoce dnem
narození nového člověka, narozeného z Boha! Vánoce jsou veli
kým svátkem křesťanstva, ale jen tehdy, když jsou velikým svát
kem také niterného světa, svátkem Božím v duši.

Vánoce v duši: památka příchodu Božího v člověka! Je nám zná
ro, že dětem schází často přehled celku a tohož co je na věci
hlavní stránkou. Pozoruji-li znázorněný betlem, vidí napřeď oveč
ky, oslíčka a volečka, pak pastýře, a Jezulátko možná až naposled.
Nechceme proto činiti dětem žádné výtky. Nemáme k tomu také
práva. Vždyť sami si počináme také tak. Nejsme-li všichni velký
mi ďětmi, které život svůj tráví hlavně tím, že se baví hračkami?

Jenže ty hračky naše vypadají jinak než dětské.
Jedni s1 hrají s kravami, koni a vozy, jiní s nástroji a roji,

jiní zase se zbožím, s dluhopisyy, s domy, a ješťě jiní s knihami
a tak zvanými uměleckým: výtvory, anebo s děly. V tom není nic
zlého, že se pro dobu oddechu a pro výživu zabýváme tvory
a hračkami, které nám Otec poskytl, že se Jimi zaměstnáváme
s měrou a v pořádku. Hřích spočívá v tom, že pro samé hračky
neviďime Otce. To je hřích lidí učených, techmiků a obchodníků.
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Chybi nám, že nepronikáme k jádru věcí. Také dnes, o narození
Páně. My se nepovznášíme, jak tomu chce mešní preface per visi
bilia ad invisibilia, od věcí viditelných k neviditelným, od ovečky
k Jezulátku, od darů a dárků k dárci všeho dobra, od svěc k Otci
světel. Proto náš požadavek zní: Vánoce buďtež svátky niter
ného světa, svátkem duše, památkou příchodu Božího v člověka.

Tvorové nám mohou přijítt vstříc, ale ať pronikají v nás,
v naše nitro. Všichni zůstávají a musejí zůstati přede dveřmi,
především pozemské statky. Ale i nejlepší lidé mohou se nám
pouze přiblížiti. Ba ani andělé a svatí, kteří jsou s námi v nej
užším duchovním obcování, nemohou překročiti práh našeho du
ševního hradu. Ve sv. přijímání však spojujeme se předivně sc
svatým lidstvím Ježišovým. Ježíš tu přichází do našeho srdce, aby
nás ohněm své lásky očistil, posvětil, osvítil a posílil. Každé sv. při
jímání je vánočním Božím hodem v srdci! Než člověčenství Je
žíšovo je přece jenom cestou a branou. Jakkoliv intimní eucha
ristické přijímání proniká a oživuje spojení Ježíše s duší, je přece
pouhou přípravou a prostředkem k nevýslovně podivuhodnějšímu
přijímání, totiž k přijímání božskému.

Božství samo vstupuje do duše a tak se s mí spojuje, že se stává
duší duše. Nevýslovně veliký, svatý a všemocný Pámnebes a země
se všemi svými dokonalostm:i, Otec, Syn a Duch sv. stává se obs1
hem a středem duše. A teprve bak jsou to vánoce v plném smyslu
stova. Teprve pak dosahuje veliký svátek svého vrcholu a stává
ss slavností příchodu Boha v člověka. Tu teprve stojíme před ta
jemstvím všech tajemství křesťanských: jméno Jezulátka stalo se
jménem člověka, Emanuelem, „Bohem s námi«.

Vánoce v duši! Mluvili jsme o příchodu Boha do duše, který se
uskutečňuje přijetím posvěcující milosti.

Zbývá ještě, když jsme promluvili krátce o hostu, abychom po
věděli: též několik slov o jeho příbytku, několik slov o Betlem
duše ve stavu milosti posvěcujici. Učení lidé nazvali člověka mi
krokosmos, malým světem ve velkém světě. Ale sv. Řehoř Nazian
ský pojal to pojmenování za urážku a ponížení člověka. Vesmir,
jenž je miliardkrát větší naší země, je obmezenější než naše
duše. Protože je duše obrazem Božím, musilo by se vlastně říci:
Člověk je velkosvětem v malosvětě hmotného tvorstva.

Velkosvět jedřné duše ve stavu posvěcující milosti podle úsudku
největšího theologa, sv. Tomáše, je tedy duchovnější než všedhen
hmotný svět se vším, co v něm je! Proto je ztráta ve velkosvětě
duše těžší ztrátou než záhuba celého světa! Odtud to slovo Ježí
šovo: Co prospěje, kdyby kdo celý svět získal, ale na: duši své zká
zu trpěl. Zájmy velkosvěta duše přesahují všedky hmotné zájmy
malosvěta země.

Ale slovo »velkosvět duše« ještě nestačí, aby vyjádřilo vaneše
nost a bohatství Betlema, jejž nosíš v sobě. Sv. Augustin a s ním
četní theologové jdou ještě dál. Praví tudiž: Ty Jsi nebem! Ty
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přesahuješ celou říši přirozena. Tys residencí Nejvyššího, králov
stvím božské krásy a důstojnosti a světla a života, královstvím
slunce. Tak smýšlí s Novým zákonem theologie devatenácti století
o niterném světě duše ve stavu milosti. Tys Betlem Boha — Boži.
Tys velkosvět, Tys nebe!

Vánoce v duši! Vstupme dnes při zvuku vánočních zvonů do t0
hoto Betlema milostivého niterného světa a uvažme a vizme, co nám:
zvěstoval anděl víry. To Je neštěstí moderního lidstva falešných
vševědů, tlachalů a škrabalů: ztratiti smysl pro zázračný svět mi
losti. Jsou slepí pro vznešenost a krásu duše. Ale 00 nám prospěje
zeměpis a znalost světa kolem nás? Co nám prospěje dějepis
a znalost světa za námi? (Co nám prospěje hvězdářství
a. znalost světa nad námi? Pojďme do Betlema! Učme se pozná
vati nejvlastnější svůj domov, svět v nás, kde sídlí Bůh Otec, Syn
a Duch sv. Oslavme dnes jedenkráte vánoce v duši v duchu víry,
naděje a lásky! OUánocebuďtež nám svátkem svaté niternosti:
S Ježíšem, Marií a Josefem u trojjediného Boha!

NEDĚLE PO NAROZENÍ PÁNĚ

Jdu k Oťci

Nejsme Židé. Náboženství židovské bylo až do příchodu Kris
tova pravým náboženstvím, protože bylo náboženstvím přípravy
na příštího Vykupitele. Dnes Je náboženství židovské bludným
učenim, protože to je náboženství těch, kdož Mesiáše ukřižovali
a zapřeli. Dnes nemůžeme býti už Židy, musíme se proto také jinak
modlit: nežli Židé.

Křesťanská modlitba učinila vůči starozákonní židovské modlit
bě podstatný pokrok, neboť modlitbou člověk obcuje s Bohem a
a podle zjevení Ježíšova Bůh stojí přeď námi mnohem zřetelněji
než tomu byilo ve Starém zákoně. Ve St. zákoně poznávali lidé, že
nutně existuje bytost nejvyšší a nejdokonalejší. Stvořitel a Pán
všech věcí, ale nevěděli určitě, že tato nejvyšší bytost Boží je troj
osobná, Otec, Syn a Duch sv.

Jakmile víme, že je Bůh Otec, Syn a Duch svatý, neobracíme se
svou modlitbou jenom na bytost Boží vůbec, nýbrž též na jed
notlivé osoby. A s tohoto stanoviska pravíme: My křesťané mu
síme se jinak modliti než židé. Naše modlitba musi se konati ve
znamení nejsvětější Trojice. My křesťané mluvíme v Duchu sv.,
se Synem k Otci. To je podstatná známka katolidké modlhtby.

Zamysleme se dnes nad naším poměrem křesťana k Bohu Otci.
Kdo pročte evangelia, všimne si, jak často a jak důtklivě
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mluvíval Kristus vždycky o Otci. V Písmě svatém prvých
čtyř tisíciletí je pro Boha jméno Otec vzácnou zvláštností.
Ale s veřejnou činností Ježíšovou vstupuje nápadně do popředí.
Tu poznáváme hned, že první ze tří božských osob je Otec a
Otcem se jmenuje. Otec, protože druhá osoba, Syn Boží, od věč
nosti pochází od první osoby zplozením, nikoliv stvořením. Ote«
1 vzhledem k Otci sluje Otcem, protože všecky skutky Boží sice
všem třem božským osobám jsou společné, ale přece především
ta osoba, které v Trojici patří otcovství a jméno Otec, také vzhle
dem k člověku se nazývá Otcem.

Odtud se přihází, že Ježíš v kázání svém označuje svého Otce
také Otcem našim. Pokládá dokonce za jednu z nejdůležitěj
ších svých úloh hlásati obecné otcovství první božské osoby. Se
svatou radostí může po třech letech své veřejné Činnosti
říci: »Otče, oznámil jsem jméno tvé lidem, které jsi mi dal ze svě
ta.« (Jan 1/, 6.)

To bylo evangelium, radostné zvěstování v nejkrásnějším smy
slu. První osoba v Bohu je Otec. Celá jeho bytost je otectví. On
není jen povšechným otcem, on je naším otcem. Ve sporu se svými
protivníky poznamenává Ježiš jedenkráte dokonce toto: »A otcem
nenazývejte sobě nikoho na zemi, neboť jeden jest Otec váš,
jenž jest v nebesích« (Mat. 23, 9). Tím ovšem nepopírá Kristus otcov
ství pozemské, ani to rodinné ani duchovní ani vrchnostenské. Ale
prostě zdůrazňuje: Otcem v plném smyslu slova jest jenom oncn
otec, který je Bůh. Všecko ostatní otectví je jenom zastupující,
přenesené, obmzené.

Dokázali jsme skutečnost Božského otectví. Zbývá ještě říci
několik slov o Jeho významu. Je to povrchní povídání, mluví-li se
o původu dítek, mluviti vždycky jenom o jejich rodičích. Rodiče
ma:jí při narození člověka jenam podřízený význam. Vlastním
dárcem života, stvořitelem životního principu, duše, a proto otcem
ve vlastním smyslu slova je vžďycky Bůh. Ještě více to platí o ži
votě nadpřirozeném. My nejsme zrození z krve amiz vůle těla, jak
píše veliký bohoslovec sv. Jan, ale z Boha. To je první, na čem
musíme trvati.

Co je to: Bůh je Otcem? Býti otcem znamená býti ditěti nabliz
ku, býti u děti. O nikom to neplatí víc než o Bohu Otci. Protože
Je všudypřítomný, je ustavičně osobně v naší bezprostřední bliz
kosti. Ba ještě víc. Jsme-li ve stavu posvěcující milosti, bydlí
Otec dokonce v nás, my jsme jeho příbytkem, jak čteme u sv. Jana
v kapitole 14.

Co znamená ovýtiotcem? Milovati vice než kdokoliv jiný, vice
se starati a vice pomáhati. Máme v živé paměti evangelium o kvítí
polním a ptactvu nebeském, kde jsme tak důrazně varování před
úzkostlivou starostí o oděv a o poknm. Že ve svých vezdejších
starostech, ač jsme křesťany, ustavičně pamatujeme jenom na pe
kaře, hokynáře a mlékaře, je povrchní smýšlení. Kdybychom žili
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více z víry, myslili bychom při tam více na Boha Otce, jehož zří
zenci a služebníky jsou i pekař i hokynář. Všecko dobré pochází
shůry, od Otce. Opakuji: Bůh je Otec, ale zvláště je naším Otcem.
Že otec tu a tam taky prutu se uchopí nebo rákosky, nic nemění
na této pravdě. Rákoska je lék, a proto také lálska.

Ozvěnou otcovství a otectví Je dětinnost. Když je Bůh Otcem,
musíme my býti dětmi. Nejnmiternější podstatou náboženství je
krásná dětinná mysl. My moderní lidé musíme se namáhati, aby
chom tomu porozuměli. Máme za to, že dětinný poměr k Bohu je
stavem jenom začátečníků. Později že se z nich stanou vědci,
učenci, geniové! To je klam. V tu dobu přistoupil: učedníci
k Ježíši a pravili mu: »Kdo jest větší v království nebeském?«
A Ježíš zavolav pachole postavil je uprostřed nich a řekl: »Amen,
pravím vám: Neobrátite-li se a nebudete-li: jako maličcí, nevejde
te do království nebeského.« (Mat. 18, 1.—3..)

Ditě je ideálem, nikoliv profesor; pokorně věřící, nikoliv vě
doucí; milující, mkolv disputující; poslouchající, nikoliv kriti
sující. Dětmi musíme zase býti. Ditkami slouti a býti, praví sv. Jan
(I. Jan, 3, 1). Předně, a to je začátek, musime se cítiti všichni děl
mi, ti padesátiletí zrovna tak jako dvacetiletí, a ti dvacetiletí zrov
na tak jako ti sedmdesátiletí. Musíme Živě,často, všude, vždy a vždy
mysliti na Otce, který je osobně u nás a jsme-li ve stavu milosti,
zvláštním způsobem 1 osobně přebývá v nás. Tedy zpřítomňujme
si Boha Otce! Žijme a kráčejme životem v přítomnosti Boha Otce!

Máme míti dny, jež možno označiti za ďny Boha Otce; dmy,
o nichž se zvláště ve svém rozjímání obracime na Otce, dny,
v michž všechno, každý kousek chleba, každý paprsek sluneční,
každá drobná radost se zjevuje jako viditelný pozdrav neviďitel
ně přitomného Otce. Kdybychom měli jemný sluch svatých, všecko
by k nám mluvilo o Otci. A nosili bychom v sobě nevýslovné
štěstí, o němž lidé tohoto světa nemají ani tušení a 0 něž nás ne
mohou oloupiti žádná protivenství.

Za druhé, a m2 to nemůžeme dosti důtklivě poukazovati, musi
me se učit Jako děti s Otcem mluviti. Věk, stáří člověka, abych
to ještě jednou zdůraznil, při tom nic neznamená. Stár nebo
mlád, před Otcem zůstává člověk vždycky dítětem.

Sv. Pavel píše tklivým způsobem ve své epištole k Římanům
(8, 15) a ke Galatům (4, 6), jak duch dětinný nutká člověka volati:
»Abba, Otče!«

Abba! Jediné slovo; ale je v něm celá modlitba, kterou
možno stokráte denně opakovati. Abba, Otče! Nemůžeš-li se jinak
modliti, toto můžeš vždycky. Do tohoto jediného slova můžeš vlo
žiti všecko. Rci: Abba, Otče! To stači. A můžeš-li toto, pak se mů
žeš laké se zcela jinou vroucností modliti tu nejkrásnější, nej
jednodušší, nejobsažnější, bohužel obyčejně tak povrchně drmole
nou, obdivuhodnou dětinnou modlitbu, oblíbenou modlitbu Ježíšo
vu, modlitbu k Otci: Otčenáš.
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Tajemné Zjevení mluví o takových, kteří mají na čelech svých
napsáno jméno Otcovo (14, 1). My jsme nesčíslněkráte označili
svá čela jménem Otcovým, dělajíce kříž. To nemá býti jen
prázdný obřad, pouhá ceremonie. Máme tak celý svůj myš
lenkový svět, všecko, co pod tím čelem žije, zasvěcovati Otci. Čiň
me tak více než doposud a mabizejme vědomě svou osobu do slu
žeb Bohu Otci. A poslední vůle Ježíšova budiž naším životním
programem: Otče, v ruce tvé poroučím ducha svého.

SV. ŠTĚPÁNA

Z Betlema k univevsálnímu království

Vánoce jsou nám víc než pouhá dějinná upomínka. Jsou nám
plnou skutečností, obnovením vtělení a narození na našich oltářích.
Nemyslíme jen na vtěleného Syna ©Božího. Jsme pře
svědčení o jeho osobní přitomnosti v mašem svatostánku. Byť nás
jesličky v kostele sebe více zajímaly, svatostánek nás zajimá ne
smirně vice. |

Betlem znamená dům chleba. Katolická církev se svattostánkem
jest přetajemným nadpřirozeným Domem chleba Nového zákona,
Betlemem eucharistickým.

A naším úkolem jest, stavěti křesťanskému lidu na oči doko
nalou skutečnost také tohoto Betlema a naše povinnosti k němu.

Aj, zvěstuji vám radost velikou, která bude všemu iidu. Dnes
se vám v domě Božím narodí Spasitel, který sluje Kristus Pán.
A toto vám bude znamením. Najdete Jezulátko ve způsobě chleba
a bude položeno na oltáři. Když se pronášejí slova proměňování:
Toto jest tělo mé, opakuje se vždycky hodina narození Kristova.
Proměnění stává se vánocemi. Ježíš se objeví. Pravdivě, skuteč
mě a podstatně. Ve své přirozenosty božské 1 lidské.

Na této skutečnosti se zakládá celý náš bohoslužebný a svátostný
Pivot. Ve svatostánku přítomný živoucí Kristus stává sa středem
farnosti, z něhož vyzařují paprsky světla, tepla a síly, a k němuž
se zpět vracejí všecky dobré myšlenky, úmysly a činy.

Cokoli pak dobrého se děje v mezích některé obce, může
me obrátit na evangelum třetí vánoční mše sv.: Na počátku byl
Kristus v Nejsvětější Svátosti. Všecko skrze něj učiněno jest 4
bez něho nic není učiněno ve farnosti ze všeho, oož učiněno by
Jo. A světlo svítilo ve tmách. A všem, kdož jej přijali, dal moc
býti syny Božími.

Svatostánek jakožto Betlem je nejtišší místo v celé farnosti, a
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přesto sbíhají se v něm, v této centrále, všecky proudy nadpřiro
zeného osvícení a síly, protože ve středu této centrály lžtje ten,
jenž pravil o sobě: Beze mne nic nemůžete činiti. Dviřka svatostán
ku Jscu dveřmi k věčnému životu. Kdo jimi projde, bude zachráněn.
Uolse praví o Církvi ve velkém, to se může říci o Církvi v malém,
o Nejsvětějším, o svatostánku: Extra Eclesiam non est salus. Kromě
svatostánku neni spásy! Svatostánek, t. j. Kristus, jest skutečným
živým středem všeho náboženského života ve farnosti. A tak je
Betlem, ten novozákonní nadpřirozený dům chleba, veliká jako
chrámová věž všecko převyšující a ovládající skutečnost každé
křesťanské obce. Aj, to je ta veliká radost, kterou vám zvěstuji.
Kdo je katolík, nestaví pouze upomínku na dějinný Betlem. Vá
noce a Betlem jsou naprostou skutečností na našich oltářích
a v:našich svatostáncích.

Přitažlivost Nejsvětějšího ve svatostánku měla by býti taková,
aby se uplatňovalla netoliko o církevních cvičeních, nýbrž i při
všelikém našem počínání denním. Když se mohamedání modlí,
obracejíse napřed směrem k Mekce. Bylo by jistě krásným
zvykem, kdybychom my, ať jsme ve farnosti kdekoli, 0
braceli se při modlitbě pokud možno vždycky ke svatostánku far
ního kostela. Nedosti na tom! Veškoren náš Život, ať jest stav
a povolání naše jakékoli, mě! by se vádycky usměrňovat podle
úmyslů Ježíšových, podle Nejsvětější svátosti.

Nemůžeme moderní křesťanstvo ušetřit nejvýš těžkého obvi
nění, že se utváří vždy více naturality. Stojí větším dilem
mimo Ježiše Krista. Ovzduší se uzpůsobuje jen čistě lidsky, zhola
pozemsky. Je dosuď křesťanství, ale to křesťanství najdete sice
ještě obyčejně ve chrámech, snad i v rodinách, ale tak, že není
duší všeho veřejného života. My musíme, jak praví sv. Pavel,
žiti z víry. Musíme všecko, cokoli konáme, bez vší výjimky po
vznášet do oblasti Boži, do napřirozena, do kontaktu, do styku
s Zivým Kristem ve svatostánku, tedy činit všecko, co on chce,
a jak on chce, skrze něho, s ním a v něm. Musíme jíti do Be
tlema duchem a srdcem a činem. To je křesťanství, to jeďiné!

Jako lidé spravedliví oslavme narozeniny Páně. Přičiňme se,
aby vánoční myšlenka »Bůh s námi« všude se stala náležitou
skutečností. Nebudiž Betlem pouze v území Judově. Ani toliko ve
soatostánku-Betlemě v katolickém domě Božím, kažďé křesťanské
srďce budiž Betlemem! Co nám prospěje Kristus jen v jesličkách
a Kristus jen ve svatostánku, není-li Kristus 1 v srdcích? Jen kdo
má srdce, ten má svět! Jen kdo se zmocní srdcí, zmocní se světa.
Postup je tudíž tento: Betlem, svatostánek, vnitřní království Je
ŽÍšovoa universální království eucharistické.
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NEPOSKVRNĚNÉ POČETÍ

Ta, ktevá detí hlavu hadovu

Nedaleko Milhůz (Milhaus) — v Illfurtu — je na vysokém ka
menném sloupu v pozlacené litině obraz Neposkvrněného Početí.
Na podstavci se čtou slova: Na věčnou paměť osvobození dvou
posedlých, Teobalda a Josefa Burnera, dosaženého na přímluvu
bez poskvrny počaté Panny Marie, roku 1869.

Událost, na kterou se tento nápis vztahuje, není ovšem, jak sv
samo sebou rozumí, takovým článkem víry jako podobné zprávy
z evangelia. Nicméně tisícerými očitými svědky stvrzená, přísluš
ným biskupským úřadem co nejsvědomaitěji vyšetřená a zjišťěná
příhoda, zdá se božskou Prozřetelností do naší doby býti zařa
zena k tomu cili, aby upomínala na pravdu největšího významu.
Pravda je, že je totiž veden boj mezi dvěma říšemi, mezi říši
dobra a říší zla, v pdostatě mezi dvěma mluvčími těchto dvou říší:
Mariů a ďáblem.

Nemůže rozuměti:dějinám dobra ve světě, kdo nerozumí Maru.
Nemůže rozuměti ve světě dějinám zla, kdo nezná zlého ducha.
Bylo to vysloveno už v ráji: Ona rozďrti hlavu tvou, kdežto ty
budeš úklady činiti Jeji patě (Gen. 3, 15).

Neposkvrněné početí poskytuje nám příležitost zjistiti podle
událostí wifurtských moc ďáblovu nad světem a moc bez poskvrny
počaté Panny nad ďáblem. Násilné, mimořádné působení zlýcn
duchů projevuje se dvojím způsobem. Ďábel buď zevně občas úto
čí a trápí. Říká se tomu obsessio (obklíčení). Nebo se zmocní na
kratší či delší dobu orgánů, ústrojí nebo nižších sil duševních. Tu
máme před sebou tak zv. posessio, posedlost, při níž se jeví tělo
bezmocným nástrojem ďáblovým. Písmo sv. a církevní dějiny vy
pravují nám mnoho takových případů.

Znamenim přitomnosti zlého ducha v člověku bývá: Když někdo
najednou zběžně mluví řečí do té chvíle mu nadobro neznámou;
když někdo podává zprávu o věcechvzdálených nebo tajných; když
osoba slabá pojednou nabude takové síly, že ji zvládnouti ne
dovede ami několik mužů; když někdo dává najevo před svatými
a posvěcenými věcmi neobyčejnou úzkost nebo v jejich přítomnosti
začne zuřiti.

Od 25. září 1865 ukazují se »a obou bratrech Burnerech v Ilifur
tu, 7- a 10letém, velice nápadné zjevy, jež béřeme ze zprávy,
vydané s biskupským svolením. Často, když oba hoši seděli na
dřevěných stoličkách, byli neviditelnou silou vyzdviženi, pak
mrštěni do jednoho kouta a stoličky letěly do druhého. Ačko
v ústa měli zavřená, bylo často slyšeti, jak z nich mlu
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ví silný, drsný, chraptivý hlas mužský. Pronášel: strašná rou
hání, jaká těm dětem před tím byla zcela neznámá. Laké mluvil
a odpovídali rozličnými jazyky: francouzsky, anglicky, spanělsky,
latinsky. Co je zvláště vyznačovalo, bylo chování posedlých ke
Kristu, k Církvi a k předmětům církevně posvěceným. Duch v po
sedlých vyznal, že byl přítomen při ukřižování a že Židy dráždil,
aby Krista mučili. Ostatně Ježíše nikdy nejmenoval jeho jménem,
ale vždycky pohrdavým jménem: »paias na dřevíčku«.Jméno Je
žiš ho napiňovalo vždycky třesením a vztekem. Zbožný jeden
kněz vstupuje do světnice pravil latinsky: In nomine Jesu omne
genu flectatur. Ve jménu Ježíšově všecko poklekni. Sotva že to
vyřkl, padl chlapec jako snop. Pak naříkal as pláčem zalezl pod
postel.

Když jedenkrát o Božím Těle postavena byla Nejsv. Svátost
blizko domu, křičel, hlomozil a zuřil duch zlý, že nebylo lze to vy
držet. Církev nemazýval jinak než chlivkem. Když jeden z po
sedlých jedenkrát byl dopraven do kostela, štěkal při mši sv.
jako mladý pes a chrochtal jako vepř. Jenom od sanctus do kom
ce byl zticha. Přinesl-li někdo do jejich blízkosti posvěcený před
mět: křížek, medajilku, nebo růženec, upadli posedlí v prudký
hněv a zuření. Dal- někdo posedlým nějaký oděv.se všitou me
dajlkou, první bylo, že podšívku roztrhali a posvěcený předmět
vyndali a zahodil. Zvláště se bál ďábel benediktinské medajilky.
Ukápl-li někdo třebas jem krůpěj svěcené vody do jidla, netkli
se ho, ale vychrstik je pryč. Je prý v něm jed.

Ke kněžím byl ďábel pln vzteklé nenávisti a posměchu. Katolíky
nazýval neřády, špindíry; kněze popy, černými kutnami; papeže
otcem psů; cínkev velikým chlívkem. Za to velice milými mu byli
Židé, nevěrci, svobodní zednáři. To prý jsou hodní lidé. Takový
mi že by měli býti všichni. Tato nenávist a výsměch všemu ná
boženskému vrhá ostré světlo na bezbožecké hnutí naší doby.
Spříznění tu vystupuje zřejmě najevo. Je to táž mluva a proto
1 týž duch. Dobře je, abychom tohoto ducha poznával v celé
jeho zlobě a sprostotě.

Nyní dále k uúlfurtským událostem. Poznali jsme moc
ďáblovu ve světě. Poznejme nyní také moc té, jež drti hlavu ha
dďovu.Ačkoliv ďábel v Illfurtu všeoko hanobil posměšnými pře
zdivkami, ani Pána Boha nevyjímaje, nikdy se neobovážil tu
piti Matku Boži. Tázám po příčině, odpověděl: »Nesmím. Paias
na dřevičku mi to zakázal«. Vždycky ji jmenovali jenom velikou
paní. Jednou nějaká návštěvnice položila posedlému ma:prsa po
svěcený růženec. Posedlý dal se do křiku: Jestli ty tvé kozí bam
bule popadnu, roztrhám ten kočičí ocas ma kusy. Ale obrazu velké
paní, který na něm visí, se nesmím dotknouti. Byla to medajlka
Matky Boží La Salettské s oběma pastýřskými dětmi.

Ďábel byl: jednou otázán, proč nikdy nevkročí do jistého domu.
Odpověděl: »Tam nemohu. Dveře jsou příliš nízké.« »Co ti na
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hání strachu?« »Velká paní, která je venku zavěšena.« K jedné
osobě pravil posedlý: »Viď, do tvé chaloupky nemohly bom
by vniknouti máš tam velkou paní.« Miinil obležení r. 1814.

Starosta illfurtský ptal se jedenkrát posedlého: »Které je pra
vé nábožŽenství?«Posedlý volal: »Abys to věděl. Jediné tvé je
pravé, ostatní všeoka jsou falešná.« »Ale jak to přijde, že činiš
takové přiznání? »Jsem nucen,« odpověděl posedlý, »těmi třemi
tam nahoře.« Pak pokračoval: »Musím ti také sděliti, my nezmů
žeme nic proti těm, kteří se hodně zpovtdají, přijímají a slouží
velké paní a ji vzývají. Velká paní je též vinna naším neštěstím
My nemůžeme mjak škoditi těm, kdož upřímně zachovávají učení
toho, jejž nenávidíme, kdo jsou věrm otci všech psů ia jsou mu
oddání a jsou podřízeni velikému chlívci.«

Po čtyřech letech přikročeno bylo konečně na rozkaz bisku
bův k exorcismu či vymitinutí zlého ducha. Bylo to hodiny trva
jící nepřetržité modlení a zápolení s ďáblem, který zuřií a řval.
Na konec volal exorcisující kněz: »Nyní, satane, přikazuje ti Matka
Boží, abys odešel. Utec před obličejem Neposkvrněného Po
četí.« Tu volal ďábe)! mocněji než kdykoliv před tím, hlubokým
basovým hlasem: »Teď musim ustoupit.« Poslední zkroucení jako
rozšlápnutí hada. Chlapci padli jako mrtví. Ďábel se uklidil. Děti
potom nevěděly nic ze všeho, co se v těch čtyřech letech přihodilo.
Mara. zvítězila.

Opakuji. Jedná se tu o příhody, pro které jsou tisíce svědků
a které byly zjištěny biskupskou vyšetřující komisí. A tyto přího
dy jsou důkazem, jak pravdivé a důležité je tajemiství 8. prosince,
dnes zrovna tak jako před 1900 roky, Hodno, aby bylo oslavová
no svátkem ve veškerém křesťanstvu. Nevěříme a nekážeme nic
nového. Věříme jen to staré, tu dávnou pravdu, kterou Bůh
zvěstoval už v ráji: Dějiny světa jsou boj mezi ženou a hadem,
mezi Marii s jejími stoupenci a ďáblem a jeho nohsledy.

V tomto boji nelze býti neutrálním. Buď stojíš na jedné nebu
na druhé straně. Bojuješ budto pod praporem Neposkvrněné
nebo pod praporem lucifenským. Jsou toliko dva prapory. Je-li
který člověk proti Mari, už víte dost. Je vědomě nebo nevědom
ky luciferiánem. My však budeme jako vždy a ve všech věcech
mariánskými dětmi,*služebníky a vojíny nejčistší Panny, Nepo
skvrněného Početí. To je přísaha věrnosti ke dni 8. prosince.

OBŘEZÁNÍPÁNĚ—NOVÝROK
Ježíš

Cinkev poznamenává čelo nového roku slovem, v němž se skrývá
celý program. Přináší dítko, dnes o půlnoci narozené, ke křtitel
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nici, aby je potom položila přeď svatostánek. Rok 1938 má býti
rokem Páně. Má náležeti Ježíši. Evangelium o pojmenování jmé
nem Ježíš je novoroční poselství. Není možno stručnější evange
lium postaviti: v čelo nového roku a není možno nějakým větším,
delším slovem vyjádřitr víc. Píšeme-li na čelo nového roku jmé
no Ježíš, pověděli jsme všecko, co musí dnes býti pověděno. Ježiš
se musi státi duši nového roku. Ježiš, cesta, pravda a život! Mimo
Ježíše propast, noc a smrt!

My sw dnes blahopřejeme. Blahopřání jsou zpravidla slova,
krásná slova, ale přece jenom slova. Lačné lidstvo však potřebuje
víc než slova. Potřebuje pravdu. Potřebuje víc než politické 4
sociální teorie, Potřebuje cestu. Má potřebí víc než léky. Po
třebuje život. Potřebuje Ježíše. Všecka blahopřání bez Ježiše jsou
dobrodušné fráze. Buď gratulujeme jako vánoční andělé nebo
gratulujeme marně.

Naše první novoroční blahopřání je proto — pravda. Ježíš je
světlo! My jsme, Žijeme ve tmách. Lépe řečeno: ebe Jest plné
světel, ale my nevidime nic. Všecko je slepé. Všecko bezradné.
Vlády jsou bezradné. Parlamenty jsou bezradné. Písemnictví je
bezradné. Národové jsou bezradní. Jako když vypukne požár, při
kvačí povodeň, zaohvěje se země zemětřesením, všecko ztratilo
hlavu. R. 1517 povstal ve Wittenberku muž, který sliboval, že
jako Mojžíš uvede Evropu z temného středověku katolhcké víry
do zaslíbené země svobodného badání. Opakoval slovo, které pv
prvé bylo vysloveno před 5500 roky a napsal je na svůj prapor:
»Otevrou se oči vaše!l« Odtud se datuje chorobný průběh duchov
ního zaslepení mezi evropskými národy.

Dnes, o 400 roků později, zaslepení těch, kteří měli lidstvo vésti,
tak pokročilo, že se pochybuje i o tom, co se samo sebou rozumí,
a co za nejisté se pokláďá, co je úplně jasné. Ušecky tečky se mění
v otazníky a všecky základy v sypký písek. Všecko je v mlze.
Od té doby, co lidská pýcha po 400 roků jezdila zhasináčkem po
obloze křesťanského nebe, aby zhasila hvězdy zjevených Božích
pravd, nastala konečně skoro čirá tma.

Uyjádřim se určitěji. Může nastati noc, když slunce, měsíc a
hvězdy a všecka umělá světla nevydají ani svitu. Může na
stati noc ve 12hodin v poledne, když vyhasne v oku zraková síla.
Ta nynější temnota je tou o 12. hodině polední. My už nic ne
vidíme, me proto, že hvězdy katolických pravd přestaly svítiti,
ale poněvadž jsme slepí. Před slepým můžete tisic světel rozsvítiti.
on přece nic nevidí. Modernímu nevěrci můžete uvésti deset tisic
nad slunce jasnějších důkazů o bažském původu Církve, on neu
věří.Tvrdí pořád o 12.hodině v poledne, že je půlnoc. Takové je
postavení moďerniho lidstva na počátku nového roku. A tento
postoj: dobrovolná slepota, kterou nazýváme zaslepeností, přiro
zený následek hříchw proti Duchu sv., zatvrzelého zapírání po
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znané pravdy, je vždycky jedním z největších trestů a předzvěstí
těžkých pohrom.

Nechce-lh člověk viděti, zavíra-lu schválně víčka rozumu, ne
mají světla ceny. Nezbývá nic jiného než násili. Kdo nechce po
slouchati, musí pocítiti.

Když oko a ucho odeprou vidět a slyšet, promluví Bůh hladem,
mečem a ohněm. Isajáš líčí tu hrozbu úchvatnými slovy:
»Hlas Hospodinův řekl: Jdi a rci lidu tomuto: Slyšte, slyšte! Alc
on nerozumí. Vizte vidění, ale on nepoznává. Srdce lidu tohoto je
zaslepeno. Uši jeho zacpány. Oči jeho zavřeny. A já jsem řek:
Jak dlouho, Pane? A řekl Hospodin: Až zpustnou města a země
bude opuštěnou plání.« Taková je cesta Prozřetelnosti Napřed
nevěra. Potom zatvrzelost. Nato zaslepenost. A pak: tresty Božt.
Kdyko.iv propadne hd a jeho vůdcové zaslepenosti, vždycky se
musí člověk třásti před tím, co nastane.

Nemůžeme ubohému lidstvu v těchto těžkých dobách bezrad
nosti nic jiného přáti, než Ježíše — pravdu. Ježiše, světlo světa.
viděného oním okem, jež vidí jasněji a jistěji než všechen rozum
učenců, totiž okem víry, S Ježíšem budou nám všecky otazníky opět
tečkami, sypký písek pevným základem, pochybnost: neomylnou
jistotou a temnoty dnem. Slepí zase vidí. Z jediného slova Ježišo
va vyzařuje více světla na nejobtížnější problémy přítomnosti než
ze 100.000svazků moderních knihoven. Dítě s malým katechismem
více ví než universitní profesor.

Druhé novoroční blahopřání: Ježiš — cesta! Křesťanství je ná
sledováním Ježíše nebo není ničím. Všeoka Životní moudrost za
kláďa se na tom, abychom kráčeli ve šlépějích Spasitelových od
prvního až do posledního zastavení. To je bláznovství chtit: nalézt
ryzejší, praktičtější, modernější křesťanství než je křesťanství Ježí
šovo. Dobrá. A křesťanství Ježíšovo zná v podstatě tři hlavní za
stávky nebo stanice: Betlem neboli chudobu, Nazaret neboli práci a
Golgotu neboli utrpení. Betlem, Nazaret a Golgota, tyto fundamen
tální, základní skutečnosti života Ježíšova, jsou také základním:
zakony praktrokého křesťanství. Ty základní zákony praktického
křesťanství: jesličky, dílna, kříž; nebo co je totéž: chudoba, práce
a bolest. Základní zákony platí pro všeoky. Základní zákony platí
vždycky. U základních zákonů není výjimek.

Prvni základní zákon praktického křesťanství v novém roce
— Je chudoba! Moderní život je hospodářsky vyjádřen: kapita
Jismus a socialismus, vyjádřen biblicky: tanec okolo zlatého telete.
Modemí společnost zná jenom jednu touhu, lačnost a žízeň a ho
rečku. Tou horečkou je: mít: majetek, míti ho hodně mnoho. So
ciální revoluce spočívá podstatně v tom, že se lidé perou 0 penize
a o požitky. Rozdíl mezi bohatými a nemajetnými nespočívá v tom,
že jedni smýšlejí kapitalisticky, t. j. lakomě, a že ti druzí penězi
pohrdají.

Celý svět se všemi stavy a se všemr třídami je nemocen ve
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stejné nemocnici. Také velká část toho, co se nazývá křesťanskou
sociální reformou, zachvácena je touto horečkou. Duch lakoty,
který Je duší hořemíchdesiti tisíců a proletariátu, jak píše zcela
správně jistý sociální refonmátor těchto dnů, nemůže být překonán
homeopaticky. Ďábel nebude vymítnut satanem, Tady pomůže Je
nom allopatie. Tu pomůže Jenom duch Betlema. Lačnost po ma
jetku může být: zmíměna a přemožena toliko opovrhováním pe
nězi, dobrovolnou chudobou.

Druhým základním zákonem praktického křesťanství v novéne
roce je: Nazaret, práce! Stroje průmyslu, obchodu a provozu hrozi,
že se zastaví. Ulna nezaměstnanosti, jak se vyjádřil kterýsi
francouzský ministr, valí se světem, aby jako potopa všecko po
hřbila. Jenom jeden prostředek zachrání svět před zahynutím —:
Nazaret, práce, chápaná jako věc svědomí, jako bohoslužba.

Třetim fundamentáčním zákonem, praktických křesťanů Je Gol
gota! Golgota není jen návrší u Jerusalema. Golgota je svět..
Otázka, o kterou se jedná také tohoto roku, je ta, má-li Bůh prá
vo činiti, co chce. Oč jde, je otázka tohoto roku, musí-li absolutní
suverenita Boží vždy a všudy býti uznávána za všech okolností až.
do poslední krůpěje krve a do posledního dechu.

Adam a Eva, odmítnuvše v ráji oběť poslušnosti, popřeli dikla
turu, neobmezenou vláďu Stvořitelovu nad tvorem. Kristus ji 3
kříži až do poslední krůpěje krve uznal. Křesťanství v novém
roce projeví se tim, že příklad Evy zamítneme a příklad Kristův

napodobíme: Oběť utrpení je nejvznešenější způsob bohoslužbya my proto musíme také v novém roce opět a opět kráčet za Je
žíšem na Golgotu.

Třeti novoroční blahobřdní: Ježiš — život! Na tom všecko zá
visí. Kdo by v křesťanství nespatřoval nic víc než pěknou sousta 
vu mravní, ten by neměl ami tušení o křesťanství Kristově. Křes
fanství je míza života, nadpřirozená sila, vlévající se do našich
duší. Co je křesťan? ©Křesťan je člověk, ve kterém Ježiš žije,
mysli, mluvi, Jedná, panuje. Křesťan je více než pouhý člověk.
Křesťan je něco oď pouhého člověka podstatně rozdílného. Křes
fan je něčím povýšeným naď přirozenost, něčím nadpřirozeným,
zbožněným, diťtkemBožím. Kdo to neví, ten zapomněl hlavní věc
ze svého katechismu. Křesťan je nadpřirozenec. Průlivy, cestami
nadpřirozena jsou svátosti a modlitba. Jsme v té miře nadpřiroze
nými dítkami Božími, v jaké čerpáme z těchto průlivů, ze mše
sv., zpovědi, přijímání, modlitby. Kdo plně a cele žije v nadpřiro
zenu, ten je svatý. To je jisto: Prostřeďní lidé, polovičati, badajt
každého dne. Jenom svatí zachrání svět v dobách velikých kata
strof, svaté dítky, svatí otcové, matky, učenci, státníci, rolníci, že
meslníci, dělníci, ti nadpřirození. Ti, v nichž žije Kristus Ježiš.
Ježíš pravda, cesta a život. Církev má pravdu: Nový rok musí mí
ti v čele Ježiše. Ježíš nebo pohroma. Bez něho nemůžete nic uči
nti— leda tlachat.
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NEDĚLE PO NOVÉM ROCE

Vzhůvu! Vstávat!

Jeden z nemnohých buditelů, který ryčným hlasem volá ka
tolický lid do zbraně, jmenuje křesťanyospallým, ano spicím
vojskem. Chtějí prý míti pokoj. Přijde-li je někdo budit, celou
ložnicí křesťanstva ozýva se všeobecné reptání. Spílají tomu fa
natikovi, obrátí se na druhou stranu a spí dál. A přece není ne

bezpečnějších protivníků než jsou t1, kteří ustavičně mluví jenom
o pokoji a klidu. Buďiti, burcovati — toť jeden z nejdůležitějších
úkolů Katolické akce. Buditi a mocným hlasem volati do zbraně.

Proto začíná sv. Pavel novoroční den církevní budičkem: Víte,
že hodina je, abychom ze sna povstali? Noc pokročila. Den se
přiblížil. Platí to o občanském 1 církevním roce: Je čas — vstáti.
Budíček Pavlův nebyl nikdy tak pronikavý a potřebný jako dnes.
Zeptá-li se mne někdo: »Strážce, jak je pozdě? Strážce, kolik je
hodin?« Řeknu: »Podivejte se na východ, kde slunce krvavě vy
chází.« Moskva praví: Je čas — udeřit. Když je v Moskvě čas
udeřit, pak je na Západě čas — vstát. Teď víte, jak je pozdě.
Spáli dál bylo by nejen slabosti, nýbrž zločinem, páchaným na ce
lém lidstvu.

Co znamená spící křesťanství? Bezvědomi. Nevědět o sobě. Kdo
spí, neví, kdo je. Vyšší duševní Život je mu jako uloupen.
Osobnost jeho ustupuje do pozadí. Člověk se zdá býti jako bez
ducha. Nemyslí a neprojevuje své vůle. Tak tomu je 1 v nad
přirozeném životě. Křtem stává se člověk novou madpřrirozenou
osobností, Přirozenou osobností je člověk, v němž žije duše myslicí
a chtící, která myslí a projevuje svou vůli. Nadpřirozenou osob
mostí je člověk, v němž žije a vládne Ježíš. Nebo, jak řekl jiný:
Křesťanskou osobnosti je svítilna, lampa, z niž Jako světlo sviti
osobnost Kristova.

A co je tedy spící křesťanství? ©Je to takové, které ztratilo
své nadpřirozené uvědomení. Je křesťanstvím, které zapomíná se
samého, a proto už neví, čím je. Je křesťanstvím, které si už
není vědomo, že Kristus je. jeho duší, tedy jeho myslícím a chtě
jícím základním principem. Křesťanstvím, v němž všecko myšlení
a konání člověka je tak bezmyšlenkovité, jako by vůbec žádného
křesťanství nebylo.

Křesťanství neuvědomělosti, nebo tato neuvědomělost v křesťan
ství — jmenujte si to, jak chcete — je tak rozšířený a tak zřej
mý zjev časový, že ho nelze více popirati. Veliká většina »ka

tolického«, t. j. za katolický se pokládajícího lidu, je jako raněnamrtvicí. 0
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»Spí mnozí,« napsal sv. Pavel.
Vědecky vyjádřeno: Je to epiaemický stav chromcké nábožen

ské neuvědomělosti.
Tato náboženská neuvědomělost, toto náboženské bezvědomí

vystupuje všude tam, kde se rozmohl mor laicismu. Je to choroba
politiků. Je to nemoc obchodníků. Je to neduh umělců a učenců.
Uokoli se ve veřejnosti podniká, o tom moderní lidé předpokládají,
že při tom Aatolik v člověku musí býti uveden ve stav neuvědo
mení, musí takořka býti učiněn neškodným. Křesťané politisují a
píší, pracují a prodávají, jako by nebyli katolíky. Kultura se stala
beznáboženskou . Ale je načase tento neuvědomělý katolicismus
přetvořiti, přeměniti v katolicismus uvědomělý a sebevědomý.
Učiniti z něho katolicismus živých. Buď není katolicismus ničím,
a pak musí býti nadobro utlačen, ubit, anebo je tim, co vyjadřuje
jeho jméno, náboženstvím totality, celku, všeobecnosti, a pak musí
býti opět tvůrcem a duší všeho. Ueliký spáč musí býti probuzen!
A v zájmu člověčenstvanelze to ani učiniti dosti rázně a rozhodně.

Čím je spici katolicismus? Bezcitnosti!
Niterný člověk přichází ve spojení se zevnějším světem branou

smyslů. Po čas spánku ale jsou tyto brány zavřeny. Člověk ne
vidí a neslyší a necití micz toho, co se kolem něho děje. To můž.
býti prospěšné. Ale může v tom býti i nebezpečenství. Také nad
přirozeno má své brány. Musíme viděti, co se kolem nás děje. Mu
síme věděti, co je nám k prospěchu a co na škodu.

Postaveni jsouce do světa nepřátelského Bohu a duši, potřebuje
me otevřených Oči a otevřených uši. Je nám potřebí nadpřiroze
ného citu o hrozícím nebezpečenství.

Nadpřirozený cit hrozicího nebezbečenství dnes u většiny lidí
vůbec nenajdeme nebo jen velice nedokonalý. To je patrné pře
devším ma necitelmosti, lhostejnosti ke hříchu. Hřích je největší
zlo. Je to zlo vůbec. Je tím, co nemá být mebo nesmí býti ve
světě. Je tím, co je nesmyslné, nezdravé, hnubé, odbojné a nepřá
telské Bohu a v nejhlubším základě vždycky i nepřátelské člověku.

Bdici člověk děsí se hříchu. Spící člověk s hříchem laškuje.
Bdici člověk bojí se zakázaného stromu, leká se blízké příleži
tostr ku pádu. Spicí člověk — spáč — hraje si nejraději pod za
kázaným: stromy. Nevěří v dědičný hřích, v dědičnou vinu a Ve
zlou žádostivost. Mravní, citový ostych vněm odumřel. My jej ale
musíme znovu probudst. Pravá moudrost, toť bázeň hříchu. Je tbu
útlý, umravněný cit před hrozícím nebezpečím.

Proto dlužno bojovat protk.mravní bezcitnosti.
Je též bezcitnost proti hrozícímu trestu. Spravedlnost ale žáda.

aby zlo bylo potrestáno, a sice jak soukromé, tak i sociální zlo.
Zlo, které je pácháno jednotlivoem 1i společností, státem nebo
národem. Proto víme, odezírajíce ode všech proroctví, že vždy
musí dříve nebo později přikvačiti na národy navštívení Boží prv
jeho zločiny a nepravosti Dějiny neznají — jak napsal kdesi
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Donoso Cortés — provinilé společnosti, která by nebyla přiměřeně
podle svého provinění ztrestána.

Všickni národové země, kteří rozsévalu blud, sklidili smrt. Kaž
dý má svobodnou volbu přiřadit: se k optimistům nebo k pesimis
tům, k těm, kdo vidí blízkou budoucnost národů ve světle přízni
vém nebo v černé tmě. Ale optimismu nikdy se nelze oddávat do
té miry, aby člověk zaviral své oči před blesky a své uši před du
něnim hromů. Evangelium o soudu světa učí nás, že máme dáti
Pozor na znamení ve vzduchu, která věští osudy světových dějin.
Když se nebesa potáhnou černými mraky a bouře se rozzuří, pax
je jistě čas ze spánku spěšně povstat a býti připravemu u
modlit se.

Co Je spici křesťavaství?Nehybnost.
Království nebeské je podobno hospodáři, který hůeda dělníky.

Království pekelné podobno je muži, který seje mák a dává sc
napít jeho šťávy křesťanům, aby spali. Duch sv. probouzí. Ďábel
uspáva. Bůh je Bohem života. Bůh chce míti křesťanstvo živé;
ďábel chce mít nehybný, líný dav. Bůh chce míti kňesťanstvočinné
a bojovné, ďábel líné a zbabělé.

Když tedy sv. Pavel volá: »Uzhůru, vstávat!«, pak je to signál:
»Do práce!« do čilé, odhodlané ofensrvy. Po nehybných mají na
stoupit hybní, po spáčích — bdělí.

Tak stojí Cínkev ráno o Novém roce před táborem spícího
křesťanstva s výzvou: Vzhůru! Do práce! Vzhůru do Katolické
akce! Ať žije čin! Ta výzva neplatí jenom kněžstvu; platí i ne
kněžím. Pius XI. zvoní energickou rukou zvonem práce a Otevírá
dokořán bránu všem ochotným.

Nastala veliká hodina katolickým latkům; všem, kdo jsou křtem
a biřmováním povoláni a zasvěcení ke spolupráci na království
Božím. Svět laický, děti, mládež, muži, ženy, mají si být radostně
vědomi své povinnosti a své cti, spolupůsobitt ve veliké, rozhodu
jící hodině jako údové Kristovi na díle vykoupení světa. Nastala
nová doba! Procitnutí laiků může přinést: Církvi skvostné du
chovní jaro. Kéž je Opravdu přinese! Než ne dosti na tom. Pro.
buzení v novoročním jitru má též význam a smysl jako signál do
boje. Nový rok je válečný rok, i tenkrát, nepovede-li se boj děly a
a bombami a otravnýmmuplyny. Neběžíť dnes pouze o přemístění
hraničních mezníků a rozbití těch několika knížectví, která dosud
zůstala. U tom boji jde o základy všeho, všech věcí na nebi i na
zemi.

Tento boj o totalitu všech věcí se neuklidní, až zvítězí buďto
Řím nebo Moskva, buďto křesťanství nebo bezbožnost. My jsme
proto zrození pro ofensivu. My musime bezbožnosti, která je ne
toliko velikým hříchem století, ale 1 velikým neštěstím stoleti,
vyhlásiti neúprosný boj v slově, písmu a činu. Pětiletka proti
pětiletce. Vyhrožuje-lu bojovný atheismus: V pěti letech musí býti
Bůh mrtev, pak praví bojovný katolicismus: v pěti letech must
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býti bezbožectví mrtvo. Nový rok budiž rokem ofensivy. Protu
vzhůru k bo'i proti bezbožectví!

Je třeba lidí, kteří dovedou buditi. Ale co prospěje buditi, ne
bude-li též lidí, kteří dovedou vstát. Moci vstát, bez rozmýšlení,
ihned, radostně, je milost a umění. A o tuto rozhodující milost
se modlime. Země se chvěje. Oheň hoří. Nesmí se ztráceti
čas. Hodina je, abychom ze sna povstali. Odlažme proto všeoku
ospalost, všecku bezcitnost, všecku nehybnost! Dost dlouho isme
spali. Nyní už bděme!
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ZJEVENÍ PÁNÉ A NEDĚLE PO ZJEVENÍ



ZJEVENÍ PÁNĚ

Říšská politika Boží

O čem svědčí a co dokazuje svátek Zjevení Krista Krále, epi
fanie? Že svět je řízen shora a nikoliv zdola, přes všecko opačne
zdání. Uládnouti znamená vésti k cili. Evangelium o Zjevení Páně
ukazuje s nepochybnou jistotou, že Bůh vládnouti, panovati chce
a že mu v tom všecka zloba a všedka ubohost lidská nemůže za
brániti. Cílem jest mu založiti říši. Podle toho je světová vláda
Boží v podstatě říšskou politikou Boží.

Svou světovládou sleduje Bůh veliký plán, grandiosní systém,
jemuž se všelsikédění světa musí podřiditi První centrální myš
lenka světovlády: Bůh je středem všech věcí! Svět Je ovládán
theocentricky, směrem k Bohu. Druhá centrální myšlenka světo
vlády: Svět Je řízen christocentricky, směrem ke Kristu. Třetí cen
trální myšlenka světovlády: Bůh Je středem všech věcí v Kristu
skrze Čirkev. Svět je řízen římskokatolicky, směrem k Římu. Bůů,
Kristus, Cirkev — to je mysl světových dějin.

I. Bůh středem, střediskem všech věci! Dějiny světa jsou ději
nami toho, co činil: lidé. Než to není celá pravda. Dějiny světa
jsou ve smyslu mnohem vyšším tím, co učiml Bůh skrze lidi. Vše,
co se stalo, stalo se, protože Bůh chtěl, aby se to stalo, nebu
protože Bůh sice nechtěl, aby se to stalo, ale z důvodů nevystiži
telné moudrosti chtěl, aby to bylo dopuštěno. Nejvyšší všeobecný
základ všeho světového dění je proto v tomto smyslu panování či
vláda Boži. Dějiny dělá Bůh. »Jest to pro náboženský a mravní,
jakož 1politický a sociální život lidstva nejdůležitější pravdou, že
Bůh myšlenkami svého plánu, mocí své ruky, šíří svého srdce
všecko objimá a ovládá a vede tam, kam chce. Bezbožci a fata
isté popírají toto panování Boží naď světem, kritikové různých
schopností kontrolují a recensují je, slabé hlavy a slabé duše
vzdychají nad ním, pokomnáslabost nepoznává vždy jeho nepo
chopitelné soudy, jeho nevystihlé cesty — přece však Bůh panuje
a svět postupuje nezadržitelně svou od věků vykázanou cestou.«
Dějiny dělá Bůh. Bůh musí dělat: dějiny, aby z nich vyvíralo
něco rozumného. Bůh, t. j. nekonečná moudrost, svatost, spravedi
nost a láska. Není-li to Bůh, jenž dělá dějiny, pak jsou dějiny
resmyslem, nerozumem, zmatkem, směsicí náhod a nepochopitel
ných příhod a protikladů. Není-li to Bůh, jenž dělá dějiny, ne
přijde-li někdo vševědoucí a všemohoucí, jenž tuto matenici lid
ských idei, slov a činů, jež slují dějinami, rozplete a uspořádá,
pak bylo by nejlépe — abychom mluvili se Schopenhaurem —co
možno nejdříve na všeobecném kongresu lidstva usnésti se na ge
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nerální stávce, na sebevraždě všecn, a tak učiniti dějinám konec.
Je-li však Bůh:centrální příčinou dějin světa, pak musí býti též

jejich středem. Ten, v němž všecko žije a se hýbá a jest; ten,
kolem nějž se všecko točí, nevyjímaje ani hřích ami:peklo. Hřích
se chce všeobecné centripetální, dostředivé síle stvoření, gravi
tačnímu zákonu božského majestátu vyhnouti. Io není možné.
Hřích může uniknout Jempřitažlivosti Boží svatosti, aby neomylně
probadl přitažlivosti Boží spravedlnosti. Tak nebo tak musí všecko
sloužiti. Bůh je střediskem všech věcí; také těch ruských, mexic
kých... Ani bezbožecBohu neujde.

II. Bůh je střeďiskem všech věcí v Kristu! Sv. Pavel vyslovil
ve svém listě ke Koloským tuto centrální myšlenku o říšské poli
tice Boží s podivuhodnou jasností a rozhodnosti a nadšením.
»IKristus,«tak praví, »jest obraz Boha neviditelného, prvorozenec
nade všecko tvorstvo. V něm bylo stvořeno všecko na nebi i na
zemi, viditelné i neviditelné, buď že jsou to trůnové nebo pan
stva nebo knížectva nebo mocnosti. Všecko je stvořeno skrze něho
a pro něho. On jest přede vším a všeoko v něm stojí. On jest
hiavou těla Církve. On jest počátek. Prvorozenec z mrtvých po
vstalých, On musí ve všem míti přednost.« (Kol. 1, 15—18.)

Tato apoštolská preface, tento jásavý zpěv sv. Pavla na ústřed
ní, na centrální ideu všeho stvoření, měla by býti zlatými pis
meny napsána na průčelích sněmovních budov a měla by býti
zakladem veškeré pozemské politiky. Bůh stvořil svět christo
centricky, směrem ke Kristu.

Skrze Krista. V Kristu. Pro Krista. Kristus neni pouze ten do
datečně, v plnost: času na světě se objevivší Spasitel. Ale od po
čatku patří podstatně do stvořitelského plánu jako cíl a účel jeho.
Všecko jenom christocentricky, t. j. s Kristem jako těžištěm «a
středem, je od Boha zamýšleno a vykonáno: svět viditelný, svět
Iidistva, svět andělů. Proto také sv. Otec řídí svět christocentricky.
Směrem a poukazem na Krista. Od Adama pohlíží všecko dění
světové ke Kristu, od 1900 Tet zase ke Kristu nazpět. Kristus jest
střediskem světových dějin!

Proto není papeži zavržený Ezicismustoliko bludné učení jako
jiné. Je to veliký odpad odďúčelu stvoření, od služby Kristu Králi.
Moderní svět, pokud se mestaví přímo proti náboženství, domní
vá se, že vystačí s jakousi mravoukou přirozenou. Jmenuje se ra
turalismus. Přirozená rozšafnost, přirozená obecná užitečnost, při
rozená slušnost, přirozená pnavdivost. Všedko přirozené: Lidé
chtějí býti čestnými sami sebou, bez Krista. Přirozená mravouka
je dobrá, pokuď souhlasí s přirozeným mravním zákonem, jak jej
Bůh každému vložil do srdce; ale je špatná, pokuď vědomě a vý
slovně chce býti morálkou bez Krista. Jest revolucí proti nejvyš
šímu základnímu zákonu světa: Bůh je středem světa skrze Krista!
Proti tomuto nejvyššímu základnímu zákonu světovému není
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žádné neutrality, žádné nestnannosti, Jež by nebyla zločinem. Kdv
nechce býti: pro něho, jest proti němu. Kdo nechce chiristocentric
ky smýšleti, jednati, směřovati, ten smýšlí, jedná, směřuje proti
křesťansky. Jiný základ nikdo memůže povožiti než ten, který jest
položen: Kristus Ježíš. »Každý, kdo padne na ten kámen, rozrazí
se; na koho však on padne, toho rozdrtí« (Luk. 29, 18).

Třetí centrální myšlenka světovlády:

II. Bůh je středem všech věci v Kristu skrze Čirkev!
Ač se stal Kristus dnem svého nanebevstoupení neviditelným,

jest nicméně s námi až do skonání světa. Nejen svou vševědouc
ností a láskou, nýbrž pravdivě, skutečně a podstatně. Cínkev je
právě dále žijící Kristus; On v nás, my v Něm. Věřící spojeni se
svou hlavou, praví sv. Anselm, to je celý Kristus. Jedinou mystic
Rou osobnosti! Co platí o Kristu, platí též o Kristu stále živoucím,
o Církvi: Všecko se vztahuje k Církvi. Všecko se kolem ní otáčí.

Bůh nezpůsobil různá díla, ze kterých by jedno bylo mezávislé
na druhém. Stvořil jedno dílo. Působí nepřetržitě dále, všecko za
biraje do svého kruhu. oto království jest království jeho
Syna: katolická Církev. Bůh Je katolik a Jeho říšská politika je
katolická v nejobsažnějším a zároveň nejvýlučnějším smyslu slo
va. Bůh nesmýšlí jinak. Boží světovláda je římskocentrická, jako
je theocentrická a christocentrická.

Řím, t. j. papež, jest pro Boha střediskem světa a střediskem
světovlády. Ne jako by se Bůh neujímal s láskou každého člověka,
«terý nepatří k Cínkvi, také nevěrce, bludaře, hříšníka. Ale Bůh
posuzuje, vede, řídí každou duši a všecky příhody, přihlížeje k je
Jímu poměru buď pro jeho království, katolickou to Cínkev,
toho stále živoucího Krista, nebo proti ní. Bůh panuje římskocenít
ricky. Jsou doby, kdy tato královská politika Boží bývá zahalena
přetajemným temnem. Peněžní magnáti, státníci, falešní proroci
domnívají se, že jsou pány osudů světa. Mýlí se. Lidé jsou vždy
pouze nevědomými nástroji Nejvyššího. Nic se neděje, co by Bůh
dříve nebo později nepodřídil plánům své nadpřirozené říšské
politiky. »Jak říše po sobě následují, jejich rozkvět 1 záhuba,
vátky, státní převraty, objevy: všeho Bůh používá ke svým cílům.«
Jest to římskocentrická politika Krista Krále. Ustavičně se opakují
v dějinách státních převraty Boží, před nimiž národové 1 vladaři
padají na kolena a klánějí se Pánu světa, který kráčí mimo ně.

Bůh vládne světem. Proto se stávají světové dějiny opět a opět
soudem světa. Opět a opět obnovuje se Danielovo vidění o balva
nu, který se utrhl ze skály. Bez rukou lidských. A padá na bys
nou sochu lidské politiky, zformovanou ze zlata a stříbra, mědi, že
leza a hlíny. A rozbíjí ji. A rozdrcuje ji a obrací se to jakoby
v plevy letního humna a vichr je uchvacuje. Z kamene pak stává
se veliká hora a naplňuje zemi. (Dan. 2.) Toť obraz toho, co bylo.
To je obraz toho, co přijde. Kámen se utrhne z hory. To je myš
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lenka Krista Krále. Rozďrti modlu moderní hmotařsky mamonis
tické světové moci. A kámen ten se stane horou a naplní okrsek
země. A Knstus bude panovati mad národy. Kristus vládne svě
tem! Epifanie, zjevení Páně, zjevení Krále!

1. NEDĚLE PO ZJEVENÍ PÁNĚ

Doma

Ve světových městech najdete tak zv. »děti nikoho«. Nemají
domova. Jejich obydlím je ulice. To je nejtrpčí fonma chudo
by. Člověk mnoho snese a vytmpí, jen když má alespoň ně
jaký domov. někde. Je to osudný zjev moderní kultury, že
uouprla milonům lidí domov. Kdosi vypočítal (Werner, Som
bart), že jsou statistice a miltony lidí, kteří se trápí a chřadnou
ve sklepních bytech. Ve většině velkoměst žijí četní lidé v 0
bydlích, která nemají víc než jedinou světnici. A přece podle
vzpomenutého národohospodáře měl by mít: byt pro normální
rodmu z otce, matky a tří neb čtyř dětí nejméně tři světnice a
dvě komory.

K tomu přistupuje, že v moderních nájemních bytech bývá málo
klidu a náboženského slunného jasu. Vůbec,moderní člověk už ne
bývá »doma«. Domov už není útulný, příjemný, milý. Je proto
úkolem všech, jimiž jde opravdově o obnovení lidstva, opatřiti
vydědďěným opět příjemný domov. To chce »Spolek sv. roďiny«
a »Dilo intronisační«. Nesmíme čekat, až bude míti pracující lid
prostranné, slunné, vzdušné byty. Musíme hledět, abychom už na
před vnesli do domů zase více slunného světla a útulné domác
kosti.

Slunečním světlem je obraz svaté rodiny. Obrazy jsou tu, aby
kázaly se adí. Kázání obrazu svaté rodiny je kázáním o tom, že
k sobě patři nerozlučně tito tři: otec, matka a dítě. Jsou rozličné
obrazy svaté rodiny: sv. rodma v chrámě, sv. rodina při práci,
sv. rodina při odpočinku. Ale jedno je společné všem: Jsou tam
vždycky tři: Otec, matka a ditě. Není zobrazení, kde by nebylo otce.
Není zobrazení, kde chybí matka. Není zobrazení, kde chybí dítě.
Ježíš, Maria a Josef jsou jako svatá, nerozlučná pozemská trojice.
Otec, matka a ditě náležejí k sobě. Ale teď by bylo těžko, kdyby
chtěl fotograf rychle zhotovit snímek rodiny, aby dostal na ob
naz všecky tři. Buďto chybí otec nebo matka nebo dítě.

Pozemská »trojice« Je zničena. Příčina: moderní pracovní život,
který všedko od sebe trhá. Příčina: upřílišený moderní život
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spolkový: Když se spolkový život pojímá se své světlé stránky,
jako pomoc Cínkve, rodiny a státu, je velice prospěšný. Slouží-li
však spolkový život k tomu, aby zničil první a nejdůležitější ze
všech společností, je na škodu. Připouštím výjimky. Uznávám, že
v mimořádných případech je potřebí apoštolských duší, jež vc
čery více tráví mimo rodinu nežli v ní. Ale kdyby tato výjimka
se stala pravidlem, kdyby spolkový život, byť 1 ten nejlepší, měl
za následek, že ti tři, kteří patří k sobě, zřídkakdy by byli po
hromadě, pak řeknu bez oko.ků: nejlepší spolkový život je mna
škodu. Třetí síla, jež rozptyluje, je moďerní kratochvile a spori.
To jsou tři hlavní důvody, proč na modemím obrazu rodiny
zřídkakdy se nalézají osoby tři, obyčejně jenom dvě, často je
nom jedna. |

Obraz svaté rodiny na zdi je zpytováním svědomi. Je ti
chým napomenutím: Co k sobě patří, má zpravidla býti pohro
madě: otec, matka a dítě. Pohromadě k modlitbě. Spolek sv. ro
diny má vlastně ze všech spolků nejkratší stanovy. Jenom jeden
paragraf. Máte se vždy večer pomodlit společně večerní modlit
bu. Nikdy mení rodina krásnější. Nic neposiluje tak velice cit
jednoty, jako když otec, matka a ditě klečí spolu večer na ko
lenou.

Pohromadě u stolu. Zdánlivě zase věc vedlejší! Ve skutečnosti
věc hlavní. Jí- každý čen rodiny, kdy se mu zlíbí, pak víme,
že se rodina dříve nebo později rozpadne. Dochvilnost a srdeč
nost při společném jídle je požadavkem rodinného štěstí. Něco
krásného. Jakási způsoba pozemského gemerálního přijímání, ja
ko je společné sv. přijímání jakousi způsobou nebeského společ
ného stolu.

Pohromadě při odbočinku bo denní práci. Výměna zkušeností,
radosti a utrpení toho dne v tiché domácnosti okolo rodinnéhv
stolu. Nikdy jindy nejsou si bůtžší otec, matka a dítě. Ztratiti
tuto hodinku srdečného si povídání po denním zaměstnání, jest
vlastně rodinným neštěstím.

Pohromadě v neděli odpoledne. Po křesťanském cvičení, po po
žehnání. Hodiny posvátného klidu a poučení. Den Páně! Slo
víčko o nedělní škole. Nedělní škola vzmikla z potřeby. Účelem
jejím bylo shromáždit opuštěné děti ulice. Nedělní škola byla
záchranou dětí, které byly tak nešťastné, že neměly křesťanských
rodičů. Pro dítě, které má Štěstí, že má dobrého otce a dobrou
matku, je jenom jedna nedělní škola, to ta, v níž vyučují otec a
matka. Nedělní odpoledne patří rodině.

Druhý prostředek, jak učinit rodinu opět příjemnou a útulnou,
je: obraz Božského Srdce Ježišova. Co dodává i nejchudší rodině
půvabu, je jakási temperatura, hřejivost křesťanské lásky. Tuto
lásku nejdětkliměji hlásá mimo kříž obraz Srdce Ježíšova. Je to
kázání o nejkrásnější ze všech pravd víry: Bůh je láska! Nej
smutnější ze všeho je v této době odpad od nejkrásnější pravdy
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víry: řeč, že obraz Sndce Ježíšova je v nynější bídě malovanou
lží. Pořád méně se věří v milosrdenství a dobrotu Boží. Jako by
Bůh, poněvadž je sama láska, musil přestati býti svatým a spra
vedlivým. Jako by lidé, protože Bůh je dobrotivý, měli právo
beztrestně přestupovat jeho zákony. Když nyní černý mrak hněvu
Božího nad světem se žene a slunce zdánlivě na nějaký čas za
padlo, zůstává přece dále na obloze. Dokonce i válka a všecky
strasti, kterými Bůh národy navštěvuje, jsou v ruce lásky Boží
prostředkem vrátit lidi k Bohu, a tak je věčněspasit.

Obraz Srdce Ježišova musí býti oblibeným obrazem chudých,
nemocných, vdov, sirotků a těch, jež stihlo jakékoli neštěstí. Ob
Taz srdce Ježíšova, důkaz lásky ©Boží, musí také povzbuzovat
k věrné, radostně obětavé lásce k bližnímu. Před obrazem Srdcc
Ježíšova musí umlknout svár a rozmar a nesmiřitelnost. Obraz
Sndce Ježíšova je pramenem krásného rodinného pokoje a pří
jemné domácnosti. Obraz Srdce Ježíšova, z víry a nábožnosti a
mkolt z pouhé okázalost: ©zavěšený ma stěně, je prostředkem
k zachránění a obrácení rodiny. Proto je dílo tak zvané introni
sace neboli zasvěcení rodiny Božskému Srdci Ježíšovu dílem Pro
zřetelnost: v dějinách rodiny. Kde je Božské Srdce milováno a
wctiváno, tam sestoupilo kus nebe na zemi, a kdyby to bylo v sebe
studenějším a chudšim podstřeši!

Světiíme dnes obnovu zasvěcení svaté rodině. ©V očích světa
nezpůsobí tato ©obnova zasvěcení ©mnoho ruchu. Ale co
my konáme zde, to se koná ve statisících jiných farnostech.
Oba obrazy, obrazy svaté rodiny i Božského Srdce jsou nám
znamením bližících se lepších dnů. Co my tu činíme, je podle
slov papeže Benedikta XV. ranní jitřenkou. Jitřenka dává tu
šití už blížící se den. Zasvěcení rodiny svaté rodině a Božskému
Srdci Ježíšovu, toť ranní zora, která předchází den sociálního
království Ježišova. ©Až zase rodiny ©zachráníme požehnáním,
které z obou těchto obrazů vyzařuje na rodimu, pak půjdeme na
ulici, do škol, na radnice, a budeme volati: Oportet illum regnare.
Kristus musí kralovat! Ježiš — král!

2. NEDĚLE PO ZJEVENÍ PÁNĚ

Rodina kválovstvím

Providenciálním úkolem idey o Kristu králi je výchova nové
ho liďstva. Tato výchova se přirozeně uskuteční ve třech stup
nich. První stupeň je výchova v poddaného Krista krále. Druhý
stupeň je výchova v rodinu Krista krále. A třetí stupeň je vý
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chova ve světové království Kristovo. Není vůbec světového krá
lovství Kristova bez rodiny Krista krále, a není rodiny Krista krále
bez poddaných Krista krále.

Jenom rasa zplodí rasu. Jenom opravdový lid Krista krále mů
že v říši křesťanského manželství vychovat dítky Krista krále,
které zbudují nové království Boží! Jaké stavivo, takový dům.
Chceme-li tedy obnovit svět, musíme myšlenku © Kristu králi u
činit tvořivým primcipem, duší katolického otectví a křesťanské
ho mateřství.

1. Křesťanská rodina ustavena na právech královských! Upřím
ně řečeno: Nechápu, jak je možno, že jsou liberální nebo sodualis
tičtí otcové, jako libenalismus a socialismus se svého stanoviska
nechápe, že mohou býti katoličtí mužové. ©Liberalismus. a soci
alismus snižují osobnost otcovu. V liberalismu je vším stát a
v socialismu je vším společnost. Jednotlivec se ztratí. Pohlcuje
ho celek. Je zbaven své osobitosti. Vice a více beze všeho práva.
Liberalismus a Jeho syn socialismus odnímají otci korunu a žez
lo. Otec už nevládne. Jak je otec zbavem svých práv, je viděti
především ve dvojím: V názoru na správu majetku a v názoru
na výchovu. Podryli základ oteckého království: sedmé a čtvrté
přikázání, majetek a autoritu.

Společenský řád vyžaduje, aby měl otec jako záruku své svo
body a svědomitého plnění svých povinností, určitý, byť sebe
skrovnější svůj majetek. Lev XIII. a Pius XI. zjistili tak ve
svých okružních !istech. Otec bez majetku, nemá-li zrovna hrdin
nou mravní silu, ocitá se v nebezpečenství, že upadne v nedůs
tojnou závislost na jiných, a že bude své úkoly vůči rodině za
nedbávati.

Kapitalismus, mahromadiv na jedné straně obrovské jmění,
snížil veliké mmožství otců na takové nemajetné proletáře. Tím,
že kapitalismus se stal nepřítelem dělníka, stal se i nepřítelem
otce. A co neprovedl kapitalismus, ©dovršil státní socialismus.
Stát, jak si papežové stěžují, strřhovalna sebe otcovské povinnosti
vždy víc a víc, a učinil tak z krále pouhou stínovou figuru.

Jak je muž zbaven svých práv, jeví se především ve zúžení
vlastních práv oteckých. Dospělo se až tam — nejenom v Rusku
— že je ďitě vice méně zkonfiskováno a prohlášeno za státní ma
jetek. Nespravedlivé vyvlastnění majetku státním socialismem
je jenom nepatrný zásah do rodinných práv u porovnání s tim,
co si moderní stát už od 100 roků dovoluje vůči onomu rodinné
mu majetku, který se jmenuje dítě.

Nucené vydání dítěte beznáboženské státní monopolní škole
je duchovním zotročením mladého člověka a atentátem na otec
kou moc. Ja to nové zavedení otroctví, a sice ve formě, která více
ponižuje a je mebezpečnější než otroctví tělesné, protože jest to
otroctví duší.

Kristus chce býti králem; ale nikoli králem otroků, nýbrž svo
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bodných lidí. Patří to k pedagogice křesťanstva, že nám vraci 0
pět posvátné sebevědomi, jehož potřebujeme, abychom rozlámali
okovy, kterými jsme spoutáni na nohou i na rukou. Podle sv.
Petra jsme rodem královským. Při křtu byli jsme křižmem kon
sekrovám k účastenství na království | Ježíšově. Jako účastníci
Kristova království máme však nezadatelná královská práva! Na to
nezapomeňme. Lid Krista krále je svobodný lid. Nejsme, nebuďme
spokojeni s drobty, které padají se stolů egyptských drábů!

2. Křesťanská rodina ustavéna na královských povinnostech!
Noblesse oblige! zní staré francouzské přísloví. Šlechtictví má
své požadavky. Práva zavazují k povinostem. Královský rod
má proto nejen královská práva, nýbrž 1 královské povinnosti.
Má si královsky počínat ve svém veškerém smýšlení, mluvení a
jednání. Čím výše proto vyzdvihujeme důstojnost křesťanské
rodiny, tím vice od ní požadujeme. Více nežli od jimých. Více
než od synů tohoto světa. Úplný, dokonalý ideál!

Rodinným duchem Krista krále je rodová víra! Nefalšovaná
pravověrnost. Stoprocentní katoliotví. Beze vší rozbředlosti. Kde
kolu se vynoří nějaká otazka: soudí se o ní jako Kristus. Smýšlí
se jako Církev. Rozhoduje se, jak rozhodne papež. Roma lo
cuta — causa finita. Když Řím promluvil, věc je vyřízena. Poli
tika Krista krále nezná žádné libůstky, žádného mínění stranic
kého, žádného diktátu časového. Věřme! Jako ma počátku, tak i
nyní a vědyoky. Vždy a všude. Takový je katolický domácí zá
kon. Tak tomu bylo za doby našich dědů. Tak tomu je 1 dnes.
Tak bude tomu i budoucně. Rodina je katolická. Věří!

Rodinným duchem Krista krále je ohnivá láska k Ježíši a Cir
kui! Ohnivá, pravím. "To je právě to, čeho se dnes nedostává.
A přece! Kde jsou veliké zájmy v nebezpečí a kde veliké věci
mají býti podnikány, tam nestačí už temperatura průměrného
křesťanství. Je potřebí nadšení. Je nutno s radostí se věci od
dati. Je potřebí srdce. Potřebí je lásky, o níž mluví evangelium:
lásky z celého srdce, z celé mysli, ze vší síly. Katolidkého varu
krve v sndci! To je právě zvláštnost idey o Kristu králi: tento
zápal zvláštním způsobem rozněcovati. Kam tato jiskra padne,
tam zapálí. [ mezi muži. [ mezi mládeží.

Duchem rodinným Krista krále je duch neposkvrněné čistoty.
Mravní čistoty! Mluví se o krisi cudnosti, až do praktické kato
lioké rodiny zasahující. Manželství umirá. Krise cudnosti mohla
jen proto nabýt: takové děsné, epidemické, katastrofální formy,
protože liberální právo lidské také tady zatlačilo právo Boží.
Protože manželství | přestalo být: svátostí, svatyní, královstvím
Kristovým, muž representantem Krista krále, žena zastánkyní
Církve, královského rodu oba. Krise cudnosti bude překonána
jenom návratem k Peavlovu názoru 'ma manželstvi, že man
želství jest veliké tajemství vzhledem ke Kristu a k Církvi, že je
královstvím Kristovým!
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Jak se rodina vyléčí? Jako se vyléčí jednotlivý člověk: hostí,
umversálním prostředkem eucharistie. Duch Krista krále musi
býti zanesen do rodiny sv. přijímáním alespoň každý měsíc,
možno-li každou neděli, možno- každý den. A tu mám na
mysli nejkrásnější generální sv. přijímání: přijímání rodiny,
společné přijímání otce, matky a dětí! Co je přijímání? Introni
sace Krista krále! Co je tedy přijímání rodinné? Proklamování,
prohlášení království rodinného skrze Krista krále! Otče, matko,
děn, pojďme a učiňme Ježíše králem!

HROMNICE

Skeze Ježíše k Otci

Ocitáme se na konci vánoční doby. Uprostřed kruhu vánočního
stojí Ježiš-dítě. Než my při tom nesmíme zapomenout: osoby,
která tak podstatně náleží k ditěti, že bez této osoby v pozadí
bylo by tajemství vtělení nesrozumitelné a nemožné. Kdo je to?
Otec. Proto ke konci vánočního kruhu ještě jednou objevuje st
Ditě-Ježíš, a sice o Hromnicích. Obětování Ježíše-ditěte v chrá
mě. Očišťování P. Marie je svátkem matky a je svátkem ditěte.
Ale zvláštním způsobem je to též svátek otcův. Ježíš-dítě polo
žen do rukou nebeského Otce. Obětování Pána Ježíše v chrámě
poskytuje nám příležitost uvážit jedenkrát ono tajeemství, ktere
je duší křesťanství, naše postavení k Otci.

Naše víra v Otce. Modlíme se každého dne na počátku a
poštolského vyznání víry: © Věřím v Boha Otce všemohoucího,
stvořitele nebe 1 země. Ale my přes tuto základní pravdu tak
spěšně přecházime, jako by to byl pouhý úvod. Vyjadřujeme ji
jazykem, ale nebývá nám věcí našeho srdce. Nebývá nám tím,
čím vlastně býti má: srdcem našeho křesťanství: centrálním slan
cem, z něhož všecko ostatní vyzařuje a k němuž všecko ostatní
směřuje.

Bylo právem řečeno, že mnohým křesťanům přesto, že jsou
pokřtění a biřmování a přiklekají ke stolu Páně, chybí nejdůle
žitější poznání: poznání Otce. Máme mnoho pobožností, ale po
božnost, kterou Kristus sám především pěstoval a jíž především
učil, pobožnost k Otci, známe nejméně. »To je však život věčný,«
praví Kristus, »aby poznali tebe, Otce« (Jan 17, 3).

Obnova křesťanství musí začíti ve smýšlení, ve světě duchov
ním. Pověz mi, s kým obcuješ, a povím ti, kdo jsi. Pověz mi,
kým se ve svém duchovním životě zaměstnáváš, a já ti povím,
kdo jsi a co činíš. Myšlenky člověka, jeho idey, jsou zrnka na
roli, na nivě jeho duše.Člověk vždycky sklízí, co seje.
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Člověk je vždycky tím, co mysli, čím se v mysli zabývá. Je-'i
ovládající myšlenkou člověka tělo, stane se ten člověk zvířetem,
svobodným nebo ženatým nebo provdaným, ale zvířetem. Je-li
převládající myšlenkou člověka země, stane se ten člověk zemí.
Přichází- převládající myšlenka nějakému člověku z pekla,
bude ten člověk ďáblem. Přichází-li ovládající myšlenka člověku
z nebe, bude takový člověk bohem. Proč je náš život tak málo
božský? Protože tak málo božsky smýšlíme. Moderní člověk už
božsky nesmýšlí. lo je hlavní příčina nynějšího odkřesťanění.
Ve třiceti leteah bylo by možno provésti nejpronikavější, nej
prudší, nejradikálnější revoluci v dějinách světa. Bylo by možnu
veškeré člověčenstvo ©obnovit. Bylo by možno proměnit zemi
v ráj lásky, spravedlnosti a pokoje. A tu bylo by potřebí jen
jediné myšlenky. Tato myšlenka by vyplnila každé údolí, poní
žila každou horu i každý pahrbek, a křivá mista učinila by pří
mými a drsná rovnými. Způsobila by reformaci všech věcí, pro
měnu lidí, jejich kultury, jejich politiky, jejioh národního hos
podářství. A touto myšlenkou, kterou by bylo možno udělati opět
z midí« lidi a z »křesťanů« křesťany, to by bylo poznání Olce.
Bůh—Otcem celéhopokolenílidského,a protosynovélidští brat
ry! Haec est victoria! To by bylo vítězství, které přemáhá svět,
víra. Vína v Boha jako Otce a v člověka jako bratra. Aby tatu
myšlenka stala se motorem všeho života, učiňme ji střelnou a
oblíbenou modlitbou. Říkejme opět a opět: Věřímv Boha Olce.

Naše důvěra v Otce. Víra je základ, počátek, kořen. Základ
žádá výstavbu, začátek pokračování, kořen vzrůst. Z víry musí
vyrůstati naděje. Když je Bůh Otcem, pak musíme míti k němu
dětinnou důvěru. Otcovství Boží rozrůstá na dvě strany. Je lás
kou dávající a odpouštějící. Dobrota a milosrdenství, a siaz dob
rota a milosndenství jako vlastnost podstatná, proto nekonečná a
nesmírná, nezměnitelná. Otec je vždycky Otcem. Proto musíme
důvěřovati v Otce vždycky, všude a za všech okolností.

Důvěřovati jest potřebí v dávající lásku Otcovu. »Všecko dání
dobré a každý dar dokonalý jest shůry, sestupuje od Otce světel,
u něhož není proměny ami z obratu zastínění« (Jak. 1, 17). Otec
jest ten, jenž tu dává, jako je ten, který tu jest, existující a dá
vajíicí. Bůh jest tím dávajícím vůči všemu a vůči všem. I když
ho člověk nevzývá a k němu se nemodlí, z toho prostého důvodu,
že jest Bůh. »Velí slunci svému vycházeti na dobré it na zlé, a
déšť dává na spravedlivé 1 na nespravedlivé« (Mat. 5, 45). —
I svým nepřátelům, nevěrcům, | pronásledovatelům, nenávistní
kům dává život a životní síly a živobytí, chléb a vzduch a světlo.
Bůh jest ten dávající, zvláště důvěřujícím a s důvěrou prosícím,
hledajícím a tlukoucím. Svým ditkám. Ale je také jakási beda
gogika dávání, vychovatelské umění v ďávání. Musíme pone
chati Otci na vůli, co a kdy a kde a jak ohce každému dávat:.
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Někdy též v podobě kříže. Bůh přesto zůstane vždycky Otcem,
Bohem lásky dávající.

Ale Otec je též Bůh lásky odpouštějici. Otec má vždycky rád,
vracejí-li se domů ti, kteří utekli, pobloudili, které stihlo ně
jaké neštěstí. Rád odpouští hříšníkovi, obrátí-li se. My všichn:
cítíme nesnáze, obtíže, obavy, máme-li se důvěrně vrátit domů,
když jsme se něčeho dopustili. My totiž nemíváme pravého po
chopení, jak nevýslovně veliká je odpouštějící láska Otcova.
Myslíme příliš málo na podivuhodnou 15. kapitolu sv. Lukáše,
na podobenství o marnotratném synu, kde se mluví o otevřené
otcově náruči, o otcově políbení, o slavnostním oděvu, o prstenu
a radostné hostině pro navrácení zbloudilého syna domů. Tak
jej vylíčil Ježíš — toho svého Otce. akový je Bůh lásky od
pouštějíci Vykonej dobrou, dětinnou zpověď. Důvěřuj v Otce!

Naše láska k Otci. Máme zachovávati přikázání, která za hro
mů a blesků byla prohlášena na Sinaji. Nejsou všecka zrovna
lehká. K tomu přidalo evangelium — vzpomeňme si na horské
kázání — značný počet předpisů o křesťanské dokonalosti. Cír
kev též připojila se své strany celou knihu zákonů, jakož 1mnoho
zvláštních předpisů, které by zase mohly vyplnit silný svazek.
Pak přijdou nesčíslné zákony státní. Ty, pokud jsou spraved
livé, rovněž zavazují ve svědomí, konečně rozkazy řádných před
stavených. Člověk by skoro řekl: To je přece přespříliš! To vše
cko, co má člověk zachovávati, stává se nesnesitelným, utlačujícím
břemenem.

Než my máme tajemství, které mění břímě v radost, a co se zdá
nemožným, činí samozřejmým. Máme zákon, který činí v jistém
smyslu všecky ostatní zákony zbytečnými, protože všecky ostatní
v sobě zahrnuje. Tím zákonem je rodinný zákon dítek Božím:
láska k Otci! Kdo miluje Otce, kdo ho miluje opravdu srdečně, kdo
ho miluje z celého sndce, ze vší mysli své, z celé duše své a ze
všech svých sil — tomu záleží jenom na jednom: aby Otci radost
působil vším možným způsobem a všude. Tak činí všecko, co činiti

může 3 má. A tak se mu stává jho slaďkým a břímě lehkým. (Mat.11, 30.
Jest jenom jeden prostředek učiniti lidi svědomitými, věrnými

plniteli zákonů, dobrými, ano dokonalými: věrná láska k Otci!
Tou je nejjednodušším, nejbrostštm výrazem vyjádřena mravo
uka. Ten nejstručnější návoď k dokonalosti, jak jej vyjadřuje sv.
Pavel (Ef. 5, 2), zní: »Žťti v lásce«.

Shrneme-li všedko dohromady, co vidíme? Že křesťanství je ve
své nejhlubší podstatě nadpřirozená adoptace v Ježíši. Nic jiného,
než býti dítkem Božím a žiti s Otcem skrze víru, naději a lásku.
Člověk je jenom potud, jen do té míry křesťanem, v jaké míře
Je s Kristem a v Kristu dítkem Otcovým.

To je, čemu se chceme naučit: z Obětování dítěte Ježíše ve
chrámě. To je, co si musime vyprošovati od Ducha sv., ducha sy
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novství, ve kterém voláme: Abba! Milý Otče! (Řím. 8, 15). Tak
stane se křesťanství naše, které by bylo jenom neradostným plně
ním povinností a zákonitou spravedlností, radostnou, útěšnou po
třebou duše. Nejmenujme se proto jenom dítkami nebo syny Bo
žimi, ale (1. Jan 3, 1) opravdu jimi budmež. Skrze Ježíše k Otci!

3.NEDĚLEPOZJEVENÍPÁNĚ
Nezávislí

Dim tomuto: »Jdi«, 1 jde, a jinému: »Příjď«, a přijde, a svému
služebníku: »Učiň toto«, 1 učiní. Takové řeči už dnes nerozumime.
To byla řeč včerejška. Doufám, že to bude řeč i zítřka. Dnes ale
se mluví jinak. »Ano« poslušnosti a dobrovolné podřízenost:
vůči vrchnosti Bohem ustanovené ustoupilo odpírajícímu »ne«,
jednoslabičnému slovu práva sebeurčení a revoluce. Bezměrná tou
ha po svobodě a duch vzdorovitosti ponenáhlu všecko prosákl.
Celý opojen moderní demokratickou a liberální frází, prohlašuje
člověk, že není už přikázání, ale všecka moc představených
ře závisí na dobrovolném rozhodnutí lidském a proto každé chvíle
jim zase může býti odňata. K této změně ve smýšlení a jednání,
kterým se převnací řád lidské společnosti, nesmíme ovšem mlčeti.
Ne snad, že bychom se nadáli, že evangeliem zdravého rozumu
překonáme pošetilost národů zpitých politickou a sociální nezávis
losti. Ale chceme alespoň ty střízlivé, kteří ještě běhají po ces
tách, v tom velikém blázinci světa zachovati při rozumu. My pro
hlašujeme s celníkem kafarnaumským a s evangeliem protr mo
derní frázi o nezávislosti — zákon závislosti. Jisme závislí na
božské Prozřetelnosti. Přišli jsme, poněvadž Bůh chtěl, abychom
přišli. Přišli jsme, kdy Bůh chtěl, abychom přišli. Nikdo se nás
neptal ani na Čas ani na místo ani na okolnosti našeho příchodu
na svět. Mohli jsme se naroditi v době starých Germánů, Helvetů,
Avarů; ve středověku křižáckých válek; v době odpadlictví od víry
nebo francouzské revoluce; jako Indiáni, Černoši, Eskymáci, Čí
ňané. Ale právo sebeurčení, na něž jsme nyní tak pyšní, nehrá při
našem narození ani nejmenší roli. Ani jsme si nemohli voliti otce
a matku. Bůh řekl: jdi a šli jsme, pojď a přišli jsme. Kde je tu c>
z té velebené idské nezávislosti?

Narodili jsme se se zcela určitými tělesnými a duchovními
schopnostmi, s vlohami k tělesné velikosti nebo drobnosti, k síle
nebo slabosti, k inteligenci nebo omezenosti. Jeden obdržel jednu
hřivnu, druhý tři, málokdo pět. S obdriženým:idary můžeme hospo
dařiti. Můžeme je rozvimouti. Co je semenem, můžeme vypěstova:i
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v strom. Ale nic nemůžeme rozvinouti, co nebylo již v zárodku.
Jsme vázáni přijatými hřivnami. Z ničeho není nic; kapitál
těla a duše, se kterym máme hospodařiti, je darem. Iu platí slo
va sv. Pavla: »Co máš, abys toho nebyl dostal? Jestliže však jsi
dostal, proč se chlubíš, jako bys nebyl dostal?« (I. Kor. 4, 7). Také
vzhledem k svým předkům jsi dědicem. Podle tajemného zákona
musíš míti poďíl na všech křehkostech a dobrých skutcích jejich.
Jsi plodem na rodinném rodokmenu. Životní míza dřívějších po
kolení obíhá tvými žilami. Každé dítě ví, že kvalita ovoce je ta
ková, jaký je strom. Čo se tedy tkne schopností, způsobilosti a vloh,
kde je tvá nezávislost?

Ošecko stvoření lační. Tělo člověka lační po tělesném pokrmu,
rozum po zjevení a poznání, duše po lásce, duch po dobru, pravdě
a kráse. Nemůžeme samostatně existovati. Jsme ve stálé a nesmír
né závislosti na vyživující látce. Je nám zmíry třeba vzduchu,
světla, tepla, vody, chleba; jinak jsme synové smrti, Ubohou svou
hliněnou chyši musíme opět a opět doplňovat, aby se nezhroutila.
Čím pak jsme bez byliny a zvířete, jež nám poskytuje pokrm, ná
poj a oděv? Kde je tu důvod pro naši pyšnou nezávislou řeč? Co
by z nás bylo, kdyby slunce, vzduch, voda, rostlina, zvíře stávko
valy a přestaly svými almužnami nás zachovávat? Pyšný prachu,
nikoliv nezávislost, ale závislost jest tvé jméno. Myslíte si, že
alespoň vůči svým bližním musíte zdůrazniti svoji nezávislost.
Jsme dalecí toho, abychom to popírali. My jenom tvrdíme, že
je obmezena na určitou míru a že nemáme vlastně velikou pří
čínu, ji se ohlubiti. Nechci mluviti o závislosti v prvních sedmi
Jetech života. Ta je příliš patrná, aby jen poněkud rozumnému
člověku mohlo napadnouti, aby o ní pochyboval.
Zákon vzájemné závislosti je však všeobecný a vztahuje se na
všecky věky života, na všecka pokolení a na všecky stavy. Kdo
dost povrchně popatřil do rodinného života, ten ví, jak by to do
padalo s pořádkem, čistotou, výživou, ošetřováním, kdyby nebylo
žen, a jak by zakolisal výdělek, autorita v rodině, kdyby nebylo
mužů. Jenom špatní znalci irdí mohou mluvit o právech na jedné
straně a o emancipaci žen na straně druhé. Nezávislost je planá
fráze. Ženy jsou závislé na mužích, jako jsou muži závislí na
řenách.

Nahlédněme do společenského řádu! Co by si počali národové,
kdyby nebylo vlád, ani zákonodárců, ani správců, ani veřej
ných úředníků, ani bezpečnostních orgánů? Možno sice dis
putovati. byla-li by ta či oma vláda lepší, ale nelze dispu
tovati o tom, je-li vůbec nějaká vláda nutna. Potřebujeme jí, ne
má-li morálka pralesa a divoké zvěře znemožniti spořádaný život.
I lid, jenž sebe více horlí pro svobodu, je závislý na vládě, ne
chce-li zahynouti v anarchii.

Nikdo všecko nevi a nikdo všecko nedovede a nemůže. Potře
bujeme rolníků, řemeslníků, obchodníků, úředníků, dělníků,
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sluhů. Možná, že se musilo stotisíc rukou dáti do pohybu, než
jsme mohli pojíst kousek chleba, upečeného z argentinské pšenice,
nebo než jsme mohli obléci oděv, utkaný z indické baviny. Ueliká
sociální pravda zní: nikoliv nezávislost, ale milionová závislost.

Viděli jsme, jak přirozeně nutné závislosti na Bohu, přírodě a
na bližních ovládají celý lidský život. Z toho vyvozujeme, že
závislost na Bohu i tam je přirozenou a rozumnou samozřejmosti,
kde rozhoduje svobodná vůle člověka. Tedy dobrovolná závislost na
Bohu v náboženství a v morálce! Poněvadž jsme jen proto, že Bůh
chce, abychom byli, proto v něm jsme, hýbáme se a existujeme,
protože Bůh je Stvořitelem a my tvory, protože Bůh je nevýslov
ně moudrý a my duchovně obmezeni, musí vůle Boží ve všem,
všudy a vždycky býti vůlí naší. Závislost rozumu a vůle! Bůh je
kral a my jsme poddaní. Bůh rozkazuje a člověk poslouchá. Na
straně Boží jsou všedka práva, samá práva. Na straně člověka
všecky povinmosti, jenom povinnosti. Proti! Bohu nemá nikdo žád
ných práv.

Bůh je naprosto nezávislý. Člověk je úpřně závislý. Tu máme ve
dvou slovech pravdu o Bohu a o člověku. Na nebi i na zemi, mezi
stvořením světa a posledním soudem jako před věčností a po
konci světa má býti jenom jedna vůle, vůle nekonečně dokonalé
ho, neskonale svatého, nevýslovně mocného, nekonečně moudrého
Boha! Všecko. ostatní má věřiti, poslouchati, sloužiti a klaněti se.
Úplná závislost rozumu, svědomí, srdce a vůle! Nikdo nebyl větší
než Kristus. A ten jmenoval svým pokrmem čimitiOtcovu vůli.

On takořka nezná žádnou jinou modlitbu. Kdo byli největší mu
ži světových dějin? Ti, kteří se cele oddali nekonečně svaté
a mocné vůl. Nejvyššího. Ii, kteří věřili ve své poslání, ve
svůj — Boží úkol. Ti, kteří viděli, co s nimi Bůh chtěl. Čím kdo o
pravdověji, zraleji a velkomyslněji chápe svůj Život, tím pevněji
je přesvědčen, že je závislým Nezávislého. Abnormální, odchylný
cit nezávislosti na Bohu, tato mladická choroba jednotlivců i ná
rodů, je šílenost, je bláznovství! Mluviti vůči Bohu o svobodě vi
ry, svědomi, slova a tisku je satanské, luciferiánské, ďábelské.
Moderní práva lidská pocházejí z pekla! Člověk je svoboden. Ano.
Ale svoboden jen potud, aby sloužil Bohu. Je závislým na Ne
závislém. © | |

Kde běží o člověka a o lidi, dobrovolná přirozená závislost
rozumí se sama: sebou: v rodině, v Církvi, ve státě, v dílně, v ka
sarnách, v klášteře. Vím, že k důstojnosti lidské patří jistá nezá
wislost, a že se člověk snižuje na zvíře a na otroka, pozbude-)i
této potřebné nezávislosti. Ale vím také, že nejpotřebnější věc,
kterou nutno nyní člověku hlásati, není nezávislost, nýbrž zá
vislost. Nemí první v nebezpečí nyní, že zahyne, ale ta druhá.
Bez poslušnosti není vůbec společenského pořádku, není po
koje, není blahobytu. Tyranství Je národní neštěsti. Dnešní až
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k štlenství hnaná politická a sociální horečka nezávislosti jest víc
než neštěstí — to je společnosti lidské smrt.

Mluvil jsem o závislosti. Končím, mluvě o nezávislosti. Není
v dobrém smyslu nezávislých lidi, Jsou Jen závislí na nezá
vislém Bohu. Jenom za tu cenu, že člověk je služebníkem Božím,
je také králem světa a panuje nade vším, co je pod ním. Kdo
Jsou ti nejsvobodnější? To jsou katoličtí svati, pokomní a posluš
ní až k hrdinství. Není lidí nezávislých vůči penězům, cti, požitku,
nádheře, veřejnému mínění, duchu času — není bezohlednějších
lidí tam, kde je bezohlednost povinností. Kde jsou největší zba—
bělci, otroci peněz, břicha, majority strany? Tam, kde se nejhluč
něji o nezávislosti mluví. Ti domněle nezávislí Jsou ve skutečnosti
nejzávislejší, ti domněle nesvobodní jsou skutečně nejsvobodnější.

4. NEDĚLE PO ZJEVENÍ PÁNĚ

Bůh můj může činiti zázvaky

Říkává se: věříme všichni v jednoho Boha. To není pravda.
Můj Bůh a liberální bůh, Bůh Písma sv. a bůh světa nemaji spo
lu co činit. Bůh liberálního světa, světa slabé víry, je dobrácký
stařec. Dědoušek s lysinou a v trepkách. Má dnu. Je slepý ahlu
chý a němý a chromý. Jeho jméno je: malomoc.

Ale můj Bůh je Bůh silný a všemohouci. Pán nebes a země.
Takový, že může činiti, cokoli chce. Tizikový, že také stále uka
zuje, jak všecko může. Bůh zázraku. Světu se dnes nedostává pře
devším pravého pojmu o Bohu. Lidé ho neznají. Odtud všecky
bludy a všecko zlo. Kdybychom ho znali tak, jak jej jedenkrát
znáti budeme v nebi nebo v pekle, bylo by s námi jinak. Zkoušku
však o tom, jaké máme ponětí o Bohu, podává nám naše stano
visko k zázraku. Pověz mi, jak smýšliš o zázraku, a Já ti povím,
Jak soudiš o Bohu.

Buď jest Bůh a pak je také zázrak, který suverenně, svrcho
vaně zzsahuje do dějů světa. Anebo není zázraků a pak není také
Boha. Není možno vyznávati první článek víry o všemohoucim
Stvořiteli nebe a země a popírati možnost zázraku. Bůh, který by
byl neodvolatelně vázán na svět od něho stvořený, který by byl
otrokem větrů a mraků a elektřiny a tíže, není žádný Bůh. Stvo
řitel musí dovésti víc, než jeho tvor. Kďo jmenuje Bola, jmenuje
zákonodárce. Kdo ale zákon dává, stojí naď zákonem. On použí
vá zákona, ale nepotřebuje ho, jako král používá ministra a ne
potřebuje ho. Král může panovati 1 bez svého ministra. Kdyby
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král bez ministra panovati nemohl, pak by byl ministr králem
a král jeho sluhou. To by byl však rozpor v pojmu suverenity.
Suverenita Boží stojí a padá s možností osobního a přímého zá
sahu skrze Nejvyššího. o je však to, co jmenujeme zázrak.

Nestačí, abychom věřili v suverenitu Boha vůči přírodě. Bůh
může netoliko nemocné uzdravovati, mrtvé křísiti, vodu ve vino
proměňovati a chleby rozmnožovati. My musime věřiti zcela jinak
než věří racionalismus liberálních politiků o suverenitě Boží v jejim
poměru ke světovému dění. Dějiny světa tvoří jistě z většího dilu
národové a jejich vlády. Než národové a jejich vlády nemohou
činiti všecko, co chtějí. Opět a opět pronáší Bůh své všemohoucí
slovo: »Až potud a nic dál!« Opět a opět se opakují ony božské
»státní převraty«, před kterými národové i vlády padají na ko
lena. Jsou zázraky 1 v dějinách. »Potopa, z níž si dobro odneslo
vitězství nad zlem, byla zázrakem. Sestoupení Pána našeho Jezu
Krista, kterým nabylo dobro převahy nad zlem, bylo zázrakem.
Poslední soud, který pomůže dobru, aby nad zlem na věky trium
fovalo, je takřka korunou všech zázraků.

Písmo svaté Starého zákona je plno důvodů a dějiny církevní
neméně, dokazujíce onen zákon Prozřetelnosti, jejž Donoso Cortés
takto formuluje: »Zlo triumfuje nadď společností přirozeně jako
triumfuje nad člověkem. A ve společnosti stejně jako v člověku
býva překonáno jenom vlivem zázračným. [en podivuhodný zá
sah, který lidi zachraňuje a je principem každého vítězství, jme
nuje se milost, a projevuje se obyčejně vnitřně a neviditelně. Zá
chrana společnosti lidské děje se však zevně a je ji takřka cítit.
„Bůh mluvi k člověku bez hlasu slov, ale k světu burácením
hromu«.

Je optimismus, který se opírá o lidi a o společnost lidskou. Ten
to optimismus, mluvi-li se o možnostech nejbližší budoucnosti, má
ještě dnes své zastánce. Je přesvědčen, nebo má alespoň za prav
děpodobné, že světová krise, ta duchovní, politická a hospodářská,
bude rozluštěna cestou klidného a normálního vývoje od těch,
kdož mají ve svých rukou pozemskou moc. My ponecháváme kaž
dému tento přirozený optimismus, ale sami ho nesdilime. My na
opak držíme se mínění «narkýza z Valdegamasu, bystrého znalce
moderní společnosti, který napsal: »Evropská společnost umírá.
Končetiny jsou již studené. Brzy ustydne i srdce. A víte, proč u
mtrá? Umírá proto, že je otrávena. Umírá, protože ji Bůh stvořil,
aby byla živena katolickou substancí, podstatou,*) ale empiričtí
(pokusní) lékaři dali jí za pokrm stravu racionalistickou. Umírá,
protože, jako nemůže býti člověk živ samým chlebem, nýbrž kaž
dým slovem, které vychází z úst Božích, tak ani společnost nehy
ne toliko mečem, nýbrž každým protikatolickým | slovem, které

* Subsťano2, podstata. která nepotřebuje jiného podmětu, aby exi
stovata. (Kratochvil-Černocký: Filosoftoký s'ovník.)
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vychází z úst filosofů. Umírá, protože blud zabíjí a protože tato
společnost je založena na bludech.«

Přesto nepatříme jen tak k pesimistům. My věříme ve vitězství
věci katolické, která je věcí Boží a lidstva. My věříme v katolic
kou budoucnost. Věříme, že vyjdeme z Egypta liberálních farao
nů. Věříme, že mrtvým mořem projdeme. Věříme, že vejdeme do
zaslibené země, která nebude vysněnou zemí chiliastů, ale králov
stvím pokoje Kristova v království Kristově. My věříme, že vždyc
ky, když bude nouze největší, Kristus, Pán Cínkve, povstane, aby
bouři utišil. Věříme, že Bůh náš, — kterého dne to bude, ví on
sám — způsobí zázrak své všemoci, spravedlnosti a dobroty.

5, NEDĚLE PO ZJEVENÍ PÁNĚ

Tmavá skocena

Podobenství o koukolu je jednou z nejtemnějších záhad světa.
Na počátku stvořil Bůh nebe a zemi. Nesčislné světy stvořil, mi
lhardy sluncí, statistce rozmanitých bytostí. A viděl Bůh všecko a
bylo vše dobré. Tu se staly hrozné, nepochopitelné věci. Na nebi.
v tom světelném mořinejskvělejších tvorů vznikla v srdci jednoho
ze světských knížat tmavá skvrna. Vzmklo zlo. Uprostřed mořelás
ky nenávist; v oceánu pravdy lež, ve velikém sboru poslušnosti a
klanění první vzdor proti věčně Dobrotivému na jeho trůně. První
hřích, satan! Propast propastí. Neproniknutelná, přetajemná noc.
hrozná záhada — tento černý mrak na jitřním nebi stvoření, který
po šest tisíc let zatemňuje božství. Proč dopustil Bůh, aby vzniklo
zlo? Proč trpí ve světě ďábla? Nevíme. Myšlenky Boží tak
vysoko jsou povýšeny nad myšlenkami našimi, jako nebe nad ze
mí. Čeho se můžeme dovědět o zlu a jeho úloze v dějinách světa,
to nám praví podobenství o koukolu.

1. Podobno jest království nebeské člověku, který nasel dobré
ho semene na poli svém. Ten, jenž dobré símě rozsévá, jest syn
člověka — Ježiš. Pole je svět. Dobré símě, to jsou dítky onoho
království. První věc: Od Boha pochází jenom dobro. Nejsvětější
mluví a: činí jenom, co je svaté. Každé slovo z úst Ježíšových je
z nebe a vede do nebe. Křasťanství je naprosté, nesmiřitelné, věč
né nepřátelství proti zlu. Kristus drtí hlavu hadovu. Často bývá
slyšet domněnku, že je to vůle Boží, taby na světě byla bludná
učení a pohoršení. Bůh prý chce židovství proti křesťanství, pro
testantství proti katolicví, zlo proti dobru.

To je nemožné. Bůh dopboustiblud a hřích, pravda. Ale říkati:
Bůh zlo chce, je zrovna takový protiklad a rozpor, jako říci:
ďábel chce dobro. Bůh, který by miloval hřích (nebudiž nám tento

57



protiklad vykládán ve zlé), byl by satanem. Ďábel, který by chtěl
dobro, byl by Bohem. My lidé mícháme dobro a zlo, pravdu a klam
dohromady. Ale Bůh je jenom dobrý a jenom spravedlivý. Totéž
plat? o: království Božím, o Církvi. Skvostně ji Kristus vypravil,
bez poskvrny, bez vrásky nebo čehokoli podobného, aby byla svatá
a neposkvrněná (Ef. 5, 27). Církev Je svatá! Její nauka věro- a
mravoučná nebyla nikdy příčmou zla. Všecko zlo, jehož v dějinách
19 století želíme, jen proto povstalo, že lidé katolicky nemluvili a
katolicky nejedna!i. Je koukol v Církvi, ale ten nevznikl z Církve.
Církev koukol v Církvi nikdy neuznala za své smě nebo za svůj klas.
Co ona nasela do brázd světového pole, je pšenice ze stodoly Boží.

2. Když hdé spali, přišel nepřítel jeho, nasel koukol mezi pše
nici a odešel. Nepřítel je Čábel! Moderním uším zní to slovo sta
romódně 2 pověrčivě. Povrchní lidé vidí jenom vyrostlý koukol,
veřejná pohoršení, nespravedlivé zákony, pronásledování Církve
a revoluce, nestoudnosti a rouhání ničemného tisku. Ti, kdo vidí
hlouběji, mluví o ústředním řízení generálního štábu zednářské
ho, odkud se rozdmýchává a řídí veřejný 1 tajný kulturní boj ve
všech státech. Kristus ale zjišťuje božským bystroznakem: Je Jistá
centrála, odkud vycházejí popudy ke všemu zlému. Je skladiště,
odkud se rozesílá símě koukolu do všech chatrčí a vesnic a krajin
okrsku zemského. Je mozek, který všecko pozoruje, oko, které všec
ho proniká, ruka, která všecko řídí. Je jistá tajná moc, proti niž
všichni proticirkevní státníci a diplomaté, učenci a profesoři, spi
sovatelé a novináři, umělci a divadelní velikáni jsou pouhé loutky,
hopkající na drátkách. Jak ten jeden přitlačí na knoflík, už to
zvoní v Moskvě, v Berlíně, v Paříži, v Londýně. Ďábel je! Kdo to
neví, nic nerozumí světové politice a světovým dějinám. Ten ne
rozumí am příběhům v obci, v rodině, ani příběhům jednotlivce.
Ten také nerozumí Životu Ježíšovu a dějinám své Církve. Proč
byli někteří kněží špatní? Proč byli i na stolcich biskupských krve
lační tyrani nebo světáci? Proč jsou v seznamech papežů některá
jména, která znamenají pro křesťanství neštěstí? Proč eksistovaly
před tak zvanou reformací ne všude, ale namnoze pokleslé kláš
tery? Proč byl Jidáš, Arius, Luther, všichni bývalí katoličti kně
ži? Hoc inrmicus fecit. Nepřítel to způsobil.

3. Pane, chceš-li, abychcm šli a vytrhali ten koukol? A pán pra
vil: Ne, abyste snad trhajice koukol, nevytrhali spolu s'ním 1pšenici.
Těžká to otazka! Co činiti se syny zlého? Vytrhati je, t. j. pobíti?
Jeden takový případ učedníci Páně už měli. Obyvatelé jednoho
města samařňskéhonepřijali Ježíše, poněvadž se bral do Jerusale
ma. Uzřevše to učedníci jeho, Jakub a Jan, pravili »Pane, chceš-li,
abychom řekli, aby oheň sestoupil s nebe a zahubil je?« Ale On
obrátiv se, pokánal je řka: »Nevíte, čího ducha jste. Syn člověka
nepřišel duše zahubit, nýbrž spasit.« (Luk. 9, 53.) Pohodlnější by
bylo ovšem všecky rouhavé jazyky vytrhati, všecka tvrdá čela
rozdrtiti, všecky ruce poskvrmněnévínam: zuthnati. Bylo by dosti
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prostředků, podle metody dr. E:senbartha bezohlednou násilnou
mocí očistit: království Baží od cizoložníků, pijanů, posměvačů,
kazimírů. Ale Bůh tomu nechce. Pán Církve nedal Církvi do rukou
meč. Má užíti všech prostředků, aby vyhubila blud a hřích: bdě
losti, přesvědčování, příkladu, modlitby. Má vésti urputný boj bez
milosrdenství proti peklu. Ale syny světa nemá hubiti násilím.
Bůh zlé trpi.

Ne snad, jako by Bůh byl přivržencem moderní svobody svědo
mi! Ne jako by On, nejsvětější, uznával právo za blud a hřích! Bůh
trpí zlé ne z nějaké slabosti, z citlivůsťkáňství nebo ze strachu Z ně
jakého pokrokářského úvodníku novinářského. Ne že by satan měl
na to nějaké historidké právo. Všeaky tyto moderní fráze zednářů,
volnomyšlenkářů, zbabělců a diplomatů nemají žádné platnosti
před Všemohoucím. Bůh je jen trpí v zájmu svém 1 v zájmu ne
smrtelných duší — aby se dobří v boji otužovali a sílili, aby hříš
níci měli čas k pokání, aby hřích hromadě vinu nz vinu ztroskotal
a Bohu dal zapravdu. Proč na př. dopustil Bůh moderní bludy?
Jen proto, aby svým zhroucením v 20. století dokázaly, že Kristus
měl pravdu, uče, že není opravdového křesťanství bez papež
ství, bez dobrých skutků, bez mše sv. a svátostí. Proč dopouští Bůh
donebevolající nevěrecký kapitalismus a socialismus? Aby světu
názorně ukázal, co jinak věřiti nechtěl, že bez křesťanské spra
vedlnosti a bez křesťanské lásky lidská společnost kráčí obrovský
mi kroky do záhuby. Nechte koukol, ať roste, Bůh zkrácen ne
bude.

4. U čas žní řeknu žencům: Seberte nejprve koukol a svažte Jej
v snopky ke spálení. Žeň je konec světa. Ženci jsou andělé, Jako
se koukol sesbírá a spálí ohněm, tak bude při konci světa. Syn člo
věka vyšle své anděly a ti shromáždí všecka pohoršení z jeho
království a uvrhnou je na oheň. Tedy to je závěrečná myšlenka
evangelia: Jednou se rozluští všecky protivy a všecky zdánli
vé odpory velkolepým finale, zakončením. Nyní je doba pomí
chání, smíšení: smíšené sňatky, smíšené (simultánní) školy, smí

šené spolky, smíšené hřbitovy. Ale toto prolinání a promichání
přestane. Po světové žní začne dělení od sebe, rozdělení věčné.
Žádné pšeničné zrno v pekle, žádný koukol v nebi! Každý půjde
za rozsévačem,který ho zasel; jeden za Synem člověka, druhý za
nepřítelem. A zatím co hořící snopky nešťastníků ozařují noční ní
žiny a tmavé mělčiny svou špinavou rudou září a plní je prudkým
dýmem a zoufalým křikem, vcházejí nahoře oslavenci, jasní jako
čisté slunce večerní, do otevřené brány věčného království. Jen ještě
trochu trpělivosti! Pak nastane den a mocný hlas pod nebem za
volá: Pusť srp svůj ostrý a žni, neboť hodina žně nadešla a uzrály
plody země. (Zjev. 14.)
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6. NEDĚLE PO ZJEVENÍ PÁNĚ

I. Zeno hoččičné

Cirkev neni tajný spolek — Papíry její neleží ve skrytých
archivech. Co chce, ví celý svět. Její vládní program neskrývá
úskočných plánů, ale také nezná bázně. — Když králové
tohoto světa konají před zástupci země své trůnní řeči, rozvinují
v nich své názory o zahraniční 1 vnitřní politice, t. j. vyslovují se
o poměrech vlády k jiným říším a o pracovním programu ve své
zemi. Tak činí i Kristus Pán. Jeho ďnešní evangelium je trůnni
řeč,program vzrůstu království Božího. Má dva díly: poměry k ze
vnějšímu a k vnitřnímu světu. Protože lid lépe rozumí příběhům a
podobenstvím, rozvádí Ježíš své vladařské záměry ve dvě podo
benství, v podobenství o zrnu hořčičném a v podobenství o kvasu.

Království Boží ve svém vztahu ke světu. Je poďobno hořčičné
mu zrnu, které vzav člověk, rozhodil je na své zahradě. Rostlo a
vzrostlo v silný strom a ptáci nebeští odpočívali na ratolestech
jeho. Království Boží je růst, vývoj, rozpínání. Jen kameni a
mrtvoly už nerostou. Církev je život, proto nemůže býti pořád stej
ně veliká. Církev je nesmrtelná. Kdo nemůže umřít, je pořád mlád
a nikdy stár. Mládí však je pokrok. Katolická krev není krev sta
řecká, ale krev mladická. Mladicka krev je dobývačná krev. Jsou
zbabělé, unavené duše, které při každé příležitosti na upokojení
nepřátel Církve říkají: »My jsme spokojeni, i když se nám dopřeje
jenom místečkona slunci. My nedhceme panovat.« Tito hodní páni
nemají velkých představ o úloze křesťanství. Křesťanství chce
být: velikým stromem, v jehož stínu národové odpočívají. Křes
ťanství neuznává an: čínských zdí, ami zakázaných vchodů a ani
pohraničních závor. Chce dobýt: světa. Musí! Jeho karakterem je
snaha po duchovní moci světové, imperialismus.

Kde je Bůh, tam má býti také Boží pravda, Boží zákon a Boží
milost. Ale Bůh je všudypřítomný. Bůh je Bohem všech pěti dílů
světa, Bůh všech národů a Bůh všech jazyků. Otevřte si jenom
knihu žalmů. Sotva která jiná myšlenka se tam tak často opětuje
jako myšlenka imperialismu, světové moci. Domtni est terra et
plenitudo ejus! Hospodinu náleží země a všecko, co je na ní. Deus
magnus Dominus et rex super omnes deos! Veliký Bůh je Hospo
din a velký král nade všemi bohy. Domini est regnum et ipse
dominabitur gentium. Hospodinovo jest království a on panovati
bude nad pohany. Tedy výše nad chrámové věže! Nad jazykové
hranice! Až do končin země! Žádné pokoutní církevnictví! Žádné
krajimské církevnictví! Žádné národní církevnictví!
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Království Boží jest světové království. Boží zákon je světový
zákon! Církev Boží je světovou Církví! Bůh je všude přítomen;
proto musí býti všude přítomna i jeho pravda! Musí to tedy býti
1 jeho vůle! Musí to býti i jeho milost! Světová moc pravdy! Svě
tová moc daných přikázání! Světová moc svátostí. A proto vzrůst,
pokrok, výboj, kupředu! Dále! A proto nesmíš býti malicherný.
Nesmiš mysliti pouze na sebe sama. Ve svém srdci nositi musíš
myšlenku na světovou říši. Katolidké srdce je srdce, jež objímá
celý svět. Nosí v duchu svém plány o světové říši. Katolické srdce
zajímá se o každou radost a o každý bol v dalekém, velikém, ka
tolickém světě. Pronásledování Církve v Mexiku, ve Španělích
a v Rusku je mu tak blízké jako zármutek rodinný. Pokroky kato
Iicismu 2 misiich jsou mu pramenem nekonečnéradosti a nadšeni!
Imperialismus!

Proto je třeba nadšeně miti účast na každém dile, kterým se
prolamuje cesta pro království Boží. Při Katolické akci. Při kato
Jickém tisku. Při misijním svazu. Kristus símě svého království ne
odevzdal museu. Vhodil je do půdy této země. Katolické nábo
ženství je život. Růst. Rozšíření.Vyjděte tedy a učte a pracujte a
ziskavejte! Každý úd světové říše — Církve buď ve svém okruhu
též apoštolem, kdo z lenosti nebo sobectví nebo vlažné lhostejnosti
spolu nepracuje, ten nemá práva jmenovati se katolíkem. Dnes
tím méně než jindy. Nejde o to, bojovati jenom o jednotlivce,
o rodinu, o obec, o jednotlivou zemi. Jde o světovou moc. O moc
světovou proti moci světové. O imperialismus proti imperialismu!
Imperialismus Boží proti imperialismu satanovu!

II. Katolický kvas
Katolicismus podobá se znnu hořčičnému, které Syn člověka

zasel na světovém poli. Katolicismus byl sice nejmenším mezi ná
boženstvími země; ale když vzrostl, stal se ze všech náboženství
největším, stromem světovým. Národové země přebývali ve stínu
jeho. To je zevnější zákon katolicismu, tajemství růstu.

Druhý zákon katolicismu je tento: Katolicismus bodobá se kvasu
světa. Zevnějším cílem katolicismu jest, státi se světovým nábo
ženstvím. Vnitřním cílem katolicismu jest, státi se ďuší světa. Krá
lovství Boží má všecko naplňovati a všecko pronikati.

Jest hotovým neštěstím, Že tak mnozi katolíci našich dnů za
pomnělt obě podobenství o království nebeském: o nebeském krá
lovství. které všecko dobývá a o nebeském království, které všecko
prolíná. Musime zase zpět k hořčičnému zrnu a ke kvasu. To jsou
podobenství Katolické akce. Musíme více mluviti 0 růstu a.prokva
šení, jako Ježíš Kristus.
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Podobno jest království nebeské kvasu. Katolicismus musí míti
kvasnice, droždí. Žádný pouhý katolicismus podle jména! Jsou
dvojí jména: jména, jež lžou, a jména, jež mluví pravdu. Jména
mají vyjadřovati, čím kdo je. Míti jméno něčeho, čím člověk není,
je nepoctivost, podvod, duchovní krádež.

Jaké jméno, taková osobnost! Jaký člověk, takové jméno! Ka
tolická Čtrkev nikdy se nekořila modle velikého počtu. Jí nezáleží
v první řadě na tom, aby při sčítání lidu vykazovala větší číslici.

Pravda a právo v kterékoliv zemi nebývá vždy tam, kde je
většina. Katolická církev nikdy nepřestávala na tom, aby bludaře,
kteří se k ní chtěli vrátit, zapisovala do křestníchmatrik a do listin
kultusové daně. Člověk se může státi protestantem, když u nás
vystoupí, u druhých pak své přistoupení oh'ásí. Nepotřebuje
vyznání určitých pravď. My nechceme však katolicismus pouze
podle jména! Čím se kdo chce jmenovati, to má také věřiti. Co
chce věřiti, tím se má jmenovati.

Žádný parádní katolicismus! ©Jsou lidé, kteří shledávají naše
náboženství velice poetiokým. Podle jejich mínění je schopno jako
žádné jiné naboženství veliké okamžiky života slavitt s posvátnou
opravdovostí. Umí slaviti svátky. Je velmi způsobilé pro důležité
rodinné události, pro svatby, narozeniny, případy úmrtí. Pů:obí
dekorativně. Parádní katolicismus! Takové ponětí o náboženství,
vyskytující se zvláště ve vyšších kruzích, příčí se nejniternější
podstatě křesťanství. Kněz není malířem ani čalouníkem. Nábožen
ství chce proniknouti do nejsvětější hlubiny duše — musí býti
droždím, kvasnicemi.

Žádný přiležitostný katolicismus pro veliké svátky! Často má
člověk dojem, jako by o vánocích, o Velkém pátku, o velikonocích,
o svátcích svatodušních bylo více katolíků než o jiných dnech ro
ku. Jsou sváteční katolíci a obyčejní katolíci. My však neznáme
katolicismus příležitostný. Máme náboženství pro všech 365 dní
roku. Jak se jmenujeme, takovými vždycky jsme; chceme alespoň
takovým: býti. Katolicismus musí míti droždí, ducha, vnitřní r2
šicí sílu.

Žádný katolicismus tiché komůrky, žádná víra jenom pro do
mácí potřebu! Žádný obchoďní katolicismus, který je kaťolickým,
pokud se to vyplácí, a přestává býti katolickým, jakmile nekyne
z toho zisk. — Všem těmto chorobným náboženským zjevům schá
zí h'avní věc — duše. Schází drožďi. Schází katolický kvas.

Než, a tím přicházíme k něčemu jinému, také dďrožďi samo,
uschováno ve skříni v sakristii, nic nepomůže. Musí do mouky.
Musí zvedati, zapůsobiti, až všeckoprokvasí. To je, co liberalismus
od r. 1789 popírá. A svět mu věří. Neboť svět, jak se jednou vy
jádřil Lev XIII., stal se liberálním, z velké části, aniž to chtěl.
A co při tom nejnebezpečnější, k posílení svého bludařství neodvu
lává se svět — na nikoho jiného, než na toho, který vyslovil
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antiliberální slovo o království nebeském, jež všecko svým kvasem
proniká.

V jednom z nejslavnějších okamžiků Života, před soudnou sto
lict Pilátovou, Ježíš prý už předem schválil moderní liberalismus,
když vyřkl slovo: »Království mé není z tohoto světa«. Odtud, tak
se tvrdí, musíme prý uzavínati, že Kristus věcmi tohoto světa ne
chtěl se nijak zabývati. Nic překroucenějšího. Pilát dal Ježiši po
htickou otázku: »Jsi-li ty král židovský?« Ježíš odpověděl ano
a ne. Přisvědčuje a popírá. Nade všecku pochybnost staví skuteč
nost svého království, když mluví o království svém. A popírá
politické království, když prohlašuje: »Království mé není odtud.
Není z tohoto světa.«

Nikdy, ani ve středověku, nepomýšlela Cínkev na nějaké svě
tové panství nad národy země. Ani Prus XI. tomu nechce. Ani
ultramontánní kněz to nechce. Ale jedna věc jest, kterou chceme
a o kterou budeme usilovat až do posledního dechu: o duchovni
království Ježišovo, o světové cisařství katolické pravdy, katolické
spravedlnosti a katolické lásky, o vládu 12 článků víry, 10 přiká
zání Božích a sedmi svátostí ve všech srdcich, ve všech sněmov
nách, u všech soudů, ve všech školách, ve všech obchodech.

A toto království není z tohoto světa, není založeno od státníků
a není závislé na žadné vládě.

Toto království Kristovo není ubohé, smrtelné dilo lidské.
(Toto království přichází z nebe, je proto suverenní, nadnárod
ní, věčné. Toto království Kristovo není z tohoto světa, jako Je
žíš není z tohoto světa. Ale je na tomto světě. Chce působit na tom
to světě, jako Kristus na tomto světě působí. Království nebeské má
podobně jako kvas všecky wprokvasit,všecky otce, všecky matky,
všecky obchodníky v továrnách, všecky dělníky u strojů, všedky
občany ve státě.

Kristus promluvil. Evangelium o kvasu, evangelium o katolic
kém duchu, jenž všedko obnovuje, stalo se pro náš zliberalisovany
svět nejmodernějším úkolem. Bůh: nám ten kvas dal. Do mouky
s nim, aby všecko prokvasil!
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NEDĚLE DEVITNÍK

Více nitevnosti

Podobno jest království nebeské hospodáři, který vyšel na úsvi
tě, aby najal dělníky na vtmici svou. o zní národohospodářsky.
Kristus tu mluví jako národohospodář © povinnosti pracovní,
o pracovní době a mzdě. Avšak i když ta slova maji zvuk hospo
dáňský, obsah jejioh jest duch z jiného světa. Kristus nemluví ja
ko nějaký tajemník těžaňského podniku nebo jako majitel velko
statku, nýbrž jako zástupce království nebeského. Síla svalů a pe
něžitá mzda nehrají na vinici Páně žádnou roli.

Jest troji práce člověka. Člověk může pracovat jako soumar.
Člověk může pracovati jako rozumná bytost. Ale člověk může
pracovat jako Bůh. Používá-li člověk jenom sil tělesných, pracuje
Jako soumar. Používá-li duševních sil, rozumu a vůle, pracuje Jako
bytost rozumná. Používá-li při práci nadpřirozených sil milosti a
nadpřirozených pohnutek, (pracuje, Jako pracuje Bůh.

Sámo sebou se rozumí, že práce v království Božím nemůže býti
čistě hmotná, práce soumara, také ne pouze přirozeně rozumná,
práce rozumného člověka. Ale musí to býti práce vyššího, nad
přirozeného řáďu, práce člověka, který je účasten přirozenosti Bo
ží, práce dítka Božího.

Oberatio seguitur esse, zní zásada bohoslovecká. Činnost se řidi
podle přirozenosti. Jaký kdo je, tak pracuje. Co je soumarem.
pracuje jako soumar, co je člověkem, pracuje lidsky, a co je Bo
hem, pracuje božsky.

Co se týká království nebeského, může býti řeč toliko o té třeti
práci. Ať si ti, kdož ani Boha ani duše neuznávají, pracují jako
soumaři, jako zvířata, a ti, kdož nechtějí býti křesťany, pracujtež
si, jak ve světle rozumu 4 v přirozené síle vůle dovedou. Pro
nás není ani první práce ani druhá. My se nesmíme spokojit ani
s první ani s druhou.

Oberatio seguitur esse! Křesťané, které Pán Bůh na svou vinici
najal, mají docela jmé ponětí o práci. Slovo práce a mzďa má pro
ně sicestejný zvuk, zní stejně jako mimo Církev, ale má '
prosto Jiný význam. Protože toto evangelium o nadpřirozené práci
je jako neproniknutelná hádanka 1 pro mnohé údy Církve, je
kázání o práci v království nebeském pro ně nanejvýš potřebné
a nutné.

Práce těch, kdož jsou a chtějí býti něčim více než nerozumnými
soumary, a víc než přirozeně rozumnými bytostmi, práce těch,
kdož jsou účastní božské přirozenosti skrze Ježíše Krista a Du
cha sv., je tajemným sloučením činnosti božské a lidské. Při veš
keré nadpřirozené práci nadpřirozených bytostí je hlzvním činite
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lem a pracovníkem Bůh, a tvor pouze spolupracovníkem. Této
skutečnosti nebýváme si jenom proto dosti vědomi, protože Boha
přt práci nevidíme, a tak se domníváme, že činíme všecko sami.
Jeho však práce a činnost je přece skutečností, a to nejjistější a
nejdůležitější. Bůh nezaháli. Bůh je nevýslovně dokonalý život,
Bůh je věčná a všemohoucí působivost a čín. Bůh jest ten, jenž pů
sobí, dělá. Bůh je první pracovník, pracovník ustavičný a všudy
přítomný. Víra a rozum mluví zrovna o Boží působivosti ve všem.
Když nějaký tvor něco koná, koná ten čin ovšem sám, ale koná
jej jenom v Bohu. Akty, činy tvorů jsou dílem tvora, ale zároveň
dilem Božím, dílem Boha. Sv. Pavel píše ve svém listě ke Korint.:
»Bůh působí všecko ve všech« (I. Kor. 12. 6). »My nejsme způso
bilí ani mysliti něco sami ze sebe, ale způsobilost naše je z Boha«
(2 Kor. 3, 5). »Bůh jest to, jenž působí v nás i chtění i konání po
dle dobré vůle své« (Filip. 2, 13). Sv. Pavel ostatně opakuje tu
pouze učení Ježíšovo: »Beze mne nemůžete činiti mice (Jan 15, 5).
Všecko dobré na skutcích nadpřirozeného řádu je od začátku až
do konce dilem Božím, kterému říkáme milost. — Bůh mení

zahaleč! Bůh jest to, jenž působí tim, že povzbuzuje, osvěcuje,
provází, pomáhá a dokonává. To je první, co třeba věděti, je-li
řeč o práci v království nebeském, t. j. v nadpřirozeném řádě.

Druhé jest toto: Člověk musí s Bohem působícím spolupůsobiti.
Člověk musí býti spolupracovníkem Boha. Člověk musí od Boha
propůjčených sil využíti pro Boha. To jest býti pracovní
kem pro království nebeské. "Io se může státi trojím způsobem:
předně zevnější, více tělesnou praci; po druhé ďuševní prací, a po
třetí, což nesmí býti ztotožňováno s druhým, duchovní praci. —
K prvnímu druhu práce patři ta, kterou velkou většinou ukládá
lulem jejich povolání, je to práce rolníka, řemeslníka, zřízence,
vojáka, hospodyně, služky. Ke druhému druhu — práce duševní —
naleží práce učenců, myslitelů, spisovatelů, učitelů a vychovatelů,
státníků, vynálezců a mužů ve vedoucím postavení. Třetím dru
hem práce, té duchovní, je práce vyššího člověka, Krista v nás,
dítka Božího. Práce, jdž vyvěrá z božského života milosti, práce
nadpřirozené ctnosti, víry, naděje, lásky, zbožnosti, spravedlnosti,
střídmosti, statečnosti, opatrnosti. Práce toho, jenž se modlí, nese
kříž, kaje se, apoštoluje. Práce v nejniternější svatyni duše, práce
obcování s Bohem a sebeposvěcování.

To je práce nejcennější, nejdůležitější, nejpotřebnější, jediné
záslužná, ale též ze všech praci nejtěžší. Kalddápráce duševního a
tělesného druhu má pouzepotud hodnotu věčnosti, pokuď z této
duchovní práce vychází a je s ní ve spojení.

Všimneme-li si moderního člověka, bije nám ihned do očí: Je
velmi mnoho pracovníků prvního druhu, mnoho druhého, málo
třetího. Většina pracuje pouze tělem, skrovnější menšina také du
ši, poměrně nepatrný počet duchem z víry a milosti. Je málo niter-.
né práce, za to mnoho pouze zevnější práce. Slovutný francouzský
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opat trapistů, Chautard, upozorňuje ma to ve svém výtečném spi
se,' že dokonce i tak zvaní mužové a ženy apoštolské padají za
oběť Jakési horečce bo práci zevnější, hotové zuřivosti po práci,
která se stala podle výroku kardinála Mermilloda heresí činného
života, skutečným praktickým bludařstvím.

Návrat lidské společnosti ke křesťanství očekává se především
od propagace, od organisace, od mimocírkevní činnosti v hostin
ských lokálech, od vydatného používání moderních pomůcek osvě
tových, od zábav, hudby, divadla, kina, tělocviku, sportu. Iyto
zevnější prostředky a pomůcky zvrhly se skoro v modloslužbu,
která je známa pod jménem amerikanismus. Pravý poměr mezi
prací duchovní a zevnější namnoze vymizel. Zevnější práce, které
patří druhé místo, nabyla převahy, niterná práce, které patří před
nost, hyne. Svět mysli skoro už jenom na pracující paži, ale příliš
málo na srdce a duši, které paži mají vésti; velice málo na práci
duchovní, vnitřní.

Podobno jest království nebeské hospodáři, který vyšel na úsvi
tě, aby najal dělníky na vinici svou. Musíme práci, také apoštol
ské práci, prácr katolické politiky, katolického tisku a katolické
organisace, která je v největším nebezpečenství, že svým zesvět
štěním a svou zevnějšností ohrozí zájmy náboženské, vykázati opět
její pravé misto. Práce sebelépe mínčná, která kazí vnitřního člo
věka, člověka nadpřirozeného, je podle výroku sv. Bernarda occu
patio maledicta, prací zlořečenou, prokletou.

Nejde toliko o to, aby bylo něco vykonáno, nýbrž aby to bylo
vykonáno tak, jak se srovnává s vůlí Boží a prospěchem vlastní
duše. Kdybych se neobával, že mi zahaleči, že mi lenoši dobře ne
porozumí, řekl bydh proto: Pracujeme často příliš mnoho. Pracu
Jeme přespřiliš zevně. Musíme býti více spolupracovníky Božími,
spolupracovníky Boha. Uíce niterné práce Je nezbytně třeba. Více
pracovníků víry, modlitby, dobrého úmyslu, sebezapření, sebepo
svěcování. Více nadpřirozených pracovníků z Boha, pro Boha,
skrze Boha!

Zevnější práce bez niterné práce je ztráta času, činná zahálka,
veliké napětí sil, snad i rychlý rozběh, jak se vyjadřuje sv. Au
gustin, ale mimo cestu. Je to práce bez odměny. Bůh hledá pra
covniky niterné.

Přičiňme se všichni, abychom takovými pracovníky skutečně
byli!

1 Chautard, Duše veškerého apoštolátu. Vydaly Sestry Neposkvrně
ného Početí Panny Marie, Přerov, Šířava 7.
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1. NEDĚLE PO DEVÍTNÍKU

Věřím v kaťolickou lásku

Jest nevěra, která je snad nebezpečnější než popírání některého
článku víry. Nazvu ji kacířstvím nenávisti, ať je to už kacířství
nenávisti ohnivé nebo chladné. Moderní svět, liberální svět a so
cialistický svět nejen nevěří v katolickou pravdu, ale nevěří už ant
v katolickou lásku.

Psychologie návratu davů, že se davy mnavracejí,pochází také
více ze srdce nežli z mozku. Vyskytuje se spíše pod vlivem tepla
nežli pod vlivem světla. Chce především náboženství Jako velikou
skutečnost citit, aby je pak jako sloup a základ pravdy také u
znala. Naši první starosti, ač mikoli jedinou, bude tedy vrátit mo
dernímu světu ztracenou víru v katolickou lásku.

Slavnost svatořečení o velikonocích 1934, uzavřeni jubilea vy
koupení, je už takovou providencielní apologetickou události. Pro
pravdu, že katolictví je láska a tudiž pravda, je živou apologií
světec Jan Bosko, postavený božskou Prozřetelností jako maják
na oči modernímu proletariátu. —| Katolicismus samotný má
dokonalou pravdu, poněvadž jediný katolicismus dovede do
konale milovati. Napsal-li Donoso Cortés 21. listopadu 1851 krá
lovně Marii Kristině: »Jenom světci dovedou dnes zachrániti ná
rody«, pak k tomu v téže době praktický důkaz poda! Jan Bosko.
Narozen 16. snpna 1815 ve farnosti Castelnuovo, položil 8. pro
since 1841 v Turině, hlavním městě Piemontska, základ k oratoriu
na záchranu mládeže, kteréž jako zmo hořčičné v evangeliu po
několika desítiletích tak vzrostlo, že ve větvích jeho bydlili »ptáci
nebeští«. Don Bosko stal se otcem proletářské mládeže 19. stoleti.

Dnes už není Don Bosko toliko osoba. Stal se symbolem, armá
dou, frontou. Frontou katolické lásky proti pauperismu a převratu,
těmto zhoubcům, ničitelům společnosti lidské. Pod praporem Don
Boskovým stojí 19.000 salesiánů a salestánek, 80 provincií, 1400
domů, tisíce kostelů, hospiců, kolejí, několik statisíců žáků, milion
spolupracovníků. Don Bosko Je velmoci, s kterou bude počítati
svět, který jde s Kristem a který jde proti Kristu.

Tajemství salesiánské sociální moudrosti je toto: okolo moder
niho proletariátu musi se utvořit atmosféra lásky! Jednotlivé akty
milosndenství nepostačí. Příldžitostné almužny to nedovedou. Zlo
spočívá v tom, že moderní proletariát, t. j. veliké davy lidstva,
žijí v takové temperatuře světové, že jim je Život nesnesitelným.
My jsme sraženi ve věku liberálního kapitalismu do ledové sociální
pernody. Davy mrznou.

Don Bosko poznal, když sociální světová temperatura klesla na
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nulu, že nepostačí rozdělati oheň tu a tam a jenom někdy. Nutno
sociální temperaturu zvýšit. Láska musí býti nejen aktem, ne pou
ze činem, ale trvalým stavem. Musíme nejen lidi milovati, nýbrž
lidé musejí poznati, že jsou milování. Tomu říkám vytvořovati
ovaduší lásky, a sice nadpřirozené lásky.

Don Bosko šel dále. Mládež, zvláště proletáňská mládež, má
nejen povšeohně býti si vědoma, že to s ní dobře myslíme, ale
ona chce miti vědomi, že je doma. Don Bosko vytvořil proto ko
lem mládeže prostředi roďinné (millieu familiarity). Mládež
u něho našla stejnou příchylnost a péči, jako v opravdovém křes
ťanském domě, u otce a matky. Láska se projevuje pouze rodin
ným duchem (familiaritou) a jen, kde se tento duch rodinný pro
jevuje, vytvořuje se důvěra. Don Bosko našel klíč k srdci prole
tariátu a mládeže.

To byla pradáěvná křesťanská myšlenka, která se opět a opět
ozývá v evangeliu a v listech apoštolských. Nové přikázání, které
Ježíš dal, není jen láska vůbec, nýbrž láska familiarity, láska
nejbližšího nadpřirozeného příbuzer:ství. Křesťanstvím stává se
člověk otcem, bratrem, synem. Vzdálenost mizí. Heslu: »Blíž
k tobě, Bože« odpovídá heslo: »Blíž k tobě, bratře«. Na této zá
kladně buduje Don Bosko svou sociální nauku: Společnost lidská
stává se rodinou. Tu není mezi křesťany žáďných pánů a sluhů,
Jsou jenom otcové, synové, bratři.

Kdyby Don Bosko ničím jiným nebyl, jen evangelistou tohoto
ovzduší sociální lásky a tohoto prostředí roďinného ducha pro na
ši proletářskou ©mládež, žil by dále v budoucnosti jako jeden
z největších dobrodinců lidstva. Ale Don Bosko byl táké velkým
praktikem milosrdné lásky. On dal mládeži vše, co jí dáti musí
tvůrčí sociální pedagogika. Liberalismus slíbil proletariátu svo
bodu, socialismus chléb a racionalismus vzdělání. Ne, člověk není
Živ jenom svobodou, ami pouze chlebem, ani samotnou vědou. Don
Bosko dal mládeži všechno, čeho je k životu potřebí: náboženství,
prác: a chléb.

Don Bosko žil příliš v nadpřirozenu. než aby se pokusil o něja
ké zachránění lidstva bez Boha. Byl vždycky Don Bosko, t. j. kně
zem. Začal náboženstvím, ale náboženstvím jako radostným zvěs
tověnim. Radostným zvěstovánim je mu katolická pravda! Ra
dostné zvěstování je svatá mravnost křesťanská. Radostným zvěs
továním je obdivuhodná nauka o milosti. Dor Bosko nedovede být
minimalistou. Neví nic o opatrnickém diplomatisování, uhýbání
a ukrývání, naopak, má odvahu hlásati mladému člověku celé,
neocukrované, stoprocentní katolictví, protože je to radost, býti
katolíkem. Protože zdravá mládež instinktivně v sobě postřehuje
rozhodný rys pro nebo proti, protože křesťanství je vůbec tim, čím
je. anebo není.

Pedagogika Dona Boska je, jak jednou se sv. Otec vyjádřil,
křesťanskou pedagogikou, cele hlubokou, význačně křesťanskou.
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Vždycky jedna a táž. Ale právě proto má do sebe cosi totál
ního, uceleného. Uchvacuje celého člověka. Vychovává také pro
povolání a práci. Vychovává budoucího. Toho, jenž se utváří
v muže, občana, kněze, řemeslníka. Poněvadž v mladém proleta
riátu probouzí hrdinu, který konec konců v komkoli vězí, osvobo
zuje ho od proletariátu. Očekává něco od měho,požaduje něco od
něho, a proto od něho také něčeho dosahuje. Láska věří v člově
ka. Don Bosko věří v mládež. Věřte v mládež a mládež bude vě
řiti ve vás.

Moderní hospodářský řád nese s sebou, že také k práci ochot
ný nenalézá práci. —| Jsou anmády nezaměstnaných. Neza
městnaný má ve smyslu čtvrté prosby Otčenáše nezadatelné lidské
právo na denní chléb, právo jisti, aby mohl žiti. Katolická Cír
kev byla vždycky matkou chudých. Don Bosko jenom dále prová
děl tradici všech křesťanských století. Byl největším žebrákem no
vé doby. Miliony prošly jeho rukama, aby tisíce a tisice vyživil.
Cínkvi se už vyčítalo, že má mrtvou ruku. To je dějepisná lež.
Ruka Cirkve je vždycky vztažena, aby prokazovala dobrodiní.
Jméno Církve je charitas. Dobročinná láska.

Žijeme v době manželských rozvodů. Je taky manželský rozvod
společnosti. Církev a lid byli skrze Krista v tajemnou jednotu slou
čeni. Církev je pro lid, a did je pro Církev; jako duše a tělo. Co
Bůh spojil, toho člověk nerozlučuj! Liberalismus jako advokát
mluvil pro tento sociální rozlukový proces od r. 1780. Dnes je tato
manželská rozluka lidu a Církve z většího dilu hotova, je prove
dena. K nesmírné škodě obou. S náboženstvím pozbyl lid i blaho
bytu, pořádku a míru.

Don Bosko vede rozvedené zase k sobě: On je ďůvěrnikem obou
stran, celým mužem Církve a celým mužem proletariátu: Církvi
volá: Tvoje budoucnost je v lidu; a proletariátu: Tvoje spása Je
v Církvi. Podejte si ruce!

2. NEDĚLE PO DEVÍTNÍKU

Kříž stoočila láska

Jde-li o utrpení, vidíme, že se člověk odvolává od jedné in
stance ke druhé; od všemohoucnosti Boží k jeho spravedlnosti, od
spravedlnosti Boží k jeho moudrosti, od Boží moudrosti k jeho
lásce. A výsledek toho odvolávání k nové instanci vede vždycky
k potvrzení rozsudku instance předcházející. Spravedlnost potvr
zuje rozsudek všemohoucnosti, moudrost spravedlnosti, láska ú
sudek moudrosti. Vlastnosti Boží si neodporují, ale shodují se
v obdivuhodné harmonii.
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Bůh teše křiže! V jeho dílně svorně pracují všemohoucnost,
spravedlnost, moudrost i láska. Také láska? Ano, také láska! Kříž,
označený od lidí za nejopovrženější slovo, křiž, označovaný za
předmět odmiláni, naši nelibosti, mašeho hněvu a naši nenávisti,
stvořila — láska!

Bůh řekl: »Ze stromu poznání dobrého a. zlého ať nejíš! Neboť
v kterýkoli den bys z něho jedl, smrtí zemřeš!« Přirozený následek
hříchu, vědomého odvrácení se od Boha života, je smrt; smrt tě
la a smrt duše; pozemská smrt a věčná smrt, kterou jmenujemc
peklo. Co učinil Bůh? Vymyslil něco, aby člověku otevřel cestu
zpět do života a nepřestal býti nekonečněspravedlivý a svatý.
Bůh vymyslil kříž. Křiž je trestem, ale trestem, na němž je na 90
procent milosrdenství.

Tím je ještě málo řečeno. Chybí nám naprosto číslice, abychom
vyjádřili poměr mezi nekonečně dlouhým trváním pekla, jež jsme
s1 zasloužili, a nevýslovně krátkým trváním toho, co jmenujeme
kříž. Když někomu z dvacetiletého žaláře v trestnici všecko se od
pustí až na jedinou minutu: pak máme slabý příklad toho, co na
nás sesílá Bůh, když na nás sešle nějaký kříž. Na tento kříž nut
no napsati: Mne stvořila láska!

Co platí o trvání trestu, oplatí také o jeho bolesti a tvrdosti.
Peklo je věčný oheň, věčné trápení, pláč, skřípání zubů, zoufalství,
bída, odloučení oď Boha. Srovnáme-li pozemskou bolest, byť byla
podle našich pojmů sebe palčivější, s tím, co podle spravedlnosti
nás očekává, je bolest naše tak nevýslovně nepatrná, že nestojí ani
za to, abychom o ní mluvili. Též s tohoto hlediska musíme napsat
na kříž: Mne stvořila láska.

Totéž má platnost ještě 1 v jiném směru. Trest pronášeti jest
věcí soudcovou. Odpykání trestu je věcí provinilce. Tak tomu je
u všech soudů světa, a my shledáváme, že je to v pořádku. Je
nom jediný soud zachovává jinou praksi, soud Boží. U Božího
soudu prohlašuje soudce, který je zároveň uraženým, že je hotov
vzili větší část trestu na sebe a že se dá na místo obžalovaného
odsouditi, potupiti, zbičovati a na kříž přibíti, ano, že v hrozné
opuštěnosti a v nepopsatelných bolestech za něho i zemře.

Ptejme se, u kterého soudního dvoru světa, ve kterém století sta
ré nebo nové doby najdeme podobný příklad? Mluví-li se o kří
ži a utrpení, není správné zapomínati, Že kříž je vynálazem lásky.

Kdo uváží tyto tři věci: o proměnění spravedlivého, prohlášené
ho, věčného trestu v časný, o jeho neporovnatelném zmírnění,
o převzetí téměř celého trestu samým soudcem, a toho soudce
přece ještě označí za Ikrutého, ten zaslouží si jméno: netvor ne
vděčnosti!

Kříž není pouze trestem, je též lékem, universálním lékem Bo
žim pro ozdravění padlého lidstva. Za křížem stojí nejen soudce.
nýbrž 1 lékař.

Předem připomtnáme: Ne všichni, kdo bývají odvezeni do nemoc
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nice kříže, vyjdou odtamtud uzdravení. Jsou nemocní, kteří v ne
mocnici ještě více onemocní, a jsou lidé, kteří ve škole kříže stanou
se ještě horšími. Světová válka to dokázala, jestli jsme to nevě
děli už dříve. Než tolik je jisto: kdo chtějí ve škole kříže duchov
ně ozdravěti, vyjdou z ní uzdraveni. Pyšný pozbude křížem něco
ze své nadutosti, ctižádostivý ze své mamnivosti, zlostný ze své ne
důtklivosti, nestoudný ze svého nečistého ohně. — Bolest mírní,
alespoň ma nějaký čas, plameny vášně. Necitelný měkne. Chlubil
se stává tišším a skromnějším, světák čistším, slabý silnějším, bez
božný rozválžnějším (Donoso Cortés). Ditě nabývá tu odhodlanosti
m.ádeže, mládež zralosti věku mužného, muž se stává hrdinou,
hrdina světcem. Člověk tady stoupá na žebříku dokonalosti v mě
kolika týdnech rychleji než za zdravých a šťastných dnů v něko
lika letech a desítiletích, U žádné škole se člověk nenaučí víc než
v trpké škole navštívení, opuštěnosti, pronásledování, nemoci a
bolesti. Tu možno užíti výrazu, kterým jednou odpověděl domo
rodec novozélandský kterémusi cestovateli na otázku, co tam pěs
tují: Odpověď zněla tvrdě, jako tvrdá je půda, na níž byla dána:
»My pěstujeme muže!« Bolest činí člověka mužným. Teprve když
člověk trpěl, může říci, že něčím je. Proto možno směle tvrditi, že
utrbení je Jedním z nejvěltšichdobrodinípokolení liďského*

Co by z nás bylo, nebýti žádných navštívení Božích? Zdivočili
bychom, zpozemštěli. Zabořili bychom se tak do země, že bychom
zapomněli na všecko vznešené, na všecko, co směřuje k nebi, na
všecko božské! Bylo by z nás pokolení materialistů (hmotařů),
kramářů! Požitkářů, piJanů a jedlíků! — Kdyby desinfekční
prostřeďek utrpení nebyl nám čas od času pod kůži vstřiknut,

* Prof, Em. Žák v jadnom svém feuilletonu v »Čechu« napsa!: Prof.
Enge!bert Krebs vypravuje z vlastní zkušenosti tuto událost: Učenec
jeden, v p/ném mužném věku, na vrchoru své Vědeckétvůrčí činnosti,
upad! v důouhou, velmi bolestnou nemoc. Krebs, jeho důvěrný příte.,
časem jej navštěvoval. Hned na počátku své nemoci učenec pramvi.:
»Jalko přírodozpytec byi jsem vychován veími jednostranně. A myni
vždy se táž! sama sebe, odkud toto moje trápení? A přece mí. bych
se snažit spíše pochopit, proč je na mne posláno.« Po mnohých dnech
a po mnohých bojích opět nalez. Boha a s ním ve sv. přijímání se
spojil. A tu nedbaje svých bolestí a melituje náhlého přerušení všech
svých vědeckých úspěchů, v h'uboké vděčnosti často volal: »Jak dob
rý je Bůh! Jak dobrý je Bůh'« V nemoci mai.ezlpohasiou víru. Vrátil
se k Bohu. Cítil se nyní šťasten rvíc,než slávou své vědecké činnosti.
— A jinde vypravuje » slepám otci rodiny. Tázal se ho, zda nepociti:
hrůzu. když noční temnoty začaly olbbestírat: jeho. oči. A ten odpově
děl: S počátku bylo to ovšem strašné. Are poma.mumá duše ohápala,
kolika rozptý:eností.pošetilostí a pokušení byť jsem ušetřen pomalým
hasnutím olží.A tu začalo ve mmě zářiti vnitřní svět.o. Zahleděl jsem
se svou duší v říši Boží. A to mi přineslo mír. — Jalká h.uboká dů
věra v Boha spočívá ve slovech: »Když Bůh mě citelně tresce,
z vděčnosti padl bych mu ko.em krku; neboť vím, že činí tak jenom
proto, že přímo běžím k propast:, přeaďmíž mne ohce uchrániti.«
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v krátké době bychom zhnili. Kříž stvořila láska! Že bolí, to nic
na této pravdě nemění. Musí tak býti! — Nikomu rozumnému
nenapadne označovati lék, protože je hořký, za vynález pekla, a
lékaře, protože operují nemocné, za nepřátele lidského pokolení.
Poněvadž Bůh lidi mrloval, stvořil po pádu do hříchu kříž, aby
ukazoval cestu zpět do ztraceného ráje.

Člověk by se nadá!, že čím je kdo nebi blíž, tím je mu tento u
kazatel cesty zbytečnější. Ale životy svatých a všech zbožných 'idí
dokazují opak. Kříž, jenž je pro hříšníka trestem, pro obrácence
lékem, bývá pro hrdinu ctnosti odpočivadlem. Stavějí na Kalvarii
své stánky a pravi: »Pane, dobře jest něm zde býti.« Svatí milo
vali kříž láskou téměřvášnivou, protože věděli, že je v něm skryt
pramen nesmírných zásluh a věčné radosti. Život měl pro ně
jenom tak dalece smysl, pokud jim poskytoval příležitost trpěti.
»Buď trpěti nebo umříti,« říkala sv. Terezie. »Nikoli umříti, ale
trpěti,« volala sv. Magdalena z Pazzis. »[rpěti pro tebe, 0, Ježiši,«
bylo heslem sv. Jana z Kříže. Od jiných svatých, kteří viděli, jakou
slávou jsou v nebi odměněn: žáci kříže, máme projevy, že kdyby
bylo možno, nebe by opustili a na zemi by chtěli trpěti až do soud
ného dne!

My, přiznáváme se, takové řeči nechápeme. Tu platí slovo: no
bis invicem insanire videmur. Zdá se, že jedni vůči druhým po
zbyli jsme rozumu. Synové světa pokládají světce za pomatené,
když mluví o kříži tak, jako jiní o peněžním úpadku. Na druhé
straně považují svatí rozmařilce za lidi rozumu zbavené, protože
o ráji, jenž spočívá v utrpení pro nebe, nemají ani ponětí, ani
tušení. Bůh ovšem od nás nežádá, abychom pro kříž horovali; ale
když nosíme jméno Kristovo, jsme křesťané, má právo od nás žá
dat:, zbychom alespoň v kříž věřili.

Je článkem víry, že »utrpení tohoto času nejsou rovna budouci
slávě, která se zjeví na nás.« (Žid. 8, 18). Jinými slovy, utrpení Je
práce, která bude odměněna nevýslovnou odměnou. Náš věk je
obchodnický. Všecko se hodnotí podle výnosnosti. Ale není práce,
která by byla cennější a výnosnější, než práce toho, kdo nese kříž.
Nikde si člověk nezaslouží víc než na Golgotě.

m praví, stateční nosiči křížů v nemocnicích, nebo ti pode
jhem staroby a v podstřeší chudoby, nejsou zahaleči a lenoši, kte
ří už nemají na zemi významu. Mluví-li se o utrpení, nesmíme
tuto stránku otázky nikdy pustit z mysli. O hodnotě všech věcí
rozhoduje počet pracovních dnů a velikost mzdy. A tu
není pochybnosti, že kříž člověku více vynese než všecko, všecinko
ostatní. Bůh nemůže člověku prokázati většího ©dobrodiní
na zemi. To není jen nějaké nábožné povídání, kterým lidé hledí
pacienty uchlácholit a jejich bolest takřka ohlušit. Je to opravdo
vá skutečnost. Kříž je znamením lásky Boží!

Je jisto, že na kazatelně a na řečništi možno mluvit o zajímavěj
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ších záhadách. Ale jistě je málo potřebnějších, než je záhada
kříže.

Jsme u konce. Kdo z nejnovějšího zeměpisu světových dějin
něčemu rozumějí, všichni tvrdí, že cesta národů vede přes Gol
gotu, a není asi ani jediného národa, jenž by té cesty byl ušetřen.
Nám bude nutno, abychom se patrně ještě jednou potili krví
v úzkosti. Nás všechny, ať ahudobné nebo zámožné, ať velké
nebo malé, ať učené nebo nevzdělané, čeká asi bičování pru
ty, jež jsme si svými hříchy sami upletli. Nás čeká jakési koruno
vání jako trním, abychom činili pokání iza svou pýchu. My bude
me nuceni takřka jedni druhé přibíjet na kříž,vlády národy a ná
rodové vlády, boháči proletáře a proletáři boháče.

Není pochybnosti, že nás čeká svízelná úopota! Pašije moderních
národů nejsou podle všeho ještě u konce. A nikdo se nás nebude
tázati, chceme-li ten kříž nésti či nikoli. Jeďinou otázkou je, chce
me-li trběti plačice a skřibajice zuby a zuřivě jako zoufalci, nebo
Jako křesťané! Pro jedny bude kříž navštívení Božích hrozným
peklem, pro druhé znamením vítězství, věčného triumfu a ne
beské slávy.

POPELEČNÍ STŘEDA

Čtyřicet dní u Ježíše

Všecko veliké v dějinách duší i národů má svou dobu příprav
nou. Doba tichého, skrytého vývoje od početí skrze Ducha sv. po
narození. Tak je tomu i s novým člověkem. Nový člověk, když byl
od Ducha sv. skrze milost Boží počat, musí býti vychováván, až
schopen Života a silný může zasahovati do své doby. Takovému
cíli má sloužiti i příští doba postní. Chce býti přípravou na vzkří
šení člověka.

Neříkej: to je plané blouznění, pouhé povídání o tom novém
člověku. Nový člověk, chceme-li se tak vyjádřiti, visí ve vzduchu.
Máme dost starého, až ke zvracení dost. Tím starým mám na
mysli člověka vlažného, polovičatého, bezcharakterního. My chce
me člověka celého, s jednou duší, důsledného, který je buďto horký
nebo studený. Moderní bolševická revoluce je toho důkazem. Jest
v podstatě maximalistická. Zůmyslně však celá ve špatnosti. Ra
dikálně bezbožná a radikálně převratová.

Proti této radikální bezbožnosti, :celosti ve špatnosti dlužno po
staviti radikální křesťanství, celost v dobrém. Ale takové totální
obnovy člověka nelze dosíci nepatrnými, ojedinělými prostředky.
K tomu potřebujeme celého Krista. Kristus celý, duch celosti!
Kristus všecko ve všem! V tom spočívá význam postní doby.
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1. Doba posťni, čtyřicet dni u Ježiše, Boha pravdy!

Vím: tvrdí se tím, co my už všecko známe. To je pravda a není
pravda. Je jistá náboženská mnohovědnost. Budiž! Nikdy se to
lik nemluvilo, nečetlo a nepsalo o náboženství a náboženských
cvičeních jako nyní. Už kardinál Mermillod jedenkráte řekl: »Li
dé se odivají náboženstvím a náboženským: cvičeními jako odě
vem.« Alespoň v neděli. A přesto není víra základním předpo
kladem, principem jejich života. Víra není duši tím, čím je duše
tělu: motorem, pohnutkou všeho jednání.

Korigujeme tedy: mnoho se dnes o náboženství ví, ale příliš málo
se ví o velikých centrálních pravdách náboženských. A kdo je
znají, těm nejsou sluncem, duší, živým proniknutím, inspirací, po
pudem člověka, jak to má na mysli sv. Pavel řka: »Spravedlivý
z víry je živ,« ze své vždy přítomné vzpomínky na Boha, ze vzpo
mínky na věčnost, z myšlenky: »Bůh v nás«, z vědomí o Kristu
králi.

Tu chce zasáhnout doba postní, chce uvádět člověka právě v ty
veliké ústřední pravdy víry: Bůh! Kristus! Církev! Duše! Věčnost!
— a tak roznitit četná slunce, jež všecko osvěcují, všecko oživu
jí. A to dovede Jenom kazatelna, to nedokáže tisk, to nedokáže
zpravidla ani náboženská četba. To dokáže jenom od Ducha sv.
inspirované, vnuknuté slovo Boží. Proto se máme shromáždovati
pod kazatelnou.

Musíme si opět připomenouti : první pramen pravdy, oprav
dové ohnisko náboženského Života není velmoc tisku, ani katolic
ký tisk, ani nejlepší tisk, nýbrž velmoc kazatelny. Seděti u nohou
Ježíše, krále pravdy, a od něho ustanoveného učitelského úřadu.
Fides ex auditu. Víra přichází ze slyšení. Silný náboženský
život přichází z kázání centrální pravdy. Proto mé první slovo
k doběpostní zní: Pojďte a slyšte!

2. Doba postní, čtyřicet dní u Ježíše, Boha milosrdenství.

Fříprava na velikonoce jest ve znamení zpověďnice. Zpovědnice
stala se moderním lidem předmětem pověrečné úzkosti. Člověk
naší doby se před ní třese jako přeď mučírnou. Ale bojí se jí
jen proto, že ji nezná. Zpovědnice neni mučírnou, nýbrž trů
nem milosrdenství. Ve zpovědnici sedí ovšem člověk, kněz, alc
pouze jako viditelný zástupce Neviditelného, jen ve jménu a
z rozkazu vyššího Pána. Kdo vidí ve zpovědnici jen člověka, kdo
naň nepohlíží ve světle víry, ten neví, co zpověď je. Ve zpověď
nici je Bůh-člověk jako otec a lékař. Proto nutno cestu do
zpovědnice pokládati za cestu k Ježíši, jako cestu k Ježíši, Bohu
milosrdenství, a jako cestu k Ježíši, Bohu svatosti.

Účelem katolické zpovědnice je výchova nového člověka, zno
vuzrození nového, celého člověka, který je uzpůsoben podle Kris
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ta. Hřích způsobil v člověku trhlinu. Po hříchu není už člověk do
konalý, je jakoby zlomkem člověka. A čím více hříchů sc
dopustí, tím více je těch zlomků, z nichž se skládá. Ssutiny. Zpo
věď ichce z těchto úlomků zase utvořiti celek. Zpověď tedy, nále
žitě pochopená, je svátostí celosti. Proto mají všichni lidé, kteří
cítí v sobě puzení po dokonalosti, po uceleném charakteru, miti
touhu po svátosti znovuzrození, bo zpovědi, v niž Kristus tvoří no
vé lidi. Pojďte a zpovidejte se!

3. Doba postní, čtyřicet dní u Ježiše, Boha lásky.

Postní doba je ve znamení svatostánku, ve znamení přítomného
Spasitele. Není vůbec nového člověka bez eucharistiakého, stále
živoucího Ježíše. Žijeme Ježíšem. Křesťanství žije z Ježíše. Dítě
může po nějaké době samostatně žíti dále, odpoutáno od matky.
Křesťan, odpoutaný od Krista, nikdy nežije. Křesťanmůže nadpři
rozeně dále eksistovati jen v Kristu a s Kristem. »Já jsem vinný
kmen. Vy jste ratolesti. Jako ratolest nemůže nésti ovoce sama
od sebe, nezůstane-li ve kmeni, tak ani vy, nezůstanete-li ve mně.
Beze mne nemůžete činiti nic.« Všecko živé křesťanství, všecko
člověčenství Krista krále závisí na spojení s Kristem a na stupni
toho spojení s Kristem. Toto spojení s Kristem jeví se v postní do
bě jednak ve spojení s jeho obětí ve mši sv. Mše suatá je oficiální
bohoslužba ©Nového zákona, nekrvavá obnova oběti na kříži.
Není jiné bohoslužby v Novém zákoně. Jsou sice ještě pobožnosti.
Jsou ještě náboženské slavnosti, ale není žádné bohoslužby mimo
bohoslužbu ve mši sv. a sknze mi, mimo tu v Nejvyšším knězi a
s ním, mimo tu ve svaté hostu a s ní. Když věčný Velekněz ve
jménu Církve při svatém proměnění velkou hostii k Otci pozvedá:
to je vrcholný bod klanění a oddání se lidstva Bohu. Spojení
s Kristem v okamžiku svatého proměnění je nejvznešenějším úko
nem lidstva! Proto: v době postní docházejte častěji než kdykoli
jindy na mši sv., k tomu spojení našemu s Ježíšem.

Mše sv. je školou. Proměnění je vysoká škola. Ne všichni při
vedou to stejně daleko v této škole. Mnozí uváznou v prvé třídě.
Hluchoněmí, kteří po celý život svůj pouze přihližejí. My se mu
sime přičinit ve chvíli proměňování (pozdvihování) vykomati něco
opravdu velikého. Plnou oběť s Kristem. Plné oddání sebe
bez výhrady. Doba postní nevyžaduje nic nemožného, ale zů
myslně žádá mnoho, nadprůměrnost. (Celou oběť. Možná třebas
1 hodinu bdění s Ježíšem. Ježíš je králem i noci. Nyní se zdá. že
ďábel je králem. Je hodina temnosti. Peklo pilně pracuje. Naší
úlohou jest přemoci noc nocí. Zlobu noci a zpustlost noci mod
ditbou noci a obětí noci.

Spojení s Kristem jeví se proto v době postní životním spojením
ve sv. přijímání. Přijímání jest víc než zbožný obřad. Přijímání jest
víc než nějaká pobožnost, je to spojení životní. »Kdo jí mé tělo a
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pije mou krev, zůstává ve mně zi já v něm. Jako mne poslal živý
otec a já živ jsem pro otce, tak i ten, kdo jí mne, živ bude pro
mne.« Člověk nepřijímá jenom proto, aby duchovně jedl. Přijímá
ní není samo sobě účelem. Přijímáme, abychom žili. Přijímáme,
abychom nadpřirozeně žili. Přijímáme, abychom s Kristem žili.
Proto budiž naší zásadou v době postní: často přijímati. Při tom
častém přijímání můžeme klidně zůstati 1bez časté zpovědi, nedo
pustíme-li se těžkého ohříchu. A co v době postní začneme,
v tom později pokračujme: ani jedna neděle bez přijímání, bez
orohloubení životního spojení s Ježíšem. Možno-li, žádný den bez
vezdejšího chleba pro duši.

Spojení s Kristem, když se stalo spojením životním, musí ovšem
býti i věci srdce. Člověk má potřebu sejít se s někým vidět,
se s ním, s ním si pohovořit. Sv. Pavel nazývá manželství obra
zem spojení Krista a Církve. Ale manželství, byť bylo nejčistším,
nejideálnějším, nejdokonalejším spojením životním, je přece jen
slabé, ubohé přirovnání pro spojení Krista Ježíše s duší. Tu se
musí ještě více než tam požadovati častější styky a častější vý
měna srdcí: Je potřebí společně se navštěvovati a vespolek se do
mlouvati.

Sloučení s Kristem nesmí býti němé. Proto se v době postní opě
tované navštěvování Ježíše rozumí samo sebou. K tomu není po
třebí nikdy mnoha slov, a tím méně po každé modlitebních
knih. Láska ma vlastní stručnou mluvu. Ale mluviti se musí, má
me-li se vespolek rádi. Proto: často navštěvovat Ježíše.

opakují: doba postní chce býti: čtyřicet dní poslouchání a zamyštení se u Ježíše, Boha pravdy. Čtyřicet dní lítosti a vyznání
u Ježíše, Boha milosrdenství. Čtyřicet dní chce mší sv., přijímáním
a návštěvami se spojovati s Ježíšem, Bohem lásky. Tedy, blíže k Je
žíši! Na otázku všech otázek: »Co se ti zdá o Kristu?« odpovídám
proto vaším jménem: »Jest duší mé duše.« A na otázku: »Čím
chceš v těchto dnech býti?« odpovídám: »Jiným člověkem. Tim
celým.«
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PRVNÍ NEDĚLE POSTNÍ

Je-li ještě potřebí zázvaků“?€

Postní doba začíná zázrakem čtyřicetidenního postu. Co je zá
zrak? Mimořádná Boží intervence, zakročení, zasažení. Zásah
Všemohoucího do obyčejného, pravidelného běhu věcí u jednotliv
ců nebo u národů, takže žasnouce posloucháme a pozvedáme zrak
a pravíme: Bůh promluvil.

Zázrak má své zásaďní oďpůrce, svobodné myslitele, ateisty,
materialisty. Zázrak má své rozhodné přátele. Ale zázrak má i své
kritiky, posuzovatele, kteří se nechtějí dáti ani na stranu zásad
ních odpůrců ani ke zjevným přátelům. Protivníkům říkají: »my
se zázraků nelekáme«, a přátelům: »my se po zázracích neshání
me.« Vidí v církevně dějinném zázraku něco víc nebo méně nad
bytečného. Dokonce i jakous: konkurenci proti čisté víře, která
nevidí a přece má za pravdu, neslyší a přece přisvědčuje.

Uvažujme tedy o zázraku, a to ve světle lurdského jubilea. Co
dokazuje těch 75 roků lurdských dějin? Že Bůh má osudy lidské
ve své moci. Bůh řídí a spravuje všecko, od nejmenšího do nejvyš
šího. Od nejjednoduššího a nejprostšího do nejdůležitějšího. Děje
se jen, co Bůh chce, aby se stalo, nebo co dopouští, aby se přihodilo.
A sice Bůh pořádá a vede celý rod lidský prostřednictvím Krá
lovny nebe a země, skrze Marii, prostřednici všech milostí a darů,
skrze jeji ustavičnou pomoc. To je nejvyšší říšský zákon: všedko
skrze Boha, všecko skrze Krista—Krále, všecko skrze Marii.

Prozřetelnost Boží, a to nám dokazují zřejmě a jasně zase dě
jiny lurdské, dosahuje zamýšleného cíle dvojí oestou: cestou
obvyklé, pravidelné vlády nad světem pomocí toho, co může
me jmenovati »zákonem přirozenosti a milosti«, a cestou mimo
řádného panování nad světem, pomocí toho, co nazýváme zázra
kem. Opakuji, a opakuji důrazně: obě vládní formy, ta pravidel
ná, obyčejná, skrze zákony přirozenosti i milosti, i ta mimořádná
skrze zázrak, patří k podstatě božské Prozřetelnosti. Bůh nepanuje
bez zákonů přirozených a nadpřirozených, ale Bůh také nepanuje
bez zázraků.

1. Lurdy ve znamení pravidelného řízení světa. Lurdy
nejsou výlučnou říší zázraku. Ne všichni, kdo tam k Mat
ce Boží putují, nabývají zdraví mimořádným, náhlým, přímým
zásahem Božím. Zázrak, sensační fenomen (zjev), zůstává i v Lur
dech výjimkou. Ale mnozí, ba nesčíslní přesto vracejí se domů
vlivem Lurd znova posíleni, uspokojení, s ulehčením. Říkají, že
byli vyslyšení. Bůh pomohl! Ačkoli se tak nestalo cestou zvláštní
intervence shůry, kterou by bylo možno lékařsky kontrolovati.
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Též obyčejné vyslyšení modlitby je podle přesvědčení křesťan
ského lidu pomoc od Boha. Musíme se poněkud v té věci jinak
učit. Liberalismus a laicismus, který Pius XI. označil ve své en
cyklice o Kristu-Králi jako mor naši doby, po té stránce po
kazil katolickou mluvu. Mluvívá se, jako by Bůh v obyčejném řá
du a běhu věcí nečinil nic. Jako by příroda byla první příčinou,
jakýmsi božstvem, jakousi bohyní, která může pomáhati sama se
bou. To je nesprávné. To Je pověra. Příroda je teprve druhotnou
příčinou. Lék sám ze sebe nic nedovede. Lékař sám sebou nic ne
může. Lékař i lék působí vždycky jako nástroj Všemohoucího,
Nejvyššího. Bůh působí a činí všecko. Bůh pomáhá. Bůh léčí a
hojí. Lékařem je Bůh. Lékařem je Ježíš. Co žádá sv. Basil od
křesťanské filosofie všeobecně, to platí zvláště o léčení: Všecko
musíme vztahovati na Boha.

Ale musíme také všecko vztahovati na první druhotnou příčinu,
Marii, prostřednici všech milosti a darů. Miliony lidí, co jich za
těch 75 roků do Lurd připutovalo, přinesli tam s sebou všecky
starosti, jaké jen lidské srdce mohou tižiti. [1 všichni věřili, že
Matka všecko vidí, všecko slyší, se vším cítí, cokoli se v její veli
ké, světové rodině přihází, a že proto také skutečně je ustavičnou
pomocí. Maria pomáhá všude. Ve všem. Maria nepomáhá jen
skutečným zázrakem. Pomáhá skrze druhotné příčiny, které jsou
ji podobny; skrze svaté 'a světice, skrze anděly, sknze naše spolu
bližní, skrze síly přírodní. Lurdy nám ukazují nejblahoslavenější
Pannu ve světle pravidelného universálního panování nad světem.
Všecko skrze Marii!

2. Lurdy ve znamení mimořádného řizení světa. Proti moder
nímu liberalismu zdůraznili jsme se vší rozhodností: Bůh pomáhá!
Nikoliv. příroda. Bůh pomáhá skrze Marii. A my zdůrazňujeme se
stejnou rozhodnosti vůči jisté rozumářské, přespříliš kritisující
vědě: že k podstatě božské Prozřetelnosti mimo zjevy obyčejné
zřejmě patři také i zjevy mimořádné, přímá, suverenní intervence
Boži, totiž zázrak. Řeklo se, že církevně-dějinný zázrak dotýká se
Jen periferie náboženské, náboženského okraje, a nikoliv podstaty
víry. Rozlišuji. Člověk může docela dobře, bez závady o pravdi
vostr toho nebo onoho zázraku míti pochybnosti, a netrpěti
škody na čistotě víry. Ale to není možno, aby kdo zásadně nebo
skoro ze zásady popíral zasahování Boží do osudů člověka zázra
kem, a zároveň nebral v pochybnost podstatnou známku Prozřetel
nosti. Zázrak není na periferii, na obvodu Církve, ale v je
Jim středu.

Důkaz toho je snadný. Kdo studuje dějiny Starého zákona, ten
se nemůže uzavírati myšlence, že zázrak Je Mimistre Plénipboten
tumre, zplnomocněný ministr pro mimořádné záležitosti v říšské
wládě Boží; že všude, kdekoliv toho vyžadují zájmy Boží a blaho
vyvolených na zemi, zasahuje, že chrání, povzbuzuje, koriguje
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tresce. Bůh starého zákona je Bůh zázraků: Bůh, který obět u
opět intervenuje, zakročuje.

Je možno, aby v dokonaiejším Novém zákoně méně najevo vy
stupovala suverenní vláda Krista Krále? Dějiny Církve jsou pře
vážně dějinami svatých, a dějiny svatých jsou dějinami zázraků,
dějinami zvláštního zjevu (fenomenu) Božího, kterým denní věrné
působení služebníků Božích bývá podporováno a korunováno. Je to
zřejmé splnění slova Kristova: Dána jest mi všeliká moc na nebi
i na zemi... Aj, já s vámi jsem po všecky dny až do skonání
světa. Zázrak je pečeť Krista Krále.

(Comáme za těchto okolností souditi o slovech, která jistý boho

slovec (theolog) před nedávným ččasem napsal v katolickém časop1
se? »Zjevení Boží je dosvědčeno nepopiratelným zázrakem
zmrtvýchvstání Kristova; je dosvědčeno stigmatisovaným na Gol
gotě, jehož rány jsou jistě pravé. Velikost Matky Boží je dosvěd
čena pozdravem andělovým: »Milosti plná, Pán s tebou, a co se
z tebe narodí, slouti bude Syn Boží«. Od té doby nepotřebuje křes
ťan žádných zázraků, žádných stigmatisovaných a žádných zjevení
Marie.«

Co je to? Nepotřebujeme tedy Lurd. Nepotřebujeme La Sa
lette.. Nepotřebujeme ani Fatimy, abychom jmenovali jenom
některé z novějších zjevení Matky Boží.

Katolický lid všech zemí, který je veden zdravým smyslem, od
mítá 1tento strach ze zázraků. Věří ve zjevy zázračné nejen teore
ticky, ale 1 prakticky, kdykoliv se co takového přihodí se znám
kami věrohodnosti, a lid mívá bystré oči. My pak víme toto: jsou
zjevy démonické, přiházejí se věct abnormální a též podvodné,
klamné. Musi se dávati pozor! Musi se vyčkati na konečný platný
úsudek, až promluví Cérkev.Jáá však vidim v některém nemoudrém

omylu jednotlivců menší neštěstí bro věc katolickou, než v chlad
ném, přespříliš kritickém duchu moderních vzdělanců.

Co je katolické? Jaký je pravý duch Lurd? To, co zachovává
střed mezi oběma extrémy. Střed mezi praktickou bázní ze zázraků,
která věří jenom v řádnou vládu Boží nad světem, a skutečnou
lačností po zázracích, která všude chce viděti zázraky a řádnou
pravidelnou vládu Boží nad světem ignoruje. Katolíkem býti zna
mená ve všem, co se děje k našemu blahu, i v přirozenýchpřího
dách spatřovati Boha. Býti katolikem znamená, s posvátnou úctou,
vděčně, radostně a s dětinnou věrou bozďravovati každý zásah
Krista Krále, každou návštěvu nebeskéMatky, každé zjevení našich
bratři, svatých aandělů; neboť nebe a země tvoři obcovánísvatých.
A pak není nic vice samozřejmé, nežli že tu a tam dostane země
shora návštěvu.
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DRUHÁ NEDĚLE POSTNÍ

Do nebe!

Cílem boje jest vítězství. Cílem vítězství — koruna. Proto po
hoře pokušení z první postní neděle následuje oslavení. Po poušti
nebe. Po době postní věčná neděle. My křesťané nejsme blázny!
My se neplahočíme pro mc a za nic! Nám je modlitba, půst a udě
lování almužny především povinností, ale také prostředkem tisi
cových i miltonových zisků. (My chceme jedenkráte zářit jako
slunce a žíti jako bohové. Chceme jedenkráte hráti s miliony a
miliardami roků jak s vteřinami. Uěřímev křesťanskýstát budouc
nosti, v nebe.

Věříme, že tato naše země je pouhým nádražím věčnosti, odkud
býva tam denně vypraveno 100.000 osob bez zavazadel, kdežto my
ostatní zatim meškáme v čekárně a chystáme se, až přednosta sta
mice, smrtonoš, taky nás zavolá. Na tom nic nemění okolnost, že
někteřílse domnívají, jako by to nádraží tu bylo také pro restau
raci. Svět prý mení ničím jiným než hostincem k uhašení ustavičné
žízně. Proto přece odjíždějí vlaky každé vteřiny ve dme i v noci
a jeden z nich je můj a jeden tvůj. Možná, že už šel jeho signál.
Jest věčnost a tam je buďto nebe nebo peklo. Jest nebe, a to je
nejjistější a nejkrásnější skutečnost. Tedy dnes malou nádražní
rozprávku o tom, kam lidstvo cestuje — o nebi.

1. Nebe je nejjistější skutečnost. Nějaké nebe chce a musí člo
věk miti. Chce žíti. Ale pozemský život je spíše nepřetržité umí
rání. Místo, abychom říkali: Žijeme 70 let, musíme vlastně říkati:
Umíráme 70 let. První pláč dítěte je naříkání umíráčku. A k tomu
bychom měli býti postaveni na tento svět? A k tomu by nás byl
nevýslovně moudrý a dobrotivý Bůh stvořil? Proto by mělo býti
denně oživeno 100.000 nových kolébek, aby zase 100.000 rakví se
vyplnilo? My chceme žiti. Uždycky, stále, věčně.

Co tu děláme? Tak trochu jako děti v písku a prachu se přehra
bujeme, potíme, smějeme, pláčeme, jíme. Kupujeme a prodáváme.
Kdyby se nás předem někdo byl zeptal, chceme-li za těchto pod
minek na zem, většina by co mejzdvořileji poděkovala. Je-li
toto všecko, nestojí za námahu, aby člověk žil. A z těch, jež stihl
ten osud ocitnout se tu, byli by nejchytřejší ti, kteří jako sebe
vrahové násilím dveře otevrou a jdou. Život člověka, toť klopota
a starost. O jednom králi se vypravuje, když nastoupil na trůn,
že si dal zhotoviti stříbrný zvonek, aby vždycky večer jím zazvo
ml na znamení díků a radosti, že měl velice radostný den bez
utrpení a zármutku. Zazvonil jim, ale pouze jedenkrát a to v den,
kdy opouštěl zemi.
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Celá země se svým plahočením, kdyby to bylo vše, znamenai4
by jenom otazník, na nějž není odpovědi. Největší světová
záhada. To však nemůže být. Musí být nějaká Boží odpověď na
práci života. A odpovědí Boží na naše dobré skutky je odměna
Boží: nebe!

Rozliční národové a rozličná náboženství na světě ať se sebe
více odchylují, ať si věří v sebe více bludů: starý pohanský Egyp
ťan a Peršan, Řek a Říman, Ind a Germán, Slovan, Indián a oby
vatel palčivé Sahary a všech území na jihu —ti všichni věří v bu
doucí život radosti.

A což teprve Písmo, kniha Boží! Jak to v ní svítů a září a jiskTÉ
o blaženosti v nebeské říši! Jak v ní všecko hlasitě a opravdově.
volá: Nemáme tu místa zůstávajícího. Budoucí hledáme, nevy
tvořené lidskýma rukama. Čiňte pokání! Přiblížilo se království
nebeské.

Oelikou otázkou člověka je otázka o budoucnosti. Velikou tou
hou člověka je budoucí ráj. Vim, co svobodní myslitelé říkají:
»Nebe je krásná pohádka. Copak víme o nebesích! Prázdná slova.
Pouhé sliby. Co člověk chce, je skutečný, hmatatelný život.« Po
vidali, že mu hráli! Co je to, co nazývají hmatatelným životem?
Chtějí míti něco v rukou. Co mají, je vidět na každém, koho kla-
dou do rakve. Všecko v rukou je jako protékající voda. Vání
větru. Dým. »Skutečnost, skutečnost!« volají. (Co jsou celé dě
jiny lidstva se vším svým rámusením oď Adama až po soudný
den u porovnání s nesčislnými miliony roků před tím a potom?
Malou histonkou, jež začíná: »Byla jednou jedna hvězda a ta se
jmenovala země.« Ano! Chceme skutečnost, co trvá, co nepomine.
Ano! Chceme míti něco v rukou. Ano, nechceme pouhý stín, zdání,
dým. Ano, ahceme nejvyšší skutečnost a proto věříme v největší,
trvalou, věčnou, oblažující a nejbezpečnější skutečnost: v nebe.

2. Nebe je nejkrásnější skutečnost. Mohamed sliboval svým
stoupencům ráj, vyzdobený prostřenými koberci, kde se leskne
zlato a drahokamy, a kde nachystána jsou vybraná vína a pokrmy.
Indran očekává nebe, kde není ledu ani sněhu, ani: po dlouhou
dobu žádné bouře. kde na věčných lučinách je hojnost zvěře a
květů, a kde se konečně může s ženou a s ditětem dosyta
najíst. [o jsou fantastické mátohy národů v přírodním stavu.
Jisto je, že po posledním soudu stvoří Bůh nové nebe a novou
zemi. I tělo bude požívati nevýslovné blaženosti. To nové stvo
ření bude vesmírem o miliardách světů s nesmírnou, neohraničenou
plností a silou a krásou. A v tomto movém světě setře Bůh všelikou
slzu a smrti více nebude ani zármutku, ani křiku, ani bolesti. Avšak
nebe je něco více! To je obcování svatých. Náš stát budoucnosti.
Rodinný život Boží s anděly a miliardami všech ušlechtilých duchů
lidských, všech národů, všech věků a všech stavů. Ti všichni bu
dou našimi přáteli, bratry, sestrami. Obcování s každým z mich
bude nebem, neboť krása jejich je tak veliká, že sv. Jan, spatřiv
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jednoho z těch nebešťanů, myslil, že to je Bůh. Než to všecko je
pouhý začátek. Budemeť Boha viděti tak, jak jest!

Když Linné, otec botaniky, hlouběji pronikl do divů květeny,
zvolal: »Viděl jsem přejíti Boha jako Mojžíš. Viděl jsem Ho
a oněměl jsem, zchvácen údivem a hrůzou. Odhalil jsem
několik stop po jeho kročejích v dílech Jeho, i v těch nejnepatrněj
šich, ba 1v těch, jež se zdají ani nebýti — a jaká v nich síla, jaká
moudrost, jaká nepopsatelná dokonalost!«

A přece, kdybychom všecky divy stvoření snesli a utvořili ze
všech krás jednu, ze všech pravd jednu pravdu, ze všech nádher
jednu nádheru, ze všech projevů lásky jednu lásku: u porovnání
s ním, s Bohem, nic to není. A toho nesmírného, všemohoucího,
nekonečně bohatého, velikého, moudrého, dobrotivého Boha bude
me viděti nejen mimochodem, nejen v dílech jeho, nýbrž sa
mého tak, jak jest, tváří v tvář. To Jsou nebesa nebes, to je Ten,
který Jest Otec, Syn a Duch sv. Tak praví Hospodin: »Já jsem od
měna tvoje velmi veliká.«

Když mocný císař římský Hadrián umíral, vzlykal a vzdychal:
»Ach, má ubohá dušičko, kam nyni odletiš?« A kdybys všecky kni
hy učencůpročetl, a kdyby všecka díla modemí industrie nesla tvé
jméno, a „všecky„koruny země slité v jedinou na tvoji hlavu vsa
dili — až zemřeš, ubohá dušičko, kam poletiš?

Jak vážná to otázka budoucnosti! Než jako příliš málo vě
říme v Boha i v ďábla, tak příliš málo myslíme na nebe a na
peklo, na svá budoucí věčná obydlí, v nichž každému z nás už je
připraveno místo.

Je to moudré, je to opatrné, je to rozumné a prozíravé, tak cele
a úplně se hrouziti do zmaťků, shonů a do politiky tohoto světa,
a při tom zapomínat na život, který třebas už zítra, s absolutní
však jistotou v několika málo letech nám nastane?

Toto praví Pán: Hle, já přijdu brzy a odměna má je se mnou,
abych odplatil každému podle skutků jeho. Já jsem alfa a omega,
první a poslední, počátek a konec. Blahoslaveni jsou, kdož v této
(postní a velikonoční) době omyjí roucha svá v krvi Beránkově
a vejdou branou do věčného města. Vné však jsou psi a čarodějní
ci, smilníci a modláři a všichni, kteřížkoliv milují a konají lež.

TŘETÍ NEDĚLE POSTNÍ

Profi nečisté řeči

Jak vypravuje evangelium, jsou někteří zlí duchové němi. Němí
ďáblové, kteří vážou, poutají jazyky lidí, kde by byla povinnost
jich užíti, jsou dnes ve všech stavech četnější, nežli se myslí. Než
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daleko četnější než němí jsou ďáblové hlasiti. Mluví se o zbolše
visování nynější obcovací řečii ale mohlo by se spíše mluvit o zdá
belštění, o zdémonisování jejím.

Řeč lidskou netvoří jenam filologové a gramatikové, umělci 4
profesoři, ale i duchové. Lidé bývají A řeči inspirovám. ©Mluví
z nich nebe nebo peklo. Peklo zvláště o jedné věci. Lidská řeč je,
řekněme to zpříma, zesviňačena, zesodomičena, přejata ze Sodo
my. Dnešní epištola naproti tomu ukazuje, že úkolem křesťanství
je v tomto směru působiti očistu. »OUšelikánečistota nebudiž ani
Jmenována mezi váma, Jakož sluší na věřici.«

Jak mluví Bůh o sexuálních věcech? Písmo je tu jako všude po
učné. Neví nic o přepjatém tajemnůstkářství. Musí-li o něčem
býti mluveno, neostýchá se m.uvit, a to s přirozenou zřejmostí.
Nenaznačuje pouze, mluví tak, že tomu rozuměti možno a že
se tomu rozuměti musí. Jako o věci, která se rozumí sama sebou,
která je samozřejmá, mluví o tom, co se vztahuje k rozmnožení
lidského pokolení. A Bůh je přec nevýslovně svatý.

Co z toho následuje? Mluviti s vážnými, dospělými lidmi ve váž
né formě, když toho vážné důvody vyžadují o věcech, které se
vztahují k rozmnožování pokolení lidského, není hřích. "To
nemá s nečistotou co činiti. o může a smí 1 světec, 1světice, která
po stránce mravní dbá nejútlejší svědomitosti. Naopak. Čím je
kdo světější a čistší, tim je mu snazší o těch věcech mluviti,
sebe méně při tom poskvrňuje svou obraznost. Tu má plat
nost slovo, kterého tak často zneužívají světáci a světačky, že čistým
je všecko čisté.

Když tedy sv. Pavel mluví o slovech, která nemají býti mezi
křesťany ani vyslovována, nemůže se tím rozuměti zásadně každá
řeč, 1 čistá řeč čistých lidí o věcech pohlavních. Co Bůh zřídi!, je
dobré, je cudné, je slušné. O tom, co je dobré, dobře mluvit, musí
také býti dobré. O tom nemůže být: vůbec pochybnosti.

Při tom nesmí ovšem býti pomíjena ctnost křesťanské opatrnosti.
Ne všecko, co je samo sebou dobré — (slušné) — smí se za všech
okolností a všem doporučovati ©Ani každý pokrm mení zdravý
každému žaludku ani přiměřený v každý čas. Mluví se mnoho o
sexuálním poučování dětí. Vážné slovo vážné matky, nezachází-li
dále, naž je dotyčnému věku dítěte nutno, může míti jistě svůj
dobrý, žádoucí účinek. Než cena takového poučení nesmí se pře
ceňovati. Čistota dítěte nezávisí tolik od stupně uděleného mu
sexuálního poučení, nýbrž mnohem více od stupně jeho zbožnosti,
jeho bázně Boží a jeho svědomitosti. Všeobecně řečeno, ©tom po
učování buď zachována zásada: ne příliš časně, ne příliš mnoho.
Dítě, které ví nejméně, bývá zpravidla nejšťastnější.

Jak mluví Bůh o sexuálních poblouzeních? "Též o tom máme
v Písmu sv. dost příkladů. Bůh, který seslal potopu na svět a ohni
vý déšť na Sodomu, mluví o této neřesti s bezohlednou příimosti
a s bezohlednou ostrosti. Jmenuje věci pravým jménem. Bible ne
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zná bázně lidské a neptá se, zda se nám líbí neb nelíbí. Staví své
stanovisko tak pevně jako na skálu, a kdo na tu skálu narazí, roz
bije si hlavu.

Slabé duše se nad tím pohoršovaly, že bible mluví o tolika ne
mravnostech. Ale to není její vina. Dějiny změkčilého, smyslné
ho, cizoložného pokolení nemohou býti čisté. Kdyby bylo lidstvo
zůstalo čisté, byly by takové i jeho dějiny. Bible, kniha věčné
pravdivosti, musí býti pravdivá, a musí se shodovati se skutečností.
Nesmí míti ohledy, jenom na pravdu. A pak: Písmo sv. neni
krahou pro děti. Mužové je psali. Proto činy a osudy mužů
tvoří hlavně jeho obsah. K mužům a ženám se především obrací.
Tu se může zřetelněji, jasněji, určitěji mluviti než v dětském po
kojíku. Ostatně, i když bible mluví o nestoudnosti, činí tak se sva
tou mravní vážnosti. "Tu není smyslnosti, dráždivosti a vášně.
Viděli jsme, jak Bůh mluví, když mluví o sexuálních
věcech a o sexuálních proviněních. Lidé mluví jinak. Lidé
namnoze nemluví dnes jako Bůh, ale jako zvíře. Zdá se, jako by
nenabyli svého slovníku a své mluvnice o sexuálních věcech
v bibli, ale ve sviňském chlívku. To, zo by jim mělo být jako zdroj
lidského života svaté a úctyhodné, snížili a otrávili. Ze
všeho, co souvisí s původem lidské jsoucnosti, učinili si předmět
sprosté nestoudnosti, zvířecí surovosti a špinavých šprýmů.

Vznik života je tajemstvím. Když Bůh stvořil Adama, nemě!
žadných svědků. Když z boku prvního muže utvořil Evu, Adam
spal. K čemu to poukazuje? Že původ každé nové bytosti má býti
tajemně zahalen. Člověk to přejde s mlčenlivou uctivostí, ne
Jáikoby to bylo cosi nečistého, ale že je ta věc příliš svatá. Proto, že
by mohla býti znesvěcena každým nepovolaným jazykem, tedy
z ostychu a obavy, aby nebyla znesvěcena posvátnost přirozenosti.

Jsou rozličné známky zvrhlosti lidu a času. Jednou z nejjistěj
ších zdá se mi oplzlost, necudnost. Necudnost je zločin, báchaný
na blahu lidu a na budoucnosti země. Stát se dnes míchá do mno
hých věcí. Zato pomíjí bezmyšlenkovitě a nerozvážně mnohé věci
vážné. [ak na př. nevšímá si pranic lidového moru nemravných
rečí. A přece jsou nemravné řeči tak osudné jako katastrofa.

Já neváhám nestoudného šprýmaře prohlásiti za zločince, jenž
se prohřešuje na lidu i zemi. Takový nestoudný člověk, takový ne
cuďný šprýmař zaslouží, aby byl poznamenán, zmrskán a vydán
veřejnému Obovržení. Mor nestoudnosti musi být železným koštětem
vymeten a vyhnán.

Zatím, kde moderní stát nemá ani pochopení ani dobré vůle
zakročiti, je to věcí všech zdravých sil, aby samy a svou mocí n2
tyto škůdce dokračovaly. A to nejmenší jest: Nepůsobit spolu s ni
mi! Nemluvit jako oni. Přísloví praví: »Člověk mluví tak, jaký je.«
Řeč člověka je vážná značka jeho smýšlení. Nejsme-li jako druzí,
pak nesmíme také mluvit jako ti druzí. Musíme mluvit vlast
ná řečí. Řečí dítek Božích, řečí těch, kteří z Boha zrození jsou;
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řeči, která se shoduje s důstojností člověka, řečí neposkvrněného

Beránka,který ve svaté hostiispočinul na našem jazyku.
Adruhá věc jest: protestovat vážným pohtedem: a protestovat

odmitavým slovem. Nemusíme a nesmíme všecko strpět. Ani
v dílně ne. Katoličtí dělníci a zaměstnanci nemají se nechat ni
kým předstihnout ve věrném konání a plnění povinností. Zato mají
právo, od nikoho se nenechat urážeti ve víře a v nevinnosti. Od
nikoho! A kdo se to opováži, nechť zví, že má co činit s biřmova
ným katolikem a ne s bačkorou. Vůči takovým drzým lidem mů
že býti jistá smělost povinnosti.

Neúčinkuje-li toto druhé pravidlo a duše trpí škodu, přijde na
řadu to třetí: útěk; raději bez zaměstnání býti vyhozen na ulici,
než dobývati sobě denní chléb ve sviňském chlívku.

Ukončeme. Sv. Pavel apeluje na konci svých projevů o nečisté
řeči na lidskou důstojnost. Nestávejte se účastníky synů nevěry!
Neboť jste byli někdy tmou, nyní však jste světlem v Pánu. Žijte
tedy jako účastníci světla. Na tom záleží. Jsme-li co nejhlouběji
proniknuti svým synovstvím Božím skrze Ducha sv., pak je celý
ten sexuální problém jak u mládeže, tak i v manželství rozluštěn.

Budeme smýšleti, mluviti a žiti, jak se sluši na věřici, na svaté.

Ovládání sexuálního nebezbečí je znamením, Jak daleko v nás po
kročilo vyhnání zlého duchaa jak daleko v náspůsobí Duch sv.!
Mravní ozdravění našeho lidu a očista naší řečinení dílem jedno
ho člověka,i kdyby to byl sebe ohnivější a sebedůraznější refor
mátor, ale dílem Božím. Sešli nám svého Ducha, Otče věčný, a no
vě stvoření budeme a obnovíš tvářmost země!

ČTVRTÁ NEDĚLE POSTNÍ

Učiňme Ho svým králem

Tak se radily zástupy lidi, kdvž je Ježíš zázračně nasytil na
poušti. Ale když už se s plným nadšením chystaly, že ho uchopí
a za'krále svého prohlásí, uchýlil se Ježíš na horu sám Jediný.
Ne, nechtěl býti Ježíš králem pozemským: zato však tím více, tím
snažněji, vroucněji si přál a přeje si, býti celého světa králem
duchovním, králem srdci.

Donoso Cortés napsal jedenkrát: Kristus provedl ze všech nej
větší revoluci, aniž byl prolil jedinou krůpěj cizí krve. Proč ji
provedl? Chce býti duchovním králem světa.

Zvláštní revoluci provádějí v některých krajinách už po něko
hk roků — děti. Chystají potichu veliký převrat. Je jich už sta
tisice. Každého dne večer totiž na pět minut ztichnou, zamyslí se
a konají eucharistické zpytování svědomi. Jako by stály před Je
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žíšem ve svatostánku uzavřeným, přemítají o uplynulém dni v zá
ři věčného světla. Chtějí převrátit Bohu odcizený svět. To je ta
jejich revoluce.

Revoluční myšlenky bývají nakažlivé. Lo platí také o této ti
ché revoluci dětí. Ozývají se totiž silné hlasy, volající: To museji
činit také lidé velci. Ať každý dospělý křesťan, který je toho jmé
na hoden, ze 1440 minut dne vždy večer věnuje 5 minut na roz
mýšlení, co činil a co činit chce. Kdyby se podařilo pro toto pěti
minutové tiché promýšlení získati třetínu vší mládeže farnosti, tře
tinu mužského a ženského světa, třetinu farnosti, třetinu diecése,
tedy třetinu celé katolraké Církve, t. j. 100 milionů jejích údů,
stali bychom brzy před obnovením všeho světa. Byla by to nej
šťastnější obnova všech věcí. Nic jiného nemá v úmyslu tato ti
chá revoluce večerního pětiminutového rozjímání. Posvětit celý
život skrze Ježíše.

1. Napřed s Ježišem jitro! Jitro s Ježíšem stojí ve znamení
světla. Každého jitra má se opakovati, co praví bible o prvním
dni stvoření: Duch svatý vznášel se a Bůh řekl: Buď světlo! Jitro
je východ slunce, nejen hmotný východ, ale i duchovní, nejen
přirozený, ale 1 nadpřirozený. Procitnouti znamená: otevříti oči,
otevříti je světlu. Lo se rozumí ovšem samo sebou, ale větším
dílem se zapomíná na to: otevřiti ráno své oči pro Ježiše, světlo
světa. Světový názor. Zde má opět ten výraz své místo. Záleží na
tom, v jakém světle ten, kdo ráno procitá a povstává, mazírá na
život a na svět.

Probouzející se křesťan musí pohližeti na svět a na život v Je
žišově světle.

Ježíšovo Jitro ve znamení světla! Za nejmenší požadavek života
opravdu náboženského mělo by platiti, abychom vždycky ráno při
nejmenším pět minut otevřenýma očima upiatě zírali do světla —
Ježíše. Jmenujte si to rozjímáním, vnitřní modlitbou, sebraností,
soustředěním ducha nebo jakkoli jinak: ke křesťanskému životu to
patří, abychom vždy na úsvitě, byť sebe kratší chvili, zabývali se
v duchu Ježišovou osobností, nebo některým Ježišovým tajem
stvím, Ježíšovým činem, Ježiíšovým slovem, a abychom tak celé
mu dennímu svému dílu vtiskli správný, nadpřirozený vzlet. Fiat
lux! Ranní modlitba sama toho nezpůsobí. Musí býti i světlo. Mu
síme věděti, kam zamíříme. Ueďle ranní modlitby také ještě malé
ranní rozjímání.

Ježišovo jitro ve znamení chleba! Jsme lidé. Jsme tvorové. Ne
žijeme ze sebe. Musíme jísti, abychom čili. Ježto jsme božského
původu, ditkami Božími, musí také pokrm «mašich duší býti
původu božského. Chléb z nebe! Tím chlebem je Ježíš. »Chléb.
který vám dám, tělo mé jest za život světa«. »Vpravdě, vpravdě
pravím vám: nebudete-li jísti těla syna člověka, nebudete míti
v sobě života«. To byla druhá samozřejmost pro Ježíšovo jitro:
Musíme jísti! Musíme se posilovati! Chléb podle své přirozenosti
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je něčímpotřebnýmpro všecky dny. Protoi chléb z nebe. Lituje
me každého, kdo musí do práce bez chleba.

Ještě mnohem více musíme ale litovati každého, kdo jde po
svém denním díle bez nebeského chleba. Jsou tací, kteří si nemo
hou pomoci. Těm musí stačit alespoň přijímání duchovní. Ale
kdo může, jez, kdo může, přijímej! Možno-li, každého dne! Ježí
šovo ráno stůjž u nás ve znamení chleba!

2. Po Ježišovu Jitru. následuje zajisté Ježišův den. Kdo řek
ne A, musí říci B. Slunce, jež nám ráno vzešlo, musí nás prová
zeti za dne. Nesmí se po pěti minutách skrýti za mraky, aby nám
zasvitlo až večer při večerní modlitbě. Slunce je pro celý den! Je
žiš sluncem dne! A vládcem dne! Zdrojem všeho rodění a všeho
tvoření! Per guem ommia facta sunt! Tím, skrze nějž všecko u
činěno jest a bez něhož není učiněno, Co učiněno jest.

Konvertita Langbehn napsal knihu s nadpisem: »Duch celku«.
Jednotnost organismu, praví tam, je první a nejvlastnější pod
mínkou života. Jako je Bůh jeden, tak všecko dobré na světě ústí
VJedinosti. Věc je výborná, je-li jednotná, a čím více je jednot
ná. Člověk má jen jednu matku, jen jednu duši, jen jednoho Bo
ha. Všecko božské, všecko živoucí, všeako organické spočívá na
jednotnosti. Člověk je přirozeně celek, ne hromádka střepin nebo
zlomků. Je buďto dobrý nebo zlý, podle toho, míří-lt k celku nebo
nikoli. Ohled ma celek to je, co rozhoduje, zůrodňuje, oživuje.

Takové musí býti denní dílo křesťana: Něco jednotného, něco
uzavřeného, něco celého! Z jedné vůdčí idey. Z jedné tvůrčí duše!
Z jednoho velikého chtění! Proto dílo umělecké! Žádné ducha
prázdné sestavování složek cůzích, nesouvislých, protilehlých! To
je výčitka, kterou musíme činit všeobecně naší době, ne nejméně
lidem našim. Dennímu dílu moderního křesťana, dělníka, ob
chodnika, vzdělance, politika, chybí tak často velká, jednotící idea,
zasahující do všech odvětví v činnosti jeho povolání, jeho duše,
jeho ucelenosti. Je to jakési »páté přes deváté«, spleť katolického
a nekatolického, ducha a materialismu, pravdy a klamu, nábožen
ství a světa, zbožnosti a praktického pohanství. Do toho chce za
sáhnouti Ježíšův den.

Ve jménu křesťanského království nebo královského křesťanství,
ve jménu lidské důstojnosti, ve jménu poctivosti a charakteru: ať
jsme duchovními nebo laiky, učenci mebo dělníky, politiky
nebo obchodníky, zaše tvoření musí býti zase ucelené! Kristus
vším! Jádrem i hvězdou! Pohnutkou každého povolání, cílem veš
keré činnosti! Ať jsme čímkoli, na otázku: co se vám zdá o Kris
tu, musíme odpovědět: Jest duši naši duše! Celý den budiž řízen
myšlenkou Ježíšovou! Rozžhaven ohněm Ježíšovým. Není každé
mu dáno konat: veliké činy. Ale každému Je dáno, aby velikou,
všeovládající ideou a vše velké zaručující láskou, Ježíšovou
ideou a Ježíšovou láskou, své denní dilo učiml Ježíšovým dnem a
aby je zbožnil. To je nejvyšší: Ježiš, duch celku! Ježíš duši celku!
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3. Konec Ježišova dne je Ježišův večer! Večer patří zajisté
rodině. Člověk je doma. Byl to jeden z osudných hříchů, spácha
ných na rodině, že jí byl vzat večer, aby byl věnován světu, zába
vě, rozkoši a neřesti. Obnova společnosti lidské závisí podstatně
na obnově rodiny, a obnova rodiny bude větším dílem souviseti
s tim, že se ji vrátí večer, a tak i otci, matce a dětem možnost,
aby se zase sblížili.

Ne jenom jako lidé, nýbrž především jako křesťané, jako dítky
Boží, jako bratři a sestry Páně, který prohlásil: Kde jsou dva nebo
tři shromáždění ve jménu mém, tu jsem já uprostřed nich.

Tady je Archimedův bod. Tady je potřebí nasadit páku. Uečer
musi se státi naboženskou četbou, společnou večerní modlitbou,
požehnáním rodičů, Ježišovým večerem. A Ježíšův večer přinese
nám Ježíšovo jitro a Ježíšův den, a obnovu všech věcí v Kristu.

Amen Ježišova večera budiž intimním, srdečným rozhovorem
se Sbasitelem! Pohleď nazpět na Ježíšův den v duchu poděková
ní a lítosti. Zpytování svědomí. Upřímně s Ukřižovaným. Je
také duchovní slušnost. Tělesná slušnost vyžaduje, abychom si
vždycky ráno umyli obličej. Duchovní slušnost žádá — zase se to
samo rozumí — abychom si každého večera očistili duši od pra
chu všedního dne a rmutu světa. Nestaneme se najednou druhým
Ježíšem. To je dlouhý, tuhý boj a zápolení se světem, ďáblem a
křehkostí.

Opět a opět je třeba zhlížeti se v zrcadle — Ježíši. Stále znova
povstávati. Až konečně všecka jitra stanou se Ježíšovými jitry,
všeaky dm Ježíšovými dny a všecky večery Ježišovými večery.

Na konec ještě jedno slovo Langbehnovo: Buď nám heslem:
Konečně jsem nalezl, jako Christofor (Krištof) pána, jemuž mohu
sloužiti — Krista! Kristova věc je mou věcí. Jenom v Ježíši chci
žíti. Ježíše budu následovati přes všecky překážky napořád. Po
zdrav: Pochválen buď Ježíš Kristus musí zase zaznívati světem.
Jak zvolala Kateřina Emerichová: »Muséme opravdu začiti ve
Jménu Ježišovu.« |

Jest jenom jediný, od něhož přijde záchrana a v němž najde
svět pokoj. Jmenuje se: Ježíš Kristus! Ať žije Ježíšovo jitro! Ať
žije Ježíšův den! Ať žije Ježíšův večer!

PÁTÁ NEDĚLE POSTNÍ

Pašijové hey — v Rusku

Před sto lety měla vestfálská visionáňka Kateřina Emmer:
chová vidění o Rusku. Viděla ohromnou zemi. Celá ve tmě a plná
zloby. "Temná a hrozivá. Zdá'o se jí, jako by se blížila o půlnoci
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veliká bouře. Jestli nás všecko neklame, stojíme uprostřed ní. Bles
ky lítají od východu až mazápad. Hrom rachotí. Vichřice vyje. Ze
mě se otřásá. Noc nastala nad Ruskem. "[mavá, černá noc. Noc
pekla! A znalci povětrnosti obávají se, že černé, rudé ty mraky
potáhnou na západ. Bolševické církevní pronásledování nabývá
tvářnosti evropského nebezpečí, že se stane nebezpečím světovým.

Vylíčili nám obraz ruského pekla. Zavřené kostely. Roztavené
zvony. Zbořené oltáře. Spálené obrazy svatých. Zmučení a povraž
dění kněží. Posměšná procesí. Lid bez neděle. Zpustlá, zlotřilá
mládež. Miliony dětí bez přístřeší. Lid zotročen, zdeptán smečkou
tyranů. Země bez spravedlnosti, bez lásky, bez mravnosti. Bez
svobody, pořádku a pokoje. Hotové peklo!

Bolševictví je peklo nenávisti. Peklo sociální nenávisti. Jistě!
Bolševictví je také politický a sociální zjev. Ale pravdy tu nabývá
opět výrok Proudhonův: »V nejhlubším základě naší politiky na
jdeme vždydky theologii«. | Tiheologii, !to jest Boha! | Jiné
doby měly své herese. Bludy zvedaly hlavu brzy proti té, brzy
proti oné pravdě víry. Zvláštností moderní doby není tak bludař
ství jako spíše bezbožnost. Bůh je nenáviděn. Svět nechce už vůbec
slyšeti o Bohu ve veřejném Životě.

»Bůh a lidstvo,« pravil opět Proudhon, »jsou dva nesmiřitelní
nepřátelé. První povinností inteligentního člověka je zapuzovati
nemilosrdně myšlenku na Boha. Zákonem našich mravů musí býti
bezbožectví. V náboženství bezbožectví, v politice anarchie, v hos
podářství komunismus!« Žádný Bůh! Žádná vláda! Žádný maje
tek! A protože celý svět nese na čele jméno Stvořitele, všecko znič
me: A pak všedko vytvořiti nově — bez něho! Pryč od Boha, pryč
s Bohem! Pryč s Bohem z vědy i ze škol! Pryč s Bohem se zákono
dárných shromáždění a z vlády! Pryč s Bohem z dělnického života!
Pryč s Bohem z mravouky! Nepotřebujeme ho. Nechceme ho. Bůh,
to jsme my! |

Sociální bezbožnost, Ikterá dosahuje v bolševismu vrcholu,
má svůj vývoj. Narodila se r. 1789. V té noci, kdy byla prohláše
na tak zv. práva lidská a tím odstraněna na lidskou společnost
práva božská. Říkali jí nejprve liberalismus, později laicismus.
Pius XI. vypálil jí v encyklice o Kristu-Králi jiné znamení na
čelo. Jmenuje ji morem naši doby.

Mor má své dějiny. »Vy víte,« píše papež, »že bezbožnost ne
uzrála v Jednom dni. Žila dlouho skryta v žilách států. Začali
s tím, že upirali panování Kristovo nade všemi národy. Upírá se
Církvi právo, které vyplývá samo sebou z práva Ježíše Krista —
právo Idi učiti, zákony dávati, národy vésti k věčné blaženosti.
Krok za krokem bylo křesťanské náboženství stavěno naroveň
s náboženstvími falešnými a nedůstojným způsobem s těmito k'a
deno na stejný stupeň. Pak je podrobili moci světské a ponechali
je libovůli knižat a vlád.

Spravedlnost žádá, aby se na to nezapomnělo. Ruské bezbožectví
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je evropský import. Na západě bylo založeno a zrozeno. V moder
ních liberálních ústavech nabylo pohostinného práva. Na vysokých
školách západu bylo vypěstováno ze státních peněz. Rusko udělalo
jenom to jedno, že sociální bezbožnost liberální Evropy zradtikali
sovalo. Dalo bezbožnosti charakter útočné nendvisti k Bohu. Uči
nilo z něho satanství.

Bezbožci západu zůstali celkem lidmi, nanejvýš leda že tu a tam
se stali z nich barbaři a bestie. Bezbožci východu jsou ďábly. Bůh
nemá podle nich býti jenom umlčen. Má býti zničen. Náboženství
je největším zlem lidstva. Říkají mu opium. Církev je zdechlina,
která leží v cestě. Ta zabraňuje postupu lidstva kupředu. Tu je
nutno odstranit, aby nakonec mohlo se zvolati: Bůh je mrtev! Ať
žije satan!

Bolševictví je peklo. Peklo, v němž není skutečného práva, kde je
jenom ještě hrstka tyranů a nároď otroků. S náboženstvím odpra
vili tam 1svobodu, pravou svobodu, bez níž nemůže býti trvalého
blahobytu. Dnešní Rusko je opět důkazem pro správnost zákona,
který Donoso Cortés formuloval slovy: Klesne-li náboženský teplo
měr, politická moc stoupne až k despotismu. A ma druhé straně
stoupne-li teploměr náboženský, klesa teploměr politické moci.

Náboženský teploměr v Rusku klesl na nulu a s ním klesl i teplo
měr svobody směďomi na nulu. Není tam už svobody svědomí,
svobody býti dobrým člověkem a žíti podle desíti přikázání. Není
už ani svobody víry, svobody podrobovati se věčné, neomylné
pravdě a hlásati slovo Boží. Není už svobody bohoslužeb a uctí
vání Boha. Není svobody křesťanské rodiny, není svobody auto
rity rodičů a křesťanské výchovy. Jest jenom svoboda bezbožectví
a neřesti, svoboda býti otrokem.

Ruské peklo ve světě Boží Prozřetelnosti! Hrůzy ruského proná
sledování stávají se pro mnohé lidi pokušením proti víře. Může se
na to všemohoucí, spravedlivý, dobrotivý Bůh ještě dívati? Může
Bůh, který je Bohem, nepomstiti náboženství a mravnost a nezdrtiti
tyto ďdábly? Je Bůh stářim sešlý a bezmocný? Tak naříká a po
chybuje slabá víra. Ale na věc tuto možno a nutno jinak se dívati.
Bolševické pronásledování Církve, 1 kdyby bylo, jak se mnozí
obávají, jen úvodem ke všeobecnému evropskému pronásledování
křesťanů, není žádnou obtíží ve víře, nýbrž mohutným nepřimým
důkazem o Bohu, jako je očistec důkazem Boží svatosti a spravedl
nosti. Ruské beklo je očistcem křesťanstva! Bůh nenávidí zlo. Bůh
nenávidí a má v ošklivosti nenávist, křivdu, nepravost. Ale Bůh
používá zla a zlých lidí jako očišťujícího prosředku pro dobré lidi
a jako metly pro zlé. »To všecko bude zakopáno a bude z toho
mrva,« praví kdesi Kateřina Emmerichová.

| Ruské peklo vyčisti evropský vzduch od jedu falešných idei,
jimiž Je nablněn. Bude působiti desinfekčně jako každá bouře a
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jako každý oheň. Jsou dvě možnosti očistiti »svět od moru naší
doby, tak zvaného laicismu, jeho bludů a jeho bezbožeckých cílů.«
První možnost byla by víra, praktické křesťanství, a aby stát 1spo
lečnost lidská uznaly království Ježíšovo. Poněvadž je zřejmo, že
tak zvané evropské křesťanstvínechce se dáti na tuto cestu návratu
ke Kristu, zbývá jen druhá možnost. Bůh dopustí, aby mor laicis
mu, státu bez Boha, školy bez Boha, práce bez Boha, morálky bez
Boha, řádil dále, až po jistý stupeň bezuzdnosti, zmatku a barbar
ství, kde je žíti nemožno, takže lidstvo zase bude volat po Bohu,
Kristu a Církvi. Pak zahyne blud sám sebevraždou. Ruské peklo
se stane konečně jakýmsi adventem.

Ruské peklo je také štěpnici vyznavačství. Země existuje, abych
opakoval slova kardinála Mermilloda, jenom, aby tvořila světce.
Svět trvá dále, aby nám dával světce. Také bolševické pronásledo
vání Církve bude miti v plánech Boží Prozřetelnosti ten úkol, aby
Církvi a ruskému národu, který je ve svém jádře náboženský, vy
pěstovalo vojsko nových světců, mučedníků a vyznavačů, hrdin ví
ry a statečnosti. A pak se opět osvědčí starokřesťanský zákon: Krev
mučeďniků stává se semenem nových křesťanů. Bouře, která zuří
nad Ruskem, přinese jaro. Rusko se vráti domů ke společnému Otci
křesťanstva. A bude, tak doufáme, jeden ovčinec a jeden pastýř.
Já vidím v bolševidkém promásledování při práci ďábla. Ale já vi
dím při práci 1 Boha. A ďábel musí, ať chce nebo nechce, podle
našich legend, přivléci kamení na zbudování Církve.

Ruské pronásledování křesťanů je opakováním pašijí Ježíšových.
Neboť Církev je dále žijící, a proto i dále trpící Kristus. Církev
se potí v Rusku, své to Getsemaně, krví hrozné smrtelné úzkosti.
Je bičována, trním korunována a přibíjena na kříž. Ale třetího
dne vstane zmrtvých! Trvání toho pašijového týdne neznáme.
Ale to víme: potom budou velikonoce a zastřený a potupený křiž
bude slavně triumfovati. Oberammergava se chystá k pašijovým
hrám. Ale Bůh chce, abychom obcovali pašijovým hrám ruským,
spolu se modlíce a spolu trpíce v obcování svatých.

ŠESTÁ NEDĚLE POSTNÍ

O radikálním sv. přijímání velikonočním

Jako když někdo ryčně na polnici zatroubí, volá se v těchto
dnech v křesťanském světě ke zpověďmici a ke stolu Páně. »Alespoň
Jednou za rok se zpoviďati a v čase velikonočním velebnou Svátost
oltářní přijimati.« Tak zní nejmenší požadavek živého křesťan
ství. Utíkati před zpovědnicí a před stolem Páně bylo by jako utí
kati před Kristem a křesťanstvím.
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Než, na druhé straně nesmí se nikdo domnivati, že velskonočni
zpověď samotná už je celým křesťanstvím.Tím je ta zpověď zrov
na tak málo, jako v přírodě rašení poupat a jarní květ. Uek
konoční zpověď Je tebrve zrození nebo znovuzrození nového člo
věka. Znovuzrození však má smysl jenom tam, kde je vůle žíti
dále v Kristu.

Tak stane se velikonoční přijetí sv. svátostí, nejmenší to poža
davek živého křesťanství, samo sebou maxrmálním, nejvyšším po
žadavkem celého křesťanství. Ten požadavek »alespoň jednou«
nutká: »opět a opět«. Spočívá v něm, třeba že přemnohému neuvě
doměle, též něco radikálního. Něco, co směřuje k celku. A pocho
pujeme, že ti, kteří nechtí říci a, nemají odvahy říci b.

Radikální rys velikonoční zpovědi, která má člověka skrz naskrz
až do hlubiny duše proniknouti, Je zobrazena velikonočním ohněm.
Co je shnilé, staré, uschlé, rozlámané, nepotřebné, hází se do ohně.
Ale velikonočním ohněm je Kristus. Kristus jako oheň náhle vy
šlehne a spálí všecko, co je z tohoto světa. Všecko, co je, jak se
vyjadřuje sv. Pavel, »seno a sláma« (I. Kor. 3, 12).

Má-li se člověk proto dostati ke Kristu vzkřišenému, musi k Ně
mu nezbytně projiti velikonočním ohněm a v tom ohni zanechati
všecko, co je staré a shnmilé,co je proti Bohu a proti Kristu. Ale
velikonoční oheň, jenž stravuje hříchy, spočívá ve velikonoční
litosti, s kterou je spojeno svátostné rozhřešení.

Nadpřirozená, z Boha vyvěrající litost je jako oheň, něčim ra
dikálním. Jan bojoval proti hříchu vodou. Měl však pocit, že jeho
voda je něčím málo radikálním, příliš málo prontkajícím. Proto
pravil: Ten, jenž přijde bo mně, mocnější Jest nade mne. On křtí
Duchem svatým a ohněm. Jeho vějička jest v ruce Jeho i vyčistí
mlat svůj a shromáždí pšenici svou do obilnice; plevy však bude
páliti ohněm neuhasitelným. Velikonoční lítost musí působiti jako
oheň, ne pouze jako voda. Tedy polévat netoliko kůži, nýbrž pro
mikati až do nitra. Nejen omývati, nýbrž vypalovati. Proto je
litost duší zpovědi. Uyznání je nezbytné. Mravní choroboplodné
látky nutno odstraniti. Co zbylo po rozkladu, musí pryč!
Toho vyžaduje dnešní ozdravění. To žádá mravní očista. "To
Je hygienická nutnost. Stavěti se proti vyznání znamenalo by sta
věti se proti ozdravění a čistotě.

Nicméně opakujeme: Vyznání není věcí první. První Je: doko
nalé vnitřní zřeknutí se hříchu. Litost. Proto připravujíce se, ne
máme míti za nejpotřebnější výčet hříchů, zpytování svědomí.
Nejpotřebnější je usilovati o radikální lítost, v nitru odříci se
zlého — všeho zlého.

Zpověď, a sice náležitá zpověď se svou duší, lítostí, průchod
ohněm nenávisti hříchu není Jem soukromou věci. Řekl bych,
že je to část duchovního ozdravění lidu. Uelitkonoční povinnost
nekonáme toliko pro sebe, konáme ji pro roďinu, pro Cirkev, pro
stát. Každé osobní očištění je příspěvkem k mravnímu očišťova
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címu procesu lidské společnosti, ve které žijeme. Nemají-li z na
šeho velikonočního sv. přijímání ostatní lidé nic, nemá z něho
nic ani Pán Bůh. To je měřítko bro význam velikonočního při
Jimání ve farnosti: ubylo-li bo něm v obci nelásky, nespravedi
nosti, nestřidmosti, nemorálnost. Velikonoční oheň musí Čistiti
vzduch. Desinfikovati.

Než velikonoční oheň a velikonoční lítost nejsou ještě celými
velikonocemi. Velikonoční tajemství není pouze radikální 507
proti starému prolmilému světu, ale je stejně radikální
ve své vůli: budovati, stavěti. Neusiluje o nic menšího než po
staviti na místo starého světa svět nový. Sv. Jan vyjádřuje tuto
myšlenku v závěrečných kapitolách svého tajemného Zjevení ve
velkolepém vidění. Vidí v duchu světové velikonoce. »Uviděl jsem
nové nebe a novou zemi, neboť první nebe a první země pominuly.
A ani moře už není. Také jsem uviděl svaté město Jerusalem nový,
an sestupuje s nebe od Boha, jsa připraven jako nevěsta ozdobe
ná.« (Zjev. 21, 1, 2.)

»A uslyšel jsem hlas veliký z nebe, an pnaví: Hle, stánek Boží
s lidmi! A přebývati bude s nimi a oni budou jeho lidem a On,
Bůh, bude s nimi jejich Bohem. A setře všelikou slzu s očí jejich
a smrti již nebude, ani zármutku, ani křiku, ani bolesti, neboť
první věci pominuly. I[řekl Ten, jenž seděl na trůně: Hle, obno
vují všedko... Bázlivci však a nevěrci, vrazi a smilníci, čaroděj
níci a ohavníci, modláři a všichni lháři budou mít díl v jezeře,
hořícím ohněm a sírou.« (Zjev. 21, 428.)

To Jsou teprve celé velikonoce světa, vzkříšení tvorstva, nový
svět a budouci stát Boží. My se nedáme ve svém idealismu ni
kým předstihnouti. Ami me socialismem. Věříme netoliko v ne
be. Také věříme v novou zemi, ve věčné království pokoje tu
dole; v království dokonalé spravedlnosti a lásky mezi lidmi. To
patří ke katolickému credu.

Ale to není vše. Nový svět a nový Jerusalem nejsou Je
nom něco s nebe seslaného od Boha, zázračné dílo milosti. Jest
naším úkolem, už nyní tento nový svět pozemského království Bo
žího připravovati a pomocí Ducha sv. státi se jeho budovateli a
stavebními mistry na základě, který jest položen, a tím jest Je
žiš Kristus (I. Kor. 3, 11). »Až bychom se sešli všichni v jednotu
víry a poznání Syna Božího, v muže dospělého, v míru věku plnosti
Kristovy« (Ef. 4, 13). Proto už Isajáš praví: Vocaberis aedificator
(Is. 58, 21). Slouti budeš stavitelem (»oprávcem průlomů do zdí«).
Každý proto hleď stavěti na něm (I. Kor. 3, 11). Takový je smysl
veškeré duchovní správy a Katolické akce: spolustevěti nový svět.
Caritas aedificat (I. Kor. 8, 1). Láska je stavitelkou.

Nemůžeme tvrditi, že my, dítky 20. století, zvlášť daleko jsme
to přivedly s postavením nového světa. Svět, ve kterém žijeme, na
zývá se sice modenní, ale není tím, co si novým světem před
stavujeme. Naopak, podle přesvědčení převládajícího, je v mno
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hém stár, velmi stár a prohnilý, namnoze zralý, aby byl zbořen.
Nejen vinou těch druhých, nýbrž z nemalé miry i naši vinou,
naši převelikou vinou.

Protože jakožto Bohem povolaní stavitelé nekonali jsme svou
povinnost, ani ji nekonáme. Protože jsme neuměli dáti naší době
katolickou duši a katolickou tvářnost, ale spokojovali jsme se jen
tim, že jsme fasádu poněkud křesťansky gpřetřeli a ozdobili.
Protože jsme byli příliš líní a příliš zbabělí přikročiti ke všeobecné
revisi všech věcí ve smyslu obnovy v Kristu.

Protože jsme se sice zpovídali a přijímali, ale nestarali jsme
se mnoho, abychom vytvořili (kolem sebe nový, katolický svět.
Protože naše zpověď a naše přijímání bylo málo radikášní.

Věřím ve vzkříšení. Věřím v příští jaro. Věřím v nový svět.
Ale věřím v nový svět jenom pod tou podmínkou a s tím před
pokladem, že ten nový svět chce býti světem křesťanským, kato
lickým a eucharistickým. Uěřím v nový svět s tim předpokladem,
že uvěří v radikalismus velikonočních svátosti, ve zpověď, ve veli
konoční oheň a ve sv. přijimání.

BOŽÍ HOD VELIKONOČNÍ

Eucharistický velikonoční manifest

Velikonoce dlužno nejen slaviti, nýbrž 1 plniti, konati. Nesmějí
zůstati pouze dějinnou centrální (ústřední) událostí křesťanskou
a každoročně se opakujícím velikým svátkem. Musejí býti více
než každý jiný svátek nejvniternějším osobním zážitkem. Nikoliv
ve smyslu modernistického citového blouznění, nýbrž nejhlubší
skutečnosti, která zabírá duši. Něčím, co patří k podstatě křes
ťanství.

Velký pátek a velikonoční Boží hod jsou středem světových dě
Jin a náboženství. Nuže! Co je středem náboženství, má býti též
středem duše. Jádrem našeho celého křesťanství! Prožívajíce veli
konoce, máme každoročně znovu prožívati život a smrt a vzkříšení
Pána našeho. Zpověď — Velkým pátkem; sv. přijímání vzkříšením
naší osobností! Buď tím, nebo nábožnou komedii! Něčím roz

hodným, radikálním, co zasahuje hluboko do kořene duše, nebo
něčím všedním, povrchním. Něčím velmi velikým, nebo ničím!

U těch čtyřechtýdnech, v jejichž středu stoji velikonoce, měli by
chom provésti duchovní světovou revoluci, která umlčí světovou
revoluci bezbožců. Tato protirevoluce vyjde buďto ze svatostánku
nebo zklame. Jest to buňka sv. přijímání, která překoná komunis
tickou buňku. Pouze ona! Malá hostie získává, vydobývá davy.
Jest něčím, co obnovuje svět. Bezděky si tu vzpomeneme na ká
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zaní, které měl Spasitel k zástupům na stráních východně od moře
tiberiadského o sv. přijímání. 5000 mužů tu kolem Krista. 5000
mužů na křesťanském cvičení o přijímání. Ježíš požehná pět chle
bů. 5000 mužů se nasytí. Nesmírné nadšení uchvátí lid. Chtějí
přijíti a Ježíše učiniti králem.

Zázračné rozmnožení chlebů má výslovně eucharistickou pbova
hu. Byla to jako připrava na svátostné kázání v Kafarnaum. Ježíš
se slitovává nad lačnícím lidstvem. Tehdy i dnes. Avšak zázrak
s chlebem přece jen především poukazuje na novozákonní rozmno
žování na katolických oltářích.

Kristus je chlebem pro život světa! Kristus jest chlebem nejen
pro pět tisíc, nýbrž pro miliony! Kristus jest ahlebem nejen pro
Palestinu, nýbrž pro veškeren okrsek země! Kristus jest chlebem
netoliko pro jeden den, nýbrž pro všecka budoucí staletí! Z tohoto
chleba musí jisti všichni! Všecky duše, všichni národové, všecky
časy! Malá hostie je něčím, co dobývá davy!

V noci po zázračném rozmnožení chiebů konal Ježíš druhé křes
fanské cvičení o sv. přijimání — pro muže. Apoštolové vstoupili
na lodičku, aby se přeplavih přes jezero. Ježíš s nimi nebyl. Ježíš
prodléval sám na hoře v modlitbě. Tu nastala bouře. Zuří a s hu
kotem víří kolem apoštolů. Celou noc. K ránu zjeví se na vodě ta
jemná postava a ubírá se k lodi. Je to Ježíš. Přikáže bouři a vlno
bití, a nastává tajemné ticho.

Také tento zázrak má pro Božského vychovatele eucharistický
ráz. Ježíš se jeví na rozbouřeném moři jako tajemně přítomný.
Obraz to svátostné přítomnosti nad mořem světa. Malá hostie nad
bouřlivým vlnobitim působí tišivě, uklidňuje. Též optimisté dnes
připouštějí, že tlakoměr ukazuje na bouři. Jest veliká úzkost mezi
národy pro děsivý hukot moře. Zřejmě! Chceme veslovati. Chce
me podnikati všecko, co je v naší moci, abychom hrozící nebezpečí
odvrátili. Ale jsou situace, v mchž veslaři už nestačí. Před touto
situací stojí dnes vůdcové států. Dnes pomůže toliko ten v Církvi
dále a stále živoucí, přetajemně přítomný, po moři kráčející Ježíš.
Mohutné eucharistické hnuti mezi národy. Kristus ve veslařích!
Malá hostie nad vlnobitím! Eucharistický lid — všemocný lid!

Třetí křesťanské cvičení o sv. přijímání pro všecky, zvláště pro
svět mužský v den vzkříšení. To byl veliký eucharistický veliko
noční mamfest v Kafarnaum! Já jsem chléb života.... Já
Jsem chléb živý, jenž z nebe sestoupil... Chléb, který já dám, tělo
mé Jest, Jež vydám za život světa... Amen, amen, pravím vám,
nebudete-li jisti těla Syna člověka a piti jeho krve, nebudete míti
v sobě života... Neboť tělo mé vpravdě jest pokrm a krev má
upravdě Jest náboj... Jako mne poslal živý Otec a já živ jsem
skrze Otce, tak i ten, kdo ji mne, živ bude skrze mne.«

Co dokazuje tento eucharistický velikonoční manifest z Kafar
naum? Není života bez chleba!

Máme dvojí život, přirozený a nadpřirozený. Jeden začíná naro
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zením, druhý křtem. A nyní zákon, jemuž je podrobeno každé
stvoření: K životu jest nezbytně třeba jísti! Mluvívá se o lidech,
kteří nejedí. »Zázrak konnersreutský« vzbudil všeobecnou pozor
nost svým zjevem bez pokrmu. Jest tedy jistý relativní život bez
pokrmu.

Terezie Neumannová žije bez poknmu v tom smyslu, že už ně
kolik let se zdržuje všeho pokrmu přirozeného. Ale žáďné stvo
řeni nežije s absolutní zdržehvosti od pokrmu. Jest jenom Jediná
bytost s absolutní zdrželivostí oď pokrmu — a to jest Bůh.

Chce-li Bůh, aby některý tvor žil bez přirozeného pokrmu, pak
musí mu zachovávati život nadpřirozenými silami, na př. velebnou
Svátostí oltářní. Nějakým způsobem musíme jísti, t. j. býti Živeni,
abychom žil.

Zákon výživy platí pro nadpřirozený život právě tak, jako
pro přirozený. Chce-li kdo žíti, musí jisti. Opravdový nadpřiroze
ný život bez sv. přijímání byl by větším drvem než je konners
reutský. Není křesťanů bez přijímání, tedy bez požívání pokrmu.
Dlouhou dobu bylo zvykem zvláště u mužů, prováděti náboženské
léčení hladem (hladovkou). Každého půl roku, celé roky bez sv.
přijímání! Jaký byl toho následek? Podobný zjev, jako když lid
nemá dostatek chleba: náboženská poďvýžtva, stav náboženské
ochablosti, náboženské úbytě, náboženské umírání. Není-li eucha
ristického chleba, padají muži jako mouchy. Smrt z hladu zírá
jim z očí. »Vpravdě, vpravdě pravím vám: Nebudete-li jísti těla
Syna člověka, nebudete míti v sobě života.« Bez chleba není
života!

iMalá hostie, živý symbol velikonoc, není pouze věcí, nýbrž
1 osobou. Jest to pod způsobou chleba ukrytý vítěz nad smrtí a
peklem. Vykupitel a osvoboditel pokolení lidského. Hebbel pravil,
že každá doba má v duchovním oboru svého »tajemného císaře«.
Tím »tajemným císařem« naší doby jest skrytý Bůh eucharistie.
Mohutná, silná páka, která uvádí v pohyb mrtvé davy, opírá se
o svatostánek. Komunismus bude překonán jen niterně, sv. přiji
máním. Toliko eucharisticky zmobilisovaná armáda vyznavačů za
dnží rudou potopu. V tomto znamení je vítězství.

Máme na vůli: ewcliaristii nebo komunismus! Eucharisticky nebo
komumisticky!

102



NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH



1. NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH

Velikonoční poselství

- Je velikonoční večer. Apoštolové jsou pohromadě ve večeřadle.
Pořád ještě pod hrozným dojmem událostí na Golgotě. Zármutek
a úzkost je sehnaly k sobě. Hrob Ukřižovaného je prázden. Zpráva
stihá zprávu, a vypnavuje o podivných zjeveních. Rokují, popírají
nebo obhajují, jak se v takových záhadných případech přihází.
Dveře večeřadla jsou opatrně zavřeny. V takových bouřlivých do
bách je se co báti dotěrných posluchačů. Situace je pořád ještě
velice vážná. Neurčitá bázeň drží to malé stádce pospolu. Možná,
že je to předvečer pronásledování.

Mezitím, co apoštolové se ještě dohadují, objeví se Ježiš upro
střed nich. Všecko se leká jako vždy, když přijde někdo z onoho
světa. Jsou tako bez sebe, oněmělí, zkamenělí. Domnívají se, že
to je duch. Ježíš má tuhou práci, aby učedníky uklidnil a o své
skutečné a tělesné přítomnosti ujistil. Mluví s nimi. Ukazuje jim
své ruce, své nohy, svůj bok se zářícími ranami. Ve svém názor
ném vyučování pokračuje a ji před jejich očima, aby jim dokázal,
že je skutečně svým tělem přítomen. Konečně nabývají plné
jistoty: Ježíš je tu! Vsta. zmrtvých; vítěz nad hříchem, smrtí a
peklem.

Kristus žije!
O čem pak mluví triumfátor nejdříve? ©Jaké jest evangelium

zmrtvýchvstalého? Jaké je velikonoční poselství Ježíšovo ke křes
Čanům, kteří stojí před ním v prvních zástupcích? Žádné jiné než
poselství vánoční: Pokoj vám! Poslaďnim cilem vykoupení je pra
vý, úplný, nezničitelný pokoj. A cesta k tomuto pokoji? Nelekejte
se. Cestou k velikonočnímu pokoji je zpověď. To první, nejnutněj
ší, nejkrásnější, co Ježíš po své obětavé smrtrna kříži lidstvu hlá
sa — toť odpuštění hřichů skrze kněžstvo Nového zákona, zpověď.
Kristus vidí svým božským zrakem skrz naskrz budoucnost. Vidí,
jak nepřátelé Církve vedou válku proti zpovědi, této tvrzi silného,
praktického křesťanství. Proto pro všecky časy spojuje vykoupení
s kněžským odpouštěním hříchů, velikonoce se zpovědí. Jako Je vy
koubeni rozhřešením ve velkém, tak je rozhřešení ve svátosti poká
ni vykoubením v malém. Zpovědnice je malou Kalvarií. Kříž je
velkou zpověďnicí toho Zpovědníka, od něhož všichni ostatní zpo
vědníci světa mají rozkaz a plnou moc.

Kristus, stavitel Církve, staví zpovědnici na základ skály tak, že
ji žádná moc světa nesmete ani žádná bouře pekla. Slavně napřed
prohlašuje svou plnou moc. Odvolává se na své poslání od Otce.
Stojí tu ve jménu Boha všemohoucího, oděn největší autoritou
nebes a země. Nikdy v dějinách nebyl oděn žádný zákonodárce ta
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kovým majestátem a nemluvil tak, jako nyní Ježíš. Slyšte! »Jako
mne poslal Otec, tak i já posílám vás. Přijměte Ducha svatého!«

Základem katolické zpovědnice není autorita nějakého papeže
nebo nějakého církevního sněmu, nýbrž autorita Otce, Syna a
Ducha sv., věčné všemohoucnosti, věčné moudrosti a věčné lásky.

Ptáte se, ježto jsme lidé jako vy, odkud odvozujem svou plnou
moc, mluvíme-li slova, jichž mluviti nikomu jinému není dáno na
světě? Odpověď zní: Z nebe! My jednáme ve jménu Nejsvětější
Trojice. Důkaz? Jan 20, 21, 22. Protestantismus se odvolává proti
soudu zpovědnice k bibli. My apelujeme k téže neomylné instanci
proti protestantismu. Kdo si zachoval jenom špetku zdravého lid
ského rozumu, nebude o úsudku bible v nejistotě. Kristus v plné
moci svého poslání přenesl správu a pokračování svého vyku
pitelského díla na apoštoly a jejich právní nástupce. Ještě jed
nou opakuji: Zpovědnice stojí na základech, Jež sahají hlouběji
než Jakýkoli dekret papežský nebo jakékoli usneseni sněmovní.

Našli jsme pečeť Boží na základní listině o zpovědi. Popatřme
ještě zběžněna Její zněni: »Kterým odpustíte hříchy, odpouštějí sc
jim, a kterým zadržíte, zadrženy jsou«. Tak to tam stojí. Tak to
zůstane. Odpuštění hříchů je nepopiratelná, nejzřejmějším: slovy
prokázaná skutečnost. Může se říci: To je tajemství. To je zázrak.
Může se říci: Nerozumíme tomu, jako nerozumíme slovům: »[oto
jest tělo mé«, která Kristus pronesl při poslední večeři. Může se
také prohlásit, chce-li kdo býti poctivým: Tento text se mi neza
mlouvá. Ale nikdo jej nemůže popřiti, nechce-li popříti celoubibli,
že Kristus vznesl na apoštoly moc odpouštěti hříchy. Kdo Ještě věří
v božskou pravdivost Písma, musí k těm slovům připsati své credo.

Odpouštění hříchů Je v Církvi ustavičně trvajicí plná moc. Pře
šla s apoštolů na jejich právní nástupce, na biskupy a na kněze.
Kristus nezaložil svou Církev toliko pro dobu apoštolskou, ale pro
všecku budoucnost. Brány pekelné nikdy ji nemají přemoci. Kris
tus chce v ní a při ní zůstati až do skonání světa. V ní a skrze ni
chce pokračovati ve svém vykupitelském díle po staletí. Buď nutno
upřiti i apoštolům právo kněžského rozhodování, nebo je nutno při
znati i kněžtm. To prvé není možno, nechce-li kdo přijíti do kon
fliktu s nejjasnějším textem Písma. Proto nezbývá než to druhé.
Právo odpouštěti hříchy je dnes zrovna takové, jaké bylo před
1900 lety. Oďpouštění hříchů skrze kněze má stejnou hodnotu ja
ko odpuštění skrze Boha. Víme, jak se židovstvo horšilo, protože
Ježiš hříchy odpouštěl. Uzdravení nemocného, vzkříšení mrtvého
nezpůsobilo takový dojem a odpor. Odpuštění hříchů je božštěj
ši, a proto v ústech člověka nepochopitelnější než kříšení mrtvých.
Chápeme proto, že slovo: ego te absolvo — já tě rozhřešuji —
vysloví-li je člověk, někomu připadá tak neuvěřitelným, že je
k tomu potřebí autority neomylného Boha, aby je měl člověk za
pravdu. Ale na druhé straně nesmíme zapomínati, že kněz tato
vpravdě božská slova nikdy nepronáší ze své všemocnosti, nýbrž
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vždycky jenom jako zplnomocněnec Boží ve jménu a rozkazu
Nejvyššího. Bůh totiž ke splnění svých rozkazů používá svých
tvorů, andělů nebo lidí. Proč by Bůh, jenž používá člověka, aby
mu dal přirozený život zrozením a nadpřirozený život sv. křtem,
proč by nesměl používati člověka, aby mu ve svátosti pokání na
vrátil ztracený nadpřirozený život rozhřešením?

Ještě něco vyplývá z textu základní zpovědní listiny. Nutnost,
nezbytnost vyznání z hříchů. Kristus mluví o odpuštění a promi
nutí, o neodpuštění a zadržení. Jest samozřejmo, že odpouštěti a
neodpouštěti není věcí pouhé libovůle, ale že to musí býti věcí
spravedlnosti, že tedy před zpovědí musí předcházeti zkouška, v ja
kém stavu se nalézá duše. Kněz musí věděti, zdali a co má od
pustiti. Toho ale neví, neposkytne-li se mu možnost nahlédnouti
do stavu duše, tedy nevyzpovídá-li se kajícník. Ostatně Jan při
pojil nakonec svého evangelia slovo, na něž nesmíme zapome
nouti: »Jest ještě mnoho jiných věcí, které učinil Ježiš. Kdyby se
měly napsati každá zvlášť, myslim, že by ani celý svět neobsáhl
těch knih, které by se musily napsati.« Neomylná slova Kristova
žijí v Církvi dále, 1 když nejsou v bibli napsána. Je také ústní
bodání, kleré je pro nás právě tak závazné, jako slovo Písma sv.

Musíme se zpovídati, poněvadž se vždycky křesťané zpovídali.
A zpovídali se vždycky, protože zpověď byla přikázána, A byla
přikázána, poněvadž to byla vůle Boží, nutný předpoklad pro
hříchů odpuštění. Není žádného odvolání /apelace) ze zpověďnice
k soudu Božímu! Jest napsáno černé na bílém: kterým odpustíte
hříchy, odpouštějí se jim a kterým zadržíte, zadrženy jsou.

Tomáš nechtěl uvěřiti, ohtěl všecko ohmatati, všecko viděti.
Na každém kázání, také na kázání velikonočním, jsou křesťané
rázu Tomášova. Váhaví, kolisaví, nerozhodní. Na žádném však
kázání není takových Tomášů víc jako na kázání o zpovědi. Víte
proč. Pochybovačnost je nemoc. Pochybovačnost je neštěstí. A je
jeden neomylný prostředek zhostiti se všech rozpaků o zpovědi —
vyzpovídati se. Zpovídej se dobře, kajícně, upřímně, opravdově,
a pochopíš božské ustanovení zpovědi.

Se slzami v očích padneš před Kristem a před knězem a obrátíš
se na zmrtvýchvstalého Ježíše se slovy víry a díků: Pán můj
a Bůh můj!

2. NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH

Pastov bonus

Bůh řekl: Já Jsem pastýř dobrý. To po něm ještě nikdo neopa
koval. Je to jedno z nejkrásnějších slov Písma. A když Bůh mluví
slova, nejsou to jenom slova. To jsou světové skutečnosti. Krvavou
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svou instalací o Veském pátku stal se Ježíš farářem světa.
Jeho farnost sahá až do končin země, trvání jeho úřadu až na vě
ky věkův. Jeho farníky, příslušníky jeho farnosti, jsou všichni ná
rodové. My ostatní, počínaje od posledního kapiana až po papeže,
jsme jenom jeho zástupci, náměstky. Jeho farou je svatostánek.
Ježiš jest pastýř národů.

Toť článek víry. Kdo chce býti duchovním správcem lidstva
bez něho a proti němu, toho nazývá zlodějem a lotrem, kdyby mě:
vadresáři sebezvučnější a krásnější jména. Jen jediný jest, jenž
má právo na duši a na správu duše: Stvořitel a Vykupitel duše. Pro
to praví Ježíš: Amen, amen, pravím vám: Já jsem dveřek ovcím.
Buďto tedy bude:kdo náměstkem Ježíšovým, vyslancem Kristovým,
nebo zlodějem v taláru! Dvě jsou cesty ke stádu: dveřmi a oknem.
Cesta dveřmi je cesta pastýřů, kteří odvozují své poslání od bis
kupa, papeže, Petra, Krista. Cestou skrze střechu a plot je cesta
těch, kteří si osobují učitelský úřad, nejsouce nástupci těch, o kte
rých Kristus praví: Jako mne poslal Otec, tak i já posílám vás.
Buď tedy náměstkem Ježíšovým, vyslancem dobrého Pastýře, nebo
podle Jana 10, 8. zlodějem a lotrem.

Dobrý pastýř dává život za ovce své.

Tak to stojí v bolestném růženci: který se za nás krví potil,
který za nás trním korunován byl, který za nás těžký křiž nesl,
který za nás ukřižován byl. Býti pastýřem znamená býti pro dru
hé, za druhé mysliti, za druhé pracovati, za druhé trpěti, pro dru
hé Žíti, anebo, co je totéž, za druhé umřiti. Dobrý pastýř káže —
to je něco. Dobrý pastýř předchází příkladem, to je víc. Dobrý
pastýř za druhé umírá, to je všecko. Egoisté tomu nerozumějí. Pro
to nemají egoisté nikdy býti pastýři. Egoisté berou, pastýři dá
vají. Největší radostí egoistovou v deníku jeho života jest slovo
příjem, pastýřovou největší radostí je slovo vydání. To musí jíti
tak daleko, že musí býti hotov, když potřeba káže, činit 1 největší
vydání, vydati svůj pokoj, vydati svůj mír, své zdraví, svůj ži
vot. Musí míti odvahu říci pravdu, která ho připraví o sympatie
většiny, lidí význačných, vládnoucích. Musí mít: odvahu tu a tam
zůstati osamoceným, zneuznaným a opuštěným jako onen papež,
který řek! jedenkrat: De gentibus non est vir mecum! Nikdo není
při mně! Musi miti odvahu výti mučeďníkem pro každé slovo Bo
ží, pro každé právo lidské a pro každou lidskou duši.

Nájemnik, vida vlka, an jde, opouští ovce a utiká, a vlk lapá
a rozhání ovce.

Postavení pastýře je mezi vlkem a stádem. Proto má hůl, má
berlu. Pastýřská hůl není jen pro procházku. Je také k tomu, aby
vlku kožich proklepala.
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Dnes možno pozorovati, že se ujimá jakási falešná sentimenla
lita, přecitlivělost ve prospěch vlků, na škodu stád. Béře se mno
hem více ohledů na zloděje nežli na ovce. Šetří se cti soudců. Ne
chtějí ublížit tomu, kdo dává pohoršení. Z ničeho není větší oba
vy, než aby se nerušil klid. A rušitelem pokoje, klidu není vlk,
neboť ten se plíží zoela potichu, nýbrž pastýř, ten prý dělá povyk.
A povyk znervosňuje. Povyk rozčiluje. Proto nechte nás mlčeti!
Pastýř tvoří s vlkem jakousi entente cordriale, důvěrnou smlouvu,
jejíž jediný paragraf zní: K zamezení většího zla uzavirá se toto
ujednání: Vlk se přičiní vykonávati své řemeslo v mezich veřej
né mravnosti a ustanoveného řádu. Pastýř pak se zavazuje ne
dělati hned rámus a hluk, Cílem tohoto tajného ujednání je, ne
rušiti bez potřeby klidné zažívání a zdravý spánek pastýřům. —
V jak mnohých domech je taková entente cordiale!

Matko, ty jsi pastýřka. Pastýři dávají Život svůj za své ovce.
Mateřskou povinností je mateřská láska až po obětování Života za
své děti. Matko, plnila jsi tu povinnost, když se jednalo o křest
a katolickou výchovu tvého ditěte? Nebyly ti tvé nervy milejší
nežli tvé dítě a jeho nesmrtelná duše? ©Nemlčela jsi z opatrnosti
pro tak zv. pokoj v domě, t. j. z pohodlnosti? Či jsi bránila jako
Ivice své dítě, že musí býti katolicky vychováno, ať si druzí chtějí
nebo ne? Nechala jsi se naději pohamiti a bíti od toho, jenž měl
býti otcem, ale stal se vlkem, než by ses byla stala zrádkyní na
spáse svého dítěte? Entente cordiale!

Tajná úmluva mezi pastýřem a vlkem! Jak často a často k ní
dochází v pastýřském úřadě otců, představených a úřadů! Co je
mlčících, bezstarostných a utíkajících pastýřů! Jak mnoho nájem
niků! Jak málo těch, kteří mají odvahu mučedníků za jiné!

Já jsem pastýř dobrý a znám své a znaji mne moji.

Životní zásadou pro duchovní správu staré i nové doby je: pas
týř a stádo patří k sobě. Pastýř a stádo tvoří jednotu. Pastýř a
stádo se znají, vedle sebe stojí, společně pracují. Na této zásadě
zakládá se církevní právo o farnosti a faráři. Farář dostává od
biskupa klíč kostela a tm i právo na kostel; klíč ke křtitelnici a
ke svatostánku, a tím i právo vykonávat: úřaď kněžský; evangelium
a tím 1právo na úřad učitelský. Kde jsou práva na jedné straně,
jsou na druhé straně také povinnosti: povinnosti věřících je, aby
zásadně a zpravidla v plnění svých náboženských závazků poslušni
byl: pastýře, jehož jim ustanovil biskup. Kdo bez rozumných dů
vodů, jen tak z libůstky, nepřijímá velikonoční sv. přijímání ve
farním kostele, vyplnil svou povinnost; kdo rok co rok farní služ
by nedělní navštěvuje v cizím kostele, zachoval třetí přikázání;
kdo přistoupí ke katolickým sdružením, jež mají ráz duchovní
správy, na jiných m'stech, ale stejnorodá sdružení vlastní farnosti
pomíjí, má sice nepopiratelné zásluhy; než toto jednání jeho ne
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srovnává se ani s duchem katolického církevního práva, ani s du
chem dnešního sv. evangelia. Stádo a pastýř patří k sobě podle
zásady: znám své a znají mne moji.

Mám. ještě Jiné ovce, které nejsou z tohotoovčince, také ty mu
sim přivésti. A bude jeden ovčinec a jeden pastýř

Nic jasnějšího nad toto: jeden Bůh, jeden Kristus, jedna prav
da, jedno nebe, jedno stádo! Největší neštěstí lidstva je roztříš
těnost v bezpočetná náboženská vyznání. Upřímnou snahou všech
šlechetných srdcí musí býti modlitba za sjednocení lidstva. Nic
není důležitějšího, nutnějšího, potřebnějšího. Také nic rozumněj
šího v této rozhodné hodině. Krátkoznaká diplomacie se obává, aby
nenarazila a nemile se nedotkla voláním: Zpátky! Sv. Otec v pa
mátný den svého prvního radiového poselství dokázal, že vedle a
nad diplomacií nepatrných lidí je ještě diplomacie Ducha sv. a
od něho inspirovaných velikých duší, které spatřují ve zvěstování
pravdy vůči všechněm největší akt lásky a obezřelosti. Co tenkrát
papež řekl celému světu, to musí nalézti živou ozvěnu ve všech
opravdu apoštolských srdcích. Volal totiž:

»K nevěřicím aodloučeným: K vám obrací se naše mysl a mod
litba, kteří dosud stojite mimo viru a jednotu Kristovu. Za vás
denně podáváme Bohu modlitbu a oběť aprosíme naléhavě, aby
vás osvítilsvým světlem a přivedl k oněm ovcim, jež slyší jeho
hlas, a aby vás s nimi sjednotil tak, aby byl jeden ovčinec a je
den pastýř! «

3, NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH

Jde ocelek

V diplomacii se říká: Cherchez la femme! Hledejte ženu! Tím
se má vyjádřiti, že v politických akcích obyčejně za kulisemi stoji
inspbirujicí žena. Ve skutečnosti velikou katastrofu pádu do hříchu,
ze které všecky katastrofy vyplývají jako její následky, zavinil
Adam, zodpovědná hlava a zplnomocněnec pokolení lidského. Ale
ovšem inspirována byla ta katastrofa šenou Evou.

Co platí ve světě o zlém, platí též o světě dobrém. Jako se jeví
vedle ďábla nejmocnější pružinou zlého ve světě žena, tak je žena
ode dne zvěstování Panny Marie nejmocnější pomocnicí Ducha
svatého. Žena bývá činná buď ve službě Ducha sv. nebo je ženou
ve službě ďábla. To je hrozně vážné pozadí také v otázce módy:
Žena se může odívati jak chce, její oděv není ale nic indiferent
niho, nelišného, nic neutrálního, nic čistě osobního. Oděv je zna
mením. Oděv inspiruje. Vede nebo svádí. Ovlivňuje. Buď vc
smyslu Ducha sv. nebo ve smyslu ďábla. Proto oďěvová otázka neni
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Jenom otázkou ženskou, nýbrž otázkou liďstva. Při tom jde o ce
lek! Jde o všecky, jako o ně šlo ve stínu zapovězeného stromu.

Jedná se tu o katolickou svoboďu! Čím se jeví svoboda? Pravím
s Augustem Nicolasem: © Svoboda pozůstává v tom, že člo
věk činí, co chce, ježto činí, co činiti má. Vpravdě chceme to, co
má býti, tedy dobro. Dobro je konečným cílem lidské přirozenosti,
a svoboda je nepotlačovaný sklon vůle k tomuto cíli. Nikdo ne
chce vlastně dob1ovolně to, co býti nemá. Kdo činí, co nemá býti,
činí to jako zaslepený otrok svých vášní. [ když to nekoná nuceně,
přece je to jakýsi mus, spíše že jinak jeďnati nemůže, než aby to
činil dobrovolně. Katolická svoboda je tedy moc, bez nátlaku či
niti to, co katolík činiti má, tedy býti katolíkem, žít: po katolicku,
jednati po katolicku.

A myní, jak se to má s tou katolickou svobodou? Můžeme činiti,
co chceme? Můžeme činiti, co činiti máme? Máme moc býti úplně
Jen tim, čím býti máme? Je katolická žena, odívajíc se, nezávislá
činiti to, co činiti chce, chtíc činiti, co činit má? Jisto je, že mo
denní móda má ohromný vliv na ženský svět. Ona je víc než zvyk
a mrav. Ona je nátlak a zákon. Je tyranii, diktaturou. A to dik
taturou, která se nezastaví před žádnou kulturou, před žádnou
politikou, před žádným náboženstvím. Diktaturou světovou! Všec
ko musí spolupůsobit, nechce-li propadnouti zaostalosti a abnorma
litě. Žena se stala otroky! Bohužel, i katolická žena. Už nečiní,
co chce a co činiti má. Činí, co musí. Katolická svoboďa umřela!

Katolická svoboda musi znova vstáti zmrtvých. Boj o křesťan
ský oděv je z velké části bojem o křesťanské právo sebeurčení.
Bojem o křesťanské právo osobnosti. Řekněme, jak chceme býti
odění. My, ne ti druzí. Ne ti cizí. Ne protivníci. Oděv je znakem
kultury. Lid, který má 1900 roků svých dějin, lid počtem tří set
milionů má nárok na svou vlastní kulturu. Na katolickou kulturu.
Proto i na katolický oděv, t. j. na oděv, který při všech změnách
forem a barev odpovídá katolickým ideám a katolickým mravním
normám. A to se týká především nás. Boj proti neslušnému oděvu
jest nám bojem o svobodu katolické duchovní nezávislosti a o prá
vo křesťanského sebeurčení.

Jde dále o katolickou kázeň! O katolickou poslušnost. Už před
19 roky mluvil Benedikt XV. o krisi poslušnosti. »Niezkrotitelný
shon po nezávislostt, spojený s duchem vzpoury, všecko ponenáhlu
pronikl. Autorita těch, kdož mají moc v rukou, už není přemno
hým lidem svatá.« Dnes možno mluviti o jakési epiďemii neposluš
nosti. Ve všech oborech! Neposlušnost se pokládá za veliké mo
derní právo lidské a žena chce míti na něm také svůj podíl. Ny
nější radikální volání po emancipaci není nammoze nic jiného,
než volání bo rovnoprávnosti na revoluční neposlušnost.

Epidemie se nezastaví před kostelní branou. Ani přeď tak zva
ným nábožným pokolením. Byl čas, kdy účast na závodění nesty
daté módy mohla se přičísti především ženské bezmyšlenkovitosti,
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křehkosti a marnivosti. To nyní už není nsožno, kdy Církev, sv.
Otec a biskupové tak hlasitě a zřeteině prvmluvili. Zvláště nikoli
ude dne 1z. tedna 1930, kdy ofictávné vyl prohlášen papežský bo)
proti neslušnému ženskému oďivání. Dnes každá katolická osoba,
která přes napomenutí Církve meslušně vystupuje t. j. v oděvu,
jenž nekryje náležitě ňadra, paže a nohy, nese na sobě přihanu
vzdoru, ježto svým oděvem protestuje proti autoritě církevní.

Katolická žena chce býti zbožnou ženou. Ale býti náboženskou,
býti katoličkou ve svém hlubokém jádru, neznamená jen konati
nějaký náboženský úkon. Duch činí katolickým člověka, nikoli
pouhý nějaký výkon. A duchem tím je vřadění, včlenění do orga
nismu církevního, podrobili se Bohem chtéěnémua Bohem dané
mu pastýřskému uřaďu. Vedy poslušnost! Aby se zjistil stupeň
katolicity nějaké farnosti, počítá se, jak mnoho věřícíchnavštěvuje
kostel a přistupuje ke stolu Páně. Ale neomylným měřítkem ka
tolcity je vlastně jenom církevní poslušnost. Pro poznání počtu
opravdu katolických žen nestačí, bohužel, kontrolovati sv. přijí
mání. [ím méně statistika spolková. Nutno počítati ty, kdo jsou
poslušni. Jenom na ty je spoleh v potřebě a nebezpečenství. Praví
se, že komunisté vzhledem k budoucí chystané revoluci, až do nej
poslednější vesničky Německa spočítali, pravděpodobně v proná
sledování, bez podmínky vytrvalé katolíky, a že jich zjistili mi
lion. Nevím, zdali a z jakého hlediska toto sečtení bylo podnik
nuto. Ale tolik je jisto: bezpodminečně můžeme počítati pouze na
ty, kteří poslouchají. Na ty katolíky disciplinované, ukázněné
muže a ženy. Katolické ženy! Stanovisko, které zaujimáte k pa
pežskému výnosu z 12. ledna 1930, je vaší generální zkouškou.

Konečně jde o důstojnost ženy a matky a o důstojnost lidskou,
a tak o bytí nebo nebytí ženy.

»Stvořil Bůh člověka k obrazu svému,
k obrazu Božímu stvořil ho,
muže a ženu stvořil je.

Požehnal jim též Bůh řka: Rosťte, množte se, naplňte zemi, pod
maňle ji a panujte nad mořskými rybami, nad. nebeským ptactvem
a nade všemr živočichy, kteří se pohybují po zemi« (Gen. 1, 27,
28). Tak pravil duch Boží o původu a smyslu pokolení lidského.

Býti člověkem znamená proto býti od Boha. Býti člověkem zna
mená býti obrazem a podobenstvím Všemohoucího a nejvýš Dobro
tvého. Býti člověkem znamená míti podíl na Boží duchovnosti,
na Boží moci stvořitelské, na Božím království. Býti člověkem
znamená tedy trojí. Býti člověkem znamená býti duchem, býti
dárcem života, býti pánem nade vším, co je pod ním. Člověk je
tim více člověkem, čím více je duchem, čím více je otcem, čím více
je králem. Žena je tím více člověkem, čím se v ní projevuje více
duchovnosti, čím více mateřství, čím více vlády nad hmotným.
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A nyní, jaký vliv má nestoudná móda na důstojnost ženy? De
graduje ji. Snižuje. Zhmotňuje člověka. Víra praví: Hlavní věcí
při ženě je Jeji zobrazení Boží, Její duchovost. Nestoudná móda,
která drzou vtíravostí dává vyniknoutr tělesnému, neoděnému a
obnaženému, praví: Hlavní věcí u ženy je tělo. Hlavní věcí u ženy
je to smyslné, materiální. Nestoudná móda je skutečné, byť ne
výslovné, vyznání materialismu, člověka bez duše, ztělesnění. Po
čem prahne nevěra svými bezbožeckými naukami, toho daleko
rychleji a radikálněji dosahuje móda: Člověk se stává zvířetem!

Důstojnost člověka závisí podstatně ma poměru člověka k silám
stvořitelským, které Bůh do měho vložil. Všechen duchovní život
pochází přímo, bezpodmínečně od Boha. Ale Bůh povolal člověka,
aby bral účastenství na tvoření života a k tomu cílt dal muži a ženě
stvořitelské síly. Člověk se musí k tomuto tajemství stavěti v po
svátné úctě, žasna a obdivuje se. A mělo by býti znemožněno v
tomto vznešeném tajemství zdroje lidského života jakkoliv hrubě
smýšleti nebo mluviti nebo je dokonce barbarskou surovostí pusto
šiti. Víme, že jméno této sprostoty je: necudnost. Ať v jednotli
vostech nemravnost jmenuje se jakkoliv, vžďycky je to zpustošení
a zneuctění Bohem posvěcených, přetajemných zdrojů žtvota. A ne
stoudný oděv je k tomu branou. Nestoudný oděv je mčitelem po
svátné úcty k lidskému, od Boha stvořenému tělu a k živoťnímsilám
v něm ukrytým. Prostě: degraduje!

Viděli: jsme konečně, že důstojnost lidská spočívá na jisté účasti
na: království Božím. Člověk panovník! Žena panovnice! To je
křesťanské pojetí o té, kterou pohanství kdysi snížilo na otrokymi:
žena panovnice! Je to proto pomluva, tvrdí-li kdo, že Církev po
nižila žemusvým bojem proti odhalovacím úmyslům moderní mó
dy. Opak je pravďa: Církev nebojuje z pohrdání, nýbrž z úcty
k tělu ženy proti nestoudnému oděvu. A nestoudný oděv, dalek

ok aby ženu ctil, s neomylnou jistotou opět ji sníží na otrokynivášně.

A abych to ještě jednou opakoval, jde o celek. Jde o všecky!
Žena klesnouc strhne, jak tomu bylo bo prvé v ráji, celé pokolení

ndnké s sebou. Moderní nestoudný oděv není jenom módou. Je reuci.
Je jistý převrat všech mravních základů. To. je prvotní páď do

hříchu. Eva:však tentokráte není už ženou se zakázaným ovocem, ale
ženou se zakázaným oděvem! A zachranitelkou lidstva je jako
před 2000 roků Immaculata, žena s čistým oděvem.
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4. NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH

VěkDucha svatého

Athanasianské vyznání víry praví o podstatě a činnostr troj
jediného Boha: Katolická víra jest, že ctíme Boha jednoho v Tro
jici a Trojici v jednoťě. Jiná jest osoba Otcova, jiná Synova, jiná
Ducha sv. Ale Otcovo a Synovo a Ducha sv. jedno je božství, stej
ná sláva a věčná velebnost. Jaký Otec, takový Syn, takový Duch
sv.; všemohoucí, věčný, Bůh a Pán. Ale nejsou ani třr věční, ani
tři všemohoucí ani tři Bohové, ani tři Páni. Protože přes tuto Tro
jici osob jest jenom jedna nedělitelná, všemohoucí a věčná a bož
ská bytost, jsou skutky Otcovy zároveň skutky Synovými, a skutky
Synovy zároveň skutky Ducha sv. Všecko, cokoliv činí Otec, to
činí podobně i Syn. A co činí Syn, činí i Duch sv. (Jan 5, 19.) Nic
méně přece však připisujeme Otci zvláště stvoření, Synu vykou
pení a Duchu sv. posvěcení.

Žijeme ve věku Ducha sv. Dnešní evangelium vrhá několik
paprsků ma věk sv. Ducha. Uěk rozhoďrutí má provésti poslední
slovo a) o prameni všeho zla na světě, o hříchu; b) o překonateli
všeho zla na světě, o Kristu, c) a o otci všeho zla na světě, o ďáblu.

a) UěkDuchasv., věk světlaa pravdy, odhaluje tajemství hříchu
v jeho rozsahu a hloubce. Je to velmi zajímavý zjev přítomnosti.
jak některá slova, podobná penězům, staženým z veřejného oběhu,
z veřej. života se vytrácejí a mizejí. Tak můžete pročísti svazky
knih, pojednávajících o vychovatelství a mravních otázkách, mož
ná 1celé ročníky katolických novin, aniž byste tam jenom jeden
krát nalezli slovo hřích. V kruzích vzdělaných, možná dokonce
1 v katolických, byl by kde kdo nervosní, kdyby někdo slova hřích
užil. Působí kazatelsky, zastarale, neliblě.A co je zastaralé, zaosta
lé, nelibé, to se dnes nemá vyslovovati! Snad by ještě tak ušlo mlu
viti o slabostech, o poklescích proti dobrým mravům, o urážkách
našeho tak zvaného moderního cítění. Co ale se tkne hříchu jako
přestoupení Božího zákona, jako urážky Nejvyššího, v tom ohledu
jedná se podle Nietzsche: »Sprovoďme se světa pojem hříchu a co
možná nejdřív pošleme za ním pojem trestu. Většího plevele není
na světě.«

V tom vězí cosi jako tajné spiknutí. Atentát na majestát Boží.'
Odnaučíme-li se a zapomeneme-hi v obcování, ve výchovlča škole,
v trestním právu na pojem hříchu, nebude-li už zlo špatné a trestu
hodné, protože to je pozdvižená ruka proti Bohu a božskému svě
tovému řádu, nýbmžproto jenom, že mívá za následek jisté ne
příjemnosti: pak strhneme všecky desky přikázání Božích, všecky
zákony, všecky ohrady řádu; budeme kráčeti životem, nedbajíce
ani dobra am zla jako psi, jako vepři, jako vlci, tygři a hadi. Má
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me moderní občanské a trestní právo. To jsou obě nejsměšnější
a nejzbytečnější knihy moderního písemnictví, není-li už žádných
hříchů, nevěří-lťv ně anr liď anr zákonodárcové ani soudcové, ne
ní-li už hřích tím hrozným, svými následky až do nebe nebes, do
věčnosti věčností zasahu jícím zlem. Nikdy jsme nepotřebovali více
Ducha sv. Nikdy nezávisela spása světa tak velice na tom, aby nám
byla zase jasna podstata hříchu jakožto největšího zla v širém
světě. Nikdy nebylo spasitelnější pronikati do mysterium ni
guitatis, do propastného tajemství zloby, do tajemné souvislosti
hříchu se zlem, hříchu s nemocí, hříchu se smrti, hříchu s válkou.
Duch sv. usvědčí svět z hříchu.

b) A ďruhé poznání, které s ním souvisí, jest, že Duch sv. usvěd
čí svět z hříchu, poněvadž nevěří v Krista. Evangelium se tu
o ostatních hříších nezmiňuje. Kristus mluví, jakoby byl jenom je
den hřích a jakoby jenom na tom záleželo, vyléčiti svět od tohoto
hříchu. Je to nevěra v Krista. To též patří ke zvláštnostem naší
doby, že nevěra se neuznává již za největší hřích a největší ne
štěstí. Mluvíme-li ještě o špatných lidech, rozumíme jimi vrahy,
zloděje, podvodníky, pomluvače, a snad ještě cizoložníky. Ale
jestli někdo nevěří, proto jej špatným nejmenujeme.

Zcela jinak Písmo sv. Kristus vede boj proti nevěře jakožto boj
proti největší nepravosti. Jan, miláček Páně, piše: Každý, Ado ne
vyznává, že Ježiš Kristus přišel v těle, je svůdce a antikrist.
(II. Jan 7.) Nejšpatnější člověk není vrah ani cizoložník, ani pod
vodnik, protože tito porušují jenom část mravního světového řádu,
nýbrž nevěrec, protože nevěrec ničí základy veškeré ctnosti a nábo
ženství, Boha a Krista. Nevěrec, toť anarchista morálky, i když
snad nedůsledně je zdvořilý, dobročinný, přičinlivý. Je to antikrist
a antikrist je člověk hříchu.

Uěk sv. Ducha odhaluje problém Kristův; Krista jako vítěze nad
veškerým zlem ve světě. Je to problém spravedlnosti. Spravedlnost
žádá, aby se dávalo každému, co je jeho. Především tedy Ježíši, co
je jeho, neboťjej Bůh ustanovil dědicem všech věcí (Žid 1, 2). Spra
vedlnost pak žádá, aby jméno Ježíš bylo nade všecka jména,
aby ve jménu Ježíšovu klekalo každé koleno. Spraved!nost žádá
oslavovati Nejvyššího, a proto nadešly velikonoce, svátek spra
vedlnosti. Ale na velikonocích nebylo dost. Kristus odchází
k Otci a sedí na pravici Boží. Nanebevstoupení je také svá
tek spravedlnosti! Ani na tom není dost. Kristus opět přijde na
oblacích nebeských s velikou mocí a velebností, jako soudce světa.
I poslední den je svátkem spravedlnosti. Spravedlnost žádá introni
saci Krista ve všech srdcích, v každém duchu, ve všech dobách
a na všech místech.

Spravedlnost žádá, aby se naplnilo slovo Pavlovo, aby všickni,
kdož se jmenují křesťany,o to měli péči, by Kristus nastoupil plné

dádictví, ne nad něčím jenom, ant ne nad mnohým, nýbrž nadevším. í
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Mnozí nepřestávají ujišťovati a opakovati, že nemají žádných
choutek panovačných, že při všem, co konají, nemají žádných kon
fesních tendencí, že nic jiného nežádají, jen trochu mistečka na
slunci. Na to odpovídáme toto: Buďto všude, kde jen můžeme, sle
dujeme účely konfesní, nebo nejsme katolíky. Já nepravím: Pryč
se vší tendencí! Já praviim: Vice tendence, ještě více cílevědomosti,
více vůle! Všude tendenci! V písemnictví! Každé umělecké dilo,
hodné toho jména, jen tenkrát je dobré a pravdivé i krásné, jestl:
svou tendencí směřuje vzhůru k nestvořené věčné dobrotě, pravdě
a kráse. Každé umělecké dílo, kterému tato tendence chybí, je dilo
bez duše. Všude tendenci! To jest všude máme vědět, co chceme,
a chtíti, co vime. Také ve svém působení veřejném, politickém a
sociálním!

Není žádného náboženství, žádné filosofie, žádné strany, která
by neměla svých tendencí, svých cílů, svých záměrů. A tvrdí-li ně
které náboženství nebo filosofie nebo strana, že nemá žádné ten
dence, pak mluví buďto pravdu a zaslouží si, jako duchem chudá,
výsměchu světa, nebo nemluví pravdu z taktiky, a pak zaslouží si
opovržení světa.

Nechtit míti žádné tendence je buďto obmezenost nebo zbabě
Jost. Katolická Církev nikdy se svou tendencí netajila; její ten
dence je nejvznešenější, nejušlechtilejší a nejnezištnější, co jich
je. A program uebo pojem našich konfesních, t. j. katolických ten
dencí jest Pavlovo »ommia restaurare in Christo« — všecko po
křesťamit,všecko pokatoličit, všem přinášet pravdu, právo a štěstí!
Všecko obnovovati v Kristu. Intronisace Krista skrze křesťany!
A to je druhé dílo Ducha sv., spravedlnost. Ať je Kristus uzná
ván, uctíván, milován, povyšován jakožto vitězitel nade vším zlem
ve světě.

c) A tím je vysloveno %třetí dílo Ducha sv.: Odhalovati problém
satanův, ukazovati na ďábla jakožto otce všeho zla ve světě, a to
jmenuje Kristus soudem. Kníže tohoto světa bude vyvrženo ven.
Jeho hlava rozdrcena. —

Závěrečná myšlenka. Ježíš označuje jako zvláštnost pro věk Du
cha sv. uvedení do veškeré pravdy. Doba, kdy mnoho věcí nebylo
možno snésti, minula. Budiž odbyta! Kazatelna podává slovo Boží
ve dvojí způsobě (formě): jako mléko a jako silný pokrm. »Každý
kdo požívá mléka, jest ještě nezkušený ve slově spravedlnosti, ne
boť jest ditě. Ale pro dokonalé jest strava tvrdá, pro ty, kteří mají
mysl návykem vycvičenou k tomu, aby rozeznávali dobré i zlé«
(Žid. 5, 13). Nuže, dokažme, že jsme zralí pro tu třetí periodu;
silní, abychom nesli silný pokrm celé, nezfa'šované katolické prav
dy chudokrevnému, duchovně vyhladovělému světu. Očekáváme
Ducha sv., nové letnice, kdy se všecko smí říci a všecko se může
sněsti.
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5, NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH

Modleme sel!

Máme před sebou křížové či prosební dny. Církev modlic se pro
chází ulicemi. Moderní lidé zapomněli choditi na pouti, jak cho
dívali staří. Modli se snad ještě v tiché komůrce svého srdce nebo
v kostele. Ale bojí se ulice. Ulici přenechávají provozu a zába
vám. Ulice se stala protivou ke staré době beznáboženskou a bez
konfesní. Musíme ji opět pro Boha vydobýti. Jedním prostředkem
k tomu jsou procesí a křížové dni. Co se mne tkne, věřím, že nás
Pán Bůh zase naučí konati procesi. S křížem a s korouhví, s obětmi
a radostným vyznáním své viry vkročtme pouští navštívení Božích
do zaslíbené země.

Co jsou křížové dni? Dni zápolení o Boží slitování. Modlitba je
praci! Obyčejně se smýšií opačně: kdo se modlí, že maří čas. Ti,
kdož se mnoho modlívají, že jsou zahaveči.Klášterý prý proto paře
mštěm sedmi hlavních hříchů. I katolíci někteří vidí v modlitbě
ztrátu času. My naopak chováme to přesvědčení, že modlitba je
nejušlechtilejší práce. Prací není pouze, co působí hnutí nchou 4
rukou. Prací je každé napětí tělesných a duševních sil. Jest také
rozumová práce. Jest práce vůle. Jest práce srdce. Modlitba jest
vším tím dohromady: rozum, vůle, srdce, obrazotvornost, tělo zá
pasí o Boží milosrdenství. Celý člověk jako varhany všemi svými
rejstříky hrá při modlitbě. Při modlitbě nutno mysliti. Při modlit
bě nutno chtíti. Při modlitbě nutno věřiti, doufati, milovati, bo
jovati. Bojovati proti povrchnosti. Bojovati protr roztržitosti. Bo
jovati proti zlým duchům. Bojovati proti malomyslnosti. Bojovati
proti únavě. Bojovati o vyslyšení. Pozoruj modlitbu s kterékoliv
stránky: modlitba je vždycky prací.

Proč modlitba často za mnoho nestojí? Protože není činem celé
ho člověka.Protožev ni vězí málo práce nebo žáďná. Protože všec
ko: rozum, vůle, srdce, oko, ucho, ústa, ruka, koleno, všecky žilky
celé osobnosti spolu nepůsobí. Modlitba je prací. Pracovati nezna
mená vzíti něco do ruky a po pěti minutách to opět odložiti. Pra
covati neznamená zkoušeti a hráti si. Pracovati neznamená každé
ho okamžiku divat se na hodiny a žádat: mzdu. Pracovati zname
ná nepopouštěti, vytrvati. (Proč mají mnozí tak málo úspěchu
v modlitbě? Jedna příčina je ta: Nevytrvávají! Nevracejí se vždy
cky k tomu zpět. Nesmějí se proto diviti, že málo dosahují. Jaká
vykonaná práce, taková odměna. O tom svědčí prosební dni. Pro
sební nebo křížové dni jsou opravdovým, vytrvalým zápolením
o smilování.

Co jsou křížové dni? Opravdové katolické dni. Dni, které nesou
na sobě znak obcování svatých. Nic tak těžko nesnášíme, než má
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me-li býti každý zcela sám a býti opuštěn a všecko aby si každý
sám vyřídil. |

Je-li člověk katolíkem, není nikdy sám. Katolické modlitby jsou
společné modlitby, nemodlime se jen každý za sebe. Modlíme-li se
katolicky, máme na mysli vždycky ty druhé, ano všecky.Nezaměst
náváme se pouze soukromým: věcmi. Tato velkodušná a velkorysá
stránka vystupuje zvláště o kňížových dnech. Modlíme se za úrodu
a za lid. Účastniti se průvodu prosebného o křížových dnech je
sociální čin, je zájem 0 celek.

Křížové dni jsou vpravdě katolickými dny, protože se tu modlí
vítězná Církev s Církví bojujtoí. Konají se v křížových dnech lita
nie ke všem svatým. Cítíme, že vojska nebeská berou za svou věc
potřebysvých bratří na zemi. Nejen Terezička Ježíškova, ale všichni.
Všeoky naše starosti jsou pro celé nebe rodinnými starostmi. Kří
žové dni jsou pravými katolickými dny, protože nám v přírodě při
tahují Boha blíž. Lidé chodí větším dílem přírodou slepě. Vidí
jenom stromy a květiny. Ale jej nevidí, velikého svatého Boha,
který všecko stvořil a z jara všecko k novému životu probouzí.
Prosební procesí není procesím slepých, ale vidoucích. Ubírá se
s otevřenýma očima cestami, které svědčí © moci, moudrosti a
dobrotě Boží. Nalézá Boha!

Čím jsou křížové ďni? Dny takovými, kde se děje něco nejvýš
důležitého mezi nebem a zemi. To nejdůležitější, co lidé na zemi
konají, je modlitba. Obcování s tím, od něhož pochází každý dobrý
dar. Modlitba zapíná proud světla, síly a požehnání, který vede
z nebe na zem. Ovšem! Bůh může pomoci i bez modlitby. Bůh též
často nám pomáhá, aniž jej za to prosíme. Než modlitba je a
zůstane normální, pravidelnou cestou, kterou se nám dobrodiní
Boží prostředkuji. Kdo prosí, obdrží. Kdo hledá, nalezne. Kdo kle
pá, tomu bude otevřeno.

Není většiho neštěsti bro zemi a nároď, než když tam umlkne
modlitba. Taková země a takový národ je neomylně ztracen. Je
jako území, jemuž blokádou byl odřiznut všechen přívoz a které
samo neprodukuje tolik, aby mohlo untknouti smrti vyhladověním.
Čtu-li Písmo sv. S. a N. z., dospívám k poznání, že modlitba je
tím nejpotřebnějším. Jsou národové, kteří dovedou existovati bez
železa a bez uhlí. Jsou národové, kteří po nějaký čas dovedou žíti
bez chleba. Ale není žádných národů, kteří by mohli žíti šťastně
bez modlitby.

Duchaplný diplomat předešlého století, Donoso Cortés, řekl je
denkráte svému příteli: Jsem přesvědčen, že ti, kteří se modli, vice
světu prosptvají nežli ti, kteří bojuji. Aby mohla lidská společnost
žíti v pokoji, je potřebí určité, jenom Bohu známé rovnováhy mezi
modlitbou a činem. A věřím, tak pevně jsem tím proniknut: Kdyby
byla někdy jediná hodina jediného dne, kde by země nevysílala
k nebi žádnou modlitbu, ten den a ta hodina byly by posledními
posledních dějin světa. Když se lidé a národové nebudou již
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modliti, pak přestanou dýchati. A když už nebudou dýchati, pak
nemohou bez zázraku Boží shovívavosti déle žíti. Modlitba je tím
nejpotřebnějším! Ať to uznáváme nebo ne, jest duchovním záko 
nem světovým.

Modleme se! Stačí užívati jako hesla pravidla: ora et labora!
Modli se a pracuj! Modlitba a práce, obojí jsou podmínkou vprav
dě křesťanského života. Plicemi a srdcem! Potřebí je obou. Musíme
napnout všecky své síly, jako by — abych užil výrazu sv. Igná
ce — všecko záleželo na nás. Ale na druhé straně musíme celou
svou důvěru vložit na Boha, tedy na modlitbu, jako by všecko zá
viselo na Bohu. Proto opět se modleme! Vždy a všude! Kdo se
modlí, bude zachráněn. Kdo se nemodlí, bude zavržen. Potřebu
jeme Boha!

NANEBEVSTOUPENÍ PÁNĚ

O cestě do nebe

Nanebevstoupení vrhá jako nějaké slunce světlo na smysl ži
vota; poskytuje nám jedině správný pojem o světě a životní ná
zor; ukazuje nám, co je střediskem a cílem všech věcí. Astronomo
vé se mýlili, po tisice let, domnivajíce se, že střed všeho stvoření
spočívá v zemi a následkem toho že zemi obíhá slunce. Kopernrk
dokázal, že opak je pravdou, že země obíhá kolem slunce.

To není jen pravda astronomická, ale též náboženská a mravní.
Nanebevstoupení dokazuje, že se musime orientovati heliocentri
Ry, jak praví astronomové, t. j. že se musime řídit podle slunce,
tedy podle nebes. Z toho plyne, že naše všecka moderní kultura,
která je orientována geocentricky, podle země, je pochybená.
Vpravdě křesťanská kultura hledí k slunci, nikoliv k zemi. Nic
neprospěje, že jsme se technikou naučili litati, pokud k zemi Inou
duše. I duch, nejem tělo, musi se naučit litati — k nem! Za Kristem!
Vstříc Marin! Až spočine v centru — Bohu. Takový je smysl svát
ku Nanebevstoupení.

Majíce odvahu světiti Nanebevstoupení, musíme také mít odva
hu vyvozovati z ni všecky důsledky. Poznáváme-li, že je naší po
vinností a nejvyšším úkolem životním vzlétnout k Bohu, musíme
odhodit každou přitěž a vše, co nám překáží, a vznésti se do výše.
Musíme, chceme-li se naučit lítat, zpřetrhati pouta, která nám pře
kažejí ve vzletu srdcí a duší. Musíme, a to všichni, neboť pro
křesťany není dvojí morálky, překonat: nezřízenou náklonnost
k tomu, co nás zatěžuje; jinak zůstaneme na věky červy a nesta
neme se mkdy orly, budeme se stále jen plazit a nenaučíme se ni
kdy lítati. Jaká a která jsou to pouta, která nám překážejí?
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1. Prvním poulem, jež tedy musíme přetíti, Jest náklonnost
k hmotným statkům. Pravím náklonnost. Hmotné statky samy ne
musejí nezbytně býti na překážku, aby duše vzhůru se povznesla.
Býti prost pozemských věcí nečiní ještě samo sebou duši způsobi
lou, aby byla zanícena pro Boha, pokud jich žádost a touha po
nich v duši tkví. Důkazem toho je nynější socialismus a komunis
mus, který se stejnou horečnou náruživostí lpí na penčzích jako
kapitalismus, a který spatřuje všecko štěstí v jejich majetku a nej
hlubší neštěstí v jejich nedostatku a strádání.

Křesťanství žádá, abychom pozemských statků používali, ale na
nich nelpěli. Žádá svým hlavním přikázáním, abychom celým
srdcem, všemi srlami, celou duší a vší myslí Inuli jenom k Bohu.
A sice žádá to ode všech věřících, nikoli snad jen od svatých a
osob řeholních. Je to psychologický zákon, že v téže duši nemohou
pokojně trvati vedle sebe dvě věci sobě protivné. Opak toho, čeho
si člověk váží, přirozeně si mnoho necení.

Váží-li si člověk pozemských statků přespříliš, následek toho je,
že si přirozeně nemnoho váží, co je božské a věčné. Nanebevstou
pení duše je nemožné,pokud jsou křídla její zatížena závažím pe
něz. Ať chudí, ať bohatí, musime své srdce od peněz odpoutati tak,
že nemáme-h jich, necítíme se nešťastnými, a máme-li je, necítíme
se proto šťastnějšími. To je tedy první předpoklad pro nanebe
vstoubení křesťana. Duchovní neodvislost na penězich!

2. Je-li balon rozličnými lany k zemi připoután, nestačí, aby byl
odpoután jenom od jednoho lana. Také ostatní se musí odvázati.
Volnost tedy na všecky strany je nutna. Nejen žádná nezřízená
náklonnost k majetku, nýbrž ani žádná nezřizená náklonnost ke
smyslným radovánkám. Není žádného nanebevstoupení bez vniter
ního uvolnění, odpoutání; bez odpoutání od smyslnosti v její třech
formách: od požívavosti, nemírné touhy po zábavách a žádosti
tělesné.

Víme, že je to zvláště tělesná žádostivost, ktera dnes vede Id
stvo ponejvíce k odpadlictví od Boha. Kdo si jednou navykl píti
z poháru smyslné rozkoše, ten už nežízní po rozkoších nebes. Smysl
nost a nanebevstoupení je neslučitelné. Musíme voliti ducha nebo
tělo, jako mustme voliti ducha nebo peníze. Jen když se toto lano
přetrhne, které duši k zemi poutá, jest nanebevstoupení možné.

3. Jest ještě jedna moc, která se vzpírá letu duše k Bohu. Nej
větší centrifugální sila v člověku není ani náklonnost ke hmotné
mu majetku, ani: náklonnost k tělesnosti, nýbrž náklonnost k sa
molibosti; vira ve ulastní »já«. Bůh nemá žáďného většího pro
trvníka, žádného nebezpečnějšího konkurenta nad pýchu. Víra
praví: »Bůh je jediné středisko všech věcí.«

Všecko musí býti Bohem. Není článku víry těžšího k věření.
My dhceme býti také střediskem, střediskem, kolem něhož má to
ďruhé obíhat: Nebo, co vyzní na stejno: my také chceme být:
tak trochu bohem. Namebevstoupení, stesk po Bohu, ponořiti se
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v nejvyšší Dobro jako krůpěj vody do světového moře — příčí
se domýšlivosti, pýše, bohu »já«. Nejpotřebnější, nejtěžší a nej
vzácnější ctnosti je proto pokora. Jen kdo má tuto otmost,poroz
umí nanebevstoupení, jenom tomu bude se stýskati jako po do
movu, po Bohu a po nebi. Až teprve toto lano poslední a nejsil
nější se přetrhne, jest duše zcela volna ke vzletu, ke svému na
nebevstoupení.

Ozlétnouti do nebe je věci nejtěžší. Alle ohceme-li býti křesťa
ny, musíme 1 v této věci následovati Krista; nejprve duchovně,
potom po smrti a po zmrtvýchvstání v plném smyslu slova. Všecka
věda křesťanova, jak kdesi Bossuet praví, spočívá v tom: všec
ko opustit, zbychom nalezli Boha. Věda křesťanova záleží v tom,
činiti totéž, co Ježiš, totiž shlížet shůry na pozemské statky, ni
čeho si nevážit, co leží poď nohama a smýšlet i mluvit jako sv.
Pavel: »Všecko pokládám za škodné u srovnání s poznáním Je
žíše Krista, Pána mého. Všedko pokládám za výkal, abych získal
Krista.« Umirajice musíme jedenkráte všecko opustit. Opusťme
všedko už pokud žijeme, a smrt nám bude nejkrásnějším svát
kem, skutečným namebovstoupením.

6. NEDĚLE PO VELIKONOCÍCH

Když víte věje mlatem Církve

Ježíš opět přijde! Zatím žijeme mezi velikou vzpomínkou a
velikým očekáváním, mezi vzpomínkou na Ježíše Vykupitele a
očekáváním Ježíše soudce. Je to doba Církve a cínkevních dějin.
A církevní dějiny nejsou ničím jiným než opakováním života
Ježíšova lidstvem. To vidíme také dmes. Evangelium jest jako
blesk, který jiskří oď východu slunce až do západu, od letnic až
do konce světa, jako blýskání na křížovou cestu Církve po staletí
až — Ježiš zase přijde. Dvě myšlenky z dnešního evangelia.

Ježiš mluví apoštolům celou nezastřenou pravdu, a sice v době,
kdy musila jejich myslí zrovna otřásti. Tito dobří, prostí Jidé, ti
to prostoduší rybáři na jezeře Genezaretském, stavěli si zámky
v povětří. Snili o stolcích ministerských. © trůnech a knížecích
korunách. V ďuchu viděli mestánské království, kam putovati bu
dou králové země. A nyní sletí do jejich plánů a očekávání jako
blesk a hrom slovo Páně: »Z náboženské obce vás vyloučí!« Tak
Ježíš káže. Tak staví pravdu před oči lidstva a svýdh nejmilej
šich přátel, v celé její majestátní, ohromující opravdovosti, neza
střeně, nepokrytě.

Ježiš není přítelem pochlebenství. Ježíš nemiluje frází. Ježíš
nemá záliby na tom, aby se pravďa oslabovala a rozřeďovala.
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Ježíš není modernista, který svá slova přizpůsobuje poměrům
země nebo panujícímu veřejnému mínění. Ježíš se nebojí, musihl:
to býti, svými slovy 1slabé nervy trochu rozčilit.

Žijeme v podivné době. Moderní duchovní žaludek snese
věci, nestravitelnější než křemínky — do nebe volající rouhání
Bohu, radikální zapírání Krista, olupování klášterů, pronásledo
vání křesťanů, pobuřující nepodtivosti, jak je den ze dne jistý
tisk přináš“ © Ale ©má-li kdo spolknouti několik | kapex
katolické pravdy, dostává křeče a padá do mdlob. Staré přísloví
praví: Na pravdu se musí navařit mmoho sladké omáčky, aby
přišla na chuť velkým pánům. Já však mys.ím, že není třeba Či
niti veliký rozdíl mezi velkými a malými pány. Je to dnes zjev
běžný ve všedh společenských kruzich: strach z celé pravdy,
strach celou bravdďu povědět, a strach celou bravďu poslechnoul.

A tak žádá duch času i od kazatelny: přikryj slovo Boží sa
metem a hedvábím, nedělej opravdu nikomu žádnou bolest. —
A máš-li nezďárného syna, nech ho, ať si jde, kam chce, nemluv
k němu žádné mateřské, vážné slovo, nečiň ho nervosním.

A máš-li někoho nemocného, snad svou manželku nebo svého
manžela, kterému by bylo povzbuzujícího, varovného slova nej
výš třeba, neznepokojuj ho. A tomu říkají láska, šebtmost, něžné
ohledy! Poukázati na pravdu, na nebezpečí, na hrozící propast,
to jmenují bezcitností, rušením pokoje. A přece je tomu naopak.
Pravdu zastirati Je nenávist, a pravdu říci je láska. Kdo hlásal
pravdu s bezohlednou otevřeností? ©Kristus, věčná láska. Kdo
zastíral a zatemňoval pravdu ode dnů ráje? Satan. Proto Je to

„něco satanského, ďábelského, jak za nynějších dnů lidstvo jest
o pravdu olubováno, a: sice ve jménu lásky a pokoje.

Všimněme si obsahu předpovědi Ježíšovy. Z náboženské obce
své vyloučí vás. Amo, přichází hodma, že každý, kdo vás zabrje,
bude se domnívati, že by tím Bohu sloužil. Dobře, že to bylo
řečeno přeď 1900 roky. Všecko možné se předstírá, proč je Církev
pronásledována. Jmenují se důvody osobní. Kdybychom měli ji
ného faráře, říkají drobní nepřátelé Církve. Kdybychom neměli
takového vyzývavého biskupa, mimí jiní. Kdyby papež vyšel vice
vstříc, vysvětlují ti velcí. Tuto píseň, »kdyby přišel někdo jiný«,
zpívají ode dnů apoštolů až podnes. A jiní přijdou, noví faráři,
noví biskupové, noví papeži, ale nenávist stará trvá dále. Církev
brala své představené z nejvyšších rodů knížecích i prostých do
mů selských. Pastýři její budí obdiv buď svou učeností nebo dě
tinnou prostodušností. Jako ve všem lidstvu, tak i v jejich stavu
nalézá se nekonečná rozmanitost v charakterech. Žádný není
stejný jako druhý. Ale předpokládaje, že jsou to opravdu věmí
kněží své Církve, to mají společné, že jsou pronásledováni. Pří
čina nenávisti ke kněžím spočívá nejméně v tom, že kněží také
mají své chyby a že še dopouštějí chyb.
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Společný zjev všedh dob, jako je pronásledování Církve, musí
míti také společnou příčinu. Kde je? Kristus ji jmenuje: »To vám
učiní, protože neznají Otce ani mne.« Na Cínkev se neútočí, pro
tože protivníci její mnoho studovali, ale že nestudoval. A čeho
se Jim především nedostává, to je správný pojem o Bohu a správ
ný pojem o Kristu. Neznají Otce a neznají Syna. Kdybychom ko
nečně rozuměli jenom prvnímu článku víry, kdybychom věděli,
co to je: Bůh všemohoucí, stvořitel nebe i země, my bychom shle
dali samozřejmým, že stvořitel všeho musí býti i pánem všeho;
my bychom nikdy neopakovali bezmyšlenkovité slovo o míchání
náboženství do věcí, po mohž mu nic není. Kdyby naši muži to
konečně přivedli tak daleko, že by stanuh bez výhrady na stano
visku prvního článku víry, nebylo by ani žádných liberálů ani
socialistů. Jak chtějí rozuměti, co je náboženství, co k nábožen
ství patří, a co je proti náboženství? Oni neznají Otce. Nemají
jasného pojmu o bytosti Boží ani o suverenních právech Božích.
A tak je to 1 s ostatním. »Neznají Syna.« Kristus král, jediná
spása světa, je jim neznám, ačkoli se jmenují křesťany. A tak
nechtějí — oni křesťané — nic vědět o panování křesťanství nad
naším vnitřním 1 zevnějším životem. Dnes se o tak mnohých vě
cech píše a rokuje. Ale jednoho je především potřebt: Pokud
nebude míti svět jasno o Bohu a o Kristu, nedostane se dál. Na
těchto dvou myšlenkách závisí nebe a země. Pronásledování Cir
kve a kněžstva pochází větším dílem z toho, že lidé nad nimi za
sedají na soud, a ti druzí je zbaběle opouštějí, kteří z nábožen
ství neznají anr abecedy. To je poselství na nebe vstoupivšího:
Apoštolové, kněží, křesťané! Nebe musí býti dobyto bojem! Den
nanebevstoupení vede přes Olivetskou horu a přes Kalvarii! Ne
pohoršujte se! Nebuďte malomyslní! Hle, pověděl jsem vám to.
Křesťanství je náboženstvím velkých charakterů: charaktery se 0
svědčuji v obtížích. Křesťanství je náboženstvím silných dubů.
Silné duby rostou v bouři. Křesťanství je náboženstvím dobrého
zrna. Co je dobrým zrnem a co plevou, ukazuje se, když mlatem
Cirkve zavěje vítr.

BOŽÍ HOD SVATODUŠNÍ

Duch katolický

Na počátku stvořil Bůh nebe a zemi. Země však byla prázdná
a pustá. Tma byla nad propastí. A duch Boží vznášel se nad vo
dami. I řekl Bůh: »Buď světlo!l« A hmed bylo světlo. To byly
první letnice. Sestoupení Ducha sv. na stvoření.

Když nadešel 48. den po velikonocích, byli všichni učedníci shro2
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mážděnt na jednom místě. Najednou povstal s nebe hukot, po
dobný velikému, ženoucímu se větru. A všichni byli naplnění Du
chem svatým

To byly druhé letnice, seslání Ducha sv. na Církev. Duch sv.,
toť duše katolicismu.

Moderní liberalismus volá úzkostlivě: Pánové, nezatahujte nej
vyšší osobu do debaty. Čím je mu jeho Bůh vzdálenější a čím
nedosažitelněji trůní nad hvězdami, tím je mu to milejší (libera
lismu). Ale náš Bůh je Bůh v naší blízkosti, je všudypřítomná vše
mohouonost, moudrost a láska. V něm hýbáme se, žijeme a jsme.
Náš Bůh je nám blizký i v náboženství. Kdokoliv chce rozuměti
katolicismu, musí znáti 8. článek víry: Věřím v Ducha sv. Duch
sv. je duší Církve. Proto jsou letnice dnem narození pro Církev,
jejími narozeninami.

Co je katolicismus? Vláda nad světem! Tak jsem četl na prv
ním listě světového písemnictví: Dudh svatý vznášel se nad voda
mi nad hučícím a ječícím chaosem prasvěta. "Tomu, co nebylo
živo, dal život, co bylo nespořádáno, dal míru a váhu a počet a
zálkom.

Na tajemných silách a zákonech, které Bůh v oněch pradáv
ných dobách vložil do prázdné a pusté hmoty, spočívá celá mo
derní přírodověda a technika. Ona je nové přemitání, přemyšlo
vání, uvažování a zkoušení toho, co Duch Boží dávno promyslii
a udělal. Naše učebnice astronomie, optiky, akustiky, mechaniky,
lučby a elektňimy jsou jenom slabé výtahy z obrovské »knihy
stvoření«, jež je složena a vydána od Toho, jenž se na počátku
vznášel nad vodami.

Tedy tim prvním je Duch sv. Duch stvořil hmotu. Duch oživil
tu hmotu. Duch se zmocnil té hmoty. Svět je ovlivněn skrze Ducha
sv.! Co je ale první, musí prvním zůstat. A když je Duch kato
Hcismu ten, co se vznášel nad vodami, pak musí katolicismus býti
obanováním, ovlivněnim země skrze Ducha sv. Úkolem Církve
pak je, Činiti lidi většími, než je svět. Člověk katolík vznáší se
nad hlubinami. Je orlem. Ne do země zabořený, ale nesmrtelný,
počítající s věčnostmi a s nebesy, žádný pouhý pozemšťan. Vyčítá
se to kalicismu. Tvrdí se, že nekatoličtí národové jsou hospodář
sky pokročilejší. Říká se, že ti druzí mají více milionářů. A je-li
tomu tak, a kdyby tomu tak bylo proto, že ty krajiny jsou nekato
lidké: Katohcismus se sice modlí a pečuje o vezdejší chléb náro
dů, ale mikdy neuvěří, že by pravdivost a vznešenost nějakého. ná
boženství závisela na počtu jeho milionářů, na velikosti jejich
peněžitých bank a na výšt jejich drvidend.

My nebočitáme kapitály, my počitéme mučedníky, my počitáme
milosnďné sestry, my počitěme panny, my počítáme lidi šťastné.
My počítáme se statky srdcí a nikoliv jejich rukou. My máme
jiné knihvedemní,ne americké počítání dolarů, ale počítáme s bož
ským: hodnotami toho, jenž neměl kam by hlavu položil a o kte
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rém přece praví Písmo: »T'vá jsou nebesa a tvá je země.« Katoli
cismus není náboženstvím, které světu otročí, ale které skrze Du
cha svět ovládá. Tož náboženství nebes, náboženství věčnosti, ná
boženství synů Božích, náboženství Ducha sv.

Co je katolicismus? Bezpodminečná oddanost Duchu svatému
ve víře a poslušnosti. Když Duch sv. apoštoly naplnil, počali mlu
viti, jak Duch sv. dával jim promlouvati. Tedy žádné tak zv.
svobodné badání v bibli, žádná náboženská libovůle, žádné pri
vátní domněnky a náhledy! Tak to řekl Ježíš: »Můj pokrm jest
činiti vůli toho, kterýž mě pos'al.« »Otče, slova, která jsi mi dal,
dal jsem je lidem.« Tedy evangelium Ježíšovo není žádnou svo
bodou u víře, žádnou svobodou svědomí před Bohem, ale bezpod
mínečnou oddaností slovu Otcovu ve víře a poslušnosti. Tak praví
1Duch sv.: »Duch pravdy nebude mluviti sám od sebe, ale co sly
ši, to bude mluviti. Z mého vezme a zvěstuje vám.« Duch sv. ne
má žádných privátních náhledů. Co praví Otec, to praví Syn, a
co mluví Sym, to mluví Duch sv. A co mluví Duch sv., to mluví
Petr. Tedy: dudh Otcův jest to, který mluví v něm.

Duch katolicismu jest podstatně duch autority. Co praví Bůh
svým učitelským úřadem, to se věří. Katolicismus je autoritou
zjeveného slova. Také přikázání Boží jsou nezměnitelné dané sku
tečnosti, plné svatosti a velikosti. Suverenní. Absolutní. Nezmě
nitelné. Chtit je omezovati nebo modernisovati, bylo by bláznov
stvím. My je tak málo změníme jako zákony přírody, elektriky,
mechaniky nebo lučby. Musíme je přijímati tak, jak jsou. Nutno
poslouchati! Katolicismus je autoritou zákoma Božího. Autorita, to
je naše vlajka!

Jsou náboženství, která mají jiné korouhve, Jsou náboženství,
která kladou práva lidská nad práva Boží. Tato náboženství jsou
třeba populárnější, snad pohodlnější, ale nejsou křesťanstvím.
Neboť křesťanství jest autoritou shora a vírou a poslušnosti zdola.
To dlužno především často říci nám modemím katolíkům. Duch
katolický je buď duchem poslušnosti, anebo není n'čím. Buď je
učedníkem autority nebo není křesťanský.

Člověk může býti každou neděli na mši sv., může přrjímati sv.
svátosti několikrát v roce, může být třeba v šesti katoliakých spol
cích a přece při tom posuzovat, kritisovat, odsuzovat Bohem usta
novenou autoritu Kristova náměstka, a proto být špatným kato
líkem. Řekni mi, jak smýšlíš a mluvíš o papeži a já ti povím,
zdali a jak dalece jsi katolíkem. Pověz mi, jak kritisuješ své cír
kevní představené, a já ti řeknu, kdo jsi. Nemějme strachu, že
autorita je přepjatá. Nebezpečí jest naopak v tom, že se autorita
podceňuje. Svět nezahyne přemírou autority, ne příliš velikou
autoritou, ale příliš malou. Tlakoměr katolicismu stoupá a klesá
s autoritou.

Je tedy katolický duch proti svobodě? Nikoli. On je jejím
otcem. Protivou autority není svoboda, ale tyranství. Autorita je
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svou podstatou osvoboditelka. Ona nám ukazuje, co máme konat.
Oma jiným zakazuje, aby nám nebránili v naší povinnosti. Ona je
proti překážkám pravé svobody, proti bludu, který svádí jinak
jednat, než člověk vlastně chce, a proti vášní, která svádí jinak
jednat, nežli člověk jednati má. Autorita Je vzduch, v němž orel
svobody leti vzhůru vstřic slunci pravdy. Autorita jako Duch sv.
povznáší, rozněcuje, sílí. Dobami slabosti, nerozhodnosti a malo
myslnosti jsou ty doby, kdy si každý dělal co ohtěl. Hrdinným
věkem byl ten čas, kdy božský vichr Ducha sv. uchwacoval s sebou
svobodu milionů lidí, kde jedno slovo bylo heslem širého světa.
Jsou to doby svaté horlivosti u víře, bezpodmíněné oddanosti lid
ského rodu svatému Duchu. — (Sv. Klem. Hofbauer: »Kdo se za
své rodiče nemodlí, je nezdárný syn. Kdo se nemodlí za sv. Otce,
je špatný katolik.«)
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1. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Bílá hostie - veliký panovník
Máme před sebou slavnost Božího Těla. Po osm dní pak řinou

se vlny radosti královstvím Božím. Po osm dní zaznívá jedinečné
zvonění zvonů nad oknskem zemským, neutuchající jásání písní
o Nejsv. Svátosti, nepřetržité stoupání dýmu kadidlového k nebe
sům. Bůh je u nás!

Svatá Eucharistie je tím nejvznešenějším a nejdůležitějším ze:
všeho, co je na zemi. Živé centrum všehomíra. Jak to tak krásně
znázorňuje smatostánek v klášteře waldsassenském, jenž má po
dobu zeměkoule. Hostie, viděna z božské perspektivy, je tu stře
dem celé země, celého světa. Geologové toho nevědí. Theologové
to mají věděti. To má býti duchovním světovým názorem budouc
nosti. Napřed se říkalo: slunce obíhá zemi. Pak se dospělo k po
znání, že se země otáčí okolo slunce. Alle plná pravda je ta, že
země 1 slunce obihá okolo Krista ve Svátosti.

Je to již naše nejhlubší přesvědčení?©Je nám euchiaristický
Kristus skutečně tím nejprvnějším, nejdůležitějším, nejmilejším
na zemi? Je nám Boží Tělo velkou událostí světovou, velikým svě
tovým střediskem světového dějství? Jsme eucharisticky soustře
děm:?

Lidé se rádi hrbí před modemí dobou, aby si na. ní vyžebraní
její shovívavosti pro procesi. Je prý nevinné! To není pravda.
Ono sice neprovokuje, není revoluční, ale na druhé straně je
přece něčim neskonale větším než bouhá procházka ulicemi moder
niho světa.

Božítělové procesí nám připadá jako s dramatickou živostí do
moderní doby zavolané credďo v eucharistické království světové.
Věříme ve vítězství bílé hostie. Laicismus chce nás zatlačiti zpět
do katakomb, do sakristií. Smíme prý žiti za cenu, že ponecháme
svět světu! Jen jako pásmo neutrální; ani dobří ani zlí.

Tito moderní lidé se mýlí. Už jednou domnival se svět, že do
vede křesťanství udusiti v hrobkách katakomb. Křesťanům se upi
ralo právo na veřejnost. Vzdujch byl státem římským zmonopoli
sován; nyní bychom řekli ztotalisován. Co se křesťanům ještě
strpělo, byla podzemní pohřebiště; oltáře, liturgie (bohoslužba),
bílá hostie. |

V tom byl Archimeďův bod starobylého křesťanství. Tu se
zasáhlo, aby byl dobyt svět. Tu byla úřadovna generálního štábu.
kde ten veliký Mlčelivý v bílém vůdcovském plášti vypracoval
mobilisační řád a strategické plány pro vítězství nad světem.

Starobylé křesťanství zvítězilo nad všemooným světem, protože
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mělo bílou hostii. Ono věřilo, doufalo a milovalo. Modlilo se, zbi
valo, přijimalo, trpělo a zvítězilo.

Církev, která se modlí, zpívá, přijímá, obětuje: ta vždy bude
dříve nebo později vítěznou Církví. Hostie je chléb pro život svě
ba. Když se nám všechno vezme, ale nechá se nám hostie, my zů

' staneme nepřemožitelní. Církev vyloupená, Církev spoutaná oko
vy, není ještě, jak dosvědčují dějiny 19 století, nijak ztrace
nou, zničenou Církví. Jenom Církev bez chleba, Církev bez hostie,
Cirkev, v níž se již nepřijímá!

Vy veliké boje ducha, do nichž katolicismus dnes téměř ve
všech zemích byl stržen, budou proto jako za pradávna závaseti
více na otázce chleba, než na jakýchkoliv jiných prostředcích po
mocných a hmotných. Už nyní docházejí ze všech zemí zprávy ví
tězné. To je vitězství naše — bilá hostie! Čím více roste počet
hodných sv. přijímání, tím více roste činorodá síla, ráznost, víra,

ola obětavosti a věrnost křesťanstva. A tim 1 počet hrdin avůdců.
V této věci jsem rozhodným optimistou. Mnoho si slibují od

přijímání kvantitativních. Kvantitativních přijímání bude v na
šich vážných časích vždy více ubývati. Příživníci se od přijímání
vytnatí. Plné žlaby mocných tohoto světa mají pro ně více při
tažlivosti. My ale budeme míti stále více kvalitativních přijímání,
přijímání v duchu viry a Kristovy lásky. A z těchto kvalitativních
přijimání vyrostou katolici neochvějné víry, »fides intrepida«.

Pak se zase bude opakovati rok 313!
My vyjdeme z katakomb.
My se shromážďime pod vlajicím praporem Kristovým.
My se vzchobíme, jako kdysi Konstantin Ueliký k ofensivě

proti vzburným nevěreckým mocnostem.
My půjdeme a učiníme Krista bilé hostie velikým panovníkem

zábaďu, bánem světa.
A pak se stane symbol waldsassenský symbolem nové doby.
Zeměkoule stane se svatostánkem a Kristus jeho centrem.
Světovým svatostánkem!

2. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Živá, svatá obět

Hospodářem dnešního sv. evangelia rozumí se Bůh, večeří —
duchovní statky a milosti. K nejcennějším, nejvznešenějším a nej
světějším duchovním těm statkům patří mse sv.

Ve starokřesťanském bohoslužebném řádu byli tak zvaní kate
chumeni. Kateohumeni nebyli ještě zasvěcení do tajemství oběti
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a musili proto, než se oběť začala konati, místobohoslužby opustiti.
Křesťan.bohoslužba jest něcotak nevýslovně svatého, že přítomnost
někoho nepokřtěného připadala věřícím jako profianace, jako zne
svěcení obětního místa. Jenom ti, kdož byli přijati do obcování
svatých, směli se blížiti oltáři a obcovati nejvznešenějšímu tajem
ství, které se děje mezi nebem a zemí. Tenkrát nebylo ještě dru
hého církevního přikázání, které pod těžkým hříchem předpisuje
obcovati mši sv. o nedělích a zasvěcených svátcích. Navstěvovatti
společné bohoslužby pokládalo se za právo, čest, privilej, výsadu,
a v očích věřích považovalo se samo sebou za povinnost.

Dnes není už těch rozdílů mezi zasvěcenými a nezasvěcenými.
Není žádné arkanmí kázně nebo tajného učení vůči pohanům a
židům a bludařům a nepokřtěným. Všichni mohou věděti, co vě
říme, co chceme a co konáme. Onoho ite missa est, kterým: dříve
jáhen před začátkem oběti posílal pryč všecky, kdož nepatřili
k církevní soudružnosti, v té formě už není. Bohoslužba se koná
na mašich oltářích takořka při otevřených dveřich.

Přes to jsou i mezi těmi, co by měli patřiti ke vědoucím, mno
zi, kterým je oltář, kolem nějž se křesťanský lid v den Páně
shromažďuje, nepoznaným tajemstvím, a kterým cizí slovo mše
su., jež tak často vyslovují, zůstává ve svém hlubším významu
skryté. A to nikoliv proto, že nerozumějí latině. Vždyť jsou lidé
prostí, staré matičky bez vzdělání, které nerozumějí ami slovíčku
latinskému, jimž však je mše sv. ve svých velkých liniich otevře
nou knihou. Nikoliv, neznalost latiny neni tou velikou překážkou
porozumění a zájmu na mši svaté, nýbrž duch času, který zname
1.á pravý opak toho, co se na oltáři koná. Na druhé straně žádá
Církev se sv. Pavlem v ep. k Řím. (12, 1): Buďiž bohoslužba vaše
rozumná. Máte věděti, rozuměti tomu, co konáte.

Katolická bohoslužba se jmenuje mše sv. Než to nás především
nezajímá, jak se bohoslužba jmenuje, ale čím je. Nejde nám
o slovo, © pojmenování, nýbrž o věc. Katolická bohoslužba je
obětí Nového zákona. Jíti na mši sv. znamená, jíti k oběti. A k
oběti patří nutně dva momenty: osoba a věc. Chybí-li z toho jedno
nebo druhé, nemůže býti o oběti řeči. Osobu, jež při obětním úko
nu spolupůsobí, jmenujeme knéz. Věc, která se Bohu podává, sluje
oběť.

Pozastavme se napřed u pojmu kněz. Kdo je kněz? Kdo slouží
mši sv., tuto oběť Nov. zákona ma našich oltářích? U první řadě
Kristus! Není žádné mše sv. jiné, než je ta, kterou osobně slouží
Kristus. Jako zná křesťanství jenom jednoho Boha, tak zná jenom
Jednoho kněze, Krista (I. Tim. 2, 5). Tak je napsáno v Písmu sv.
Tak praví víra. Máme pouze na vůli, ve své bohoslužbě spatřovati
pouhé divadlo, představení na odiv, oběť bez kněze, tedy oběť,
která není žádnou obětí, nebo sf musíme ve mši sv. mysliti na
oltáři Krista. Zdali při tom vidime vlastního obětníka či nikoliv,
má jen podřízený význam. Pro víru je neviditelné zrovna tak
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reální skutečností jako to, co je viditelné. Podráme tedy pevně
v paměti: Když je sloužena mše sv., když v Novém zákoně koná
se, obětuje se nějaká oběť, tu vždycky stojí u oltáře Kristus. Jíti
na mši sv. tedy znamená obcovati oběti, kterou osobně přítomný
Kristus podává ke cti Boží.

Ptali jsme se na kněze mše sv. Vedle neviditelného kněze Krista
stojí při mši sv. u oltáře kněz viditelný jako obětník. Kristus při
své první mši sv. u poslední večeře posvětil na kněze apoštoly,
když jim slovy: »To čiňte na mou pamáťku«, ďal moc a rozkaz,
aby činil: totéž, co učinil on. A toto kněžství se uděluje a bude
udělovati dále až do konce světa. Kristus nikdy nekoná svou ne
krvavou oběť jinak, než prostřednictvím kněze viďitelného. Jako
není žádné mše sv. bez Krista, věčného kněze, tak není žádné
mše sv. bez posvěceného jeho náměstka a nástupce apoštolů.

Tím ale ještě není otázka o kněžstvu při katolické bohoslužbě
vyčerpána. Jestiť vedle úředního kněžstva ještě spboluúčinkujíci,
součinné kněžstvo. Kdo je pokřtěn, stal se údem přetajemného
mystického těla Kristova. Protože však Kristus jako hlava je kně
zem, vyplývá z toho, že také jeho údové, věřící, mají jakýsi ka
rakter kněžský. Musejí tedy, když hlava obětuje, jako údové spolu
obětovati. Co je tedy obcovati mši sv.? Nic menšího, než jako úd
velekněze Krista vykonávati své součinné kněžství. Věřící nejsou
při oběti mešní žádnými nečtnnými statisty. Nejsou také pouhým:
diváky a posluchači. Nesmějí býti pokládání za nábožné průvodce
oběti. Jsou víc. Působí aktivně, činně jako spoluobětnici.

Pouze ten, kdo se cítí za spoluobětníka a spolukněze v nejniter
nějším spojení s Kristem knězem a s knězem jako úřední osobou
při bohoslužbě, pouze ten ví. co to znamená, že byl na mši sv. a
na službě Boží. Pak je ale také na př. neďělní bohoslužba něco tak
podivuhodně vznešeného, vzácného, že se mu stává potřebou du
še. Teprve při mši sv. dosahuje člověk vrcholu své křesťanské dů
stojnosti na zemi. Nikdy není větším než před oltářem. Řekni mi,
Jaké stanovisko zaujimáš ke mši sv. a já ti řeknu, co jsi.

Kdo ví, že katolidká bohoslužba je shromáždění kněží, ví o mši
sv. ještě jen půl pravdy. Jako není žádné mše bez kněze, tak není
žádné mše sv. bez daru. Teprve kněz a dar dohromady tvoří celou
oběť. A my víme, že tím vzácným darem, který se při mši sv. Bohu
podává, v první řadě je Tělo a Krev Ježíšova. A kdo je skuteč
ným obětníkem, obětuje také to nejlepší ze svého. Kněží se nesmějí
objeviti přeď oltářem s prázdnýma rukama.

Starokřesťanská liturgie žádala, aby všichni, kdo mši sv. obcují,
přispěli osobně a veřejně k obětnímu daru, který se při mši sv.
Bohu podává. Ještě v r. 1078 nařídil papež Řehoř VII., že se má
každý věřící s darem dostavit ke mši sv. a nikoli s prázdnýma
rukama.

Vycházelo se od té myšlenky, která byla ve Starém zákoně opět
ně vyslovena: Před obličejem svého Boha neobjevíš se s prázdný
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ma rukama. Na mnohých místech trvá dodnes při zádušních
mších sv. (o pohřbu) zvyk, že věřící přinášejí k obětování svůj
dar. K tomu připomíná sv. Augustin, že Bohu nezáleží tak mnoho
na zevnějším daru, jako na darování vlastní osobnosti. Dar je
toliko symbolem (náznakem) obětování srdce. A to je při mši sv.
hlavní věcí. Kdo namůže velkomyslně při mši sv. položiti na kně
zovu paténu své »já«, není pravým knězem. Tomu zůstal smysl
mše sv. cizím, i když na ni docházel! sebe častěji. Mši sv. mohou
vlastně rozumět: jenom duše velkomyslné, jenom duše obětavé.

Žijeme v době, kdy se stavějí kostely. Ale je zřejmo, že sta
vební kameny pro obětní místo musejí býti obětními kameny.
A bylo by falešné, hmotařské domnění, mysliti, že jde jenom
o sehnání peněz a že je lhostejno, odkud tyto peníze přicházejí.
Penězi sice je možno postaviti zdivo, ale žádnou svatyni. Svatyně,
jakožto dům nadpřirozena, je vice duchovního než hmotného rázu
a buduje se více duchovním nežli hmotným řádem: modlitbou,
postem, almužnou; obětními kameny, které jsou zasvěceny potem
poctivé práce a súzami pokání. Budujme tedy, jako budovali ti
staří, z čisté, nesobecké lásky a z obětavého, radostného odříkání.
Budujme v duchu oltáře a mše sv., jako žáci Ukřižovaného. Sta
vební kámen pro nový kostel je nám něčím posvátným. Jsme
lidem kněžským.

A kněží obětují.

3, NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Narození a znovuzrození

Šťastná žena, která nalezla ztracenou drachmu. Šťastnější pastýř,
jenž nalezl zbloudilou ovci. Nejšťastnější, kdo nalezl, co od malič
kosti hledal, takové Životní postavení a povolání, v němž dochází
nejen spokojenosti vezdejší, ale i svého vroholného štěstí, spa
sení duše.

Vice než kdykoliv jindy mluví se teď o krvi a rase. Dnes nejde
pouze o reformy. Běží o radikální přeměnu všech věcí. Běží o ra
dikální obnovu a ozdravění, ne toliko o pouhé přejinačení. A
obnova přichází z krve, z nejhlubšího nitra.

Je to znovuzrození.
Znovuzrození však, jak praví Langbehn, znamená tolik, že člo

věk stává se zase tím, čím od maličkosti je a čím třebas tu a tam
býti přestal; že se člověk vrací do své osobité bytosti a z ní se
opět znova zrodí. Jako bylina ze semene.

Když u příležitosti složení profese, t. j. řeholních slibů mluvíme
o krvi a rase a znovuzrození, pak tím rozumíme víc než osobní
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nebo národní, nacionální problém. Je to nadpřirozený problém
lidstva. Problém Velikého Pavla a desátého Pia papeže: Omnia
restaurare in Christo. Ušecko obnovili v Kristu!

»Ammen,amen, pravím vám: Nenarodí-li se kdo znova, nemůže
viděti království Božího.« Nikodem se tázal: »Kterak může se
člověk naroditi, jsa stár?« Ježíš mu odpověděl: »Co se narodilo
z těla, tělo jest, a co se narodilo z Ducha, duch jest. Nediv se, že
jsem ti řekl: Musíte se znova. naroditi! Vitr vane, kam chce, a
slyšíš jeho hlas, ale nevíš, odkud přichází a kam jde; tak jest
při každém, kdo se narodil z Ducha.« (Jan 3, 8.)

Takovým novým zrozením je profese řeholnika. Znovuzrozením
z Ducha sv. a z Marie, Matky živých, a Prostřednice milostí. Po
čatkem nového, nadpřirozeného, Božího a mariánského života.
Katolický řeholník žije buďto z Ducha sv. nebo je protikladem.
Je dítětem mariánským nebo jakousi nemožností. Marie a řeholník
musejí býti svou podstatou zpřízněni.

Duch mariánský a duch řeholní nalézají svůj výraz ve třech
slibech profesních: v chudobě, čistotě a poslušnosti. Je to opak
tří slibů dítek tohoto světa. bohatství, chlipnosti a pýchy. V tom
spočívají rozlišující známky obou ras, katolické a světácké.

Maria je chudá, čistá a skromná. Řeholník musí býti chudý, čis
tý a nenáročný. Řeholník musi býti chudý. Co je chudoba? Roze
znáváme dvojí chudobu: chudobu zevní a chudobu duchem. Jsou
lidé, kteří nic nemají, a jsou lidé, Kteří nic míti nechtějí. Člověk
může býti zevně chudý, aniž by byl chudobný duchem. Naopak,
někdo může býti v nitru svém chudý a přece může býti bohat na
pozemské statky. Kristus žádá od svých učedníků alespoň chudobu
duchem, vnitřní oproštění od peněz a statků: chtíti nemít nic, ale
dává evangelidkou radu, dobrovolně také zevnějšího majetku se
zříci, tedy skutečně nic nepokládati za osobní majetek.

Křesťanství stojí a padá s prvním z osmi blahoslavenství: »Bla
hoslavení chudí duchem. Jejich jest království nebeské.« Doby
úpadku v dějinách církevních byly vždycky karakterisovány zim
niční lačností po penězích. Zradí-l1 některý národ katolickou viru,
předcházel tu zradu obyčejně hřích Jidášův, lakota. Nikdo ne
může dvěma pánům sloužiti. Nemůže člověk sloužiti Bohu a ma
moně.

Moderní davový odbad od Boha, Krista a Církve, odpad těch
hořejších 10.000 a odpad proletariátu byl možný jenom proto, že
střediskem života národů stala se snaha hodně peněz míti a hodně
peněz chtíti, t. j. kapitalismus a socialismus. Avšak čimiti penize
středem a cilem všech věci, je modlářství, blud a otec všech bludů,
neboť kořenem všeho zla jest chtivost peněz« (1. Timot. 6, 10).

»Olastní boj moderního člověka tu na zemi je proto,« jak píše
Rembrand-Deutsche (Langbehn), »nikoli hmotný, nýbrž mravní
boj proti penězům. Má je podmanit: sobě, ale nenechává se pod
maniti oď nich. Moderní Vítězslav, ten znovuzrozený, má tohoto
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licoměrného dnaka zabíti. Jedná se pro něho o svatý boj a záro
veň o nejvyšší ze všech sociálních problémů. Je to boj duše proti
tomu, co je bez ducha, nebo boj Boha proti ďáblu.« o

Uůdcem v tomto boji je katolický řeholník. Svatý socialista.
Znovuzrozený Benedikt, Bernard, František, Dominik, Ignác.
Snoubenec svaté a dobrovolné chudoby. Pevnost, z níž se musí
vésti tato rozhodná bitva proti modláňskému klanční se penězům,
jak je páše materialismus shora a materialismus zdola, je kláš
terni cela. A my děkujeme Bohu za každého, kdo jako řeholník
s radostí, jsa opravdově odhodlán býti dobrovolně chudým, na
stupuje tak do boje proti mamonářství.

Ale katolické znovuzrození, a co je totéž, mariánské znovuzro
zení křesťana, je také očišťující proces krve. Krev moderního
ludstva je otrávena a nakažena. Stala se smilnou. Nová potopa
valí se po okrsku zemském. Její jméno je nestoudnost, kultura
nahoty, modláňské klanění se tělu. Duch se topí v bahmě neřesti.
Tělo, jež křesťanství posvětilo na chrám sv. Ducha, zpustlo.

O této potopě jest archou Maria. Mariánské svátky: Neposkvr
něné Početí Marie, Narození Marie, Nanebevzetí Marie jsou svát
ky nepboskvrněného čistého těla. Skrze Marii přichází do oběhu
krve lidského pokolení protijed proti zlé žádostivosti a proti ne
čisté rozkoši krve. S Marií vstupuje na svět idea panenství, idea
dokonalé vlády ducha nad tělem. A s ideou jedné elity lidstva
idea cudnosti všech stavů. Narození Marie stává se tak naroze
ninami nové čistokrevné rasy mužů a žen, silného, cudného pa
kolení.

Kdosi nazval klášter moruprostým ostrovem mravnosti v beze
dném mořipřítomnosti, které nemá břehů. Z tohoto ostrova mu
síme opět dobýti pevniny skalopevné mravní zásadovosti pro náš
lid. Vím, že jsou v církevních dějinách také černé stránky. Vím,
že se mohou vyskytnouti i v klášteře periody úpadku. Vím, že také
muži zůstávají lidmi a proto mohou klesnouti. Ale na druhé
straně vím také, že během staletí nikde, na žádném kousku země
nenajdeme takový zástup hrdinů a reků ctnosti, jako v katolic
kém klášteře. Klášter je pro mravnost lidu majákem.

Znovuzrození znamená konečně návrat k dětství a dětinnosti.
Ježíš shrnuje jednou v poučení učedníků celou nauku o dokona
losti křesťanské ve dvě slova: býti dítětem. Zavolal malé pachole,
postavil je doprostřed apoštolů a pravil: »Amen pravím vám:
Neobrátíte-li se a nebudete-li jako maličtí, nevejdete do králov
ství nebeského« (Mat. 18, 3). Býti křesťanem znamená býti di
tětem. Pravý křesťan zůstane vždycky dítětem, mladým, prostým,
zdravým, pravdomluvným, skromným. Po všechen čas chodí do
školy. Nikdy nepřestává se učiti a poslouchati. Je pokorný. Svatí
jsou všichni velkými dětmi.

Moderní lidstvo od r. 1517! a 1789: zestárlo, zvápnělo, zdřevě
* Vystoupení Lutherovo. 2?Francouzská revoluce.
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nělo, je strojené, nepřirozené, umíněné, tvrdohlavé, pyšné. Už
všecko ví ia už všecko umí. Nechce se už ničemu učiti a poslou

chati. Proto se stalo napřed protestantským a potom liberálním.
Ale ono se musi státi obět dětinným, věřícím a poddajným, t. j.

katolickým. A k tomu je vychovávat: bude řeholník, muž, který
svým slibem poslušnosti se zavázal, pořád se učiti a pořád po
stouchati, tedy pořád býti mladým. Pravý mnich Je ditětem.
Vpravdě pravím tobě, dvacátému století, jestli se neobrátiš a ne
budeš opět dítkem, nevejdeš do království nebeského.

Katolické Švýcarsko slavilo r. 1934milenium poutního místa Ein
stedelu, tisící den narození prastarého katoliokého, náboženského
a kulturního střediště. Co prospěje katolidké kultuře západu, že je
tisíc let stará, není-li tisíc roků mladá! Co na tom, sleviti den
narození, nenásleduje-li obrození? Proto vratme se všichni k to
mu, čím jsme z domova. Buďme zase docela svými. Počati z Du
cha sv. Narození z Marie Panny. Živeni Tělem Božím. Dítkam:
Božími, katolickými, eucharistickými, mariánskými.

4. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

První zákon pracovní

»Rozestřete sítě své k lovení,« přikázal Pán Šimonovi. »Chop
se práce!« Ten příkaz platí všem lidem.

Království nebeské je podobno hospodáři, který vyšel na úsvitě,
aby najal dělníky na vinici svou. Pán Bůh nestojí na své vinici,
ve svém království o žádné pasivní a čestné členy. Dělníky, pra
covníky hledá. Jiného nic.

Jako zaměstnavatel postavil se Všemohoucí již do brány ráje
a proklamoval hned tam první pracovní zákon světa, jejž ne
odstraní ani socialismus ani liberalismus: V potu tváře jisti budeš
chléb!

Křesťanství pojalo tento všeobecný pracovní zákon do svého
evangelia. Býti člověkem znamená býti pracovníkem. Býti křes
fťanem. znamená býti pracovníkem. ©Křesťanská morálka není
morálkou trubců.

Pracovati je zákon náboženský. Práce je přikázání Boží. Pojal
Hospodin Bůh člověka a postavil ho v rozkošném ráji, aby jej
vzdělával a hleděl si ho. Po pádu jeho do hříchu znovu byl pra
covní příkaz zdůrazněn. »S námahou budeš se živiti ze země p>
všecky dny svého života!« Kdo chce věděti, co je práce, musí
otevřiti první stránku Písma sv. Liberál neví, co je práce, protože
nic neví o bibli. Socialista to také neví, protože bib!i ztratil. Co
práce je, víme jenom my. protože jenom my sami máme bibli.
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Původ práce je náboženský: »Pravil Bůh!« To je základ práce.
Práce je tedy plnění Božího zákona. Člověk pracuje především,
protože zaměstnavatel Bůh chce, abychom pracovali.

Bůh chce, abychom pracovali, protože Bůh chce, abychom mu
byli podobni. My si obyčejně děláme o Bohu falešnou představu.
Bůh není jakýmsi veikým zahálečem nad hvězdami, který od věč
nosti do věčnosti odpočívá. Něčeho takového se o Bohu domýšleti,
bylo by rouhání. Bůh je věčný,nevýslovný život. Bůh je čin. Boho
sloví nazývá Boha: Actus purus. Jeho bytost je skutečnost. Kristus
praví o Bohu: »Otec můj dosavad dělá, i já dělám« (Jan 5, 17).
Bůh jest Bohem živých a ne mrtvých. Z toho vyplývá, že my
jako obrazové Boží musíme býti živými a ne mrtvými. Musíme vy
užívati sohopností a sil, jež jsou vloženy do našeho těla a do na
šeho ducha, do našeho rozumu a naší vůle. Musíme pracovati.
Práce je mravní povinnost.

Práce je všeobecná povinnost. Písmo sv. prohlašuje za zásadu:
»Nechce-li kdo pracovati, ať nejí.« (II. Thes. 3, 10). Toto pravidlo
nepřipouští žádné výjimky. Kdo myslí, že povinnost pracovati
neplatí pro bohaté, temse protiví jasnému smyslu všeobecného zá
kona lidského, vysloveného nad Adamem. Pán Bůh nezná ďvo
jité morálky, morálky potu pro chudé a morálky požitku pro ma
Jetné. Nezaslouženě, praví novější spisovatel, nesmí nikdo požívati
chleba, 1kdyby to byl císař. Jsou lidé, jimž štěstí vložilo jisté jmě
ní už do kolébky. Kdo po svých předcích zdědil nějaký majetek,
ten obdržel takořka svou mzdu už předem a je povinen dodatečně
s1 zasloužiti své jmění. Boháč je povinen podle katolické, v ka
toltckém středověkuvšeobecně uznávané sociální nauky, pokládati
své bohatství za veřejný úřad a má sloužit své zemi a svému lidu
bezplatně jako učenec, jako státník, jako soudce, jako zakladatel
dobročinných podniků, jako budovatel kostelů a svým valkorysým
knižecím mecenášstvím. Člověk mimořádně bohatý, který není zá
roveň mimořádným dobrodincem, byl by zlodějem na lidském
pokolení. Všichni musejí pracovati ve prospěch obecnosti, protože
všichni z obecnosti žijí. Práce je sociálmí funkcí, k níž je přidržo
ván každý člen společnosti.

Práce není jen pouhé napětí svalů. Socialismus rozšířil mínění,
nebo alespoň nadržoval náhledu, jako by jenom silná paže po
háměla stroj světa. Toto pojetí je falešné a nebezpečné. Ruční
práce je prací a sice nutnou, a je-li provázena správným smýšle
ním, i prací ušlechtilou. Ale hledati podstatu lidské práce jedině
v napětí a pohybu svalů, to znamená smýšleti o člověku jako
o zvířeti. Ale člověk je především duch, a práce lidská má tím
větší cenu, čím je v ní více ducha. A práce lidská je tím méně
hodnotná, čím méně je v ní ducha a duše; čím více 5e tedy blíží
práci ryze zvířecí.

Práce mistrova nebo vedoucího, nebo tedhnického či obchodního
ředitele má větší cenu než práce obyčejného nádeníka nebo pros
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tého dělníka. Práce knězova, státnikova, umělcova, učencova má
větší cenu než práce obchodníkova a v důsledku budiž mimocho
dem podotknuto, že i vzdělání gymnasijní je hodnotnější než
reální. Čím více v ní rozumu, duše, sndce, čím více v ní 1 obralzu
Božího, tím je práce cennější. Tuto zásadu musime vysoko vy
zdvihnouti v naší době, kdy je práce tolik materialisována.

A tak: i přemýšlení je prací! Také zkoušení, na váze odvažová
ní, vynalézání, organisování, vedení a komandování jest praci.
Též studování, panování, modlení a utnpení je prací. My sice jsme
zvyklí považovat kajícníky a nemocné a každého, kdo se modlí,
za neplodné zahaleče. To je však osudný omyl a blud. Je-li práce
sociální funkcí, službou v zájmu všeobeocnosti,pak možno říci, že
sociálně nejdůležitější pracovní funkci jest modlitba a utrpení.
Žádná práce nezískává více požehnání Božího a nezabraňuje více
trestajícím soudům Božím než práce světu neznámého kajícníka a
pacienta. ©Nikde se nekoná šlechetnější a cennější práce než
v klášteřích a nemocnicích. U porovnání s ní je mnohá tak zv.
»práce« před Bohem a věčností jenom pracovitá zahálka.

Práce má právo na maďu. Ovocem práce je chléb. Když podle
učení sv. Pavla, kdo nechce pracovati nemá jísti, z toho následuje,
že má méně jisti, kdo méně pracuje. Každý bez výjimky ma
dostati za svou práci takovou mzdu, která mu umožňuje po lidsku
důstojné živobytí. Teďy minimální mzdu za minimální práci. Nej
menší míra poctivé, pilné, denní práce má nárok na nejmenší míru
odškodnění. Spravedlnost žádá dvojí věc. Spravedlnost praví libe
ralismu a kapitalismu: Zisk, který zřejmě převyšuje vynaloženou
práci, je lichva. Jsou lidé, kteří za jednu schůzi správní rady
berou 100.000 — ba ještě více franků tantiémy. Každá mzda,
každý plat (služné), každý úrok, který nestojí do jisté míry v po
měru k vynaložené duševní nebo tělesné práci a k možnému risiku,
je krádež, páchaná na lidstvu.

Ale spravedlnost praví také socialismu: přidělovati všem stej
ně, chtíti dávati každému, dávati všem rovnou, stejnou mzdu. je
nespravedlivé, je také krádež. Kdo více pracuje, ať má také větší
mzdu. Kdo lépe pracuje, aťmá mzdu lepší. Kdo koná cennou, vzác
nější práci, má bráti plat vyšší. Každému, co mu patří. Ne příliš
mnoho! Ne příliš málo!

Evangelium o dělnících na vinici, kde každý obdrží svůj stejný
denár mzdy za svou práci, není v odporu s tím, co tu bylo řečeno.
My mluvíme o spravedlnosti, o tom, co býti musí; © tom, co smí
býti požadováno. Evangelium zmíněné však mluví o tom, co je
pro živobytí nutné.

Mluvili jsme ©povinnosti práce ve službě nejvyššího zaměstna
vatele. Ještě na konec slovo o pracovní době. Doba pracovní trvá
od rána do večera, od kolébky po rakev. Pak zazvoní smrt k od
počinku oď práce; tedy dvanáctihodinová doba pracovní. Od šesti
ráno do šesti večer. Dlužno pracovati celý den. Nikdo nemá práva
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zkracovati pracovní dobu života, jež byla člověku stanovena od
Boha. Nikdo nemá práva předčasně z práce utéci. Jako je do nebe
volajícím hříchem zadržovati dělníkovi zaslouženou mzdu, tak je
též nespravedlností nedodržeti Bohu povinnou dobu práce. Mu
síme tedy konati svou povinnost ve službě svého božského Zaměst
navatele, ve svém povolání, v rodině, v Církvi a ve společnosti
až do dne výplaty. Amen, amen, pravím vám, odplata vaše hojná
bude v nebesich. |

5, NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Kázání o spolupvácií

Smiř se s bratrem svým, praví Pán. A jeho apoštol: Možno-li,
pokud jest na vás, mějte pokoj se všemi lidmi (Řím 12, 18). Smi
ru, pokoje je třeba ke všelké křesťanské spolupráci. — Poslyšte!
Chceme-li zvěděti, co Je katolický lid, musíme čísti, co o něm
píše první papež ve své encyklice Secundum praescientiam: »Cy
Jste rodem vyvoleným. Královským kněžstvem. Národem svatým.
Lidem Božim. (I. Petr 2, 9). Jenom tehdy státi bude křesťanský
lid na výši své nadpřirozené úlohy, bude-li o velikosti své nad
přirozené důstojnosti a svého povolání přesvědčen a proniknut ve
svornosti a lásce. Církev se skládá ovšem z duchovních a nedu
chovních, z kněžstva hierarchicky rozčleněného a laiků. A kněžstvo
má své zvláštní povinnosti a práva, jichž laikové nemají: Křivdy
by se dopustil na podstatě křesťanství, kdo by chtěl míti Církev
bez kněží.

Ale také by neuznal podstatu křesťanství, kdo by připisoval
kněžstvu práva a jenom práva, laikům povinnosti a jenom po
vinnosti. Poněvadž je Církev jednotný, mystioký organismus, mu
sí všichm údové bráti podíl na důstojnosti hlavy, na jejich prá
vech a povinnostech. Poněvadž tedy Kristus hlava jest knězem,
musejí všichni údové být: kněžského roďu, s kněžskými právy a
s kněžským: povinmostmi. Poněvadž je Kristus pastýřem, proto
všichni. kdož patří k této hlavě, mají práva pastýřská a pastýřské
povinnosti. Poněvadž Kristus hlava jest učitelem, proto mají
všecky té hlavě podřízené orgány právo a povinnost učiti. Ne
všichni stejně. Jedni z moci úřední, ti druzí z povinmosti napo
máhati. Ale cokoliv koná Kristus hlava, ať jako kněz nebo jako
pastýř, nebo jako učitel, k podstatě údu patří, aby spolupůsobi!.

1. Musi spolu obětovati.
My zamítáme protestantský blud o všeobecném kněžství. Když

protestantismus mluví o obecném kněžství. činí to v revolučním
postoji proti duchovnímu stavu. Strhuje duchovní stav do bez
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tvárného davu komunistické rovnosti Když však katolicismus
mluví o obecném kněžství, pak to činí v duchu uctivosti k důstoj
nosti stavu duchovního. Pozvedá lid nahoru ke knězi. Do chrámo
vého zájmu, do chrámové činnosti svatyně. Ve smyslu slova
Petrova: »Uzdělávejte se Jako kamení živé v dům duchovni, aby
ste podávali duchovní oběti příjemné Bohu.« (1. Petr 2, 5.)

Při tom zůstává kněz obětníkem u oltáře, zástupcem, náměést
kem Kristovým, konsekrátorem; rozdavatelem milosti; ale nikoliv
jako by byl sám jediný. Ne jako soukromá osoba. Vždy jako Bo
hem ustanovený mluvčí a plnomoocník lidu. Vždy viditelně nebo
neviditelně oblíčen spoluobětníky, kteňí společně s ním mluví a
spolu s ním jednají. Není žádné soukromé mše sv.!

Je to velikou zásluhou liturgického hnutí, že tuto obětní sou
činnost kněze a věřících zase vneslo do živého svědomí lidu. Boho
služba je víc než pouhé slyšení a obcování mši sv. Slyšet: mši sv.
a obcovati mši svaté znamená toliko jistou nejmenší míru přítom
nosti, Bohoslužba znamená něco aktivního: spolužíti, spolukonat:
a spolumluviti. Člověk už není pouhým pozorovatelem a poslu
chačem. Také ne pouhým němým statistou, ale účastníkem.

To má býti zvláště projevováno při slavné bohoslužbě nedělní.
Nedělní bohoslužba nesmí míti ráz a vzhled generálního shro
máždění pasivních, tnpných údů farnosti. Naopak, musí to býti den
živých, aktivních spolučinitelů. Odtud plyne ten veliký výchovný
význam chorálu. Chorál, tento oficiální zpěv chrámový, umožňuje
lidu oficiálním slavným způsobem aktivně vykonávati své »svaté
kněžstvi«.

2. Musi spolupracovati.
Žijeme v podivuhodné době. Jsme odsouzení opět a opět opako

vat: a dokazovati věci, které se rozumějí samy sebou. K takovým
samozřejmým věcem patří, že co je úd, musí býti živo, a co orgán.
musí plniti svůj výkon. Prvním křesťanům bylo třeba tak málo
to hlásati, jako nebylo třeba žádného vědeckého zdůvodňování. že
ruce jsou ku práci a nohy k chůzi. Když je člověk údem Církve,
pak musí pro ni pracovati; nezáleží na tom, projevuje-li tuto
svou životnost pod jménem správy duší, misionářství, apoštolské
práce katolické akce nebo pod jménem nějakého náboženského
podniku. My jsme patrně strašně ospalou společností, když musil
papež deset roků burcovat »Katolickou akci«, aby přivedl aspoň
jakous takous skupinu ze spárny nečinnosti na cvičiště organisační
a na časové bojiště.

Povinnost spolupráce pro království Boží a pro péči o duši je
tak všeobecná, jako povinnost obětovati. Domnění, že jsou k tomu
jenom duchovní zavázáni, bylo by zrovna tak nerozumné jako
domnění, že v lidském organismu je toliko hlava určena k tomu,
aby pracovala. Ano, hlava především. ale také údové s hlavou!
Sloužiti Kristu Králi, pracovati pro království Boží je ovšem naší
věcí — tof samozřejmo! Ale je to také věcí nás kněží. Vaší a naší
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zaroveň. Vždycky vaší. Vždycky naší. Neboť Církev — to nejsme
jenom my, to jsme my a vy, anebo, chcete-li raději: to jste vy a
my. Proto jsou skutky Církve vždycky skutky obou. Díla lidu a
díla kněží. Díla celku. Potřebujeme jedni druhých. Jenom tak se
vytvoří velké věci, vědí-li duchovní, že je jim potřeba lidu, a
ví-l lid, že potřebuje kněží.

Jistě! Není každému dáno, aby běhal z ulice do ulice, z domu
do domu, od osoby k osobě a tak pracoval pro království Boží.
Ambulantní, obchůzková Katolická akce není pro všechny. K tomu
je potřebí zvláště Duchem svatým nadšených duší apoštolských.
Ale jedno můžeme a musíme všichni: býti každý na svém místě.
V malém okruhu býti ohniskem, z něhož vychází světlo a oheň.
Utvořit kolem sebe buňku pro živé, vroucí, činné křesťanství.
Všude, kde se člověk octne, působiti radioaktivně katolicky na
okolí v rodině, v sousedstvu, ve třídě školní, v pisárně, v dílně,
ve společnosti. Především Katolická akce zakládej buňky spolu
údů Ike společné práci.

3. Musi také mluvili.
Jako se účast na kněžství projevuje lturgikou, modlitbou a na

úřadě pastýřském Katolickou akcí, tak se účast na učitelském úřa
dě děje apoštolátem slova. Všecky věci jsou učiněny slovem. Slovo
a nikoli pára a ne elektřina je motorem dějů světových. Je-li do
světa zavoláno liberální slovo jako r. 1789, pak se chvějí zákla
dy země. Je-li vysloveno katolické slovo, jak to činí během času
papežové ve svých okružních listech, pak vyráží ze zřícenin nový
život.

Mluviti katolická slova je v první řadě povinnou úlohou sv.
Otce, biskupa a kněze. Záchrama světa závisí podstatně na tom,
aby si tito tři byli plně a cele vědomi této odpovědné, důležité
úlohy. M'uvivá se o Církvi učící a slyšící. Avšak ta slyšící Církev
nesmí býti žádnou církví němou, ale musí míti mimo katolické uši
také katolický tisk. To platí o poslancích. "To platí o vůdcích
lidu. Ale to platí též o všech ostatních. Jsi biňřmován.Ať neuply
ne žádný den, abys na pravém místě a v pravý čas nepromluvil
katolické slovo. Slovo, které zaněcuje. Slovo, které očišťuje. Slo
vo, které oživuje. Kněžstvo a laici, dudhovenstvo a lid, ti dvojí
musí býti jedno. Co Bůh spojil, člověk nerozlučuj. Ani při boho
službě, ani při akci, ani při apoštolátu slova. Byly doby v cír
kevních dějinách, jež stály ve znamení klerokracie, a byly doby,
jež stály ve znamení demokracie. Obojí ty doby nebyly dobré.
Nejde o panování duchovních a ne o panování laiků, ale jediné
o to, aby v obou a skrze obojí panoval Kristus, Kristus král. Je
mu samému budiž chvála a čest a dík na věky!
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6. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Katolickému lidu katolický chléb!

Hodina jest, abychom ze sna povstali. Mapa světová a nábo
ženská se mění, nabývá nové tvámosti. Je doba kvašení a rozli
šování. Králové a proroci sestupují se svých reservovaných (vy
hražených) míst. Přicházejí jiní. Se všech stran tlačí a tísní se
dědici k nemocnému lůžku našeho času, naší doby. Poslední vůle
je ještě zapečetěna. Kdo ale studoval dějiny posledních století,
ten zná hlavní dědice. Jmenují se Řím a Moskva. Kdo z obou
v jednotlivých zemich se dostane navrch, to závisí z velké Části
od toho, co se čte.

Misereor super turbam. Líto je mi zástupů, pravil jedenkrát
božský Spasitel, maje před sebou davy hladovicích. Kolik je mezi
námi katolických slabostí, nezásadností, bezcharakterností! Kolik
zrady! Kolik Pilátů, Herodů, | Jidášů! ©Mluvím | otevřeně,
protože, jak zkušenost ukazuje, jenom takové řeči přijímají se
s porozuměním. Katolici větštm, největšim dilem chodí do stra
vy k cizím. A to nazývám vysvědčením chudoby.

Jsme obravdu tak chudi, my katolici?
IMáme za sebou dějiny 1900 roků. Máme literaturu, s níž nelze

žadnou jinou přirovnati Máme krále stavitelství, malířství,
hudby.

A že bychom neměli doma co jíst? Máme ustavičně zasedat:
za cizími stoly? Máme chodit žebrat? Tak velice jsme zchudli?
My máme učební budovu, která svou grandiosní, velkolepou lo
gikou a harmonií a důslednosti jako obrovské horstvo vyniká nad
domečky z karet lidské moudrosti! A my máme sestupovat se
svých výšin a dávati se do komorniokých služeb nějakému pro
fesorovi, který dnes kvete a zítra bývá hozem do ohně? Tak jsme
snad zchudli?

Máme morálku, mravouku, jíž lze národy vychovávati, světce
tvořiti, lidi v lidi vzdělávati, vody z pramene Sinajského, s »hory
blahoslavenství«! A my bychom měli pít vodu plnou bacilů —
z románů? My bydhom měli zaměňovat kazatelnu za kiosk, za
stánek, za budku novinářskou? Katolioký domácí chléb za »kámen
moudrosti«? — A to je právě smutné, že to děláme. —
Snížit Jsme se sami na ld duchovních žebráků. — Literárně
jsme podřízeni. Žijeme z nekatolických revuí, časopisů, hlídek a
knih. Co vidíte našeho, katolického v knihovně katolické rodiny?
Všimněte si jenom třebas časopisů. Kolik je tu liberálního, po
krokářského, jak mnoho protestantského, jak mnoho bezbarvého,
jak mnoho pochybného, jak mnoho cizího! Důkazem je náš denní
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tisk. Co čtou jiní? To, co vyrůstá v jejich zahradě, oheň svých
krbů, ryby ze svých řek. A co se čte u nás? Věci dovezené, vy
půjčené, propašované, zapovězené, svobodomyslné, socialistické,
CIZÍ.

My katolíci přišli jsme v mnohých zemích 1 doma o kláštery.
To není nejhorší. Přišli jsme o kostely. Ani to není nejosudnější.
Alenejhorší Je, že Jsme se nechali oloupit, že se necháváme olu
povat o víru, o bohatství a pravdivost svých dějin, o bohatství
své pravdy a své kultury, že jsme si nechali zasypat své vlastní
zlaté doly, že se sami pokládáme za chudáky, že nám chybí kato
lioka hrdost, jež nežebrá. Víte, čeho je nám ma výsost třeba?
Uice duchovní samostatnosti! Pevněji státi na svých vlastních no
hou! Uice rýti ve své půdě! Uice stavěti na svém pozemku! Uice
hrdosti! Jsme dost bohati! Máme i chléb!

Než, vy chcete také vědět, co jiní mluví. Člověk prý se musí
všestranně orientovat, všeho si všímat. Římskokatolická kazatelna
je prý jednostranná, a je prý mimo Řím ještě mnoho jiného svě
ta. Odpovídám: předně. Náš čas je krátký. Kdybychom tisíc ne
bo sto tisíc roků na této planetě žili, mohl: bychom míti Čas i pro
věci přebytečné. Ale jak rychle tratí se náš život! Včera ditě
tem, dnes jinochem, potom mužem, zítra starcem a pozítří —
konec. Čas náš je příliš krátký! Není pravda, že máme právo za
stavit se tiše wukaždého znamení otázky. Není pravda, že se mu
síme brodit každým močálem, kráčeti po všech cestách, že smíme
srkati ze všech jedů, abydhom mohli: o všem mluvit. Nemí rozum
né, když jsme v držení pravdy, abychom se prohrabávali: všemi
odpadky světové a denní literatury, světového a denního tisku,
abychom našli ještě nějaké nové zrnko zlata. Není moudré, vě
novati více času na studování bludů nežli pravdy. Čas je příliš
krátký, abychom mohli všecko čist, co říkají Jiní.

Za druhé: Prve než chcete vyzvědět, co říkají jiní, vězte, co ři
káme my. Nejsme věru ještě daleko v nebezpečí, že bychom vý
lučným čtením katolických spisů stali se příliš jednostrannými.
Kéž bychom byli aspoň tak daleko, aby ti, koho jmenujeme kato
líky vzdělanými, vedle svobodomyslného časopisu četli též časo
pis katolický a po každé knize z protivné strany četli knihu ka
tolickou! Je jistá jednostrannost, a to ta, že se namnoze ze zásadynic katolického nečte.

Za třetí: Tvrdím, že co je katolické, není jednostranné. Kato
lhoké je: pravda pro všecky, láska pro všeoky, právo pro všecky.

Katolické je — zájem pro všecko, co je na nebi a pod nebem. Ka
tolické není přisvědčovat ke všemu, ale zaujímat stanovisko ke
všemu. Katolické je tolik, co velkorysé, co zajímá celý svět a
celou věčnost. A musíme-li přes to býti jednostrannými, pak je
jednostranným i Bůh, neboť takto jest psáno: »Já jsem Hospo
dim, Bůh tvůj. Nebudeš míti jimých bohů kromě mne. Nebudeš se
jim klaněti aniž je ctíti. Neboť já jsem Hospodin, Bůh tvůj,
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Bůh řevnivý, trestající nepravosti otců na synech do třetího, anu
do čtvrtého kolena těch, kteří mne nenávidí.« (Dt. 5, 6.)

Tato jeďnostrannost je Boži a musi býti také katolická. Jest to
jednostrannost pravdy naproti lži, a toho, co je dobré, naproti
tomu, co je špatné. A v tomto smyslu volám: »Ano, jen více jed
nostrannosti a více charakterů!«

Nevím, jste-li vy, katoličtí muži, z rodu těch 7000 mužů v Izra
eli, kteří nesklonili svá kolena před Balem a nelíbali ústy svými
ruce jeho, aby se mu klaněů (3 Král. 18, 18). Nevím také, mají-li
katolické ženy tolik smyslu pro čistotu svých domácích krbů, že si
neodpočinou, pokud doma všecky stoly a všedky stěny nejsou
čisté. Ale to vím. My teprve tenkrát půjdeme vstříc veliké bu
doucnosti, až budeme i vzhledem na tisk věřiti toliko v jednoho
Boha, a bůjdeme-li hrdě s kloboukem na hlavě bez Ruska a bez
klanění mimo modlu modemí, bezbarvé, katolickému duchu ne
přatelské literatury a tisku.

Lítost mám nad zástupem, protože nemá katolického chleba.
Lítost mám naď zástupem, protože žádný katolický chléb jisti

nechce.

7. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Po ovoci jejich poznáte je

Neděli jak neděli vidíme na kazatelnu vystupovati muže skmi
hou v ruce. Než začne mluviti, přečte z knihy několik vět, kte
rým lid naslouchá s takovou pozorností, jako by ma nich všecko
záleželo. Od 1900 roků nedělo se jinak. Napřed přicházelo ma
nadu psané slovo Boží, potom mluvené, napřed evangelium, po
tom kázání, Co neděli jak neděli konáme, to nyní odůvodníme.
Propast, která dělí katolictví oď sektářstvi, spočívá hlavně v tom:
My věříme, že zjevené pravdy, které mají všichni lidé věřiti, ne
jsou obsaženy jenom v Písmu sv., nýbrž také v ústním podání.
Naši oddělení bratři vidí jediný pramen víry, celý archiv Božího
zjevení v bibli.

V tomto znamení veden byl boj před 400 roky. A když o pát
ku Božího Těla roku 1522 kněz od sv. Albana v Basileji, mistr
Ráublin, místo monstrance nesl w procesí bibli a silným hlasem
volal: »Toto je jediná pravá svátost,« dal tím drastickou formou
výraz učení nového náboženství. Kdo má pravdu? Kde je prav
da? Kde je křesťanství? Co je slovo Boží? "Toť otázka, na níž
všecko záleží. My tvrdíme, že protestantské křesťanství, hlásajici,
že »bible Je všecko«, postrádá všech důvodů. Protesantské křes
ťanství odvolávajíc se »pouze na bibli«, je plno odporů. Protes
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tantské křesťanství, jež staví všecko »jenom na bibli«, je pravého
křesťanství smrt.

Tedy: Bible jedinou pravou svátostí? Je slovem Božím pouze to,
co stojí v biblt: napsáno? ©Žádáme důkazy! Prolistujeme celou
bibli a nikde jich nemalézáme. Naopak, na konci evangelia sv.
Jana čteme: »Jest ještě mnoho jiných věcí, které učinil Ježiš:
kdyby se napsaly každá zvlášt, myslím, že by ani celý svět ne
obsáhl těch knih, které by se musily napsati.« Jenom, co je na
psáno! Je-li svatým jenom, co je napsáno, proč Ježiš nikdy nic
nenapsal? Proč jenom ústně kázal? A když šlo o to, zachovati po
klad novozákonného zjevení, proč nepřikázal učedníkům přede
vším, než nastoupí misijní cesty, aby slovo Boží napsali? Bůh
chtěl, aby bylo napsáno. Ovšem! Ale život Ježíšův a skutky a
apoštolské ukazwjí, že Bůh především chtěl, aby se mluvilo.

Jenom, co je napsáno? Žádáme důkazy! Zdravý rozum je nikdy
nepodá. Zdravý rozum praví: Čo je pravda, je pravda, ať je to
napsáno nebo povědino. Zdravý rozum lidský praví dále: Nej
bližší způsob sdělovati jiným pravdu, neni písemni, ale ústní.
Ústní sdělování je pravidelné, písemné výjimkou, jen výpomocí.
Napřed řeč, řekněme, jazyk, potom pero. "To vědí nejen všichni
otcové a matky, proto vychovávají ústně. "To vědí i všichni uči
telové, proto vyučují ústně. Má snad náboženská výchova lidí míti
jiné zákony?

Nemá snad i tu platit: Na počátku bylo ne Slovo, ale na počátku
byla kniha? Opakuji: Kniha musí býti. Písmo sv. patří po vůli
Boží ke zdrojům maší víry. Ale odporuje jak evangeliu, tak
1 izdnavému rozumu, praví-li se: jenom, co je napsáno! Pouze bib
lické křesťanství není ani evangelické ani rozumné.

2. Je dále plno odporů. Jenom bible! Ptám se: Odkud víte, že
je Písmo sv. ve všech svých částech neomylné? Odkud víte, kte
ré knihy patří do Pisma sv.? Sám Luther musil doznati: My má
me všecko od vás, také bibli a evangelia. Filosof Hartmann mohl
tedy říci vším právem: »Reformátoři ani nepostřehli, že jejich ví
ra v neomylmost kanonických knih zcela výlučně spočívá na víře
v neomylnost Cirkve.« Tedy praví se: jenom bib'e! a opírají se
o stálé katolické podání. Jenom bible! Táži se: Proč tedy světiti
neděli a křtíti děti, když o tom Písmo sv. neuvádí ani slovíčka?
Rozpor! Bible samotná! Ptám se: Proč učiti, že slovem Božím je
pouze to, co stojí v bibli, přesto, Že o tom Písmo sv. nečiní zmínky?
Rozpor!

3. Křesťanství, odvolávajici se jenom na bibli, je smrti křes
fanstvi! Kdo má poslední slovo ve věcech víry? Tvrdí se: bible.
A kdo vykládá bibli neomylně? Tvrdí se: ve čtenáři obývající
Duch sv. Kdo je ve skutečnosti mimo Církev rozhodující poslední
autoritou v biblických otázkách? Čtenář! Nikoli bible! Ani Duch
svatý.

Jakým: důkazy chce mi protestantský čtenář dokázati, že jej
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vede Duch sv. a nikoli jeho, čtenářova, vůle? A je-li to Duch sv.,
proč vykládá a miuví jeden a týž Duch sv. v každém čtenáři ji
nak? Psáno jest: »Totoť jest tělo mé.« Co je to? Luther praví:
Totoť jest tělo mé znamená: V chlebu jest mé tělo. Proč? Praví to
Duch sv. — Zwingli praví: »oto jest tělo mé« chce říci: oto
znamená tělo mé. Proč? Duch sv., tak praví Kalvín, však vykládá:
»Totoť jest tělo mé« značí: V tom je má milost, Proč? Praví to Duch
svatý. Věc jest jasná. Duch sv. mluví vždy stejně. Duch sv. není
přece duchem sobě odporujicím. Ne, nemá u »křesťansví pou
hé bible« poslední slovo Duch sv., nýbrž čtenář. Čtenář rozhodu
je. On je papežem. On je nejvyšší autoritou! Tomu říkám: smrt
křesťanství. Člověk tu nastupuje na místo Boží a Bůh na místo
člověka. Bůh praví! Člověk rozhoduje! Křesťanství »pouhé bible«
jest pravého křesťanství smrt.

Bible »jedinou svátostí«? Stromy se poznávají po ovoci. Viz
me, jak ta svátost byla posvěcena. Luther celou řadu knih z Pis
ma sv. zavrhl. První tři evangelia pohrdavě odmítá. Evangelium
Janovo je mu jediným, něžným, náležitě pověřeným evangeliem.
Epištola k Židům je prý smíchána z dříví, sena a slámy. Epiš
tola Jakubova prý je opravdová slaměná epištola a nemá na sobě
žadné evangelické známky. Zjevení sv. Jana si mnoho navážil.
Je známo, kterak Luther často libovolně měníval ve svém pře
kladě bible tekst, do listu k Římanům na potvrzení svého u
čení jedno slovo vsunul. V Písmu sv. stojí: Člověk bývá ospra
vedlněn věrou. Luther to přeložil: Člověk bývá ospravedlněn 7e
nom věrou. Když mu to bylo vytknuto, napsal: Doktor Martin
Luther to tak dhce a praví: papeženec a osel jsou jedno. Tak chci,
tak rozhoduji, důvodem je má vůle.

Tu to máme. Ponechte člověku bibli a om si s ni naloží, Jak se
mu zlíbí. Ponechte člověku bibli, a brzy uvidíme, jak daleko při
jdeme — až k prázdným deskám, tam, kam svobodomyslná the
ologie dospěla. »Jedinou svátost« roztrihala kritika nadobro. Pro
testant Růckert vylíčil tento zákon vývoje drasticky. Starý pán
dá si přečíst: Písmo od svého sluhy. Tu přijde k místu, které se
zdá pánovi tuze vysoké. »Rozumíš tomu, [endo?« — »Ne, pane!«
— »Já také ne. Jendo, vyškrtni to.« Tak četli, až byla bible
napolo přeškrtána. (Po roce začali opět od začáťku. Teď je jim
nejasné, co dříve bylo zřejmé. »Rozumiš tomu, Jendo?« — »Ne,
pane.« — »Já také ne. Vyškntnout.« A třetího roku zbyl už z celé
bible jen jediný škrt. Tam se dojde. Tam se musí dojíti. Neupí
rám, že mnohá zbožná duše 1 u odloučených bratří posvátnou
úctou Písma si váží jako »svátosti«. Ale tím se další vývoj me
zamezí:

Křesťanství, založené na samotné bibli, vede pravé křesťanství
na smrt, k rozptýlení na bezpbočetnésekty. Každý hledá v bibli
své idey, a také je tam nalézá.

Jest jenom jeden prostředek k zachování bible 1 Církve od ú
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padku: vedle bible a spolu s biblí neomylná, Duchem sv. ode
všeho bludu chráněná, pravý smysl bible garantující, nejvyšší
cirkevní autorita — Petr — Skála, papež! A vskutku je dnes jen
jediné náboženství, které udhovalo posvátnost bible před zneu
ctěním kritiků — ono náboženství, jemuž se tak často vyčítá, že
Pismem sv. pohrdá — náboženství římskokatolidké. Stromy se po
znávají podle ovoce.

8. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Boj zlého jazyka

Jak se asi zalekl ten nepoctivý, rozmařilý správce! Stále se
spoléhal na dobrotu svého pána. Ustavičně skrýval své zprone
věry, bezpečně se spoléhal, že naň nikdo ničeho nevyzradí ami
vyaradit: nemůže: a náhle jako blesk zasáhne jej rozkaz: »Vydati
účty! Jsi propuštěn!'« — Co teď? Přiznati se ke všemu? Padnouti
a prositi o prominutí? Ne, to neučiní. Pýcha mu brání. Ale má
břitký jazyk. Ten mu pomůže! A Široké svědomi nebude mu či
niti výčitek. V hlavě už má promyšlený plán. Zavolá tajně dluž
niky svého pána a svou vým'uvností snadno — nesnadno je svede
k podvodu. Sladkými slovy jim vylíčí, kterak svého věřitele 0
klamou, když své dlužní úpisy přepíší. A klam se mu dokonce
podařil, Za to potají děkoval své vychytralosti, svému ostrému,
jedovatému jazyku. A jak jedenkrát obstojí před soudnou stolicí
Boží? Mnoho lidí padlo ostrostí meče, ale ne tolik, kolik jich za
hynulo svým jazykem.

Zamysleme se na chvíli nad osudným bojem zlého jazyka.
Sv. Jan je veliký mlčelivec a velký hlasatel. Obé náleží k jeho

»povolání předchůdce«. Jenom takovi, kteři v pravý čas dovedou
mlčet, dovedou také v pravý čas hlásat.

Svět se stal velikým tlachalem. Tisk a radio jsou větším dílem
žvást. Mnoho mluvi, ale málo pbovi.Měly by jíti do školy k sv. Ja
nu Křtiteli, aby poznaly význam mlčení pro apoštolát rozhlasu.

Tolik je jisto: Na počátku bylo Slovo. Kdekoli šlo o duchovní
znovuzrození, tam můžeme vždycky zjistit, že napřed bylo vy
sloveno papežem nebo některým prorokem nějaké tvůrčí, t. j. ka
tolické slovo. Slovo pravdy, lásky a výstavby. Naopak, jde-li po
kolení lidské vstříc nějaké katastrofě, tenkrát vždycky zpozoru
jeme, že bylo napřed do světa zavoláno některým falešným pro
rokem slovo smrtonosné, nekatolické a proto nesociálni.

Všecko záleží na tom, jak se mluví. Písmo sv., které nikdy ne
přepína. protože je vždycky pravdivé, užívá nejostřejších výra
zů o zlém jazyku. Jazyk je mu ohněm. Světem zloby. Nezkroti
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telnou bestii. Neklidným zlem. Plným smrticího jedu (Jak. 3,
6-8). Není možno ostřeji se vyslovit o hříších jazyka.

Oheň, který hoří na zlém jazyku, je náruživost. Hněv. Závist.
Nenávist. Posměch. Lež. Jméno nmáruživosti může býti různé.
V základě však se jedná vždycky o totéž: jazyk je útočnou zbra
ní. Chce trefiti, zasáhnouti, zasaditi ránu. Slepě vybuchne! Jazyk
Je slebý. Nepřemýšlí, Nerozmyslí si dosah svého počinu. Zlostná,
rozčilená řeč je skoro vždycky spojena s jakýmsi zeslabením pří
četnosti. Hněv, i když na něm není nic pathologického, prozra
zuje střídavé zakalení rozumu. Správným obrazem zlého jazyka je
vskutku oheň. Oheň je slepý, bezohledný, všecko ničí.

Často nelze přirozeně hříchy jazyka ani vysvětlit. U tajemstvi
jazyka tkvi namnoze něco démonického. Něco jako posedlost.
Písmo sv. proto praví: »Souhrnem nepravosti stává se mezi údy
mašimi jazyk, kterýž poskvrňuje celé tělo a zapaluje běh života
a jest rozpalován od pekla.« (Jak. 3, 6.) Strašné spousty, jazy
kem způsobené, můžeme chápati, jen když věříme v dábelství.

Oheň zlého jazyka nehoří jen ve světě. Ne bouze mimo kato
tolickou Ctirkev! Sv. Jakub neadresuje své ostré výčitky o hříších
jazyka přímo pouze pohanům, nýbrž křesťanům! Ne bludařům
svého času, nýbrž katolickým farním osadám. On spatřuje ve zlém
jazyku něco, co trhá a ničí společnost, něco nekatolického.

Tento rys nekatolický a protikřesťanský zdá se apoštolovi pro
společnost zejnebezpečnější, když se hali pláštěm nábožnosti.

Jakub takovým lidem vypaluje na výstrahu znamení pokrytec
tví na čelo. Domnivá-li se někdo, že je nábožný, ale nedrží na
uzdě jazyka svého, klame srdce své a nábožnost jeho je pouhé
zdání. (Jak. 1, 26.) Pravé nábožnost a chronická nemoc hřešícího
Jazyka jsouneslučitelné protivy.

Dnes by sv. Jakub nepsal jinak. Zlý jazyk, ať lidí nábožných ne
bo nenábožných, je dýka, vražená do srdce mystického těla Kris
tova, které sluje farnost. To je opak Katolické akce.

Katolická akce buďuje v církevní obci. Hříšný jazyk ničí a
boři. Trhá, co patří k sobě, ať si vyrjíždí na ostatní údy, nebo na
náměstnou hlavu, na kněze. Zlý jazyk plodí stnany, rozdrobuje,
znepřáteluje. Není vůbec plodné katolické činnosti bez bezohled
ného, s břitkosti Jana a Jakuba vedeného boje proti všem zlým
Jazykům. »Neboť namnoze klesáme všichni.« (Jak. 3, 2.)

Proti osudné, ničivé prácí zlého jazyka vobcích církevních
prohlašuje apoštol heslo: »k veslu!« Panovat nad jazykem! Hono
síme se moderní technikou. Ovládáme vzdudh a vodu, páru a e
lektřinu. Ale co nám to všecko prospěje, jestli neovládneme sami
sebe? Jazyk má sice v království člověka důležité postavení, ale
není vládou. Jazyk nesmí mluvit, cokoli chce, nýbrž co mluviti má.
Jazyk musi sloužit. Proto musí býti pro službu vychováván.

Cvičení jazyka začíná mlčenim. Zprvu po nějakou dobu učiti
se nic nemluvit. Zprvu býti docela tichým. Vmysliti se v přitom
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nost Boži. Pár slov promluviti s Ježíšem. Anebo mysliti na něco
zcela jiného. Odkloniti se.

Muž, sedící u kormidla, musi býti nejklidnějším člověkem na
loďi. Čím více bouře hučí a zuří. Je složen z ryzího citu pro
povinnost a pro zodpovědnost. Ví, že v jeho ruce spočívá blaho
1 zkáza druhých. Jiná věc ve výchově jazyka: Veliký jazykový
pedagog, sv. 'Jakub, praví: »Budiž každý člověk rychlý k slyšení,
ale zdlouhavý k mluvemí.« Pak připojuje podivuhodnou větu:
Bratři moji, nevystubujte příliš jako učitelé (3, 1). Nekantorujte
stále své spolubližní. Pozorujte, učte se, a neposuzujte pořád všec
ko a všecky.

Učitelé ovšem musejí býti, aby posoudili, varovali, napomínali.
To je úkol otcův v rodině, farářův ve farnosti, biskupův v die
cési, papežův v celé Církvi, vychovatelův ve škole, vůbec každé
ho oprávněného představeného k podřízeným. Ale jen žádné
mentorování v nejhorším smyslu slova. Pryč s osobivosti, která
ráda zasedá samolibě na soudnou stolici nad druhými. Musíme
více poslouchati než mluviti, více se učiti než boučovati, býti více
uchem než Jazykem.

Mluvili jsme již o katolické mluvě, »Katolická mluva«, jak ji
mluvil sv. Jam, je bezohledně otevřená vůči bludům a nepravos
tem doby. Ale není titěmá, ne podrážděná, ne osobní. Drží se
věci. Nechce ubližovati, nýbrž obraceti. Je trpělivá, když se jedná
o náš zájem. Zná jen hněv svatý. Hněv Kristův. Jene, hlasatel
Páně, nauč nás křesťansky mlčeti a křesťansky mluviti!

9, NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Chrámová očista

Dlužno kázati celého Krista. Nejen plačícího, ale také ne je
nom rozhněvaného. Teprve obojí dohromady pospolu ukáže nám
správný obraz. Kristus tnpí pro nesmimnou©mravní bídu svého
národa. Pouze ten se hodí za vůdce a osvoboditele, koho bida
lidstva dojímá až k pláči a krvavému potu. Ale když udeří pravá
hodina, povstane a jedná.

Při počátku a při konci své veřejné činnosti stojí Kristus roz
hněvaný, jako horlitel pro čest Otcovu s bičem v ruce místo pas
týřské berly. Očišťuje chrám. Kristus chce stvořiti svatou říši
Boží. A tehdejší náboženství zvrhlo se v karikaturu. Zkazilo se,
stavši se příliš tělasným a pozemským.

Celý život Ježíšův byl bojem o náboženskou čistotu, bojem
proti zkramaření ohrámu, bojem proti zpolitisování svatyně, bo
jem proti straniokému ovládání lidu Božího všelijakou cháskou
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Žid náboženství ve špatném smyslu zlidštil, vyloučil z ně
ho pravého ducha. Učiniv z něho obchod, degradoval je na pro
blém moci.

Náboženství je spojení s Bohem a služba Boži. Ono hledá 4
chce čest pro Nejvyššího: v náboženských obřadech a ve všedním
životě a v práci lidu. Kde je řeč o náboženství, musí se vždy mlu
viti také oBohu.

Náboženství neslouži nikomu jinému. Nikdy! Jinak by bylo
modloslužbou. Tak jest napsáno: »Já jsem Hospodin, Bůh tvůj.
Nebudeš míti jiných bohů mimo mme. Cokoli bylo stvořeno, nikdy
neučiniš cílem ©a koncem máboženství.«

Tedy žádné zkramaření náboženství, nebo žádné zkramařené
náboženství. Tím nehlásáme odluku náboženství od obchodování,
nebo odluku náboženství od práce. To by byl hospodáňský libe
ralismus. Každý hospodářský podnik, každá koupě a každý prodej
má svou morální a náboženskou stránku. Má se konati v plně
závislosti na Bohu, s bohoslužebným smýšlením, ve světle věčnosti;
má šetřiti božských zákonů mravních. Náboženské orientování ob
chodu není žádným zkramařením náboženství. Ami to nenazýváme
zkramařením náboženství a obchodujícím katolicismem, béře-li se
zvláštní ohled na praktikujícího katolíka právě z křesťanské so
lidarity jeho stoupenců ve víře. Je to skrz naskrz biblická myšlen
ka a věc denní zkušenosti, že na práci katolického obchodníka
spočivá boželnání Boži.

Co chceme ostře vytknouti a co Kristus, očišťuje chrám, s roz

hněvaným gestem břitceodsoudil, to je náboženské spolupůsobení
z pohnutek převahou nebo výlučněobchodnich.

»Žid« se neobjevuje ve wwatyni, aby Boha uctil, ale bro zisk.
Proto, že to »vynáší«, že se to vyplatí.

Obchoďní katolicismus je více obchodem než křesťanstvím. Je
ho patronem je zlaté tele. Sv. Pavel to jmenuje modlářňstvím.Jsou
také katoličti židé. Obnovení všech věcí v Kristu žádá, abychom
proti všem podobným zjevům zaujímali rozhodné stanovisko.
1. Žid náboženství nejen zkramařil, nýbrž také zpolitisoval. Tři
roky trvající boj tehdejších politických stran proti Kristu byl
větším dílem bojem o postavení náboženství a politiky. Ježiš, byť
byl králem nad králi a pánem nad márody, chtěl světovou Církev
nepolitiakou, ve které by měl stejná práva Řek i barbar, křesťan,
který byl dříve židem nebo pohanem. Chce, aby bylo evangelium
základem a normou všech ústav a zákonů; ale nepěstuje žádnou
politiku v úzkém lidovém smyslu slova.

Žid vládnoucích stran smýšlí o náboženství více se stanoviska
politika; ve smyslu všeobecného světového imperia. Náboženství
Je mu jenom evangeliem této židovské myšlenky o světové říši.
Idea mesianská je tu vyslovena rasově politicky:Žid pánem světa!
Slovem: celé náboženské smýšlení židovo je zpolitisováno. Církev
mu není ničím jiným než služkou státu.
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Z církevních dějin víme, že během staletí takovéto položidov
ské a polopohanské tendence na křesťanství dorážely, aby je spo
litisovaly. Du se osvědčil Pius XI. jako fides intrepida. Om pro
klamoval universální a absolutní království Kristovo také nad
moderní politickou a hospodářskou společnosti. Chce, aby kato
ličtí občané «atoliaky politisovali. Chce, aby Kristus panoval ve
státě, ale nechce žádnou zpolitisovanou Cirkev. Chce, aby Církev
byla královnou a matkou národů, a nikoliv služkou modemních
států a jejich stran. Pius XI. je papežem chrámové očisty!

Je též sociální očista chrámová. Moderní proletariát spatřuje
v náboženství policejního psa, který pracující lid žene do roboty.
a ceně zuby a vrče leží před pokladnou kapitálu. Slabošské pošil-
hávání nahoru, neuprosná tvrdost dolů. Jakub ale vpálil ve svém
katoliakém listě nezničitelné znamení náboženství dvou tříd, obli-.
benému u farizejského židovstva.

Křesťanství takové rozeznávání pánů a otroků v Církvi rozhod
ně odsoudilo. Ono zdůrazňuje sociální nutnost autority a je proto
podstatně antisociálně demokratické, ale odsuzuje teorii o morální
větší hodnotě představeného, boháče a učence. Křesťansví zná je
mom bratry a sestry v Kristu.

Rozluštění světového problému o zpětném získání proletariátu
bude záviseti hlavně od toho, naložíme-li s touto sociální chrá
movou očistou stejně opravdově jako s hospodářskou a politickou.
Křesťanství je náboženstvím o jednom Otci na nebi, ale o mno
hých bratredh' na zemi.

10. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Dva lidé

»Dva lidé vstoupili do chrámu, aby se modlili. Jeden farizeus
a druhý celník.« Také bání mají se modliti! Nelze pochopiti, proč
modlící se dítě, modlící se matka a modlící se stařec má býti ně
čím krásným, a nikoliv modlící se muž v plné síle svých let,
modlící se učenec a modlicí se státník, Když je modlitba nejvzác
nější řeč, jejíž mluvnici se člověk učí na kolenou matčiných, proč
by měla býti něčím nerozumným, a proč se nemodliti, když dospěje
člověk jistého věku, nabude několika titulů a jakéhosi kapitálu!
Změní snad stáří, úřad, bohatství sebe nepatrněji tu skutečnost.
že jsme lidmi, plnými ubohosti, jež to slovo v sobě skrývá? Modlitba
je to nejpotřebnější, nejlidštější na člověku, co se naprosto samo
sebou rozumí — vždy, všudy, pro všecky. Kdo touto řečí nemluví,
Je ubohý jako němé dítě, které s otcem a matkou mluviti nemů
že. — Jeden byl farizeus,« člověk vznešený, vzdělaný, kapita
msta. Také páni se mají modliti.
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Psáno je: vstoupili — na horu — do dhrámu: K čemu jsou
chrámy? Nemůže-liž se člověk všude modliti? Ovšem. Není-li
Bůh všude přítomný? Nad všechnu pochybnost! Je Bohu třeba
našich zdí, věží, sloupů, pilířů, obrazů nebo oltářů? Nikoliv. Bůh
nepotřebuje ničeho a nikoho, ani tebe ani mne. Po věčné věky žil
nevýslovně blažený bez nás. Ničeho nezíská našimi nedělemi, ni
čeho nepozbude naší nevěrou. K čemu tedy kostely? Pro nás.
Protože my jich potřebujeme. Abychom zůstali lidmi. Protože naše
víra, naše mravnost opět a opět má zapotřebí objasnění a po
vzbuzení a to vychází z kazatelny. Protože, jak učí zkušenost,
člověk ani v chudé komůrce ani v chrámu přírody na Boha ne
myslívá, nechodí-li vůbec do kostela. Protože není žádné boho
služby bez oběti, žádné oběti bez oltáře, žádného oltáře bez obě
tujícího kněze a obětujícího lidu. Protože světové dějiny národů
dovozují, že není žádného náboženství bez určitých posvěcených
míst pro shromáždění věřících. Proč se staví školy, obydlí, továr
ny? Protože jich potřebujeme.

A totéž platí také o chrámech.
Farizeus postaviv se modlil se sám u sebe takto: Bože, děkuji li,

že nejsem jako jiní liďé.« Tak začíná modlitba pýchy, ať si další
její slova znějí jakkoliv. Základní myšlenka je vždycky tatáž: Pane
Bože, já tě vlastně nepotřebuji. Není mi třeba ani modlitby, ani
přijímání, ani mše ani růžence. Nepotřebuji žádné Prozřetelnosti.
IMou prozřetelnosti je má pokladna.

Nepotřebuji žádného anděla strážce. To je hračka pro děti.
Mým strážným andělem je má hlava, můj důvtip Nepotřebuji
milosrdenství žádného. Jsem čestný muž. Čestný muž nezná žád
ného confiteor a mea culpa. To je modlitba lupičů, nespravedli
vých, cizoložníků a celníků. V mé knížce modlitební není žádného
místa pro slova: hřích, zkroušenost, pokora.

Z jakého důvodu můžeme takto předstupovati před Boha? Ja
kým právem honosí se zrnečka písku před světem Alp, krůpěj
před mořem, zápalka před sluncem, prášek před vesmírem, me
konečná maličkost před nekonečnou velikostí, stvoření trvající
pouze vteřinu času před Věčným? Pýcha je neotnost lidí obmeze
ných, povrchních. Čím je kdo rozumnější, tím níže sklání hlavu
a koleno. Jakou příčinu máme, abychom byli pyšnými vůči jiným?
Radujme se ze své otčiny; ale bylo by bláhové mysliti si, že ti
praví lidé žijí pouze uvnitř určitých hraničních závor! Pryč s pý
chou národnostní! Nebo co řekneme k jiným slovům modlitby:
Bože, děkuji ti, že nejsem jako jiní lidé, jako ti, kteří nežijí z úro
ků, kteří nepocházejí z urozených předků, kteří nepročetli: tolik
iinih, kteří nemají sličných tváří. Jest nemožno, aby člověk bez
všeho toho byl člověkem větším a ušlechtilejším? Jak bláhová je
všecka pýdha peněžní, pýcha rodová, pýcha učenců, pýcha zaklá
dajídt si na vkusném oděvu! To jsou samé malé hlavy, ale velké
klobouky, samá malá srdce, ale velká pýcha.
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Musime tedy to, čím jsme a co jsme vykonali, zapírati? Nikobiv.
především žádnou pýchu před Nejvyšším, jemuž děkujeme za vše
cko; za tělo, za duši, za síly, za schopnosti, za milosti i čas. Žádné
pyšné shlížení přes ramena na ostatní lidi. To ne! Ale hrdé, po
korou utvrzené pohrdání ttm, co skutečně Jest pod námi! — to Je
ma místě. Hrdí buďme na to, že jsme obrazy Božími a dědici ne
bes. Hrdi vůči penězům, které nám nesmějí nikdy poroučeti, ale
sloužiti, ano otročiti. ©Hrdi buďme k nerozumným zvířatům
fk nimž se nikdy nesnížime), jimž se však nikdy nepřipodobňuj
me. Hrdi vůči všeltjakým zlatým, stříbrným, hedvábným cetkám,
které hodnotně h!uboko stojí pod námi. Hrdi vůči falešné, na
foukané moderní vědě, protože víme více než ona. Hrdi vůči všem
tyranům, protože jsme silnější a nesmrtelnější než oni. Hrdi vůči
všemu sprostému, vůči všemu, co sluje nadutost, lakota, nestoud
nost, závist, nestřídmost, hněv nebo lenost. Hrdi na svou pravdu,
hrdi na své katolidké jméno. Aino! Pyšni buďme v tomto dobrém
smyslu! | |

Ale celník stoje zdaleka nechtěl ani očí pozveďnouti k nebi.
iMnozídělí proto chrám na dva díly. Ty v předních lavicích jme
nwjí farizey. Ty v zadních lavicích a mimo portál (přede dveř
mr) pokormými celníky. To je směšné. [ v té první lavici může
býti člověk pokorný a ten za varhanami, u dveří nebo před vcho
dem farizeem. Duch rozhoduje. A duch toho, kdo jde do chrámu.
má býti pokora, poznání nekonečného rozdílu tvora a Stvořitele,
hříšníka a Nejsvětějšího.

A pokora je pravda, bezohledná pravda o tom, co jsme byli.
co jsme a co budeme. Pokora je uznání naší slabosti, naší viny,
maší ubohosti. í

Závěrečná myšlenka: »Pravim vám: celník odešel do svého do
mu Ospravedďiněn,onen nikoli.« Velice významná věta. Na jedné
straně čestný muž, který sice všedko nevěří, kterému se však ne
může mnoho vytýkatr; solidní domácí pán, apoštol humanity,
o kterém píší všecky noviny. Na druhé straně výběrčí daně, vydě
rač, možná podvodník, padělatel listin, kandidát káznice, který
však přece v srdci chová víru svého mládí a vědomí viny. Kde
tedy je větší vima a větší nebezpečí zavržení? U toho čestného,
rozšafného muže, jehož jedinou chybou je jeho nevěřící pýcha.
A kdo je lepší a nechá se spíše obrátiti? Lupič, nepoctivec, cizo
ložník, celník. A co praví Kristus © nevěře obyvatelů Corazain
a Betsaida? Pravím vám. zemi sodomské bude lehčeji v den soud
ný než tobě (Mat. 11, 24). Tedy před Bohem nevěrec je horší než
lupič a cizoložník! Ve hříchu nevěry skrývá se mnohem více
vzpoury. Je to mnohem více, hřích napřažané ruky. hřích toho
satanského non serviam, nebudu sloužiti, nepoddám se. Vím. na
váhách ducha času váží se jinak. Co na tom Bohu záleží! Bůh
soudí! Zákonodárce rozhoduje o tíži provinění i trestu.

»Každý, kdo se povyšuje, bude ponižen.« O tomto ponížení pyš
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ných pověděl Hospodin už ve Starém zákoně ústy proroka Isaáše
LoLo:

Přijdeť den Páně na vše, co je pyšné a vysoké a na vše, co jest
hrdé. Přijde na všecky libánské cedry a na všecky basanské duby
a na: všecky vysoké hory a na každou vysokou věž. A pýcha lidská
bude snížena a skloněna bude jejich zpupnost. Jediný Hospodin
bude vyvýšen v ten den (Is. 2, I1...).

11. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Boj o poceciunkuli

Křesťanský svět světí v těchto dnech veliký odpustkový svátek
Františkovy svatyně, porciunkuli. Otázka odpustková ďnes zase se
zrovna tak přetřásá Jako přeď 400 roky. Moderní samospasitelové,
jimž je kříž bláznovstvím a pohoršením, jsou, jak se samo sebou
rozumí, odpovědnými nepřáteli odpustků.

Ryčně úderem kladiva přibíjí své výzvy nový Luther na bránu
nové doby v pyšném sebevědomí své síly a své svobody. Nezná
žádné víny, proto též žádné almužny.

My dnes hájime odpustky stejně rozhodně jako v předvečer
Všech svatých 1517.

My hájime odbustky, protože jsou základním kamenem v učební
budově křesťanské nauky. Nikdo ho nevylomí beztrestně, aby se
s ním spolu nezřiítilyzákladní kameny náboženství.

Jsme pro odpustky, protože jsme pro zdravý rozum a odpustky
Jsou rozumné.

Odpustky ztělesňují ideu spravedlnosti. Hřešíme. Hřešime kaž
dého dne. Ve všech hodinách. Hřešíme, když myslíme. Hřešíme,
když mluvíme. Hřešíme, když jednáme. Hřích je přestoupení zá
koma:Božího. Hřích vyžaduje potrestání.

Smějí-li zákony býti přestupovány beztrestně, pak je nutno zá
kony odvolat, zákonoďárce a soudce odstraniti a zákoníky (knihy
zákonů) spáliti.
- Smějí-li býti zákony beztrestně přestupovány, pak je dovoleno

všecko. Pořádek se řítí. Odbustky jsou ideou, že je mutno za vinu
splácet. To je požadavek spravedlnosti.

Odďpbustkyztělesňují ideu solidarity lidstva. Zákon solidarity
zní: jeden za všedky, všichni za jednoho! Nuže, tento zákon »je
den za všecky« je také zákonem Golgoty; zákonem krví se poticí
ho, zbičovaného, trniím ©korunovaného, kříž vlekoucího Krista.
Kristus nese na svých bedrech vinu veškerého lidstva. Kristus
splác! za druhé.

Zákon solidarity, který vládne životem a smrtí Kristovou, musí
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býti také zákon církevních dějin. Kdo je křesťanem, žije a pra
cuje, trbi a modlí se a usmiřuje za jťné.

Odpustky | ztělesňují ideu svatého, křesťanského společenství
majetkového.

Církev je podle nauky sv. Pavla tělem, Kristus hlavou, věřící
údy. Mezi hlavou a údy nemí rozdělení majetku, ale majetkové

olečenství. Co patří hlavě, patří též údům. Co patří údům, patři,
náleží také hlavě.

Proto věříme, že musejí býti prostředky, jimiž se zásluhy Kris
tovy údům přivlastňuji. Věříme ve svátosti jako prostředky mi
dosti. :

My ale též věříme s celou křesťanskou dávnověkostí, že musí
býti také prostředek na splácení trestů za hříchy z bohatství hla
vy Kristovy i mimo svátosti. Věříme v odpustky.

A obhajujeme odpustky nejen z důvodů věroučných, dogmatic
kých, nýbrž i z důvodů morálních, mravních.

Správně pochopený zisk odpustků je školou ctnosti. Katolická
Církev uděluje odpuštění trestu ve formě odpustků jenom tomu,
kdo toho je hoden. Kdo se nenalézá ve stavu posvěcující milosti,
nemůže získati žádných odpustků. Kdo není ďitkem Božím, přite
lem Královým, nedostane amnestie.

Proto je hlavní podmínkou pro získání odpustků kajicné smýš
šelní nebo zpověď. Žádné prominutí časných trestů za hříchy,
pokud se kdo neodřekne připadající viny hříchu. Žáďné plno
mocné odpustky bez dokonalého, nadpřirozeného, vnitřního kají
cího smýšlení, vztahujicího se i na nejmenší chyby, a bez přemě
nění vůle.

Odpustky nejsou, jak protivníci vytýkají, žádným propouštěcím
listem lehkomys'mosti. Naopak: vyžeďují opravdovou vůli žít
bo křesťansku.

Odpustky činí člověka katoličtějším, římštějším. U plnomoc
ných odpustků, na př. porciunkulových, žádá Církev větším dílem
modiiti se na úmysl sv. Otce a za veliké potřeby křesťanstva.

Pramen odpbustkovývyústí z úbati vatikánského návrší. Pečeť
jeho rozlomiti náleží tomu, komu božský Zakladatel Cínkve ode
vízdal nejvyšší moc rozvazovací. Vděčnost žáda, aby pro modlitbu
věřících všech končin pramen, prouď požehnání nadpřirozeným
oběhem vracel se zpět do Říma. Odpustky jsou katolickým činem,
jsou apoštolátem.

Závěrečná myšlenka: Odpustky jsou školou milosrdenství!
Jest přesvědčením katolické Cínkve, že odpustky na způsob pří

mluvy mohou býti přiřknuty duším v očistci.
Kdo odpustky získávají, nepatří k sobeckým lidem, kteří mají

ma mysli jenom sami sebe. Jako jejich srdce objimá potřeby celé
ho světa, tak objímá 1 říši očistcovou. Takový veliký den odpust
ků, jako je porciunkule, bývá vždycky svátkem všech dušiček.

Hájime odpustky. Ziskáváme je. Milujeme je. Je v nich duch
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Golgoty. Ať se cokoliv mluvilo před 400 roky proti odpustkům a
ať se cokoliv 1 dnes proti nim opzkuje: Jsou tak dávné, jako vy
kupitelské dilo na Kalvarii, které není ničím jiným, než oďpustkem
ve velkém.

12. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

První jeláska
Jeden zákoník, sám jsa učitelem zákona, žádá od Krista, nej

vyššího zákonodárce, o dobrozdání. Týká se to nejvyšší právní
otázky, před níž všechny otázky vědecké, průmyslové a po
litické ustupují do pozádí. Ta otázka zni: »Co musím Činiti,
abych obdržel život věčný?« Podle zákonného předpisu je odpo
věď tato: »Miluj Hospodina, Boha svého, celým srdcem svým,
vši duši svou a vši silou svou« (Dt. 6, 5). Tim by byla věc vyříze
na, a my bychom neměli nic dále na práci, než v tomtéž zákoně,
v téže kapitole přečísti si další zevrubnější dodatek: »Tato slova,
kterými ti dnes přikazuji, nechť zůstanou v srdci tvém. Vypravuj
je synům svým, a rozjímej o nich sedě ve svém příbytku 1 chodě
cestou, léhaje 1 vstávaje. Uvaž si je jako znamení na svou ruku
a nechať jsou a pohybují se ti mezi očima. A napiš je na práh i na
dveře domu svčho.« Io je hlavní přikázání. V něm je výchovný
program pro tvůj dětský pokojík, tvá domácí knihovna, tvá četba
na cestě, tvé ranní rozjímání, tvá modlitba večerní. Toto hlavní
přikázání budiž všude, všude s tebou a nikdy, nikdy na ně ne
zapomeň.

Než my víme, že ve skutečnosti bývá toto hlavní přikázání
málokdy srdcem a duší naší. Pro samé paragrafy zákonné a po
lcejní předpisy a nařízení i řády zapomněli jsme na ten nejdů
ležitější zákon. Proto připomínám dvojí požadavek pro tebe i pro
sebe 1 pro všecky.

1. Prvni je láska! Milovati budeš Pána Boha svého! Mluvím
ke křesťanům. Křesťané věří v Boha, všemohoucího stvořitele ne
be i země. Křesťané mluví o bytosti nevýslovně veliké, nesmírné,
všudybytné, všemocné. Křesťané klesají před věčnou moudrostí,
krásou a dobrotou. Toho, jenž je hoden nekonečného pomilování,
musime míti rádi. Pro toho velikého, před nímž celý vesmír je
jako krůpěj na okovu, musíme se umět nadchnouti. Pro toho nej
světějšího musíme hořeti. Hoříte při východu slunce na horách,
octnete-li se na blízku dobré matky, před sochou velikého muže.
Nemůžete zůstati chladnými. (Kde je oheň, cokoliv velikého,
ušlechtilého, krásného, pravdivého, dobrého, vaše srdce vzplane.
Vy milujete. Musíte milovati. Vy můžete Boha popírati, to slunce
pravdy, krásy a dobra. Ale věřiti v to slunce, do něho nazírati.
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býti křesťany a nemilovati, toho nedovedete. První věcí křesťana
je láska!

Křesťané věří v Krista, Syna živého Boha, jenž trpěl pod pont
ským Pilátem, byl ukřižován a zemřel pro pokolení lidské.

Kdo však Ježíše poznal v Betlemě, mezi dětmi, u lože nemoc
ných, na kázání, ve večeřadle, na hoře Kalvarii: ten chápe sv.
Pavla, když píše (I. Kor. 16, 22): »Nemiluje-li někdo Pána našeho
Ježíše Krista, budiž proklat.« Budiž vyloučen; ten už mezi nás ne
patří. Křesťané jsou přáteli Páně. Křesťana první věcí je láska!
Proto též láska ke každému slovu, které vyšlo z úst Ježíšových!
Křesťanovounejlepší knihou není román, ne dílo básníkovo, nýbrž
kniha o Ježíši, evangelium, Písmo sv., biblická dějeprava. Proto
také láska ke jménu Ježiš!

Žádné lehkovážné, zlostné vyslovování nejkrásnějšího a nej
světějšího ze všech jmen. Proto též láska k životnímu dilu Je
žíšovu, k Církvi, k náměstku Ježíšovu, sv. Otci, k učedníku Ježí
šovu. ke knězi, k oběti Ježíšově, mši sv. Proč jsou ve všední dny
kostely prázdné? Proč mista před oltářem nezaujata dětmi? Ne
znají hlavní přikázání. Proč nechtějí muži ke stolu Páně? Protože
nemilují. Proč je namnoze křesťanství takové nudné, chudokrev
né, souchotinářské? Proč je nám všeho tuze mnoho a všecko tak
sěžké? Ach, v našem náboženství je přiliš málo lásky!

Co musíme činiti, abychom obdrželi život věčný? Zase milovati,
vroucně, silně, radostně! Křesťanovou první povinností je láska!

Za druhé! Ještě jednou láska! Láska z celého srdce! My trpime
bludem, že se může srdce rozdělit jako koláč na čtyři nebo na
víc kousků. Větší kousek, jak se samo sebou rozumí, podržíme na
před pro sebe. Kousek dostane bližní, jiný obchod, politika nebo
zábava. Zbytek obdrží milý Bůh. Ale Bůh nežije ze zbytků a
drobtů, které padají s rašich stolů. Srdce se nemůže rozdělovat,
sice zemře. Srdce musí zůstat celé, celé pro jediného. A tento je
diný sluje Bůh. Milovati budeš Pána Boha svého z celého srdce
svého a z celé duše své. Ze všech sil svých a z celé mysli své.
Bez výhrady celý se stráviš v lásce Pána svého. Uedle Boha ne
ní mista pro mic. Bůh budiž vším. Kdo všecko má, nepotřebuje
už ničeho více. Kdo má miliardy. nestojí o peníze bronzové. Ko
mu svítí slunce, nezapaluje už žádnou svíčku. Kdo má moře, ne
žízní po kapce. Říše lásky je absolutní monarchii. Bůh sám jediný
ovládá, plní a oblažuje srdce. Úměry se může používati v živo
tě politickém. U životě duše (duševním) panuje pouze Jediný. Ve
dle Boha ještě něčemu se klaněti je modlářství, ať už je »tím
něčím« darovaný obraz nebo osoba, peníz nebo rozkoš.

Tak tedy mimo Boha nesmíme mic milovati? Nic. »Každý,
1enž neodříká se všeho, co má, nemůže býti mým učedníkem.«
(Luk. 14, 33.) Bylo by tedy modlářňstvím, milovati vedle Boha
třebas peníze nebo obchod (závod)? Zajisté! Musím tedy všecko,
co mám ve svém majetku, tak míti, jako bych toho neměl, všecko
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pokládat: za nic nebo za smetí? Ovšem!. Nesmím tedy vedle Bo
ha ani lidi milovati?

Ne! »Nemá-li kdo v nenávisti otce svého a matky své i man
želky a dítek a bratrů a sester svých, amo i života svého, nemů
že býti mým učedníkem« (Luk. 14, 26). Tak praví neúprosný
Kristus. To je nejtvrdší slovo, které kdy nějaký člověk vyslovil.
Ale pravdivé. Ten, jenž stvořil srdce, stvořil je pouze pro sebe.
Vedle Boha tedy nic! Vedle lásky Boží žádná jiná láska! Nesmí
me tedy milovati ani bližního ani samých sebe? Ovšem že smíme.
Avšak jenom v Bohu, jenom. s Bohem, jemom k vůli Bohu, jenom
pro Boha, nikoli vedle Boha, nikoli bez Boha, nikoli proti Bohu.
Je jenom jedna láska, láska k Bohu, láska Boží. Sebeláska a ás
ka k bližnímu obsaženy jsou v Boží lásce jako krůpěj v moři.
Kdo Boha miluje, miluje i to, co Bůh miluje. Jinak milovati, k to
mu nemáme žádného práva.

Intellexistis haec omnia? Porozuměli jste tomu všemu? Celá
srdce nutno věnovati jedinému Bohu! Pryč se vší polovičatostí a
neutralitou (nestranností)! Milujte! Láska je oheň. Oheň hoří,
plane, zachvacuje. Oheň stravuje a co je nečistého ničí. Oheň pro
niká kupředu, zachvacuje kolem sebe, chce panovati. Oheň nezná
žádného strachu. Jsou Jenom ďva ohně ve vesmiru. Oheň Boži,
čistý, svatý plamen života a lásky, a oheň satanův a pekla. —
V každé duši je jiskra, buď jiskra shora nebo zdola. Vy chromi,
zbabělí, polovičatí, myslíte, že jenom při té jiskře lze zůstati?
Něco maličko pro Boha nebo pro satana? To se mýlite. Jiskra
chce vzrůsti v plamen, plamen v požár, který naplňuje celou
duši, vyráží z každého slova a skutku. Jenom z něho bude nebe
nebo peklo, anděl nebo ďábel. Čím jeďnou budete, tim jste už
nyní, celí bro Boha nebo celi proti němu. Bůh je Bohem celých!

»Vskutku jenom láska to je, která dělí dítky Boží od dítek ďáb
lových.« Sv. Augustin.

13. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

„Stanuli z daleka“

Honosíme se, že jsme (věkem) dobou hygieny. Ve jménu lé
kařství a moci státní vedeme neúprosný boj proti bacilům. Tra
gické při tom je, že v téže době často dáváme najevo neodpusti
telnou nedbalost vůči nebezpečím nemocí duchovních a mrav
nich.

Starý zákon měl nejvýš přísné zákony o vylučování lidí malo
mocných. Pro nebezpečí nákazy nesměli se malomoocnízdržovat:
poblíž lidí zdravých. Žili zpravidla před branami měst amimo
vesnice ve zvláštních obydlích, jež se nalézala něde na poli.
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Toto vylučování nebylo aktem krutosti, nýbnž aktem nutné
sebeobrany. Vyplývalo z péče o obecné dobro. Blaho obecné
je vyšší než blaho suukromé. Časem bývá nezbytno proti některému
členu zakročit tvrdě, aby se zachránil celek. ©

To oddělování bylo znáti i v životě náboženském. Jako zá
konně nečistí nesměli malomocní vkročiti do chrámu ani přinášeli
obětí, ani se účastnit: obětních hostin, a nesměli jísti vůbec nic
požehnaného nebo Bohu zasvěceného. Do synagogy přicházeti by
lo jim na mnohých mistech dovolováno, ale musili zůstati ve
zvláštním ohražení, které bylo pro ně zřízeno.Vejíti do domů zdra
vých a zákonitě čistých lidí oylo jim zakázáno.

Křesťanství dalo tomuto oddělování od lidi nakažlivě nečis
tých ihned mravní význam. Mladá Církev nemůže a nechce vy
jíti ze světa (I. Kor. 5, 10). Nechce a nemůže se vyhýbati všemu
občanskému, hospodářskému a společenskému obcování s ostatní
mi. Alle ona se nechce nijak připodobňovat tomuto světu (Řím.
12, 2), ne s ním se laskati, plahočiti a spolupůsobiti. Nuťno umět
zachovat vůči světu jistou zdrženlivost.

Nezpřahejte se s nevěřícími! Jaké účastenství má spravedl
nost s nepravosti? Jaké společenství světlo s tmou? Kterou shodu
má Kristus s Belialem? Který ďil má věřicí s nevěřicim? A jaké
srovnání má chrám Boží s modlami? Proto vyjděte z prostředku
Jejich a oddělte se, praví Hospodin, a nečistého se nedotýkejte!
(IT. Kor. 6, 14.)

Křesťanství jest tém, čím je nebo vůbec neni. »Víra katolická
má takovou protiváhu a zvláštnost, že k ní nelze nic přičiniti, ani
od ní odejmouti. Buď ji člověk přijme celou nebo ji celou od
mítne.« (Benedikt XV. Ad beatissimi.) Proto je první starostí kato
Jicismu, aby si zachránil úplnou neporušenost nauky i morálky.
Katolicismus se neamalguje se žádným Jiným živlem. Nikdy a
nikde. Středověk radikálně odmitl všecky alchymistické pokusv
o spojení bludu a pravdy, hřídhu a ctnosti. Anatematisoval a ex
komunikoval všechen cizí myšlenkový nájezd, který se snažil
zfalšovati evangelickou a apoštolskou nauku. Proto při vší své mi
losrdné lásce zachovával vůči bludařům vždycky nemilosrdnou
distanci. Možná, že tu a tam vůči jednotlivcům byla Církev ně
kdy velice tvrdá, často dokonce krutá, ale v tom smýšlela. správ
ně, že pokláďala každou společnost odsouzenu k zániku, která
se chovala ze slabošského nerozumu vůči (malomocenství) nákaze
politických a sociálních bludů tolerantně.

Liberalismus přinesl světu nové »evangelium«. Prohlásil roku
1789 tak zvaná »práva lidská«. Liberalismus ale nepřinesl nám
svými lidskými právy svobodu. Pravá svoboda nemá svůj zdroj
v liberalismu, nýbrž v Církvi. Svoboda není liberální, ale ka
tolioká.

Co liberalismus modernímu světu přinesl, to nebyla svobo
da, ale nejrozsáhlejší tolerance k náboženskému, politickému a
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sociálnímu bludu. Strhl všecky závory, které zákon Boží a zdravý
rozum lidský, evangelium, cínkevní právo a moudrost národů po
stavily, aby zabránily hrozícímu nebezpečenství. Každá bludná
nauka, ať si sebe nesmyslnější a revolučnější, byla ústavně a
právně garantována, dhráněna.

A co je nejosudnější, není to, že byl liberalismus liberální.
Nejosudnější bylo, že i národové, kteří zůstali katolickým, a kte
ří by bývali povolámi, aby stavěl hráze proti revoluční potopě,
z většího dílu zklamali.

My se chováme s neuvěřitelnou velkodušností a blahovůlí vůči
podvratným mocnostem všech forem, ať se jmenují zednářství
nebo bolševismus, kapitalismus nebo liberalismus. Nazýváme se
katolíky, ale smýšlime velmi liberálně. Tolerujeme. Ano, frater
nisujeme, bratříčkujeme se často tam, kde bychom měli bojovat.

Záchrana hrozící zkázy lidské společnosti spočívá v tom, aby
chom v hygieně ducha používali opět stejných prostředků k zá
ochraně,jakých používáme v hygieně tělesné. Co jen moci máme,
bojujme neohroženě proti škůdcům lidu. Bojujme zvláště proti
tomu, co Pius XI. nazval morem naší doby, proti Jaicismu. Tam
ale, kde boj proti moru sám k cili nevede, buďmež nejvýš opa
trni. Odlučme se duchovně. »Oddělte se,« praví Pán. »Nedotý
kejte se toho, co je nečisté.«

14. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Buď — anebo!

Ježiš pravil: »Nikdo nemůže dvěma pánům sloužiti, neboť
buď bude jednoho nenáviděti a druhého milovati, aneb jednoho
se přidrží a druhým pohrdne.« (Mat. 6, 14.) A opět řekl: »Kdu
není se mmou, proti mně jest, a kdo neshromažďuje se mnou,
rozpty"uje« (Luk. 11, 23).

Eliáš však předstoupil před všechen lid a řekl: »Dokud kul
hatu budete na dvě strany? Je-li Hospodin Bohem, jděte s ním,
pak-li Bál, jděte za tímto« (3 Král. 18, 21).

»Andělu církve laodicejské napiš: Znám tvé skutky, že nejsi
ani studený ani honký! Ó, bys byl studený aneb horký, takto
však, poněvadž jsi vlažný a nejsi ani horký ani studený, vyvrhinu
tě z úst svých.« (Zjev. 3, 15, 16.)

My jsme si utvořili neutrální, mravně indiferentní oblast kaž
dodenniho života, umění a literatury, estetiky a politiky, obchodo
vání a spolků, v níž není třeba býti ani náboženským ani bezná
boženským. Oblast, do níž nic není anr Bohu ani ďáblu, v niž
proto není lze žíti ani božsky ani ďábelsky, nýbrž lidsky.
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Pohodlné by to tak ovšem bylo. Avšak ve vesmíru jsou Jenom
dvě řiše pro byti, které si tak rozdělil Bůh přisvědčujici »ano«
a dobra, a bůh odpírající »ne« a zla, že kdo neholduje jedno
mu, samozřejmě náleží druhému.

Ušecky odpadky se stolu Božího zabírá si s neúprosnou logikou
za svůj majetek ďábel. Náš život může býti prožíván jenom
v jedné z těchto dvou říší, ve službě pouze jednoho z těchto
dvou panovníků. (Bettex.)

Není žádného člověka, který by nebyl zapřažen do tohoto tu
hého boje, ať vědomky nebo nevědomky. Nikoho není, kdo by
neměl činného podílu na zodpovědnosti: na porážce nebo na ví
tězštví. Zajatec ve svých okovech i král na svém trůně, chuďas.
1 boháč, zdravý 1 nemocný, učený i neučený, otrok i svobodník,.
stařec 1 dítě, jak člověk kulturní, stejně 1divoch. Ii všichni bo
jují tentýž boj. Do tohoto zvláštního vojska všichni jsme odve
deni na základě nuceného odvodu. Tu není žádných náhradníků.
a žádných dobrovolníků. Výjimku nedělá tu žádné pohlaví a
žadný věk.

Neříkej proto, že nechceš bojovati. U tom okamžiku, co to pra
viš, už bojuješ. Neříkej, že nevíš, ke které straně se máš dáti.
V tom okamžiku, co to vyřkneš, už jst se pro věc rozhodl. Neří
kej, že dhceš býti neutrálním, nestranným. Jakmile se tak roz
hoduješ, už jím nejsi. Neříkej, že chceš zůstati nelišným, indife
rentním. Už tím slovem jsi se postavil na některou stranu.

Jedna z nejcharakternějšich tendenci naši doby je ta, že se od
sebe různí dvě radikální, protivné strany, strana dobra a strana
zla. Ušichm, kdo se staví doprostřed mezi ně, a všechny popletené
teorie se rozpadají a zanikají.

Rasy polovičaté a periody přechodní trvají pouze v relativním
smyslu, kdežto teorie absolutní eksistují naprosto a radikálně.
V Pismu sv. vidím, že Bůh stvořil den a noc, o soumraku však
nevi Písmo sv. nic. Soumrak pomine, když konečně den zvítězí
nad nocí. (Donoso Cortés.) Kdo chce stavěti dům, musí nutně na
před zříditi si humno, ma němž má dům státi. Je tedy potřebí
odstraniti rum a smetí, které leží v cestě, slovem zamésti. Podob
ně tomu je s obnovením naší kultury.

Každé duchovní společenství s kulturou od Boha odvrácenou
potřísňuje duši. Člověk se připojuje k celku živému a ne ke společ
nosti zahnivající. Mezi mejmladší kulturou bez Boha a novým
útvarem z celku nutno učinit čáru. A ruka, která to činí, r.esmí
se třásti.

Spolky mezi zásadními nepřáteli nevedou nikdy k dobrému.
»Slátanina« čistých, svatých životů s nečistými a nesvatými jest
ďábelská protiva smíření. Slátanina mení pouze špatností, ale
1 hlouposti. Slátanina mezi nebem a zemí, mezi božským a ďá
belským je vlastní dědičný hřích lidstva. Dudhy dlužno od sebe
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děliti a nikoli slátati dohromady. Oddělování duchů, toť duchů
záchrana. (Juhus Langbehn.)

Čeho je nám potřebí, dhceme-li opět pracovati jako moví lidé,
je poznání protivných zásadních směrů, že je propast mezi naším
životním názorem a těch druhých; že v tisícerých případech mu
síme my říci »ne«, kde ti »druzí« říkají »ano«; že nazýváme tmou
a propastí, co tmou a propastí nazýval Kristus a to i tenkráte, kdy
jiní to jmenují světlem a vzestupem. (Emil Fiedler.)

Tož ne »tak i tak«, nýbrž »buď — anebo!« O celek jde. Pryč s po
lovičatostí! Neboť nikdo nemůže položiti základ jiný mimo ten,
který jest položen, a tím jest Ježíš Kristus. (I Kor. 3, 11.) Ří
kejte si tomu jednostrannost, výlučnost. Je to výlučnost Boží proti
všemu protiďábelskému, a jednostrannost Kristova proti všemu
protikřesťanskému. Je to výlučnost rozumu proti nerozumu a jed
nostrannost dobra proti špatnosti. Jenom lidé bezmyšlenkovití a
bezcharakterní jsou lidmi »tak i tak«; polovičatými rasami. Bu
doucnost patří plnokrevným lidem. Lidem. »buď — anebo«. Celým
křesťanům, anebo celým protivníkům, anf:kristům.

15. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Lidé Ducha so. a lidé tělesní

Byli jsme dnes svědky pohřebního průvodu. 'Než me všichni
mrtví bývají odneseni na hřbitovy. Je vice mrtvých, kteří choďi
po ulicích, než těch, co odpočívají v rakvích. V tajném Zjevení
praví Kristus: Znám tvé skutky, že máš jméno jako bys žil, a jsi
mrtev« (Zjev. 3, 1). Jsou tedy živí, kteří jsou mrtví, jako jsou
mrtví, kteří jsou živí. Co je mrtvý? Tělo bez duše (Jak. 2, 26). Čím
je živý? Takovým, který má ducha.

Už sv. Pavel dělí křesťany na dvě třídy: liďi duchovní, tak zv.
pneumatiky, a lidi falešné, somatiky. Pneumatiky, lid: duchovní,
(lidi ducha) počítá k živým; somatiky, lidi žijící jenom pro tělo,
k nepohřbeným mrtvým. Každá z obou těchto tříd má svůj zvláštní
ráz; myslí jinak, mluví jinak a jedná jinak. Její pojem o životě je
radikálně rozdílný. Ten rozdíl je tak veliký a hluboký, že každá tu
druhou pokládá za bláznivou. Pneumatik vidí v somatikovi blázna;
somatik v pneumabikovi pomatence.

Jako věřící musíme býti pneumatiky, lidmi duchovními a proto
v předstírané moudrosti jenom tělesných lidí musime spatřovati
bláznovství a smrt.

Co je moudrost? Kďo je mouďrý? Kdo volí přiměřenéprostředky
a cesty k vytknutému cíli. Kdo je blázen? Kdo volí prostředky a
cesty, které k vytknutému cíli nevedou. A co je cílem člověka?
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Bůh, láska a nebe! Co je tedy nemoudré? Všecko, co se nemůže
jmenovati cestou a prostředkem k Bohu. Pojmy o hlouposti jsou
rozdílné. Podle svétského ponětí nutno počítati za hloupého
toho, kdo neumí čísti a psáti a počítati; podle Písma sv. toho, kdo
neví, že jsme na zemi, abychom Boha poznávali, milovali, jemu
sloužili a tak se dostali do nebe.

Pochopujeme, že bible dospívá k jinému úsudku o lidském stavu
vzdělání, než profesor. V knize Kazateli prohlašuje Duch sv.
o tehdejším čase: »Stultorum infinitus est numerus« (1, 15). »Počet
bláznů je bez konce.« To platí přes všeobecné školské vzdělání
až do dneška. Počet bláznů bez konce. K bláznovství musíme po
čitati také nevěru, to jsou při nejmenším dvě třetiny lidského po
kolení. Sv. Pavel o nich praví. »Říkajíce, že jsou moudří, stali se
blázny« (1, 22). Totéž platí o bludařství. Já pokládám za Ařichna
křesťanství spáchaný, tož za neštěstí lidstva a proto za nepopsa
telnou pošetilost pro čas i věčnost ten veliký odpad východu a zá
padu od jednoty pravdy a církevních prostředků milosti, rozkol a
blud.

Neboť nikdy nelze jmenovati moudrostí, trhá-li kdo dílo Páně,
jednu a nedělielnou Církev, a tím 1 rodinu lidstva.

Musíme dále počítati za bláznovství každý hřích. Každý hřích je
nesmys., těžký hřích zrovna šílenství. Je nesmysl a nerozum,
myslí-li tvor, že se může proti svém Stvořiteli vzepříti. Jest ne
smysl, očekává-l1 člověk od hříchu, ať se jmenuje neposlušnost
nebo lež, podvod nebo hněv nebo jakkoliv, nějaký prospěch; proto
že každý hřích se dříve nebo později změní v neštěstí. Je ne
smysl pro krátkou rozkoš vydávati se v nebezpečí očistce nebo
věčného zavržení. Hřích, který sv. Pavel nazývá »prudentia car
nis«, »moOudďrostitěla«, je smrt (Řím 8, 6). A vede ke smrti a je
bláznovstvím. Z toho můžeme posouditi, jak se tam nahoře smýšlí
Oomašem osvíceném, na své vzdělání pyšném století s jeho svě
tovým tiskem, jeho pisemniotvím a s jeho školami. V žalmu 2.
se praví: »Ten, jenž v nebesích sudli, se směje, Hospodin se po
smívá jim.« |

Člověku se zďá, jako by slyšel tento smich Boží od 1. srpna 1914,
smích Boží z jistých tlacháren, jimž říkají parlamenty; smích Boží
z jisté diplomacie a jejích konferencí, které působí ještě horší zmat
ky; smích Boží z velkého průmyslu a světového obchodu a kapitalis
mu,které zestátů činí žebráky; smích Boží z militarismu, který místo,
aby národy zachraňoval, strhuje je z propasti do propasti; smích
Boží z vědy, která nezabraňuje, že lidstvo stále hlouběji zapadá
do barbarství; smích Boží ze státních ústav, které chrání a střeží
liberální svobody a vedou k rozvratu veškerého řádu. Když sv.
Pavel ve své epištole k Řím. vtiskl do znaku světové moudrosti
umrlči hlavu, mohlo by se to pokládati za upřílišnění. Dnes chá
pe každý člověk, že všecko je nesmysl mimo Boha, Krista a
Církev. Nesmysl a smrt! Vzdálí-li se od člověka Duch Boží, je
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padlinou a mrtvolou. Takový je úsudek pneumatika o »prudentia
carnis«, o moudrosti těla, o každém somatikovi, jehož cílem je
svět. Mají jméno, jako by žili, a jsou mrtví.

Somatikové, lidé tělesní, synové světa, rozumí se, že se mýli,
prohlašujíce pneumatiky, lidi Ducha sv., ze své strany za potrhlé.
Jak je napsáno už v Knize moudrosti: »Pokládali jsme život jejich
za nesmysl.« Od té chvile, kdy přeď králem Herodem oblekli Ne)
světějšího oděvem blázna, pokládá se za samozřejmé, že opravdovi
křesťané jsou všichni blázni. Blázni, potrhlí, protože věří, čemu
nijak nerozumějí. Blázni, protože doufají, co teprve bude. Blázni,
protože milují, co nevidí. Bláznovstvím je jim důvěra v Boha.
Bláznovstvím milovati nepřítele. Bláznovstvím tichost. Bláznov
stvím trpělivost. Bláznovstvím cudnost. Vrcholem pak bláznovství
zachovávání evangelických rad: Dobrovolné poslušnosti, úplné
chudoby a panické i panenské čistoty. Bláznovstvím svatost. Ale to
všecko nemůže a nesmí nás mýliti.

Sv. Pavel, ten veliký pneumatik, ten mohutný člověk Ducha sv.,
ten dobyvatel světa pro Krista, neostýchal se přes to všecko vy
stoupiti v bláznivém oděvu Páně v Athénách, Korintě, v Římě,
v Jerusalemě, aby dobyl vítězství. On ustavičně zdůrazňuje jako
zákon o Království Božím: Co pošetilé jest ve světě, to vyvolil si
Bůh, aby zahanbil moudré. A co slabé jest ve světě, to vyvolil si
Bůh, aby zahanbil silné, a Coneurozené jest ve světě a opovržené
a čeho není, to vyvolil si Bůh, aby zkazil to, co jest (I. Kor. 1, 27).
A praví pak směle. »Co je před pohany bláznovstvím, to jest
před Bohem moudrostí.« Bláznivý oděv, kterým svět Krista odivá,
jest čestným oděvem moudrosti a proziravosli.

Vytýká se křesťanům za pošetilost, protože prý neumějí užívat
života a že kráčejí mezi lidmi užívajícími světa jako odumřelí,
pokrytí příkrovem smrti. Než k rozsouzení, patří-li kdo k živým
neb mrtvým, nestačí jenom vyšetřit, kolik kdo denně dovede sníst
a vypít, jak drahocenné šaty nosí a kolik má peněz v kapse,
nýbrž kolik má ducha. »Smýšlení ducha je Život« (Řím. $,
6). Teprve ten, kdo duchem skutky těla mrtví, bude žíti« (Řím.
8, 13). Tak stojí napsáno.

Kdo tedy patři k těm opravdu moudrým a živým? Předně ti,
kteří věřů. Neboť těm, kdož věří v Syna Božího, dá moc syny Bo
žiímibýti, tedy účast na životě Božím, protože z Boha zrození jsou.

Za druhé musíme počítati k rozumným a živým ty, kteří nejen
v duchu žiji, nýbrž ducha též následuji, křižujice své tělo s jeho
vášněmi a žádostmi. (Gal. 5, 24.) Tedy křesťany praktické. Ty
střídmé, cudné, s málem spokojené, tiché, obětavé, v povinnos
tech věrné. Třetí stupeň rozumných a živých tvoří ti, kteří to be
rou s křesťanstvím opravdu vážně, kteří na cestě ctnosti statečně
kráčejí kupředu, ti praví následovníci Kristovi. Nejvyšší stupeň
rozumných a živých tvoří ti skuteční pneumatikové, ti vyškolení
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lidé Ducha sv., kteři maji tělo své úblně v moci, křesťané ideální,
hrdinové ctnosti, andělé v těle, světci.

Patříce v mysli na máry mládence naimského znova k životu
vzkříšeného, viděli jsme, jak jsou různá ponětí o smrti a životě.
Co jedni jmenují životem, jmenují druzí smrtí. Co jmenují smrtí,
jmenují druzí životem. Pro nás nemůže býti pochybnosti: životem
možno nazývati jenom to, co připravuje ma život věčný, smrtí ae
jest, co vede ke smrti věčné. Podle toho se musíme zařídit. Co člo
věk seje, to bude žiti. Moderní somatikové, kteří hledají ve všem
jenom zájem blaha svého těla, propadnou věčné smrti, jako ti za
časů sv. Pavla. Pneumatikové však, ve kterých je Duch Boží, a
kteří bojují proti tělu, dosáhnou království Božího. Neboť Bůh je
duch, a kteří jej míti chtějí, musejí mu sloužiti v duchu a v pravdě.

16. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Ježíš u nemocného

O čem tak často v evangeliu nedělním slyšíme, stává se opět a
opět útěchyplnou skutečností. Ježiš je přítel nemocných a proto
tak rád prodlévá mezi nimi s těmi jejich kříži: obětuje se pro ně,
nasycuje, žehná, posiluje a těší je, klada na ně své ruce. Dosud činí
tak po každé, když k nim bývá donášen ve způsoběchleba. Od kaž
dého sv. přijímání nemocných očekáváme větší a většiporozu
znění pro tajemství křiže a pro úlevu v trápení. Kdykoli Ježiš při
chází k nemocným, učí se od něho nemocní vždycky čtyřem vé
cem, které mají pro jejich štěstí rozhodující význam. 1. Učí se ru
ce vztahovati po křiži, to jest znamení ochoty. 2. Učí se ruce
křížiti na prsou. o znamená spojení s Kristem. 3. Učí se paže ro
zevirati, to jest znamení odevzdanosti do vůle Boží. 4. Učí se ruce
spínati a to je znamení prosebné modlitby.

1. Učíme se od Ježíše dělati takto (vztáhní vpřed ruce na zňa
mení ochoty). Nemocní se učí přijímati ochotně nemoc jako dar
z ruky Boží. Nemoc je kříž, a kříž je vždycky tajemstvím. Nejen
ten s Golgoty, ale každý kříž. Člověk tomu porozumí pouze ve
světle víry. Ale ve světle viry je křiž velikým prostředkem sbásy
a posvěcení hdstva. Člověk vlastně onemocňuje, aby byl zdráv.
Slábne, aby zesílil. Ochromne, aby postoupil kupředu. Oslepme,
aby lépe viděl. Nemoc je část tajemného, božského umění vy
chovatelského. Její poslední a nejvyšší cíl je ozdravění, očištění
a posvěcení duše. Je tedy vynálezem lásky!

Na to nesmíme nikdy zapomenout. Nesmíme se jenom dívat na
kříž, ale také na nemoc. Musíme si všimnout i ruky, která kříž
podává. To je ta pravá křesťanská věda. »Křesťanská věda,«
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která pochází z Ameriky, vidí záchranu nemocných v sugesci.
Myslí si, že žádné nemoci není a nebude. To je sebeklam. Křes
ťanská věďa, která pochází z Palestiny, vidí spásu nemocných ve
víře: pokládej nemoc za vynález lásky Boží pro očištění a posvě
cení tvé duše. Přijmi ji z ruky Boží. Řekni: ano! Dělej takto
(vztáhni ruce k naznačení ochoty).

2. Od Ježíše učíme se takto: (skřížení rukou na prsou k nazna
čení spojení s ukřižovaným Kristem). Křesťanství je následování
Ježíše. »Kdo chce býti učedníkem mým, zapři sebe sám, vezmi
kříž svůj a následuj mne.« Ale Kristus je ten Ukřižovaný, On si
ponechal znamení ran i po svém zmrtvýchvstání. Jako není dnes
žádného Krista bez znamení ran, tak neni také žádného křesťan
ství bez spojení s Ukřižovaným. "Toplatí zvláště o nemocných.

Spasitel pronesl podivuhodné slovo: »Nemocen jsem byl a nav
štivili jste mme.« »Co jste učinili tomu nejmenšímu z bratří mých,
mně jste učinili.« Kristus a nemocný tvoří podivuhodnou jednotu.
Proto je třeba povznésti oči vzhůru k Ježíši. S Ježíšem trpěti. Je
žíš v tobě! Ty v Ježíši!

3. U Ježíše učíme se činiti také takto (paže rozevřiti na znameni
odevzdanosti do vůle Boži. Odkud pochází všechen hřích? Odtud,
že člověk dělá, čeho se mu zachce? Že se činí střediskem světa.
okolo nějž se má všecko točit, nebe i země. A odkud přijde záchra
na a vykoupení člověka?| Odtud, aby činil, co chce mocný
Bůh. Odtud, aby činil Boha a Jeho svatou vůli stře
diskem, kolem něhož se má všecko otáčeti, nebe 1 země. To je
hlavní přikázání! Milovati budeš Pána Boha svého z celého srdce
svého, z celé duše své, ze vší mysli své a ze vší sily své.« A co
je láska k Bohu? Radostné plnění vůle Otcovy! Ó, jak dokonale
to uměl Ježíš! Svým pokrmem to nazýval, po němž dychtil. »Můj
pokrm jest činiti vůli toho, kterýž mne poslal.« Jeho oblíbeným
zvoláním je: Abba! Můj Otče! Jeho oblíbenou pobožnosti činiti
takto (paže široko rozevříti) — radostně, bez výhrady, dokonale
oddávati se do vůle Otcovy. Jdi, milý křesťane, a čiň podobně!
Tvým oblíbeným zvoláním, když onemocniíš,budiž: abba, mů]
Otče! "Tvým oblíbeným pohybem rukou: činiti toto — rozevřiti
paže na znamení úplné oddanosti sebe celého.

4. U Ježíše učíme se činiti také takto! (Sepnouti ruce k pro
sebné modlitbě.) Jak to činil Mistr. Jak tomu učil Pán. Dětinně.
Vroucně. Pokorně. Důvěrně. Vytrvale. Srdečně. Nemocný má pro
siti, až dostane. Hledati, až nalezne. Tlouci, až mu bude ote
vřeno. Náš Bůh je dosud tentýž, Jako ten v evangeliu. Bůh lásky,
který chce svým dětem působit: radost. Ale my nejsme už ti staří.
My neumíme se už tak modlit, jako ti staří, jako ti slepí, ti malo
mocní, zchvácení dnou v evangeliu. A především: My už nemáme
té staré, nepbřemožitelné viry, přenášejici hory, že Bůh pomoci
může. že Bůh pomoci chce, že Bůh pomáhá.

Přijď, sv. Duchu, se svým Božím ohněm! Na tobě záleží. Neboť
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nikdo nemůže říci abba — otče, kromě tebe. Přijď, sv. Duchu, a dej
našim nemocným neochvějnou víru, skálopevnou důvěru, ohnivou
lásku. Přijď, Duchu sv., a nauč nás všecky činiti takto — (ochotu),
a takto (spojení s Ježíšem), a takto (oddanost), a takto (proseb
ná modlitba).

17. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Když klesá teploměr

Dvou věcí je nezbytně třeba mimo pokrm k životu: vzduchu a
světla. Bez vzduchu se člověk udusí, bez světla zmrzne. To plati
také o životě duchovním. Viry je tak nutně třeba jako vzduchu,
a lásky jako tepla. Není-li v některém národě jistá, alespoň nej
menší míra víry a lásky, musí neomylně takový národ duchovně
se zadusit a zmrznout. Přiložíme-li teploměr takový na nynější
lidstvo a ohledáme-li jeho tepnu, nemůžeme se ubrámitpocitu, že
teplota srdci velmi povážlivě klesá. Není to žádnéupřílišnění. Je
chladno. Všude je chladno: v domech, v dílnách, ve sněmovnách,
na ulicích, neboť teploměr lásky může klesati, i když sluneční
vedro stoupá. A venku v přírodě může býti teplo, ale v srdcích,
uvnitř studeno až pod bod mrazu. Jak je to možno? Svět zapo
mněl na hlavní přikázání.

Nejprve zesvětštili lásku, dceru nebes. Oheň, který jediné mohl
uchránit svět od duchovní smrti zmrznutí, snažili se lidé uhasit,
a na její místo roznitit umělý oheň přirozené lásky. Zfalšovali
její rodný list, tvrdíce, že láska je teprve sto let stará dcera li
beralismu a moderní humanity. Dokazovali, že láska přišla na
svět, až byla prohlášena lidská práva, svoboda, rovnost a bratr
ství. To je však hrubé falšování dějin, a to ze všech jedno nej
nebezpečnější.

Láska, která jediné je hodna toho jména, která je víc než věc
citu a sport, která nezná žádných rozdílů rasy, řeči, hraničních
závor a stavů, láska, která se nespokojuje jen tělesnými skutky
milosrdenství, láska, která pro toho, koho miluje, vystupuje na
Kalvarii, láska, která žije na věky věkův, tato láska je dcera věč
ného Otce. To přichází z nebe. Ta se narodila jako světová du
chovní moc v Betlemě. Její kolébkou jsou jesličky Jezulátka.
Jejím zákonodárcem Ježíš.

Hlavní přikázání bylo zmrzačeno. Namluviti světu, že jeho prv
ní slova neznamenají nic, ta poslední prý jsou vším. Mluví-li se
o lásce, mluvívají zřídka o Bohu, ale vždycky o člověku. Než
1 tady platí slovo: Co Bůh spojil, člověk nerozlučuj! Napřed je
napsáno: Milovati budeš Pána Boha svého z celého srdce svého,
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z celé duše své, ze vší mysli své a ze vší síly své. Lo ostatní je při
rozený důsledek. Blíženská láska je jenom překypujici láska
k Bohu.

Láska vidí i v bližním Boha samého, všude a vždy. Ona také
v bližním spatřuje jenom Boha, dílo Boží, Boží obraz, dítko Boží,
Boží majetek, Boží chrám a Božího dědice.

Láska je theologioká ctnost, t. zv. ctnost božská. Jejím předmětem
je vždy ten Nejvyšší a to Nejvyšší. Na to se nesmí zapomínati.
Láska k bližnímu nesmí se trhati od svého základu, od své živné
půdy, od lásky Boží. Kdo miluje Boha, miluje, nutkán přiroze
ným zákonem, také bližního. Kdo Boha nemiluje, nemůže z nut
nosti přirozeného zákona milovati bližního, v pravém, plném
smyslu slova.

Má-li opět roznítiti se vroucnost ve světě, který rychle se žene
vstříc nebezpečí, že ustrne, zdřevění, zahyne smrtL nenávisti:
musime zase Obravit rodný list lásky, který liberalismus tak zfal
šoval. Musíme jméno falešného otce vymazati a vepsati do něho
jméno Boha. Pravá láska není světská, pozemská, povšechně lid
ská. Ona je pokřtěna ve jménu Otce i Syna i Ducha sv. Je křes
ťanská. Zrodila se ze Srdce Ježíšova. A co je totéž: je katolická.
Ona neni bez vyznání! Je dcerou sv. Církve. A katolicismus je
kralovstvím lásky, protože Bůh je láska, a katolicismus je králov
stvím Božím. Jenom kdo miluje, je opravdu katolíkem, a jen
kdo je katolíkem, může opravdu milovati, protože jenom on má
nadpřirozené, božské zdroje lásky v oběti a ve svátostech. Cokoli
Je jinak dobročinného ve světě, je slabé napodobení. Ať se tomu
říká humanita. Ať se tomu říká dobročinnost. Ať se tomu říká so
ciální péče. Ale neříkejte tomu láska. Láska jest křesťamská. Je
katolická!

Ještě jiný blud znetvořil tvářnost lásky. Láska, když byla ze
světštěna, je též zlunotněna. Větším dílem mluví svět jenom o tě
lesných skutcích milosrdenství, o roztrhaných střevících, o hlado
vém žaludku, o chorobných plicích, podvýživou zhublých tvářích,
o rozervaných nervech. Ovšem: láska má sytit lačné, napájet žíz
nivé, navštěvovat nemocné. Má nalévat oleje a vína do ran zmu
čeného lidstva. Má a musí býti přítelkyní chudých a nemocných,
jako byl Kristus. Ale tím se nesmí spokojiti. Musí objímati celého
člověka, a proto i to, co je na člověku nejdůl-žitějšího. Má přede
všim milovati, co je v člověku nesmrtelného, obraz Boží, jeho duši.

Proto se smilovává především nad tím nejnešťastnějším, A nej
nešťastnějším na světě není souchotinář, ani epileptik, ani slepec,
choromyslný, nezaměstnaný, hladový. Nejubožejší z ubohých jest
bodle katolické mravouky člověk, Jenž žije ve hříchu, ať se ten
hřích jmenuje jakkoli: nevěra, bezbožnost, nemravnost nebo ne
návist. Nejubožejší z ubohých je člověk, který nežije ve sta
vu posvěcujicí milosti, a proto každého okamžiku je v nebezpečí,
že bude zavržen. Nejubožejší z ubohých je otrok nějaké vášně.
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Milovati znamená především míti milosrdenství s těmi nejubožej
šími, modliti se za ně, obětovati, smiřovati, napomímati, obraceti
je. Kdo kráčí nevšímavě vedle této největší bídy, ten hlavního
přikázání nezná. Jeho láska je bez duše.

Co je to milovati? Mít: milosrdenství lásky s bloudicimi. Blud
ve věci nejdůležitější, blud ve věcech božských, ve věcech věč
nosti, blud ve víře je neštěsti. Neznati Boha, Otce, Syna a Ducha
sv., býti atheisou, pohanem, nevěrcem je nevýslovné neštěstí.
Nevěděti nic o Ježíši, Spasiteli světa, býti židem, mohamedánem,
je hrozné neštěstí. Nic nevěděti o tobě, svatá katolická Církvi,
nic nevěděti o tobě, Ježíši ve svatostánku, nepřiklekati ke zpověd
nici, nic nevěděti o Matce milosrdenství, neznati sv. Otce, musit
zemřít bez kněze, bez zpovědi, bez Nejsv. Svátosti, slovem ne
býti katoltikem, to je největší neštěstí, neštěstí, které ani dosti 0
plakati nelze.

Máme milovati bližního jako samy sebe. Co z toho vyplývá?
Musíme oplakávati neštěstí těch, kdož stojí mimo Církev. Je to
zřejmá skutečnost, že katolíci z většího dilu pomíjejí naše blou
dící bratry s největší nevšímavostí a lhostejnosti k tomuto ne
štěstí. Zdali někdo katolickou pravdu, t. j. celou pravdu zná či
nic, může-li přijímati sv. svátosti či nikoliv, je-li v největším ne
bezpečí zahynouti na věky, to jsou všecko věci, které nás nic
nebo toliko zběžně zajímají. My nepláčeme o ty ubožáky a jen
málo se za ně modlíme. Tak po všecky dny hráme úlohu kněze
a levity z evangelia o milosrdném samaritánu. Jdeme dál, samo
libě a tvrdě. Nemilujeme.

Teprve láska jest plněním zákona. Jen kdo miluje, vykonali
svou povinnost. Všecka přikázání nejsou nic jiného, než praktické
plnění hlavního přikázání. Twrdíme, že jsme údy pravé, samo
spasitelné Církve. To jsme. Ale teprve tenkrát nám prospěje, že
vice věříme než ti druzí, budeme-li více milovati než ti druzí.
Katolická pravda a katolioká láska spolu tvoří ten pravý katoli
cismus. Kdo věří, ale nemiluje, zrovna tak do království Božího
nevejde jako ten, kdo miluje a nevěří. Naším úkolem je, poskyto
vati světu, t. j. všem lidem bez výjimky, co je zachrání od smrti
udušení a oď smrti zmrznutí, celou, opravdovou a celou lásku.
Obojí.

18. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Koalitní kafolictví, ne zevnější křesťanství

Co se nazývá křesťanstvím, je namnoze pouhé zdání. Platí o
něm, co napsal Jan andělu církve sardské: »Znám tvé skutky, že
máš jméno, jako bys žil. a jsi mrtev.« Křesťanství zevnější! Vlast
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ním životním úkolem Mesiášovým a jeho náboženství jest: Od
puštění hříchů a posvěcení. Všecko ostatní je vedlejší. Kristus Je
kněz, učitel a lékař. Kněz a učitel především.

Nenípochybnosti, že mnozí židé znali jenom Krista-lékaře, jako
dnes mnozí křesťané mluví o Kristu jenom jako o příteli lidu. To
je falšování náboženství. To je nejnebezpečnější padělání beněz
ve věci nejsvětější. Kristus přišel především, aby zmařil dilo ďáblo
vo, hřich. Neboť každý, kdo činí hřích, podle sv. Jana, je z ďábla
(I. Jan 3, 8). Úkolem Církve, chce-li býti pravou dědičkou Me
stášovou, nemůže tedy býti nic jiného, než ničiti dílo ďáblovo, boj
proti hříchu a výchova niterného člověka.

Žádné plané zevnější křesťanství! Žádné obecně užitečné, čistě
vědecké nebo umělecké křesťanství! Co rádi činíme, abychom ty,
kdo nejsou naši, přivábili? Co činíme, abychom získali socialisty?
Vypravujeme jim, že Kristus pocházel z rodiny dělnické. Upozor
ňujeme je, že rybáři byli prvními apoštoly. Říkáme jim, co Církev
vykonala pro osvobození starodávných proletářů, otroků. Odkazu
jeme je, že papežové vpálili lichvě, hříšnému kořenu sociální bídy,
znamení do nebe volající křivdy. Nezapomeneme poznamenati, že
Lev XIII. napsal nesmrtelnou encykliku Rerum novarum a Pius
XI. neméně pronikavý okružní list Ouadragesimo anno.

Co činíme, abychom získali chudinu? Ukazujeme na nesčíslná
dila dobročinnosti, nemocnice, chudobince, sirotčince; mluvíme
o andělích lásky k bližnímu, o milosrdných sestrách. Co činíme,
abychom získali umělce? Poukazujeme, že nejnádhernější díla sta
vitelská, sochařská, malířská, hudební podniícena byla a podpo
rována od Církve a že největší umělci byli buďto katolíky nebo
katolickému náboženství příznivi. Co čmíme, abychom vzdělance
smířih s náboženstvím? Píšeme celé knihy, plné jmen vynikajících
katolických učenců ze všech oborů věďeckých. Popisujeme celé ka
talogy katolíků, kteří svými vynálezy a objevy stali se slávou své
doby a slynou dosud.

To všechno dokazuje, že náboženství Ježiše Krista Je štěstím
a bohatstvím lidstva. Ale bylo by chybou, kdybychom ustavičně
nebo skoro ustavičně mluvili jen o těchto sociálních, vědeckých a
uměleckých plodech, které vyrostly na stromě katolické kulturmi
práce. Kristus neshromážďdilkolem sebe žádné kolegium profesorů,
umělců, lékařů, sociálních reformátorů, nýbrž sbor kněží, kteří
obnovováním obětí Nového zákona, udělováním sv. svátostí, hlá
sáním slova Božího maří dílo ďáblovo na zemi, hřích totiž a jeho
následky. Kristus nepřišel, aby přinesl světu v první řadě kulturu
a Civilisaci.

Jakožto Syn Boží mohl snadno stvořiti jinou zemi. Racionální
léčební metodou. podporovanou zázračným! silami, byl by mohl za
puditi nemoc z lidstva a pravidelným zázračným rozmnožováním
chlebů odstraniti chudobu. Byl by mohl několika slovy upozorniti
na. sílu páry, električnost a na jiné do té doby neznámé síly v pří
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rodě a tak mohl obchod, průmysl, řemesla, umění a vědy svými
božskými ideami podivuhodně obohatiti. Kristus to neučinil. Ne
udělal by to ani dnes.

Io všecko Kristus ignoruje, toho všeho nedbá. Ne civilisaci Aa
kulturu, nýbrž nebe chtěl přinésti lidstvu. V tom spočívá poslední,
nejhlubší cíl náboženství. I dnes ještě! My, katolíci, chceme-li býti
křesťany, nesmíme, abychom se ukazovali moderními, přepjatě
skoro vždycky mluviti jenom o umění a vědě a průmyslu a ob
chodu. Co bylo Kristu druhým a třetím, má býli i nám. Čo mu
bylo prvním, má býti prvním nám také, totiž, aby nám naše hříchy

byly oďbuštěny! Obrátí- Ji se který člověk, je civilisován dost, ať
si bydlí v podstřešní komůrce nebo v paláci. Neobrátí-li se, málo
mu prospějí umění +vědy, průmysl a obchod a pokrok a pozemský
blahobyt. Přes to všecko bude zavržen.

Proč jsem všecko t o řekl? Protože jistý zevnější katolicismus,
jisté zevnější katolictví stává se pro nás vždy náboženským nebez
pečenstvim. Protože mnozí mezi námi se domnívají, že náboženství
záleží především v tom, aby lidem poskytovalo hodně mnoho
hmotných výhod, aby je činilo zdravými, silnými, vtipnými a bo
hatým:i. My ale musíme státi na stanovisku dnešního evangelia, že
bojproti hříchu je věcí první a neskonale důležitou. Všecko ostat
ní může býti dobré a správné a hodno doporučení, avšak u porov
nání s touto neskonale důležitou snahou je to věcí vedlejší.

My jsme to myslili se svou přehnanou starostlivostí o pozemský
blahobyt dobře. Chtěli jsme ty, kdo jsou nám cizí, přivábiti. Na
dáli jsme se, že království Boží prochází žaludkem, a když budeme
se hodně starati o hmotné zájmy, že se budou mevěrci více zají
mati o náboženství. Ale velice jsme se zklamali! Přes to všecko
nepřicházejí ani chudí ani bohatí, ani učení ani lid.

Hlavní úkol musi zůstali vždycky hlavním úkolem: boj proti
hříchu. Niterná obnova člověka. Léčební metoda Spasitelova je
přece jenom nejlepší. Napřed: Důvěřuj, synu,odpouštějí se ti hři
chovétvoji. Potom teprve: vstaň, vezmi lože své a jdi do domu
svého! Napřed to katolictví niterné!

Jiné náboženské nebezpečí je: jednostranný katolicismus davo
vý. Čo je to? To je to mylné domnění, že veliký počet lidí je pro
věc Boží rozhodující. Já vždycky jsem se vyjádřoval pro veřejné
osvědčování katolického ducha. Já jsem i dnes toho náhledu, že
katolické sjezdy, pouti, náboženské demonstrace (projevy) působí
mnoho dobrého. Jsem pro ně, protože jsou prostředkemproti
bázm hdské a protože rozněcují nadšení pro Cínkev. Ale tím není

pozeno všecko. Veřejné projevy nás mohou klamati, Bůh nioliv
De Maistre napsal před sto lety: Kdykoliv jsem se účastnil ně

jakých svatých slavností, kde se konaly prosby za odvrácení něja
kého trestu nebes, musil jsem se s opravdovou hrůzou sám sebe
tázati: Uprostřed těchto skvostných zpěvů a těchto vznešených
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obřadů, v tomto množství lidí, kolik je těch, kteří jsou oprávnění
svou věrou a svými skutkyopravdu se modliti? Kolik z nich může
se kojiti důvodnou nadějí, že konaj! modlitbu účinlivou? Kolik
jich tu je, kteří se skutečně modlí? Jeden myslí na své obchody,
druhý na svou zábavu, třetího zajímá hudba, a ten je možná nej
méně trestu hoden, který zívá, aniž by povážil, kde jest.

Ještě jednou: před Bohem záleží na tom, mysliti naň srdcem
a duší. My můžeme počítati jenom ty, kdo jsou přítomni, Bůh
ale hledí na sndce. Pouhé velké číslice mu neimponuji. Vizte ka
tolické shromáždění o tisících mužů a jinochů s hudbou a pra
pory! Který kněz by nezajásal, když ty tisíce v řadách kráčeji
mimo něj, katolicky uvědomělí! Ale Bůh nejenom počítá, On také
váží! Jak mnozí tu jsou, protože je sjezd příjemně baví, protože
je uchvacuje řečnický ohňostroj. Co jich tu je, Kteří před tim
1potom slouží zlatému teleti a žijí ve svých neřestných návycích!
Když účastníky katolických schůzí položíte na váhu svatosti, co
jich je, na nichž nespočívá záliba Boží!

Statistika sv. přijímání! I v tom může býti ukryt davový kato
licismus. Jistý spisovatel vypravuje o své cestě do Ameriky. Je
nadšen počtem mužů, kteří každého prvního pátku v měsíci při
klekají ke stolu Páně! Svatý jeden kněz z New Yorku jej však upo
zorňuje: Člověk hledí na obličej, Pán Bůh na srdce. Pouze tv
farnosti zasluhujt obdiv, které nevykazují toliko veliké číslice:
komunikantů, nýbrž také snahu o opravdově křesťanský život,
o poctivý boj proti duchu času. proti nesmírné zálibě v zábavách.
proti rozmařilosti a proti lakotě.

Pro Boha existují jenom duše, nikoliv číslice. Jenom čím každý
jednotlivec jest, rozhoduje. Pouze na osobnosti a vnitřní hodnotě
záleží, nikoliv na davu. Jednotlivá osobnost může pro věc Boží
více znamenati a býti pro ni důležitější, nežli skvělé sdružení. Svě
tec jediný, když se modlí a pracuje, znamená někdy víc než všechen
hd. Bůh se nenechá klamati prázdným davovým katolictvím.

Odmítli jsme přehnaný zevnější katolicismus a prázdný kato
licismus ďavový, zchlubnost zevnějších podniků a velikých číslic
jako nebezpečí pro opravdové křesťanství. Jednejme podle toho.
Naší nejpřednější snahou budiž: pracovati v dílně svého nitra!
Býti jako Ježiš! Obléci se v Pána našeho Ježíše Krista! Usilovati
o lásku, tichost, pokoru, cudnost, střídmost, spravedlnost, zbožnost.
To ostatní dostaví se samo: ctnosti si probojují cestu ve všech dob
rých skutcich. Když kvas opravdového křesťanství všecko pronikne,
zrno hořčičné vzroste v strom, který poskytne potřebný stín všemu.
Proto tedy: kvalitní křesťanstvépředevším! Davový katolicismus te
prve potom! Růsti z nitra na venek! Bůh je duch, a kdo se mu
klanějí, mají se mu klaněti v duchu a pravdě.
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19. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Třiprapory

Mnozí se domnívají, že je jiný Bůh Starého zákona a jiný No
vého zákona. Bůh Starého zákona zamračený, rázný, krutý; Bůh
Nového zákona dobrotivý, milosrdný, shovívavý. Toto rozlišování
mezi Bohem židů a Bohem křesťanů odporuje veškerému bohosloví.
»U Boha není proměny ani z obratu zastínění.« (Jak. 1, 17.) Bůh
je nekonečně svatý, spravedlivý a dobrotivý, dřív jako teď.

Dva obrazy předvedu ze St. zákona. Toto praví Hospodin: Až
tě uvede, lide izraelský, Bůh tvůj do země, do které táhneš, abys
ji zabral, až vyplení před tebou početné národy: pobiješ je do
jednoho. Nevejdeš s nimi ve smlouvu, neslituješ se nad nimi «4
manželstvím se s nimi nezpřízniš; nebo svedou syny tvé, aby ne
chodili za mnou. Ale raději učiňte jim toto: Oltáře jejich zbořte
a sloupy rozbijte, háje posekejte a řezby spalte.« (Dt 7.) Bůh je
spravedlivý a svatý.

Když přitáhli Židé na poušť, počali trpěti hlad a reptali proti
Hospodinu. Tu pravil Hospodin: »Hle, já sám budu dštít: chléb
z nebe. Večer budete jístit maso, ráno pak chleba do syta a zvíte,
že jsem ja, Hospodin Bůh váš.«

Večer tedy přiletěly křepelky a přikryly tábor a ráno byla země
bílá chlebem, který dal Hospodin. Měl chuť bílého pečiva s medem.
Tak činil Bůh čtyřicet roků, až přišli do obytné země. (Ex. 16.)
Bůh je nevýslovně dobrotivý, milosrdný a shovívavý! Takový je
Bůh Starého zákona.

Nyní dva obrazy z Nov. zákona. Stojíme na hoře Kalvarii. Je
Veliký pátek. Kristus visí na kříži. Velekněží, zákonici a vojáci
tropí si z Ježíše smích. Ježíš však pravil. »Otče, odpusť jim,
neboť nevědí, co činí.« Bůh je neskonale dobrotivý, milosrdný,
shovivavý.

Jiný výpis. Učedník lásky líčí nám jej v tajném zjevení, v pro
rockých to dějinách království Ježíšova: »Viděl jsem nebe otevře
né a hle, kůň bílý a ten, jenž na něm sedí, slove Věrný a Pravdi
vý a se spravedlností soudí a bojuje. Oči jeho jako plameny ohně
a na hlavě jeho mnoho věnců (korun). Má jméno napsané, jehož
nikdo nezná, leč On sám. A jest oděn v roucho krví zbarvené;
jméno jeho zove se Slovo Boží. A vojska nebeská jela za ním na
bílých koních, oblečena v kment bílý, čistý. A z jeho úst vychází
meč na obě strany ostrý, aby jím bil pohany. A on bude je spra
vovati prutem železným a on tlačí lis vína prchlivého hněvu Boha
všemohoucího. Na rouchu svém a na bedru svém má napsámo:
Král nad králi a Pán nad pány.
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A viděl jsem jednoho anděia, an stojí ve slunci a ten vzkřu«l
Pojďte, shromažděte se k veliké hostině Boží, abyste pojedli těla
králů, těla tisícníků a těla siláků, těla koní a těch, kteří na nich
sedí, a těla všech, svobodníků i nevolníků, malých 1 velkých.
A byli zabiti mečem, vyšlým z úst toho, jenž seděl na koni, a vši
chni ptáci nasytili se těly jejich. (Zjev. 19.) To je Bůh Nového zá
kona! Bůh je nekonečně spravedlivý a svatý, dnes a zítra, jako
včera. V Bohu není proměny ani z obratu zastínění.

Bůh, jenž Josuovi přikázal vyhladit obyvatele Kanaanu pro je
jich sto let trvající neřestt moďloslužbys ženami 1 dětmi, je ten
týž, který děti objímal a jim žehnal. Bůh, který 400 zlořečených,
bohaprázdných kněží Baalových, jakožto vrahy duší a svůdce li
du, dal Eliášem usmrtit, jest tentýž, který pravil: Milujte nepřá
tele své, dobře čiňte těm, kteří vás nenávidí, a modlete se za ty,
kteří vás pronásledují. Kristus, který s bičem v nuce kráčel po
předsíni chrámové, penězoměncům stolky převracel a kupce i pro
davače odtamtud vyhnal, je tentýž, který ahromé, slepé, hluché
a němé uzdravowal a 5000 hladových lidí na poušti naknmil. Kris
tus, který Magdaleně odpustil, kajicímu lotru na pravici své ráj
přislíbil a ubohého Petra opět na milost přijal, je tentýž, který
věčným ohněm tresce, a oním červem trápí, jenž neumírá. —
Kristus, který nad Jerusalemem plakal a ditky jerusalemské shro
mažditi chtěl, jako starostlivá kvočna shromážďuje pod svými
křídly kuřátka, je tentýž, jehož oči jako plameny ohně zářiti
budou a jenž šlape lis vína rozníceného hněvu Božího. Kristus,
jenž pravil: Učte se ode mne, meboť jsem tichý a pokorný srd
cem, je tentýlž, při jehož příchodu k soudu na konci světa diti se
budou věci, před nimiž všedko, o čem mluví dějiny světa a co
způsobila světová válka, zbledne jako stín.

Jesť jenom jeden Bůh! V obou zákonech! A tento Bůh je ne
konečně dobrotivý, nekonečně svatý, nekonečně moudrý, neko
nečně mocný, nekonečně spravedlivý ve stejné době. Bůh, který by
byl dnes jednakým a zítra jinakým, nebyl by žádný Bůh. Bůh
musí býti vádydky svatý. Bůh musí býti vždycky spravedlivý, Bůh
musí vždycky být: láskou. My mluvíváme brzy o té, brzy o oné
vlastnosti Boží, jako mluvíváme brzy o zelené, brzy o červené,
brzy o modré barvě. Ale jako v slunci jsou sloučeny všecky bar
vy, talk jsou v Bohu sloučeny všecky dokonalosti. Jest jenom je
den Bůh.

Čím to je, že mnozí věří ve dva Bohy, z nichž jeden je láskou,
dnuhý rozhněvanou spravedlností? Bůh jedná s lidmi jako rozum
ný vydhovatel a dává brzo té brzo oné své božské vlastnosti více
vyniknouti.

Boží pedagogika (vychovatelství) je znázomněna trojím pra
porem. Dějimy vypravují, že veliký asijský dobyvatel dal před
každým dobývaným městempostavit tři prapory. Napřed bílý. Ten
znamenal pokoj, chtělo-li se město ihned vzdáti. Nestalo-li se tak,
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byl prapor bílý odstraněn a vtyčen byl červený prapor. Ten
znamenal, že za trest, ježto se postavilo město na odpor, jedna
část obyvatelstva musí vykrváceti, nicméně většina měla ještě
býti zachována. Když to nepomohlo, byl vyvěšen černý prapor.
Ten znamenal všeobecnou smrt a zkázu, již neuše. nikdo. Vak se
projevuje též spravedlnost Boží. Též Bůh vztyčuje své prapory.

1. Nejprve bílý prapor míru. Bůh vysílá své služebníky, aby po
volali pozvaných na svatbu. Nejsou vyzbrojeni. Nenesou ve svém
oděvu blesky a hromy, za nimi se nežene žádný zástup hlučícího
lidu. Jsou beze zbraně. Jsou především kazateli. Třimají v ruce
pouttnidkou berlu hlasatelů slova Božího. Olivová ratolest ji ovůjí.
První poslové svatby jsou kněží. Vystupují na kazatelnu. Shro
mažďují k náboženskému vyučování kolem sebe děti. Jdou k ne
mocným. Pojďte na svatbu! Jste na světě, abyste Boha poznávali,
milovali, jemu sloužili a tak do nebe se dostal. Máte věřiti je
nom v jednoho Boha. Máte světit neděli. Nesmilněte. Neknaďte a
nelžete. Musite se modliti. Musíte se vyznávati. Musite jísti chléb
života. Je smrt, je soud, je nebe, je peklo. Tak mluví ti první
poslové svatební, kněží. Poučují. Prosí. Napomínají. Varují. Upo
zorňují na nevýslovné radosti věčné svatební hostiny (večeře) a
na tresty těch, kteří se k ní dostaviti nechtějí. Je zvyklosti přijí
mati posly míru uotivě. Před parlamentářem s bílou vlajkou u
mlkne 1 hřmění děl. Ublížit: poslům míru a jim se vysmáti, bylo
by barbarství. Nemůžeme však tvnditi, že miváme zrovna štěstí se
svým: bílými praporci na kazatelně. Svět hledá nebe na zemi a
nechává Boha Bohem!

2. Bůh tedy bílý prapor svine a vztyčí na jeho místo červený
prabor. První služebmíci vracejí se s nepořízenou domů. Pozvaní
nechtěl přijít Bůh tedy vysílá jiné služebníky. Na místo kněží
a kazatelů nastupují proroci. Na obzoru vystupují černé mraky.
Začíná se blýskat. Hrozné události ohlašují se z dálky. Tesktná
tušení, bázeň a úzkost zmocňují se lidí před tím, co se blíží. Jest
zkušeností všech století obou zákonů, co praví Amos, pastýř z The
kury: »Nečiní Pán Bůh nic, aby nezjevil prve tajemství svého slu
hům svým, prorokům« (3, 7). Známe osudy proroků, počínaje od
Noe až po Jeremiáše, a od Jeremiáše až po svaté a světice my
nější přítomnosti,

Svět se jim vysmívá a pronásleduje je. Ďábel také přikládá své
polínko, snaže se falešnými proroctví připraviti o důvěru pro
rocví pravá. Červený prapor má obyčejně zrovna tak málo
úspěchu jako bílý.

3. Tak dochází na poslední, černý prapor! Prapor velikých sou
žení, veřejných kalamit, z michž největší jsou katastrofy, jež
budou předcházet světový požár a světa soud. Král je rozhněván.
Vypuknou války, nastane vypráhlé sucho, povodně, hlad a nouze,
epidemie, zemětřesení, vapoury. Ty tresty jsou jako Boží poslové,
přicházejí jedni po druhých a oznamují věčný hněv Páně. Ta ve
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liká navštívení nejsou pouze projevy spravedlnosti. Všem kata
strofám je vždycky ještě přimíseno milosndenství. Člověk se může
ještě pořád obrátit a zachránit od věčné smrti. Ty války, epide
mie, hlad a bída a zemětřesení jsou lidovými misionáři. A' není
pochybnosti, že mnozí, na něž neučinil dojmu ani bílý ani červe
ný prapor, hroznou mluvou černého praporu se zachvějí a budou
zachráněni od onoho neštěstí, které je věčné a u porovnání s ním
všedko ostatní je jenom navštívením přechodným. Všecky katas
trofy všech dob, také ty, jež budou předcházeti světový požár, jsou
pouhé stínové obrázky u porovnání s peklem.

Dojde k tomu nejposlednějšimu. Když promluvili kněží, pro
roci a Boží navštívení: nastane konec, soud, soukromý a: poslední
Milosrdenství ustoupí. Přísná spravedlnost začne. Král řekne slu
žebníkům: Svažte jim ruce anohy a vrzte je do temnosti zevnitřní.
Tam bude pláč a skřípění zubů. Co moh] Bůh učinit? Kdo nechce
do nebe, zbude mu jenom peklo. Kdo nechce lásku, zbude mu
jenom hněv. Bůh je dobrotiv, ale Bůh je také spravedliv.

0. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Nebezpečí nákazy

Ponejvíce vdechujeme vzduch, který jiní vydechují. Není žád
ného většího nebezpečí, než špatný vzduch. Není žádné těžší úlo
hy, než uchrániti věřící od nákazy otravy, hrozicí z obkličujícího,
otráveného ovzduší. Moderní duchovní válka je válka plynová, a
plynové válčení je nebezpečnější, ukladnější a osudnější, než
každé jiné zápolení, neboť plyn je takřkavšudypřítomný a všude
vnikne, kdežto střela paďne jenom na jedno místo. Musíme se
proto se vší opatrností chrániti před plynovými útoky moderního
zápasu ďuchů.

V knize pro naši dobu mimořádně drahocenné, v knize Tobiá
šově, čteme, jalk se máme zabezpečovat: proti zlým vlivům ducha
času. Tobráš žil v asynském zajetí. Přesto neopustil cestu pravdy.
Když všedko chodilo klaněti se zlatým telatům, omjediný se střehl.
Když dorostl v muže, pojal za manželku Annu ze svého pokolení.
Když se svou manželkou a se svým synem dostal se do zajetí
v Nimive, ač všichni zajatci jedli z pokrmů, které jídali: pohané,

„Dráš chránil svou duši a nikdy se neposkvrnil takovými pormy.
Vůbec Tobtáš se bál více Boha nežli krále. Tato sdělení Písma

sv. stačí k poznání hrdiny, který o hlavu převyšuje statisíce. anomiliony jiných. Tobiáš ukazuje. jak se člověk1 v rozptylení mezi
Jtroověrci modermího svíčta může zachovat čistým a nedotknutel
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ným od jedovatého vzduchu falešných a bezbožecdkýchzásad. —
Chceme-li tohoto znamenitého muže, tohoto starozákonního světce
rozptýlení či »diaspory« chápati a následovati, musíme věděti, co
je pravda a co je blud. (Musíme také věděti, jak možno vhvů
moderního bludu se uchránmti

Co je bludné učeni? Čím je bludařství v očích moderního svě
ta? Čím je také socialistická a komunmistiokábludná nauka? Je to
domnění, v něž podle státní ústavy právem smí člověk věřiti, je hlá
sati, išířiti a plniti. Je to poctivé u mnohých přesvědčení,které dluž
no respektovat. Čím je bludné učení ve věcech víry a mravů v očích
Cirkve? Odpad od zjevené pravdy Boží, objektivně pojato — těž
ký hřích, zatmění slunce nad duchem člověka, nevýslovné ne
štěstí pro jednotlivce, něco tak těžkého, že vědomé a dobrovolné
bludařství má za následek vyloučení z Cínkve.

Čím je bludařství v očích Církve pro lidskou společnost? Jak se
jmenuje ve všech cínkevníchi sněmech, ve spisech světců, v pro
jevech papežů? Jak je jmenuje Prus IX., Lev XIII., Pius X.,
Benedikt XV., Pius XI.? Nakažlivou nemoci, a to nejhorší ze
všech nemoci — morem.

Není k tomu mnoho rozumu potřebí, abychom to chápali. Ví
ra od Boha zjevená je základem, počátkem a kořenem všeho 0
spravedlnění. Bez víry není možno líbiti se Bohu. Víra, mluvím
stále o pravé, od Boha zjevené víře, je skalou, na níž spočívá celá
mravní budova člověka. Jenom ona nám praví neomylně, co mu
síme činiti, abychom došli spasení. Z toho plyne, že pozbýti víry,

je ve svých následcích nesmirmnýmneštěstím pro jednotlivce i pranárod.
Když Církev označuje bludaňství jako mor, tím zdůrazňuje, že

Je nakažlivé a že je nutno vůči němu užíti stejných zákroků, jako
proti tělesné nakalžlivé nemoci. Tyto zákroky jsou dvojího druhu:
boj proti nemoci a opatrnost ve styku s nemocným. To vyžaduje
spořádďanou lásku k bližnímu a: k samému sobě. Blíženská láska
vysílá k loži pacientovu lékaře. Lékaře s trpkým lékem a operač
ním nožem v ruce. Jenom nesmyslný člověk bude tvrdit, že bez
ohleďdný boj lékařův proti nemoci nelze srovmati s láskou. Roz
umný ví, že boJuje-li lékař proti nemoci, prokazuje lásku nemoc
nému. Protože bludařství je nemoc, plyme z toho, že proti ní mu
st býti čeleno, jako proti každé jiné nemoci, a že tento boj proti
bludu je láskou k pobloudilému, a nešťastnou obětí nemoci jest
právě bludné učení.

Druhým zásahem proti bludaňství je to. co vyžaduje zřízená
samoláska. Nakažlivě nemocní se oddělují od zdravých. Zřizují
se pro ně zvláštní pavilony nebo domy. Lidé jsou varováni, aby
s mimi nevcházel: do žádných intimních styků. Chrámí se léky
antiseptickými. Bylo by sociálním bláznovstvím tak daleko pro
kašovati lásku k bližnámu, že by člověk pohrdl všemi nutnými 0
batřeními. Bylo by to nejen bláznovstvím, ale byla by to sebe
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vražda, bezohlednost a ukrutnost vůči lidské společnosti. Hygiena
proti nakažlivé nemoci samozřejmě má ještě větší platnost, když
jde o mor duševní, o blud a hřích. Pavel žádá tuto duševní hygi
enu od prvních křesťanů: »Nespřahejte se s nevěřicími, neboť
které účastenství má spravedlnost s nepravostí? Aneb které účas
tenství světla se tmou? Který díl má věřící s newvěřicím?Protož
vyjděte z prostředku jejich a oddělte se, praví Hospodin, a ne
čistého se nedotýkejte« (II. Kor. 6, 14). O témižeproblému jedná
apoštol i v prvním listě ke Kor. »Nemyslím, abyste vyšli z tohoto
světa. Nemyslím; že byste se mohli uvamovattivšeho obcování s po
hany. Já vás varuji před těmi, kteří jsou nebezpečnější mež špatní
pohané. Varuji vás před špatnými křesťany. S takovými ani ne
jezte!« (I. Kor. 5, 11.) »Neboť málo kvasu nakvašuje celé těsto.«
(I. Kor. 5, 6.) Co je špatné a falešné, působí jako jed. Chraňte si
tedy, co máte nejdrahocennějšího, totiž svou víru. Blud šíří ná
kazu. Tak praví bible! Tak praví Církev! Tak soudí zdravý lidský
rozum.

Vraťme se k Tobiášovi. Pozorujme z jeho příkladu, kdy a jak
se má opatrnost projevovati v jednotlivých případech. Tobiáš
se chrání obcovati s těmi, kdož chodili ke zlatým telatům krále
Jeroboama. Naopak. Chodil do Jerusalema do dhrámu Hospodi
nova. Ani my nesmíme pěstovatt obcování s bludem vzhledem
k bohoslužbě. Každé takové oboování bylo by těžkým hříchem!
V tomto ohledu byl Tobiáš úzkostlivě svědomitý. Nejedl pokrmů,
které byly při modloslužbě pohanské žehnány. Katolik má jednat:
jako Tobiáš. Nemá trpěti ve svém obydlí na zdi a na svém stole
žádných obrazů a žádných spisů, které jakkoliv prozrazují svou
duchovní příbuznost s bludem, i kdyby se ty předměty zdály zcela
nezávadnými. Proto opatrnost vůčivůči bludu a jeho nákaze! Také
vzhledem k nekatolickým časopisům a novinám!

Dále! Když Tobiáš vyspěl v muže, pojal za manželku Annu zc
svého pokolení! Žádný sňatek věřících s nevěřicími. Žádné vroucí
a něžné projevování lásky k osobě bez vyznání. [ zde musí Tobiáš
sloužiti za vzor katolidkému muži v moderním světě! Samo sebou
se rozumí, že jame hlavním přikázániím lásky povinní milovati
všedky lidi bez výjimky, i bludaře. Ale mladí katoličtí muži ne
mají před Bohem a před svým svědomím žádného práva jíti dále,
než toho žádá všeobecná láska k bližnímu a nemilovat zvláštním
intimním přátelstvím a láskou ty, kdož vězí v nakažlivé nemoci
bludu a kteří jsou ustavičným nebezpečím, že by katolík, stýkaje
se důvěrně s nimi, úhonu utrpěl ve víře. To je hlavní příčina, proč
se Církev staví zásadně proti sňatkům smíšeným.

Žáďá se hygiena katolického svědomí. Z téže příčiny má sice
míti své místo láska, ale žádné nebezpečné důvěrné přátelství mezi
věřícími a nevěřícími. Jsou třebas osobně pomilování hodným:
lhdmi. Mají třebas jisté dobré charakterní vlastnosti. Nemají
třebas viny na svém bludu. Alei na těch bez viny své bloudících
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Ipí nakažlivý jed choroby, kterým vždycky je. Nosí-li kdo nákazu
nemoci v sobě svou nebo cizí vinou, to nic nemění na našem cho
rání se k němu. Možno naopak říci: toho, kdo bloudí bez své viny,
obyčejně se lidé méně chrání. A zatím? Nebezpečí nákazy býva
tim větší.

Stanovisko, které zaujímá Cínkev vzhledem k rodině a přátel
ství, zaujímá i ve stycích spolkových. Všichni papežové nové doby
až po Pia XI. zdůrazňují: Ve smíšených sdruženích ocítají
se katolíci nebo se mohou jistě ocítati ve velkém nebezpečí
připraviti se o čistotu své víry a o náležitou poslušnost přikázání
a předpisů církevních.

Příkaz rozumnou sebeláskou požadovaného varování se zástup
ců falešných nauk platí také v životě společenském, politiokém a
sociálním. Nejsme proti všemu obcování s bloudicími a nevěrci.
Kdo by se takových styků nyní chtěl vystříhati, musil by odejíti
ze světa. Ale co je liďsky možného, toho mustme dbáti, abychom
se uchránili všude vzmáhající se epidemie bludného učení nábo
ženského, politidkého a sociálního.

Muži katoličtí! Tobiáš, světec starozákonního rozptýlení (diaspo
ry) je důkazem, že i nyní, uprostřed světa bludných nauk, můžete
si zachovat to nejsvětější, svou víru, ale ovšem s napjetím největší
obatrnosti!

21. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Mějte v nenávisti nenávist

18. kapitola evangelia sv. Matouše líčí jako v obraze sociální po
třeby našich dnů. Svět se pořád více blíží morálce pralesa.
Slovo o plavovlasé bestii pořád se více a více uskutečňuje. Poli
trika nenávisti stále více ovláďá společnost. Nenávist shora k těm
dolním a nenávist dole k těm nahoře. Láska zkomírá. Kapitalis
mus a socialismus se vysmívá, mluvime-li o lásce. Když ale láska
skoná, pak je po společnosti lidské veta. Nikdo ji už nemůže za
chrániti od záhuby než Církev. Cínkev je královstvím lásky jako
královstvím pravdy. Jí především záleží na tom, aby lásku lidskou
obhajovala, nenávist nenáviděla a přemáhala, a tak společnost lid
skou zachránila od hrozící záhuby.

Kdo nemiluje, není katolik! Láska je srdcem katolicismu, jako je
víra jeho hlavou. Ale organismus bez srdce byl by jako organis
mus bez hlavy — tedy mrtvola. Není nikoho, kdo by byl nenávist
postavil do ostřejšího světla, nežli sv. Jan, apoštol lásky. Ve svém
prvním listě hlásá tyto myšlenky:

Člověk, který nenávidí, už nemiluje Boha.
»Řekne-li někdo: Miluji Boha a nenávidí-li bratra svého, jest
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thář« (I. Jan 4, 20). V každém člověku je něco Božího, z obrazu
Božího a podobenství Božího. Nemůžeme proto nenáviděti, co Je
Božího, co je z Boha; nemůžeme nenávidět: člověka, abychom ne
měli zároveň v nenávisti samého Boha. Proto je nenávist největší,
Bohu nevíce protivný hřích vůči bližnímu! Větší než nestoudnost
a krádež. Nenávistník je horší, je špatnější člověk než cizoložník
ad alič!

Nenávist je vražděni! (I. Jan 3, 15). Každý, kdo nenávidí bratra
svého, jest vražedník. Zdali vražda skutečně je spácháma či ni
koliv, je pro nenávist jakožto nenávist bezpodstatné. Nenávistník
chce, aby nenáviděný nežil. Každá nenávist je spojena s přáním
zničiti, tedy zabíti. Kdo může nenáviděti, tomu není na člověku
nic posvátného, ani život, ani zdraví, ani čest, ani Štěstí, ani
majetek.

Nenávist pochází od ďábla. Podle toho se poznají dítky Boži
a dítky ďáblovy (I. Jan 3, 10). Nenávistník je vtělený satan. Ne
návistník nosí ve své kapse domovský list z pekla. Když se jednou
ďábel představil sv. Kateřině, bylo jeho navštivenkou: Já jsem
ten, který nemiluje. Tak tedy může každý, jenž nemiluje, dáti si
totéž natisknout na svou navštívenku z téhož důvodu.

Kdo nenávidí, bude zavržen. Žádný vražedník nemá života věč
ného v sobě zůstávajicího (I. Jan 3, 15). Žádný nenávistník neni
v nebi! Jak Jan na jiném místě praví: »Vně budou psi« (Zjev. 22,
15). To jsou myšlenky miláčka Páně o nenávisti. Užívá nejdůraz
nějších výrazů, co jich zná. Soud bez milosrdenství vyřčen bude
nad nemilosrdným. Musí to tak býti. Když je křesťanství nábožen
ství lásky, musí žíti v nesmiřitelném nepřátelství s nepřátelstvím.
Nenávist nenávisti! |

Proto prohlašujeme zjevný nemilosndný boj jediné nepříteli,
jejž máme,nenávisti... Národnostní nenávisti. Sociální nenávisti.
Nenávist ruší a ničí křesťanskou jednotu. Každého, kdo rozněcuje
nenávist, ať si má jinak sebe lepší jméno, prohlašujeme proto za
špatného člověka a za špatného katolíka. A ptá-li se nás kdo,
odkud béřeme smělost takto mluvit, odpovíme: oď učeďnika lásky.
Slyšeli jsme, že nenávist je nepřátelství proti Bohu. Nenávist je
úkladné vraždění. Nenávist má svůj půvoď z ďábla. Nenávist ve
de do pekla.

Kdo však nemá dost ma sv. Janu, slyš ještě sv. Pavla: »Kdybych
mluvil jazyky lidskými 1 andělskými, lásky však neměl, byl bych
Jako měď zvučící a jako zvonec znějící. A kdybych měl proroctví
a znal všecka tajemství a veškerou vědu, a kdybych měl všedku
viru, takže bych hory přenášel, lásky však kdybych neměl, ničím
bych nebyl. A kdybych rozdal na pokrmy chudých veškeren m2
jetek svůj a vydal své tělo k spálení, lásky však kdybych neměl,
nic by mi to neprospělo« (I. Kor. 13, 1.—3.). To stačí. Srdcem
katolické Církve je láska a sice bratrská, sesterská láska k přísluš
níkům všech ras a jazyků a všech tříd. Kdo nenávidí. není už
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V píném smyjslu katolíkem, není katoličkou. Naopak: Kdo neni
katolíkem v plném smyslu slova, nemiluje. To se zdá na první po
hled upřílišněno. Tvrdí se, že láska je vymožeností moderní doby
a proto se ji dalo moderní jméno humanita, lidskost, lidumilnost.
My ale tvrdíme, že je kolébka nadpřirozené lásky stále v Betlemě.
My tvrďíme, že je křesťanská a proto katolická. Připouštíme:
Dobročinnost může býti všude a také do jisté miry vždycky byla.
Též u ateistů. Též u materialistů. Též u nevěrců. Též u svobod
ných zednářů. Ale lásku, tuto ďceru nebes, přinesl nám ten, který
za nás obětoval svůj život, abychom my život měli.

Láska, povýšená nad dobročinnost jako nebe nad zemi, pochází
oď Ježiše. Tak to řekl: Nové přikázání dávám vám, abyste se mi
lovali vespolek! To je přikázání mé, abyste měli lásku jedni k dru
hým. Láska je monopolem křesťanství. Mimo křesťanství zná se
o ní jenom jméno. Podhoprtelno. Láska k bližnímu je následek
lásky k Bohu. »Po tom poznáváme, že milujeme ditky Boží, když
milujeme Boha,« praví sv. Jan (I. Jan 5, 2). Láska blíženská mi
luje k vůli Bohu. Miluje v člověku to, co je v něm božské. Mi
luje z lásky ke kříži. Miluje v tom, kdo nouzi trpí, Krista (Mat.
25, 40). »Pokud jste to učinil jednomu z nejmenších těchto bratří
mých, mmě jste učinili.« Je tedy buďto křesťanská nebo žádná.

Ž toho vyplývá, že láska je také monopolem Církve Ježíšovy.
Mimo Církev najdete dobročinnost, ale žádnou lásku. Proto praví
Pius XI. ve svém okružním Jistě o stlonu: »Každá jiná láska je
Huse, je klam. Není pravého bratrství mimo křesťanskou lásku,
která objímá všecky lidi, aby je těšila a k stejné víře a k stejnému
štěstí nebes přivedla. Uskutečniti všeobecnou bratrskou lásku,
k tomu je potřeba Jeďnoty duchů v pravdě a jednoty vůle v mrav
nosti a jednoty srdcí v lásce k Bohu a ke Kristu. Tuto jednotu,«
končí papež, »nelze provést, leč v katolické lásce, v té jediné, která
může přivésti lidstvo k ideálu civilisace.«

Teď víme, proč nebylo nikdy méně lásky než nyní. Nebylo ni
kdy méně víry. Svět se obrátil zády k Církvi a s ní ke křesťanství.
Důsledně musil se odvrátiti také od slunce, které jediné zahřívá
svět. A když nechtěl už věňtr, musil pomalu začíti nenáviděti. Tož
+ zde se opět osvědčilo rčení: MřmoCírkev není spásy! Mimo Cír
kev není lásky a také žádného, opravdového, trvalého míru.

Musime obět milovati! Byť svět ve svém třídním šílenství ne
návisti jakoby sebevraždou sám sebe ničil, my s ním nesmíme
a nemůžeme jíti touž cestou nenávisti, nemáme-li přestat býti
křesťany. Pro Otce na nebesích! Pro Ježíše na kříži! Pro ubohé
zmučené lidstvo, pro naše bratry a sestry! Pro naši ubohou duši!
Pro nebe a peklo! Buďte milosrdni! Snášejte se a odpouštějte
jedni druhým. Vy zámožní chudým! Vy chudí zámožným! Neboť
soud bez milosrdenství čeká na všedky nemilosndné.
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22. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Obraz a nápis

Evangelium o penízi daně! Ježiš drží v ruce denár. Možná, že
je to po prvé, kdy: se rukou svou dotýká peníze. On není přítelem
peněz. Lpí na nich příliš mnoho ducha tohoto světa. Avšak dnes
činí Ježíš výminku, Pemíz daně dává mu příležtost zďůrazniti vele
důležité náboženské a nábožensko-politické pravdy. Mincovní prá
vo, právo raziti penize, je právem státním. Kdo v obchodu a pro
vozu užívá od státu ražených a do oběhu daných peněz, uznává
tím stát. Přiznává se za politického příslušníka státu a béře na
sebe povinnosti k němu. Kdo uznává právo mincovní, uznává též
právo daňové. Dlužno pak dávati také císaři, co je císařovo.

To není jenom politická pravda. Je také mincovní právo v řiši
ducha. Nejvyšší mincovní právo v království ducha je právo Bo
ha, právo Boží. Bůh praví: Učiňme člověka k obnazu a podoben
ství svému. Bůh razí svůj obraz člověku do duše. Duše se stane
obrazem Boha! To má své následky. Kdo má právo mince raziti,
má také právo ukládati daně. Musíme dávati Bohu, co je Božího.
Dvojí je obraz Boží v duši. První je přirozený. Ražba jeho děje se
v tom okamžiku, kdy Bůh duši stvoří. Druhý je nadpřirozený. Je
ho ražba koná se v tom okamžiku, kdy duše svatým křtem je po
výšena do stavu nadpřirozeného. První obraz je obrazem nejvyš
štho Pána. Druhý obraz je obrazem Otce.

Jenom jeden jest Bůh, ale jsou dva obrazy Boha, dva rozdílné
pohledy na jednoho jediného, a podle toho jsou také dva nápisy
okolo obrazu na penizi duše.

Obraz, který byl první položen do nejhlubších základů duše, je
obraz Pána. Tak je Bůh mohutnými rysy Ducha sv. vyobrazen
v dějinách stvoření světa na začátku svatých knih. V nesmímém
majestátu trůní Stvořitel, Pán nad vesmirem. Nebesa odvažuje n4
dlani. Třemi prsty drží břímě země. Národové jsou před ním jako
krůpěj na okovu. Ostrovy jako jemný prach. Sedí nad vesmírem.
Jeho obyvatelé jsou před ním jako kobylky. Bůh — Pán! Žádné
slovo nemajdeme tak často v bibli jako dominus, Pán! Když Pán,
tož všemocný, divotvůrce, který může všecko učiniti, cokoliv chce.
Pán, tedy zákonodárce lidského pokolení, hřímatel nad Sinají;
ten, jenž rozkazuje, poroučí.

Pán, tedy ten Spravedlivý, nekonečně Svatý, který odměňuje a
tresce, jak kdo zasluhuje. Pám, tedy soudce národů, který bouřemi
a vichřicemi, ohnivým deštěm a přívaly vod opět a opět očišťuje
zemi, svou zemi, který má v rukou klíče propasti; který zavírá
a nikdo neotvírá. Tak stojí ten Bůh před námi v obou zákonech
Písma sv., na počátku i na konci časů. Tak žije jeho obraz nesma
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zatelně, nevyhladitelně v nejhlubších hlubinach duše: Bůh je Pán.
K obrazu patři příslušný nápis. Ten nemůže býti jiný než: Pánu
Bohu svému budeš se klanět: a jemu samému sloužiti! Ivor patří
Stvořiteli. Majetek majiteli. Kde je řeč o Pánu, musí všecko ostat
ní býti služebnictvem. Uýlučné, věčné povolání všech tvorů Je
služba Boži. Sloužiti Bohu, konati vůli Boží každého dne, každé
hodiny, v každém okamžiku. To je to jediné potřebné! My jsme
v podstatě služebníci Boží, čeledinové Páně. Boha se boj a při
kázání jeho ostříhej, to je dokonalý, celý člověk, to patří k při
rozenosti lidské (Kaz. 12, 13). Nový zákon — přečtěte si jednou
tajné zjevení — nic na tom nezměnil. Bůh zůstává Pánem, ne
návistníkem všeho zlého, spravedlivým odměnitelem a trestatelem
jednotlivců a národů.

I v Novém zákoně opakují se opět a opět katastrofy jako odpo
vědi rozhněvaného Pána na hřídhy lidské. Také v Nov. zákoně —
vzpomeňme na dobu po roce 1914—přiházejí se války, revoluce,
epidemie, zemětřesení, povodně, t. j. tresty Boží. V Nov. zákoně
to bylo, kde bylo řečeno: Kdo neuvěří, již je odsouzen, a jiné
slovo: Odejděte, zlořečení, do ohně věčného. A zakončení novo
zakonních dějin Církve bude největší katastrofou, bude to požár
celého světa. Mýli se ti přecitlivělí moderní lidé, kteří z obrazu
Boha novozákonního odstraňují všecko,co je na něm vážné, silné,
přísné, ohromující. Bůh je pořád tentýž, včera, dnes 1 zítra. Pořád
ještě Pánem, všemohoucím, třikrát svatým, spravedlivým. A proto
podnes zůstává na obraze nápis: Pánu Bohu svému se klaněti a jemu
samému sloužiti budeš. V pokoře a uctivosti budeš se cítiti nevý
slavně maličký před nekonečně Velikým. Jako služebník Boží.

Ale pak nesmíš zapominati také na to ďruhé. Podle řádu přiro
zeného jsi sluhou, ale skrze milost jsi Božim synem a Bůh tvým
Otcem. To nejsou jenom krásná slova, zbožné hračky pro hodné
děti. To jsou podivuhodné skutečnosti, nejvyšší reality, činy nad
přirozeného řádu. Je pravdou Boží, která všecko přirozené nesmír
ně převyšuje, že Bůh je Otcem člověka! Člověk ditětem Božim!
Ale musí se těmto slovům dáti pnavý, dogmatický význam. Ne
smíme je řediti vodou. Bůh není v nadpřirozeném smyslu Otcem
všech lidí. Lidé nejsou všichni dítkami Božími. Bůh je více všech
lidí Pánem. Lidé jsou zajisté všichni služebníky Božími. To je
pravda!

I to je pravda, že by Bůh byl ráď ve své lásce všech lidí Otcem,
a lidé že by měli býti všichni dítkami Božími. Ale nejsou. Boží
synovství znamená vice než dílo stvořitelské, neboť znamená
zvláštní příbuzenský poměr k Bohu, je účastníkem na Boží přiro
zenosti.

Bůh se stěvá Otcem skrze svatý křest. Praví tu znova: Učiňme
člověka podle obrazu a podobenství našeho. Ale tentokrát je ten
obraz a to podobenství mnohem ďokonalejší. Do duše se tu vtiskuje
ne obraz nejvyššího Pána, nýbrž obraz Otce. Věčný Otec spojuje
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se tu tak úzce s duší, tak proniká její nejniternější bytost, že sc
duše stává účastnou Otcovy přirozenosti. Duše se tu stává něčim
z Otce, jeho obrazem, jeho synem.

Co jsou všecky umělecké výtvory umělců u porovnání s živým
obrazem věčného Otce, který pokřtěný člověk nese v sobě! A on
možná na to ani nemyslí! Zaslepenec zapomětlivý a nevděčný!

Také ten druhý obraz má svůj nápis: "Ten zní: Milovati budeš
Boha, svého Otce! Pro služebníky je mnoho rozkazů, pro ditě je
nom jeden: miluj Otce! Tato láska k Otci je duší křesťanství. Proč
je tolik lidí vlažných, tolik nespokojených? Neznají obnaz a nápis
své duše. Nevědí, že se stali dítkami Božími a že smějí Boha na
zývati svým Otcem. Necíti, že celé náboženství je vlastně samá
radost a že působí radost. Otec působí nadost svým dětem a děti
působí radost svému Otci. »Jho mé je sladké a břímě mé je
lehké« (Mat. 11, 30).

Co jim chybí, je poznání Otce; a tak ve svám každodenním ži
votě ztrácejí všecko, co činí evangelium radostným zvěstováním.
A tak je jim nesmírně těžkým dávati Bohu co je Božího. Proto je
počátek veškeré křesťanské moudrosti poznání Otce a jeho lásky;
že mají se státi a zůstati vůči Bohu dětmi. »To jest život věčný,
aby poznali lidé jediného pravého Boha+« praví Kristus (Jan
17, 3).

Dávejte tedy, co je Božího Bohu! Pánu klanění, svatou bázeň,
svou službu. Otci lásku. Pravé náboženství obsahuje tu na zemi
obé, klanějící se, v prachu klečící úotu, a milující familierní dů
věrnost. Člověk potřebuje jedno i druhé. Potřebuje velkého Boha.
jehož se musí báti. Ale potřebuje též Boha, na jehož hrudi smí si
odpočinouti. Jako Bůh tvůj není pouze přísný a ne pouze dobroti
vý, ale obojí zároveň, taková budiž 1 tvá víra. Vážná a vděčná,
přísná a něžná, stlná a dobrotivá!

23. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Chtějí odstranit maťfku

Žijeme v radikální době. Jďe o všecko, o Boha, o Krista a Cír
kev; o stát i společnost a rodinu; o mravnost, autoritu a majetek,
o základy všech věcí! Za těchto okolností pochopujeme, že bolše
victví, když všecko odstranilo, chce odstramiti 1 matku. Světová
revoluce je nemožná, pokud potrvá (existuje) roďina, a rodina po
lrvá, pokud potrvá matka. Nutno tedy, má-li býti zničena rodina,
zničili napřed matku. O to dnes jde. Jsou sice dosud ženy a děti.
To nelze tak snadno změniti. Ale brzo nemá býti: žádných matek,
žádných vychovatelek dětí. Kdo tedy chce zachrániti lidskou spo
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lečnost, musí zaohrániti matku vychovatelku. To chce Církev: za
chrámti matku, aby zachránila společnost.

1. Chceme-li zachrániti matku, musime světu vrátili viru v dů
stojnost ženy.

Na jednom kongresu žen v Chicagu tvrdila kterási Američan
ka, že prý teprve dvacáté století »o9Jevilo ženu«. Pravý opak je
pravdou: modemí svět neobjevil ženu. Ten dokonce dospěl tak
daleko, že už ami neví, co žena je. Neví už, že v den stvoření stala
se obrazema podobenstvím Božím.Neví už, že skrze Ježíše stala se
chrámem Ducha sv.

Mluví-li se o objevení ženy, musí se hned připojiti, že Ařes
Úanstvi to je, které ženu v Její vznešené, přirozené i nadpřirozené
důstojnosti »objevilo« a že žena v tom okamžiku klesla opět na
ženu obyčejnou, kdy svět přestal na ni pohlížeti ve světle víry.

A dnes je žena v nebezpečí státi se zase tím, čím byla před 1930
roky, než Anděl Páně přinesl Marii poselství: otrokyní smyslného
tyrana, který se nazývá muž.

Máme-li tedy zachrániti matku, musíme zase objevit ztracenou
ženu z prvních zpráv o stvoření a ženu evangelia. Musíme ženu
zase postaviti do jiného světla, ne do hrubé ku.tury nahoty, nýbrž
do kultury zpráv o stvoření a vykoupení, jako dílo Nejvyššího
a jako chrám trojjediného Boha. Musíme se učit smýšlet o ženě
Jako o nějakésvatýna. Nejprve ženy samy! Nemůže se žádati, aby
muži, potkávajíce ženu, myslili, že potkávají svatyni, jestliže se
ženy strojí tak, jako by šlo o výstavu těl. A pak muži! Nejdůleži
tější věcí, kterou musí mužové o ženě znáti, je vína v její přiroze
nou a nadpřirozenou důstojnost. Úcta před svatyni ženy!

2. Chceme-li zachrániti ženu od zahynuli, musime opět hlásati
viru v práva křesťanskéženy.

Křesťanství žádá poslušnost ženy. »Jako Církev poddána jest
Kristu, tak 1ženy buďtež poddány mužům svým ve všem.« (Ef. 5,
24). Tak praví Duch sv. v listě sv. Pavla k Efeským. To platí
1 pro naši dobu. Neboť »muž jest hlavou ženy« (Ef. 5, 23).

Tím je odsouzena modemí ženská emancipace. Žena musí po
slouchati. Ale poslušnost ženy je vázána podmínkou, která chrání
lidskou důstojnost ženy. Žena má býti poddána muži jako Církev
Kristu. Tedy, pokud toho vyžadují přikázání Boží a přikázání
evangelia. Pokud tu stojí muž jako zástupce Krista Pána. Ne mé
ně, ale také ne vic. Až potud, a mc dál! Jakmile muž, ať v kte
1émkoliv ohledu, nemluví ve jménu Kristově, v tomto bodě po
vinnost poslušnosti manželčiny přestává. Křesťamstvížádá posluš
nost ženy, ale nikoliv poslušnost takovou, která je neposlušností
ke Kristu. Nikoliv poslušnost, která se protiví svatým právům.
Nikdy poslušnost hříchu, který pondžuje.

3. Křesťanství žádá od ženy trpělivost a laskavost. [ to je prav
da. Kde dva nebo tři lidé žijí pospolu, musejí se vzájemně sná
šeti. Buď trpělivost nebo očistec. Buď laskavost nebo v rodině
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peklo. Trpělivost nesnižuje. Laskavost nezneuctivá. Laskavost a
trpělivost mohou býti v těžkých rodinných poměrech hotovým
hndinstvím. Trpělivá žena je veliká žena. Laskavá žena je silnou
ženou. Ale něco jiného než trpělivost a laskavost je bázeň lidská
a slabost a zbabělá zrada povinnosti a svědomi. Zbabělá žena ne
chá s sebou dělati, co kdo chce. Zbabělá žena nechá si urvati dítě,
aniž by se postavila na obranu jako lvice. Moderní stát to zku
sil. Zvíře si brání své mládě, ale křesťanská žena není žádnou
Ivicí, která řve na ochranu víry a ohrožené čistoty svých nevin
ných dítek.

Moderní žena je zbabělá. Je zralá pro Moskvu, která snad zítra
už jí uloupí jednoroční dítko, aby je strčila do bolševické výchov
né kasárny. Zralá pro otrokářský stát, v němž budou sice ještě ro
dičky dětí, ale v němž nebude ani vychovatelek, ani matek. Ženy
ztratily svou křesťanskou hodnost. Jsou zralé pro zahynutí.

Písmo sv. mluví na jednom místě o ženě statečné, mulier fortis.
(Přísl. 31, 10.) To je vzor žen, jaké nyní musejí býti vychovávány.
Obyčejná hodná žena nestačí, aby zachránila západ Evropy od
moskevské potopy. Potřebí je ženy statečné, vyznavačky, mučed
nice křesťanské rodiny a ďitěte. Potřebí je lvice, ženy, jež je plna
svaté, katolické hrdosti, ktera věří ve své vznešené povolání a ve
svá nezadatelná práva, a svou svatyni až na krev brání proti libe
rállní státní všemoci, prot: modernímu pohanství a proti moskev
ské revoluci.

24. NEDĚLE PO SVATÉM DUCHU

Nebojíme se žádných aechivů

Poslední kapitolou světových dějin bude soudný den. Jako blesk
na východě vyšlehne a až do západu zazáří, zrovna tak zazáří v onen
den pravda. Plná, dokonalá pravda v řiši dobra. Holá, nemilosrá
ná pravda o řiši zla. Syn člověka promluví poslední slovo o dě
jinách světa.

Posledním slovem světových dějin bude ospravedlnění Boží!
Bůh se nepotřebuje pravdy báti. Om se jí také nikdy nebál. Mnozí
se domnívají, že by bylo pro čest zjeveného náboženství lépe,
kdyby Pán Bůh slabosti a nepravosti svých služebníků: proroků,
patriarchů, kněží a králů pozakryl. Horšívají se na bibli, zvláště
na Starý zákon. Ale Duch Boží, který Písmo sv. napsal, nezná
žádných ohledů a žádného utajování, nýbnž jenom pravdu.

iMy jsme, jak známo, ubohé, domýšlivé, pokryteaké a lichotivé
pokolení, které se vždy a vždy snaží své vředy přikrýti líbivou ná
plastí, které se strojí a ličidlem líčí, aby se ukázalo ctnostnějším,
než skutečně je. Ale Bůh se neptá, co se nám líbt nebo nelíbí. On
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strhuje závoj s hlavy. Na dobrém jménu jeho hrdinů mu nezáleží.
A stojí-li tu jako zbabělci, lháři, cizoložníci a vrazi, tím hůř pro
ně. Ale Bohu, co to škodí? A když dokonce i praotcům Páně, jako
Davidovi a Šalomounovi, jejich škandálními historiemi vpáleno je
znamení potupy na tisíc roků: Bůh se nebojí žádných odhalení
v dějinách světa. Bůh zůstává třikrát svatým, i když jeho první
služebníci klopýtnou. Boží zákon zůstane spravedlivým, i když je
přestupován. Plány Boží jsou moudré, 1 když je lidé zkřižují. Tak
je tomu i v Novém zákoně, tak i v dějinách Cínkve. Kristus po
stavil svou Církev na skále a na pilířích. Na jeho pomoci spočívá
její sila a nezničitelnost. Proto si nedělá žádných starosti, když
slabosti jeho náměstků na zemi, jeho nejvyšších říšských úředníků,
vyjdou najevo. On dopouští pojmouti do prvních listin křesťan
ství 1 zprávy o hříších potomního papeže, Petra, apoštola národů
Pavla, a zrádce Jidáše.

Vy, malověmí! Kristus ustanovuje za základní zásadu též pro
všecky pozdější církevní spisovatele: Pro mě povězte všecko, co
o mých služebnících víte, nevytrhujte ani černé listy z dějin pa
pežů. Já se nebojím nikdy pravdy ani o mé Církvi. Tim vším u
kážete jenom, že i moji služebníci jsou křehcí synové Adamovi.
Tím dokážete pouze, že všichni lidé mohou jednati po lidsku
křehce, Ale nic nedokážete, pranic, proti pravdě a božskému pů
vodu, Božímu řízení mé neposkvrněné nevěsty, Cínkve.

Nedokážete nic proti jedinému učení víry, proti kterémukoli
z mých přikázání a mých prostředků milosti.

Proto mohl papež Lev XIII., když otevřel učencům vatikánské
archivy, Klidně jim dáti radu, ať povědí všecko, co naleznou. My
se nebojíme žádných archivů. My se nebojíme žádných tajných
listin a dokumentů. Ven se vším! Prohledejte všecky kouty. Se
berte všedky pavučiny ve skladištích a sklepeních. Setřete všechen
prach v koutech! Jenom nelžete!

Proto hleďime bezstarostně vstříc i souďnému dni. Co svět svě
tem je, bývá vždycky nejmalichernějším a opovržení hodným ře
meslem malých lidí kritisovati, posuzovati nenávistně činy věčné
moudrosti. Proč to? K čemu ono? Je toto spravedlivé? Omo v po
řádku? Tak bzučí a bručí (komár člověk ve velikém světovém
chrámu Stvořitelově a ve své bláhovosti říká: Já býti Bohem, já
bych to udělal jinak! Po 1900 roků usiluje peklo, jako kdysi na
Pána, tak nyní na Cínkev naplíti. Hledá dalekohledy a zvětšují
cími nástroji v tváři její vrásky a skvrny stáří. Chirstá na její u
čení a činy bahno pomluv.

Zuřivě vysmívá se Evropa, jedna z pěti dcer země, matce Cír
kvi, která, když se ještě svět válel ve špíně pohanství a barbarství,
prala jej! plénky a vychovávala ji k civilisaci, vzdělání a umrav
nění. Jenom trpělivost!

AŽ jednou budou archivy Boží vyloženy před celým světem, až
jednou kmiha všech tajemství s těmi sedmi pečetěmi bude ote
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vřena, až jednou soudce dějin světových, dějin cínkevních a dějin
papežských všecko rozvine před shromažděným lidstvem v jedi
ném obrovském obraze: tenkrát umlknou všecky pochybnosti a
zblednou všecky lži. Soud světa, soud poslední, ten bude velikým
čestným dnem Boží moudrosti, spravedlnosti a lásky, velikým
čestným dnem Krista-krále a velikým čestným dnem katolické
světové Církve.

185



SVATÉHO JOSEFA

Nová vodina

Obnova a prokřesťanění rodiny je nejdůležitějším ze všech pro
blémů, ze všech úkolů, čekajících na své rozřešení. Jistý moderní
sociální politik právem upozorňuje, že všemi svými zevněJšími re
formami klademe na hnisající rány pouhé náplasti, aniž bychom
nemocné tělo lidské společnosti hojili. Svými sociálními zákony a
zařízeními podobáme se sanitnímu sboru na bojišti. Zavazujeme
utnpěné rány, ale nezabraňujeme, aby se ve všeobecné válce ne
pokračovalo. Přejedeme srpem plevel, ale nevytnháme ho. Staví
me hráze proti povodni, ale pramen zla neuapáváme. Provozuje
me proto dobře míněné sociální a politické mastičkářství.

Nerozumime obnově krve ve společnosti lidské. Nerozumíme jí,
protože je tajemstvím viry. Neznáme ji, protože je dílem křes
Čanské rodiny, a křesťanská rodina vymírá. Politické a sociální
mastičkářství, jež nás odsuzuje k malomoci, zmizí teprve tehdy a
učiní místo zdravému léčení, až začneme s rodiou. Matkou všech
reforem je reforma otce a matky, reforma rodiny, pramene, ko
řene a krve lidského pokolení.

Nová rodina, která nám musí dáti nové lidi, musí být: vytvo
fena v duchu víry. Liberalismus, tento všudypřítomný moderní
blud, naplnil domácí život svými bacily a jedovatými zárodky.
Jako škola, politika, umění a hospodářský život, tak %roďina
zesvětštěla. Nezmizela jenom ta nebo ona zvyklost ze staré, dob
ré katolické doby. Všechen duch a vzduch, jejž nazýváme ovzdu
ším nebo atmosférou domu, se změnil. Kdo má katolický nos sv.
Klementa Hofbauera, zpozoruje to hned, jakmile učiní do příbyt
ku první krok.

Naďpřirozené posvěcení, které dříve činilo z domova svatyni,
najde se už málokde. Všecko je přirozené, čistě lidské, světské,
profanní. Ilustrace starého, nešťastného slova Lutherova: Man
želství je čistě lidská věc. Tehdy, před 400 roky, kdy bylo toto re
voluční slovo raženo, ještě se netušilo, že bude míti účinky jako
zemětřesení, a že lidskou společnost promění v ssutiny.

Nové manželství, jež nám má přinésti nové lidi, musí zase býti
proměněno duchem víry ve svatyní. Kde mluví sv. Pavel ve svém
listě k Efes. o křesťanském manželství, píše: Sacramentum hoc
magnum est. Je to veliká svátost, veliké tajemství v Kristu a Ctr
ku! Křesťanská rodina je něco z přirozeného řádu, přeneseného
do řádu nadpřirozeného, náboženského. Křesťanské manželství je
něco svatého a bosvěceného. Křesťanské manželství je prolnuto
proudy milosti. Křesťanská rodima je příbytkem Nejsvětější T'ro
jice, tím nejctihodnějším. co může býti vedle kostela a kláštera.
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Ciiem křesťanského manželství a křesťanské rodiny je výchova
ditek Božich! Všecko ostatní, co lze mimo to říci o rodině, je věci
vedlejší. Rodina je onen od Boha zřízený řád, jehož cílem je za
lidňování království Božiho na zemi, Církve, a království Božího
na nebi, obcování svatých. Rodina je předsíní Církve a nebe!
Kdyby nebylo žádné (Církve a žádného nebe, nebylo by také
žádného křesťanského manželství, protože by křesťanské manžel
ství nemělo žádného účelu. Vpravdě na všecky domovní dveře,
které vedou do křesťanských rodim, měla by se napsati zlatými
písmeny slova Pavlova: Sacramentum magnum! Uežiké tajem
ství! Kdo vstupuje do manželského stavu a neví to, ten neví, proč
se křesťané žení a vdávají. "en vstoupil do manželského stavu
jako slepý.

Mluvil jsem o nové rodině, o rodině, která je nejhlouběji pře
svědčena o své nadpřirozené povaze a cíli: Býti fádem pro zroze
ní dítek Božích a dědiců nebes. Toto přesvědčení bude hráti roz
hodnou úlohu již v připravné době na manželství. Už při volbě
stavu. Mohou býti při volbě stavu také vedlejší důvody, na něž
se béře ohled. Ale hlavním důvodem, proč kdo do manželského stavu
vstupuje, musí býti vždycky: některá padlými anděly uprázdněná
stdla v nebi obsadit svým: dětmi. Jako má víra první slovo při
volbě stavu, tak i při volbě osoby. Sličnost, pozemská zdatnost,
majetek a zásluhy jsou podřízeného významu. Křesťané se v prv
ní řadě táží, zdali osoba, o kterou jde, bude pořádným otcem a
dobrou matkou. Osobní otázka se rozhoduje v zájmu budoucích
dítek, v zájmu království Božího.

Žádná osoba, která se nejeví vhodnou pro katolickou výchovu,
nebéře se v úvahu. Tedy nikdy nekatolik, nikdy nábožensky lho
stejný, nikdy nevěrec! Nikdy! Kdo na to zapomíná, luští osobní
otázku nikoli očima víry, nýbrž toliko očima těla. Též celá zná
most, má-li dojíti k nové rodině, zdroji nových lidí, budiž pro
niknuta duchem víry. Je krátká a vážná, žádné laškování, žádné
svůdnictví, nýbrž příprava na sv. svátost, posvěcená modlitbou,
častým svatým přijímáním, častými poradamt s duchovním vůd
cem. Dobré známosti jsou řídké. Řekne-li mi kdo, že není naděje,
aby známosti byly jiné, pak tvrdím, že není také naděje na nové
rodiny a na nové pokolení. Výjimka je ovšem možná. Ale pra
vidlem zůstane: známost rozhoduje! Světsky lehkomyslná známost
vede ke světsky lehkomyslnému rodimnému životu. Nadpřirozeně
prolnutá známost vede k nadpřirozeně oslavenému manželství.

Reformou všech reforem je reforma rod'ny! Reforma rodiny,
ktera je v první řadě otázkou viry, je v druhé řadě otázkou mrav
ní čistoty. Povrchní lidé slibují si mnoho od nových metod ve
výchově. Metoda je důležitá, ale metoda je co do výsledku ne
úspěšná, Žiji-lt rodiče chronicky (trvale) v těžkém hříchu. Všem
zákonům přírodním a veškeré zkušenosti se příčí pokus, chtíti
z nečistých pramenů čerpati čistou vodu. Připouštím i zde výjim
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ky, protože milost Boží může opravitr, zkorigovati přirozenost.
Niaméně pravidlo zůstává v platnosti.

Kmiha 'Vobiášova připomíná v této příčině stejně vážný jako
zajímavý případ. V Rages, městě v Medii, žila Sára, dcera Ra
guelova. Ta se sedmkrát provdala. Po každé, když se jí manžel
chtěl přiblížiti, ďábel jej usmrtil. Tobiáš se bál osudu těchto.
sedmi svých předchůdců. Tu mu řekl archanděl Rafael: »Slyš.
mne. Povím ti, kteří -jsou to, nad kterými má ďábel moc. Nad
těm: totiž, kteří voházejí v manželství tak, že Boha od sebe a od
své mysl: odmítají a jen své chlípnosti hoví. Nad takovými má
duch zlý moc. Ale ty, když ji pojmeš, tři dni se zdrž a nečiň nic
jiného, jen se s ní modli, a pak s bázní Boží pojmi pannu, veden
jsa více touhou po synech než chlipností.« Když pak si ji Tobiáš
vzal, pravil Sáře: »Modleme se k Bohu dnes, zítra a pozítří: Jismeť
děti svatých a nesmíme se spojovati tak, jako pohané, kteří Hos
poďina neznají.« A modlil se Tobráš takto. »Hospodine, Bože na
šich otců! Chvaltež tě nebesa i země, moře, prameny, řeky i vši
chni tvoji tvorové, kteří v nich jsou. Tys učinil Adama z hlíny
země a dals mu pomocnici Evu. "Ty víš, že neberu si Sánu zá
manželku z chlípnosti, nýbrž jediné z lásky k potomstvu, by jím
bylo tvé jméno velebeno na věky věkův.«

Tu máme směrnici pro nové mamželství a pro novou rodinu,
z níž má povstati nové lidstvo: mravní čistotu! Moďerní manžel
ství je zabahněný, zasypaný a otrávený pramen. Modemí man
želství je bahno. Má ze sedmé svátosti toliko jméno. Obsahem
jeho je bezměrná smyslnost. Zvířecímu světu by ukřivdil, kdo by
řekl smyslnost až »zvířecí«. V celém zvířecím světě není žádného
přirovnání pro takovou nepřirozenou surovost. Kdyby měl zvířecí
svět dar rozumu a řeči, protestoval by ve jménu tvorstva prot:
moderní morálce manželské. Moderní manželská morálka je zpři
ma protimanželská. Je atentátem na zdroj Života, pokus vraždy
na pokolení lidském. De Maistre vyslovil tu myšlenku už před 100
roky: Hrozime se vraždy. Ale co jsou všecky vraždy dohromady,
co je i sama válka u porovnání s neřesti, která jako zlý princip
je vražednicí od počátku, už samu možnost života ohrožuje a
vraždí to, co ještě nemá jsoucnosti, a ustavičně číhá na prameny
života, aby je vysušila nebo znečistila?! ©De Maistre má pravdu.
Zavraždit někoho je zločin na ČŽivotě jednotlivce, ale moderní
manželskou morálkou hlásaná nestoudnost je zločinem na životě
a budoucnosti lidstva vůbec. Schopenhauer navrhoval kdysi
světový kongres, kde by se lidstvo jednohlasně usneslo pro ukon
čení světových dějin. "To je nyní zbytečné. Moderní manželská
morálka vede pamalu, ale neomylně ke stejnému cili. Válka a re
voluce je méně nebezpečná, než tato bolševická morálka, již dnes
už 90 procent mužů holduje, když uznává a hájí právo na ne
stoudnost v mamželství, jako moderní právo mužů a žen.

Chtějí-li občanské strany dnes zachránit vlast a lid, musejt

193



přemoci tento lidovražedný bolševismus ve svých rodinách a za
se o to pečovati, abychom měli skutečné otce a matky, neboť vždy
více spolužije pouze světáků a děvek. Hlasovaotmi listky je sice
možno nebezpečí o několik měsíců nebo roků oddáliti, ale /laso
vacimi lístky neutvoři se žádné nové lidstvo. Nové lidstvo bude
plodem čistých, cudných a věňicích manželství, jako bylo Tobiá
šovo.

Tak tedy matkou všech reforem jest reforma rodiny, reforma
pramene, kořene a krve lidstva! A reforma rodiny bude dílem
víry a cudnosti.

JANY Z ARKU

Panna a vytíč

Dne 21. října 1422 zemřel francouzský král Karel VI. Doba
jeho panování označuje se v dějinách jako »hrob dobrých mra
vů«. Šlechta byla mnohými válkami pobita nebo ochuzena. Du
chovenstvo rozdvojeno. Církevní jmění rozchváceno. Stav selský
takřka zničen. Věčné válčení, hlad a bída a nemoci podlomily
mužnou sílu Francie. Sever Francie s hlavním městem Paříží na
lézal se v rukou Anglie. Národ francouzský vzlykal ve smrtelném
zápasu.

Tu vystoupila I7letá ďtvka Jana z Arku. Narozena 1412, rostla
jako dítko prostých, hodných rodičů v lotrinské vesnici Domremy.
Čísti a psáti nenaučila se nikdy. Byla velmi pracovitá. Šila a pře
dla v zimě, v létě pomáhala rodičům na poli nebo pásla dobytek.
Při tom byla velice dbožná. Vždy ráno chodila na mši sv. a též
jindy ráda se uchylovala do kostela nebo se odlučovala stranou,
aby mluvila s Bohem. Kďyž jí bylo 13 let, zjevil se ji archanděl
Michael a řekl jí: »Přikazuji ti ve jménu Páně, abys šla do Fran
cie na pomoc králi, aby zase znova dobyl svého království.«

V dubnu roku 1429 vidíme tuto pannu, jak se béře do Orleansu,
obleženého Angličany. V čele kněz, nesoucí kříž. Pak Jana v br
nění na koni, třímajíc v ruce prapor. Za ní vojsko. Vojácibyli
jako proměněni. Při pohledu na světici zmlkly všecky vášně 2
všeliká nepravost začala sama nad sebou rdít se studem. Francie
si oddechla. Než panna přišla, píše jeden občan orleánský, 200
Angličanů zahnalo 1000 Francouzů, nyní 500 Franoouzů postavilo
se mužně proti síle anglidké. Večer přitáhla Jana jako vitězitelka
za zvuků všech zvonů s nevýslovným jásotem do chrámu podě
kovat Bohu.

Ale Francie byla příliš zbabělá, aby využila vítězství. Jana se stala
obětí zrady a upadla do rukou Angličanů, kteří světici 30. květ
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na 1431 v Rouenu na hranici upáliti. Skonala se slovem: Ježíš:
Ale nicméně francouzské národní uvědomení procitlo. Po něko
hika letech patřila Francie zase Francouzům. Dílo panny orleánské
bylo skončeno.

Před šesti roky, 1931, slavila Církev 500letou památku smrti
»panny orleánské«. Církevní svátky jsou také našimi svátky.
Mluvime-li o svých hrdinech a hrďinkách ctnosti, neznáme žád
ných Francouzů aa Angličanů, výdrž pouze katoliky a světce.
V tom světovém svazu, jejž založil Duch sv. o letnicích, není
žádného rozdílu řeči a rasy. Všichni jsme si bratry a sestrami. —
Svátek panny orleánské stvrzuje dvě zároveň náboženské a poli

tidké pravdy. Pátou pravdou je: Bůh vládne světem! Druhoupravdou: Člověkje nejsilnější, když je sláb, t. j. pokorný, a nej
slabši, když jeSly t. j. pyšný.

1. Bůh vládne světem!

V každém jiném čase, než v čase moderním, nebylo by třeba
tuto pravdu dokazovati, protože, co se samo sebou rozumi, lo se
nedokazuje, a samo sebou se rozumí, že jsou vlády, že vlády vlád
nou a že Bůhje nejvyšší vládou, nebo, jak se dříve říkalo, že je
králem nadkráli. Teprve pod vládou liberálních ideí pozbyli lidé
do té míry zdravý rozum, že se musí dokazovat, že ve společnosti
to je jako vpřírodě, kde jsou hory, pahorky a nížiny, a že ba
horky Jsou vyšší nežnižiny, hory vyšší než pahorky a hvězdy vyš
ši než hory a Bůh vyšší než hvězdy.

Bůh vládne světem, protože je Bohem, t. j. je věčný, všudypřítom
ny, vševědoucí, všemohoucí, nejvýš moudrý, svatý, dobrotivý a
spravedlivý. Bůh vládne světem, protože je jeho stvořitelem a
majitelem. »Hospodinovo jest království. Ompanuje nad národy«
(Žal. 21. 29). Všecko, co se děje na světě, děje se jen, že Bůh
chce, aby se to dálo, nebo že to dopouští. Všedko, co se přihází od
počátku až do ukončení života lidského nebo dějin světa, je ná
sledkem toho uskutečněním nějakého plánu Božího. Je pravda, že
1 hhdéspolubůsobi vdějinách světa, ale nikoli jako páni, nýbrž
jako služebnici. Bůh nezná žádných závor a pout.

On je absolutně svoboden. Služebník je také svobodem, protože
1 služebník je svobodná bytost a žádný stroj. Ale svoboda služeb
nika je obmezená svoboda. My lidé jsme, jak pravil de Maistre,
ohebným | řetězem© připoutání k trůnu nejvyšší | bytosti.
Každý z nás má určitý okruh činnosti, jehož radius —
poloměr — je vyměřen ad věčného matematika, jenž jej
brzy prodlužuje, brzy zkracuje. My nejsme proto žádnými otro
ky. poněvadž se v tomto kruhu, od Boha vyměřeném, můžeme
volně rozvinovati. My ale nejsme žádnými pány, nýbrž služeb
níky, poněvadž se za svůj poloměr nemůžeme dostat: dál. Nikdo,
ani učenec, ani státník, anr tyran. Také ďábel je sluhou, poně
vadž moc jeho nesahá dále, než jeho radius. Z toho následuje, že
jediný Bůh v plném smyslu slova vládne a panuje. Jediný Bůh
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může činiti, cokoli chce, a činí, cokoli chce. Jeho okruh činnosti je
nekonečnost všudypřítomnosti, všemohoucnosti, vševědoucnosti.

Život panny orleánské je podivuhodné potvrzení této pravdy.
Bůh v.ádne světem. Bůh činí, co chce. Vlády, knížata a generá
lové činí jenom, co om chce, nebo co stnpí. Při jednom válečném
podniku v Orleánsu byli velitelé jiného náhledu, než Jana. Jana
prohlásila: »Uy jiste byli ve své vojenské poradě, já zas v moji.
Plán Boží se vyplní. Z plánu lidského nebude nic.«

Postavena před vyšetřující komisi theologů a soudců, pravila:
»U knihách Božích je vice napsáno, než ve vašich. Nerozumím
ani a ani b. Neumím psát ani číst, ale já přicházím z rozkazu
krále nebes.«

Bůh vládne! Bůh stoji výše, než diplomaté a generální štáb.
Dnes jako tenkrát! Dnes se diplomaté domnívají, že jsou vše
mocní a Bůh bezmocný. Dnes se domnívají pánové světa, žid,
svobodný zednář a ďábel, že mohou dělati, co chtějí, a Bůh jenom
tolik, co oni mu dovoli, a malověrné duše třesou se strachem o Bo
ha. Svatořečenípanny Jany v kritických hodinách světa může nám
dodati zmužilosti a odvahy. U knihách Božích stoji víc, než v di
plomatických aktech. Bůh vládl, Bůh vládne a Bůh vládnouti bu
de. Že do tajného archivu Božího nevidíme, nesmí nás mýliti. Nic
není snadnějšího, než prorokovati, má-li člověk víru. Když má
víru, pak ví, že podivuhodné zachránění Orleansu stále se opa
kuje v životě jednotlivců a národů. Mezitím, co hrozí už záhuba,
je již 1 záchrana. Bůh vládne!

2. Život sv. Jany je dále důkazem neomylného vitězství pokory
a neomylné porážky pýchy.

Kdo pročte Písmo sv. od začátku až do konce, shledá tam jako
stálý zjev: nesmyslný pokus člověka zaseďnouti na trůn Boží a se
sazeni pýchy Boží všemohoucnosti.

Člověk chce býti Bohem a Bůh chce, aby člověk zůstal člově
věkem a Bůh Bohem. Kdo se sám povyšuje, bývá ponižen, kdo se
ponižuje, bývá povýšen. První se stává posledním, poslední prv
ním. Silný slabým, slabý silným. Moudrý hloupým, nevědomý
moudrým. Pán Bůh má právo a moc ohýbati hlavy, pře
vraceti trůny, zahanbovati a ďrtiti velikáše, a na trůn pbosazovati
a korunovati ponižené.

Francie je blízka propasti. Co učiní Bůh? Pošle-li vymikající
státníky, řeknou státníci: politika zachránila zemi. Pošle-li gemi
ální generály, řeknou dějepisci: válka, militarismus zachránily si
tuac?. Pošle-li učence, chlubí se věda. (Co tedy asi Bůh učiní,
aby uhájil svou čest? Poslal tedy dívku. dítě 17leté, analfabetku,
zrovna od stáda s pastvy, která neumí postaviti proti zbraním
nepřátel nic, než modlitbu a rozvinouti prapor. To Je taktika poli
tuky Božské, jak praví sv. Pavel v prvním listě ke Kor. (1, 27):
»Co pošetilé jest ve světě, to vyvolil si Bůh, aby zahanbil moud
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ré, a co slabé jest ve světě, to vyvolil si Bůh, aby zahanbí silné.
A co nerozumné jest ve světě a obovržené, a čeho neni, to vyvolil
Bůh, aby zkazil to, co (něčim) jest, aby žádné tělo, žáďný člověk
se nechlubil před Bohem!«

Tu máme jeden z hlubšich důvodů své zkázy a svých nezdarů.
Neseme hlavu tuze vysoko, ať mluvíme, píšeme, politisujeme, or
ganisujeme, agitujeme nebo vyjednáváme. Ue všech našich poči
nech sedi bacil pýchy, a proto i smrt. Ani nová babylonská věž,
z níž nahoře vyhlíží »chytrák« a při niž dnes lid dělá dlaždiče, nen:
výjimkou. Byla zbudována na falešném stavitelském principu, na
prvním hlavním hříchu, na pýše, která žádného Boha nezná.

Sv. Jana je pannou a rytířem. Na hranici jako svědkyně krve
osvědčila své nadpřirozené povolání. Svatořečení přeneslo ji s hra
nice wa Oltář. — Dějiny světa jevi se opět a opět soudem světa.
Boží právo i zájem vždycky vystoupí nahoru. Jenom musíme u
mět čekat. Úsudek dne a ulice je bezcenný. Otázkou jest, co o nás
usoudí Bůh a budouonost a věčnost. Toho se držme. Zatím, když
to žádá povinnost, vstupmež raději jako Jana, jako rytíř bez
bázně a hany, na hranici, nežli jako otroci mamonu nebo davu
na stolec všední cti.

SVATÉHO JANA KŘTITELE

Otec a favář

Stojíme před svátkem sv. Jana. Sv. Jan je ditě a hrdina, dítě
svou prostinkou pokorou, hrdina ve svém povolání. Chce býti ni
čím, aby Kristus byl vším. Chce toliko připravovati cestu a na
potom místo ponechat: někomu vyššímu. Ale ve všem ostatním, co
není Bůh, je Jan opravdovým mužem, který má hlavu. Mužem,
který za každou cenu zůstává tím, čím býti má.

Život sv. Jana je důkazem, že víru v povolání, ke kterému Bůh
člověka volá, a viru v autoritu od Boha ustanovenou, zcela dob
ře možno sloučit s pokorou. Chceš-li býti tém, čim býti máš, není
to pánovitost, nýbrž cit pro povinnost, a cit pro povinnost je
pokorné podrobení sebe vůl: někoho vyššího. Míti tedy h'avu, ne
ní ještě žádný hřích.

Dnes by Jana modemí absolutistický stát a moderní demokra
cie zrovna tak jistě připravily o hlavu, jako kdysi Herodes.
Doba, kdy lidé větším dílem stůňou velikášstvím, nesnese aa
dlouho takových současníků, kteří mají hlavu. To zakoušejí, a
bych dnes promluvil jenom o dvou, zvláštním způsobem otec a
farář. Otec, protože je v jistém smyslu knězem své rodiny, a fa
rář, protože má býti v jistém smyslu otcem své farnosti. Ale
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oteckou a kněžskou autoritu ohrožuje jisté duchovní bolševictvi,
které je nebezpečnější než bolševictví hospodářské, že je připraví
o hlavu. Otec a kněz jsou dnes trůnu zbavení králové.

1. Otec králem!
Králem z milosti Boží! Království otcovo je starší, než králov

ství politidkých panovníků. Panovníci národů jsou mladší než krá
lové rodim, protože státy jsou mladší než domov a domácí krb.
Politioké království se vyvinulo teprve povlovně a přirozeně
z království otoova. Království otcovo je královstvím v plném
smyslu slova. Otec je ve svém kruhu zákonodárcem. Otec je soud
cem. Otec má moc domácí výchovy a výuky.

Krátce řečeno: otec je vláda. Království otcovo je nesesaditel
né, protože je založeno v Bohu a přirozenosti lidské, a Boha a
přirozemostnelze sesadit. Království otcovo je nezávislé na panu
jící politiaké fonmě státní. Platí v republice zrovna tak, jaíko
v monarchii, v době všeobecného práva hlasovacího, jako v době
patriarchální. Protože je otec vžďy a všude otcem, je vždy a všude
nesesaditelným králem.

Církev vždycky potírala vybočení otecké moci v libovůli a
věádyckyzdůrazňovala zodpovědnost rodinného království vůči
království Božímu, bylo-li toho rodinného království nějak zne
užito. Ale naproti tomu bralo křesťanství autoritu otci přirozeně
přis.ušející vždycky proti protivníkům v ochranu. Vždycky se mlu
vivá jen o tom, zač žena vděčí křesťanskému náboženství. Ale
muž mu vděčí neméně. V katolickém středověku byl otec jaksi 0
sobou posvátnou, byl zástubcem, náměstkem Božim.

Když však začalo všeobecně mizeti správné porozumění pro
autoritu, zmizela ve společenském životě také ta posvátná úcta
k důstojnosti: otecké. Bývalý luterský pastor Hasert po svém návra
tu do kaolické Církve, provedeném s velikými obětmi, vyjadřo
val své přesvědčení těmito stručnými slovy: Luther zničil otcow
stvt! Boj proti duchovnímu otectví papežů a kněžstva otřásl i při
rozeným otcovstvím až do základů. Kapitalismus pak provedl dílo
rozkladu ještě dál. Kapitalismus zničil hospodáňskou samostatnost
milionů řemeslníků, maloobchodníků, malorolníků. Vytrhl otce
z jeho malého království, z rodinného provozu živností a učinil
z něho proletáře a zřízence velkozávodů soukromých a státních.

Když bylo duchovní a hospodářské malé království hlavy rodi
ny zmičeno, začalo systematické (soustavné) ničení sociálního
Arálovství státním absolutismem a státním socialismem. Není žád
ného většího protivníka křesťanské důstojnosti otcovské a otcov
ských práv, než je moderní stát. Moderní stát království otcovo
vydobyl a vyplenil. Především strhl na sebe obor otcovské vý
chovy. Otec je dnes otrokem a žebrákem, králem sesazeným se
svého trůnu.

Jest naším úkolem vším úsilím, se vši energii pracovati o nové
vydobyti nejstaršího království, otce rodiny, duchovního království,
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návratem ke katolickému smýšlení o autoritě, k hospodářskému
království odbouráním kapitalistických velkozávodů a znovuzave
dením malých a rodinných živností, k sociálnímu království bo
jem proti státní všemohoucnosti. To nikdo nedovede, než Cinkev.
Buďto Církev znova zavede království otcovo, muže s hlavou,
anebo zotročení a malomoc otecká učiní pokroky ještě větší.

2. Kněz otcem!
Kněz je otcem v pravém slova smyslu. Dává totiž a vyživuje

nadpřirozený život udělováním křtu, rozhřešováním, podá
váním sv. přijímání, kázáním, žehnáními rozličnými a zvláště
svatou obětí. Jazyky všech katoligkých márodů se zálibou daly
knězi, až k tomu knězi nejvyššímu, jméno otec. Kardinál Manming
měldůvodnou nechuť kpojmenování „světský kněz«. "Tim vice
však horlil pro jméno »Father«, kterým v Anglii a v Americe vů
bec bývá kněz označován. V jiných jazycích, bohužel, jméno pán
(»velebný pán«), zatlačilo název »otec«, ponechávajíc pojmenová
ní »otec«, »Pater« popředně nebo výhradně jenom duchovním
řeholním. Horší věcí však je. že moderní duch neztratil pouze
jméno otecké, ale i víru v duchovní otectví kněze a faráře. Chyba
je asi na obou stranách. Máme-li odvahu každodenně při stup
ňové modlitbě mešní přede vším lidem volati mea culpa, mějme
také odvahu bíti se v prsa pro nedostatek kněžského otectvi. Ale
na druhé straně je všechen moderní duch proti otectví kněžskému
a proti oteckým právům, které z něho plynou. Také v kruzích
katolických rád je viděn kněz ne tak ve své církevní činnosti, ale
spíše jako prostý člen nějaké komise nebo spolupracovník, nebo
dokonce jako dekorativní figurka katolických sdružení.

Kardinal Boggiani rozepsal se v jednom svém výnose o posta
vemí předsedů a cinkevních pomocníků v katolrdkých spolcích.
Kardinál chtěl, aby církevní zástupci si byli vědomi, že kněží
nejsou pouhými dakorativními figurkami a vývěsnímr finmami,
jimiž jsou spolky oprávněny, které jim dávají právo jmenovati
se spolky katolickými. Duchovní je odpověden za to, zda jeho spo
lek v plné míře duchem, podstatou a horlivostí je opravdu tím,
čím býtr má. On má povinnost miti péči o to, aby si spolek za
choval svůj náboženský charakter, který nezbytně musí býti zá
kladem každého katolidkého sdružení. Má především nastupovati
na využívání nadpřirozených prostředků. Má přísně dbáti, aby
spolky poslušny byly pokymů, daných církevními autoritami, zvláš
tě autoritou papežovou. Má zabezpečovati křesťanskou mravouku
v podnikání zábavném, při vycházkách, hrách, pořádání divadel.
Má bdíti nad spolkovou knihovnou, spolkovými novinami a časo
pisy, a rozhodně všecko vyloučiti, co se úplně nesrovnává s kato
lickou věrou. Má tedy míti platné slovo ve volbě řečníků a refe
rentů. Má těž povinnost proti usnesením mravní a náboženské po
vahy, která se nesrovnávaji s katolickými zásaďami, prohlásiti své
veto. Slovem: musí býti mužem, který má hlavu.
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Stojí nad spolkem a nad jeho výborem jako duše nad tělem a
jako otec naď rodinou. Takové je katolické pojetí o předsedovi
spolku, které nemá v sobě nic tyranského, panovačného a svéhla
vého,protože je to pojetí otedké a otec není žádný tyran. Akce,
která nemá v čele žádného muže s hlavou, ať tou hlavou je papež
nebo biskup nebo farář, nemá práva slouti Katoliakou akcí. Ka
tolická akce má své středisko ve faře, v biskupském paláci: a ve
Vatikáně. Je včleněna hierarchicky do organisace církevní. Pra
cwje, protože je katolidká, ve farnosti s otcem famnosti, v biskup
ství s otcem diecése, a internacionálně s Otcem světové Cínkve.

Sv. Jan je muž s hlavou! Starokřesťanství a středověk chovaly
k předchůdci a křtiteli Páně mimořádnou úctu. Platil jim za vy
hraněný vzor (typ) lásky ke Spasiteli, mužné věrnosti a neohrože
nosti. Byl vzorem silné autority, která nezná k bludu a nepravosti
žadné zbaběléslabosti, žádných diplomatidkých ohledů.

Sv. Jan není už tak populárním světcem jako býval dříve. Jeho
způsob neplatí za modemí. Ale měl by býti zase.

Doba, v níž žijeme. Je dobou příprav, světodějný čas obratu,
kdy všecko staré se kácí a nové se rodí. Tu potřebujeme opět po
vah jako byl Jan, aby volaly na poušti. Hlasatelů pokání, přest
vačů vějíčkou, křtitelů. Do ale není věcí všech. Ale je věcí a po
vinností všech, zvláště mužů, aby nesli na svém trubu hlavu, Ja
kou měl Jan. Pokorně dětinnou vůči Nejvyššímu, plnou velikosti
vůči každé od Boha ustanovené autoritě, blahosklonnou vůči pod
řízeným, ale nepoddajnou vůči vší tyranii shora i zdola.

SVATÉHO PETRA A SVATÉHO PAVLA

Zřizujte katolické rozhlasy

Svátky veliké Cirkve dodávají odvahy. Příklady uchvacují.
Ale příklady činí také člověka pokomným. Pamatuji nás, čím
bychom s milostí Bož) a svou dobrou vůlí býti měli, a co jsme
měli vykonati, ale co jsme svou zbabělostí promeškali. O tako
vých dnech cítíme nutnost padnouti na kolena, biti se v prsa a
volati: mea culpa.

Také o svátku Petra a Pavla! Řeklo se, kdyby Pavel znova při
šel, že by byl novinářem. Jiní myslí, že by byl radiovým kaza
telem. Ať je tomu jakkoli, jisto je, kdyby znova přišel Petr, by!
by skalou a Pavel dudhem ohnivým. Oba plni Ducha sv. hořeli
by láskou ke Kristu a horlivostí o duše. Zůstali by těmi starými,
ale užtvali by prostředků naši doby, aby nesli Boží slovo, zákon
Boží až do končin země.

Když však víme, co by Petr myslil a Pavel čim, kdyby opět
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přišli, pak musíme také vědět, co my máme činit? Získávat slo-
vu pronesenému i nepronesenému opět ten význam, který mu
patří. Všecky věci učiněny jsou slovem. Tak je tomu ještě 1 dnes,
v dobrém směru i ve zlém. Slovo, ne pára a ne elektřina, je na
ci silou ve stroji světa. Ale slovo je mluvou ducha.

V některých diecésích je zvykem o svátku sv. Petra a Pavla
mluviti o světové moci tisku. Co činí z ubohého papíru potisk
nutého troškou tiskařské černě světovou moc? Duch, který z ně
ho po zemi vane. Duch shůry nebo zdola. Tisk je tim, čím je Jeho
duch. Papír sám není mičtm.Duch oživuje. Duch však také zabíjí.
Podle toho, vězí-li v tom tisku Bůh nebo ďábel nebo svět. O čem
tedy v první řadě nutno mluvit v den tisku? O technice tisku? Ne.
O financování tisku? Nikoli. To obé musí ovšem býti, obé musí
odpovlidati požadavkům času. Ale světa nevydobývá ami technika,
ani kapitál, a proto nejsou tím prvním. První, o čem nutno v den
katolického tisku mluvit, je duch jeho. A ten duch musí býti duch
Petrův a Pavlův.

Duch tvého tisku musi býti duch Petrův. Duch vyznavačský.
Petr je muž impulsivní, podnikavé zásaditosti. Měl jedenkrát sla
bou hodinu u strážního ohně na dvoře veleknězově, protože se
vydal v nebezpečenství. Potom toho hořce litoval až do konce
života. Svému Mistru pak zůstal věren až po své ukřižování na
pahorku vatikánském. Petrův duch je duch služby jednomu Pánu
pro Boha, pro Krista a pro Čirkev. Vědy, všude a ve všem. Pet
rův duch je pevné, rozhodné stanovisko pro viru, baz zbabělé hry
s neutralitou, bez kolísání sem nebo tam, a beze všeho možného
přikyvování. (My moderní lidé, jak kdesi Bettax připomíná,
utvořili jsme si neutrální, mravně indiferentní oblast denního
života, umění a literatury, estetiky a politiky, obchodování a
spolku, v níž není třeba býti ani náboženským ani bezbožeckým,
ktera se nedotýká ani Boha ani ďábla, v níž se nežije ami bož
sky ani ďábelsky, nýbrž jen čistě lidsky.

Podle evangelia není žádného takového neutrálního pásma,
ale jsou jen dvě říše ve vesmíru, říše dobra a říše zla. Všecky
odpadky se stolu Božího rekllamuje s neúprosnou logikou za svůj
majetek ďábel. Jako voják ve válce všude a vším, co koná, ať
pochoduje nebo odpočívá, bojuje nebo spí, slouží celou svou ek
sistencí své vlasti, tak také křesťan Bohu a nekřesťan ďáblu.

Obráceno na tisk: Ať se jedná o článek, zprávu nebo inserát,
ať jde o politiku nebo obchod, o umění nebo sport, všecko jest
buďto v souhlasu nebo v odporu s mravním zákonem Božím,
všedko slouží nebo bojuje, všecko vyznívá buďto pro Boha nebo
proti Bohu. Každý časopis je bojiště. Každá věta voják. Redak
tor setníkem. Neni žádných neutrálních vojsk a proto žádného
neutrálního tisku.

Protože na bojišti tisku není žádné neutrality, protože všecko,
co není pro Krista, je proti Kristu, protože tedy není jiných ča
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sopisů, než dobrých nebo špatných, a protože všecko, co neni
dobré, musí býti ©jmenovámo špatným, proto nemůže býti také
žáďných neutrálních čtenářů. Každé předplatné zaujímá své
místo. Kdo předplatí, bojuje. Pro Boha nebo proti Bohu. Pro
Krista nebo proti Kristu. Pro Cínkev nebo proti Cimkvi.

Duch Petrův vyžaduje zřejmé vyznání ve věcech tisku. /aké
Je tvé credo, takový tvůj tisk. Jaká tvá víra, taková tvoje četba.
Nelze dvěma pánům sloužiti. Člověk jí, čím je. Člověk čte, co
myslí. List liberála je liberální. List komunisty komunistický.
Katolický muži! Katolická ženo! Svátek sv. Petra žádá Petrův čin.
Vyznej ho svým časopisem.

Duch tvého tisku musí býti duchem Pavlovým. Pavel má za
symbol meč. Nejen jako mučedník, ale i jako bojovník. Po celou
dobu svého apoštolátu žil v tuhém boji s duchem světa, pohan
ství a farizejského židovství. Povaha jeho jeví se jako ofensiva
proti všemu, co je meevaneglioké, protikřesťanské, Bohu nepřá
telské. Čtěte jen konec jeho listu k Efeským. Zní jako řinčení
zbraní. Mluví o zbrani, o panciři, přílbici a meči. Pavel cítí se
býti bojovníkem Kristovým. Jeho poslední útěchou je, že dobrý
bojoval boj.

Tisk Je válečné řemeslo; ale válečné nikoliv ve smyslu hrubého,
sprostého, rváčského, nevěrného sekání hlava nehlava, ale válečné
ve smyslu rytířské obhajoby pravdy a práva a dobrých mravů,
bez ohledu na nepřátelské rány a posměch. Modemí doba ne
odstranila toliko rytiřství rodové. Oma nemiluje ani ušlechtilé
duchovní rytíňství. Chce míti tisk, Který mnoho napovídá a kra
maří, zná všedky novinky a dělá obdhody.

Také v táboře katoligkém má rytřř pera celkem málo přátel.
Emil Fidler soudí: »Ve velké dvoraně křesťanstvapanuje klid.

Je to jako oddďychování mnohých spáčů. A jde-li někidotou stní či
sálem v hrubých vojenských botách! cvoky podbíjených a zatrou
bí-li na poplach a zabubnuje »na pochod«, obrátí se naň rozmrze
lé, popuzené zraky náhle vyburcovaných spáčů, a ze všech koutů
je slyšeti zřetelné mručeni: »Ticho, potichu chodit, nedělat hluk«.
A nechce-li ty své těžké pádné boty vyměniti za obyčejné, neslyšné,
plstěné trepky, vice nebo méně jemně ho spáči vystrčí ze dveří
VeENn.«

Kdo jinak na zvony zazvoní, než se obyčejně zvonívá, docílí, že
všidhni se ze spaní probudí a někteří se nadují, že se »něco« stalo;
ale většina toho kazimíra zakleje tam, kde pepř roste... Židům

o Ježíš také ničím jiným než velikým, nebezpečnýmrušitelemje.
Úkolem tisku, kdy nebezpečí hrozí ze všech stran a kdy spaní

docela snadno může se státi hříchem zrady, jest dnes: všecko pod
mkati, aby si už křesťanství nezasluhovalo jména spárny, ale
armády stále a sebevědomě hotové k. ráně.

Oheň s nebe Kdosi přinesl a chce, aby hořel. Sv. Pavel byl
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svatý požár. Tisk musí býti duchem z ducha jeho. Buditelem! Va
rovatelem! Signálem!

Slovo bývalo vždydky královnou světa a bude jí zase vždycky.
Jestli společnost zahyne, zahyne slovem bludu, bludného učení.
Bude-li společnost zachráněna, bude zachráněna slovem pravdy.
Ale síla a výsledek slova podléhá zákonu akustiky. Záleží na 0
zvěně. Ozvěna musí být. Aby byla způsobena, to jest věcí lidu. Lid
to má v ruce, bude-li tisk veřejnou moci, bude-li Alasatelem, kte
rého lidé poslouchají a kterého poslouchati musejí nahoře i dole,
u svých i u druhých.

Kazatelna tisku nikdy nenahradí kazatelnu Církve. Od sv.
Ducha založený učiteiský úřad Církve zůstane vždydky povolaným
učitelem a vychovatelem národů. To ale je jasno a nepodhybmo,
že dnes ten nejrychleji dobude svět, kdo má hlasatele na nej
větší dálku — nejsilnější tisk; nejlepšího duchovního vysilače.
To je úkol přítomnosti katolických národů.

Pořizujte katolické hlasatele! Zakládejte, podporujte, rozšířuj
te svůj katolický tisk ducha Petrova a zmužilosti, neohroženosti
Pavlovy.

SVATÉHO ALFONSE Z LIGUORI

Doktor Požáv

Protestanté rádi mluví o svatých jako o konkurentech Ježišo
vých, jako by mu ubírali slávy a cti. Io je zrovna tak nesprávné,
jako kdybychom obviňovali měsíc, že je konkurentem slumce.
Svatí nemají svého světla ze sebe, ale všecko světlo mají od Slun
ce. Celé hvězdné nebe Ikatolidkých světců je jenom světlam ze
světla Ježíše! Proto jsou %všecky svátky svatých v nejhlubším
svém jáďru svátky Ježišovými. Den sv. Alfonsa je takový oprav
dový den Ježíšův.

Sv. Alfons je požárem ze srdce Ježišova. Krví z jeho krve,
ohněm z jeho ohně, duchem z jeho ducha. Veliké lidi poznáváme
nejem z jejich velikých činů, ale především z jejich velikých ide
alů. Z jejich veliké svaté lásky a z jejich veliké svaté nenávisti.
Nuže, sv. Alfons byl mužem ohnivé lásky k Ježíši. Celé knihy by
bylo možno napsati o tomto nadšeném apoštolu nové doby a 0 je
ho působení. Ale je též možno všedko, čím byl a co vykonal, po
vědět: jedinou větou: Alfoms byl hořícím ohněm pro Ježíše. Al
fons modernímu světu ukazuje, v čem záleží tajemství svatosti a
tajemství katolického činu. V ohni pro Ježíše!

I ajemství svatosti! Ovšem! Dnes se zřejmě projevuje odvaha
mluviti o tom, že povinnost svatosti či býti svatými nemají jenom

205



řeholníci a řeholní sestry, v klášterech, ale 1 ti, kdokoli žijí ve své
tě. Co kardinál Mermillod před několika desitiletími odvážil se
říci pouze v malém kroužku, to se hlásá nyní vždy hlasitěji s ka
zatelen jako věc, která se rozumí sama sebou. Musite se státi sva
tými! Svět není stvořen toliko pro techniku, průmysl, obohod, do
pravnictví a politiku. Nejvyšším, posledním cílem světa jsou ve
liké duše, hrdinové ctnosti. Kdyby Bůh slyšel jenom hluk našich
strojů, rozbil by jej jako nádobu a odhodil. Bůh stvořil zemi, aby
utvářela ve všech stavech lidi svaté: svaté dívky, svaté jinochy a
panny, svaté muže a ženy, svaté učence, svaté rolníky, svaté děl
níky. Úkolem staleti, pravil Menmillod, je utváření svatých. To je
úloha 1 20. stoleti! Též přítomnosti! Duch sv. pracuje. Křesťan
ským světem jde dnes asketický a mystický stesk po hrdinství pr
votní Cirkve a po rozkvětu vroucně zbožných dob středověkých,
způsobených křesťanstvím. Jak se zdá, jdeme vstříc novému Jaru
svatých! Lidé už jsou syti toho, aby pořád byli pokládání jenom
za vlažné, chladné, polovičaté. Chtějí se státi něčím vroucím,
ohnivým, celým. A ti vroucí, ohniví a celí, ucelení, to jsou svatí.

Tajemství svatosti ukazuje nám sv. Alfons. Spočívá v ohnivé
lásce k Ježíši. Láska k Ježíši, jak praví jeden z nejduchaplnějších
znalců a obdivovatelů tohoto světce, byla duší jeho konání, před
mětem jeho modliteb a obsahem jeho kázání. Nahlédneme-li do
jeho četných děl, vidíme, že skoro na každé stránce nalézáme dvě
slova: Ježíš a láska. Jest nemožno mluviti o Alfonsovi a nepřipa
dati opět aopět na tyto fundamentální (základní) idey. Bylyť
velikou vášní jeho života. Modlil se, protože miloval. Pracoval,
protože miloval. Psal, protože miloval. Tnpě!l, protože miloval.
Cokoli konal, ač učinil slib mezmařiti ami mmmuty,ačkoli stále
P.nil mnohotvámé povinnosti, které kdy okamžik vyžadoval, činil
vlastně ustavičně to jediné: Alfons miloval Ježíše. Katoličtí svět
ci Ježíše nezastiňují. Naopak. Staví jej teprve do pravého světla.

Moderní lidé pod vlivem školy, novin a radia dávají nápadně
najevo snahu, aby byli stále něčim,zaměstnání a aby mnoho vě
děli. Máme prý všemu rozuměti, všedko uměti, všecko dovésti.
Žádá se na nás v jistém smyslu, abychom byli všudypřítomní, vše
vědoucí a všemoocní. (Také mauka o ctnosti se specialisovala a
zkomplikovala. Máme prostudovati celé svazky poučení a pravi
del, abydhom dovedl: státi se dokonalým:. Všecka čest práci a
vědám! Také Alfons mnoho pracoval a mnoho toho napsal. Ale
nechceme-li býti lidmi povrchnimi, musime se od Alfonsa naučit
vnášet do života velikou, jednotnou, všecko zaplňujicí, všecko
ovládající linii. I když snad mnoho víme a mnoho konáme, jako
Alfons, jako Pavel a jako všichni velicí mužové, musíme přece
jenom na jedno mys!iti, jen jedno chtfti, jenom o jednom mlu
viti, jen jedno konati.

Musíme nebezpečí mnoha vědění a mnoha podnikání přemáhati
jednou cemtrální ideou. A touto centrální ideou musí nám býti
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Ježíš. Studujeme-li, budiž nejhlubším předmětem naší vědy Je
žiš!Ježiš, světlo světa! Ježíš, pravda! Co je mimo to pravdou, bu
diž nám pouze paprskem z tohoto Slunce. Mluvíme-li o ctnosti a
dokonalosti, hledejme Ježíše! Ježíš je cestou! Co je jinak ještě
cestou, musí k této cestě vésti, nebo je to propast. Mohutný, bo
hatě rozčleněný organismus života církevního, celý svět zabírají
cího, má nám znamenati jenom jedno: Ježíše: Církev, toť stále
žvjící Ježiš! Také katolicismus 20. století není ničím jiným a ne
smí ničím jiným býti než stále žijícím Kristem. A proto spočívá
veliké tajemství svatosti v tom, abychom jako sv. Alfons ve všem
Jej hledali. Tajemství svatosti alfonstánské a svatosti vůbec, Jest
centrální přihližení k Ježíši, je láska ke Kristu. Chcete-li býti
svatými, vy všichni, musíte milovati Ježíše z celého srdce svého,
z celé duše své, ze vší síly své!

Láska k Ježiši je také tajemstvím katolického činu! © lásce
k Ježíši je namnoze rozšířeno nesprávné ponětí. Zaměňují ji
mnozí za sladkost. To je blud. Láska k Ježíši je naopak něco zce
la mužného, něco silného. Ta se zvlášť necítí, ta chce. Ta je vůlí
v nejvyšším napjetí. Vůle v obyčejném přirozeném stavu má sílu
jako tekoucí voda. Ta sice ledacos zmůže. Ale teprve když tato
přirozená síla vůle láskou Boží přejde v jistou temperaturu, pak
nabývá jako voda ve stavu spáry takové intensity, že hory pře
náší. Teprve tenkrát může všecko v tom, jenž ji posiluje. Láska
u sv. Alfonsa byla nejvýš umocněná vůle, neúnavný, sžirajíci,
ztravující oheň. Proto se Alfons nazývá doctor zelantissimus,
doktor Požár. Na něm je všecko iniciativa. energie, činný nápor,
od primice až po 91. rok života. Láska k Ježiši není sentimentál
nim sněnim, nýbrž tvůrčů silou vykupujicí a svět obnovující, Je
apostolátem.

Sv. Otec vydal heslo: Katolická akce! Katolická akce se nerodí
v úřadovně an na řečnické tribuně, nýbrž v srdcích. Není vlast
ně věcí taktiky a organisace, ale spíše osobní věcí srdce. Je dce
ra silné lásky k Ježiši. Katolická akce není tedy nic jiného než
moderní komentář (výklad) hlavního přikázání a podobenství
(paraboly) o milosrdném samaritánu. Je to vzhledem k lidstvu.
přepadenému liberalismem, kapitalismem a komunismem, mezi
Jerusalemem a Jerichem ke křesťanstvu prohlášené slovo Pia
XI: Jděte, nalejte oleje a vína do ran, těšte, posilujte, zachra
ňujte, vykupujte, pomáhejte, milujte. Katolidká akce může míti
podle různých míst a dob rozličné formy, ale všude bude konec
konců záviseti na tom, „jsou-li kde lidé ohnivé lásky k Ježiši,
kteří dovedou rázovitě ujmouti se věci jako sv. Alfons. Kdyby
Katolická akce mluvila jazyky lidskými a andělskými, ale neměla
by lásky srdce Ježíšova, byla by mědí zvučící a zvoncem znějícím.

Sv. Alfons nazval své pomocníky redemptoristy. Skvostné jmé
no! Redemptoristy, spoluvykupiteli měli bychom v jistém smyslu
býti my všichmi, i katoličtí latkové. Toť právě je myšlenkou, ideou
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Katolické akce — idea spoluvykoupení! (Každý, kdo je křesťan
z přesvědčení, buď něčím z Krista! Každý vykoupený zase vyku
pitelem! Spoluvykupitelem své doby a svého lidu v Kristu a sknze
Krista! To platí o každém století a o každé zemi! Potřebuje vedle
Krista vykupitele, ještě také redemptoristu, spoluvykupitele, ať si
jim je kněz nebo apoštol laický. V tom ale také čas od času spo
čívá nesmírná zodpovědnost katolicismu vůči své době. Modemií
katolicismus není si této odpovědnosti vůči svému stoleti plně ne
bo cele vědom. Spěje-li Evropa, jak se zdá, vstříc ohromné kata
strofé, pak nezklamal Kristus a křesťanství, ale zklamali větším
dilem křesťané. Ti, důvěřujíce ve svou spravedlnost, míjeli ne
všímavě, snad ještě malomocně maříkajíce, obrovskou bídu své
doby. Není apoštolů. Není spoluvykupitelů vedle Vykupitele Kris
ta, pomocných laiků vedle kněží. Není ducha proselytismu, neni
katolické propagandy, na všech cestách, na všech náměstích, ve
všech továrnách. Není katolické dobyvačné krve.

Co prospěje, budeme-li své hrdiny oslavovati, ale zůstaneme-li
sami trpaslíky? Co to prospěje, že máme doctorem zelantissrmum.
světce plného ohně, zůstaneme-li chladní! Je prostý, jednoduchý

' prostředek, abychom poznali z cínkevního svátku kteréhokoli, byl
li to jenom svátek, anebo také katolický čin. Zkus se každý, stoup
la-li katolidká temperatura tvého srdce. Viz, rozehřál-li jsi se
o něco více pro Ježíše Krále a jeho království, Církev. Pozbyl:
isme ohně. To je naše neštěstí. Tepna protivníků bije čileji, ži
věji, radostněji: nežli naše. Temperatura komunisty. antiklertkála,
temperatura nenávisti stojí výše než temperatura lásky. Odtud ty
mocné úspěchy našich nepřátel. V bojích ducha sklízejí větší ví
tězství ti, kdož mají silnější tepnu. Proto roznětme, jako sv. Al
fons, na ohnisku Božského Srdce své srdce ohněm nového nadšení.
Milujme z celého srdce, z celé duše, ze vší síly ohnivě, radostně,
silně, vytrvale, statečně. Jestiť někdo, jenž přinesl oheň na zem.
a ten chce, aby hořel.

NANEBEVZETI PANNY MARIE

Jednoho jest potřebí
Věříme s podáním 19 století, že Maria po své smrti zmrtvých

povstala a s tělem i duší do nebe byla vzata, aby tam s Kristem
panovala jako Královna světa. Lidé moderní, novodobím nasáklí,
nemohou naše katolické svátky chápati. Jsou jim nepochopitelné.
Nám však jsou slunci, jež celé proudy světla rozlévají po zemi.
Když jsem nanebevizetí Marie P. spolu prožil, vím, k čemu jsem.
Životní úkol a životní cíl jsou mi zase jasny. Rozumím evangeliu
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o dvou cestách z Bethanie; evangelium o tom, co je věci hlavní a
co věci vedlejší.

Chábu s evangeliem o Marii a Martě moderní duchovní živol.
Duch se podobá mušli, škebli, lastuře. Škeblí se nevyčenpá žádné
moře. Co vím, je u porovnání s tím, oo nevím, vždycky jen krů
pěj. Poněvadž je mi tedy nemožno, abych věděl všecko, žádá pra
vá moudrost, abych zkoumal především, co je nutné, potom. co
je potřebné, naposled co je příjemné, ale nikdy, co je škodlivé.
Jenom jednoho je potřebí. 'Uoť prvním pravidlem zvídavosti od
obecné školy až po universitu: Jen jednoho je třeba! Toť prvním
pnavidlem pro všecky spisovatele a učence: Jednoho je zapotřebí!
Prvním pravidlem pro všecky rodiče a vychovatele: Jen jednoho
je zapotřebí.

Obraťme toto pravidlo na přítomnost. Čemu učí celkem no
derní škota zdola až nahoru? Něco užitečného, leccos příjemného,
mnoho zbytečného, málo nebo nic potřebného! Jak zní to potřeb
né? Bůh, Kristus, Církev, duše! Dwanáct článků viry. Deset při
kázání. Sedm svátostí. Škola bez vyznání mlčí o tom potřebném.
Každý rozumný podhopuje, že škola, která neví o tom, co je po
třebné, nutné, musí býti označena za nebezpečnou školu, že je
tedy pro národ neštěstím. Ona se zajímá jen věcmi vedlejšími,
předměty nenutnými. Chybí jí duše.

Co máme souditi ve světle evangelia bethanského o moďernim
pisemnictví, o knihách, o tisku? Mnoho-li pracují spisovatelé a
redakitoři modlíce se a rozjimajíce u nohou Ježišových? Jak často,
zavřevše knihu, prohlédnuvše časopis, mohli jsme si potom po
ctivě říci: nebyl to zmařený čas!? Víme více, stali jsme se lepšími?
Patříce očima věčnosti: neni-liž moderní literatura celkem hro
mada písku, v níž těžko lze nalézti jediné zmíčko zlata, něco
potřebného?

Buď anebo! Buď má pravdu evangelium, anebo nevěřící profe
sor. Je-li jenom jednoho zapotřebí, pravdy Boží o duši, o životě,
o věčnosti: pak musí jedno potřebné státi v popředí 1 v litenatuře
a tisku. Není-lt tomu tak, není-li: Bůh, Kristus, Cínkev, duše
hvězdou: pak jsou bez ceny. Kdo všecko ví mimo to potřebné, je
blázen. Kdo nic neví mimo to jedno potřebné, je přece moudrý.
Pamatuj na to, až si budeš volit svou četbu. Leccos může bý:
dobré, ale jenom jednoho je zapotřebí. Budiž Marií, nikoliv
Martou.

Ue světle evangelia o Marii a Martě rozumim modernímu pra
covnímu životu. Moderní lidé pracovali za 100 posledních roků
se zimničně nozechvělými nervy, jako snad ještě nikdy v dějinách
světa před tím. Stačí jmenovati: techniku, průmysl, dopravu, ob
chod. Jaký to chvat, jaký to shon, jaký ruch! Až ani dechu po
padnout nelze. Celý svět je pomalu jen strojírnou, jen nádražím.
Jen jediným tržištěm. Zeptejte se těch lidí, k čemu ten divoký
shon? Nevědí. Řeknou vám několik frází nebo hesel: kultura, po
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krok, osvěta, bohatství; ale smyslu života nerozumnějí. Tvoří
jen jako stroje nebo zvířata; bez duše. Práce je jim modlosluž
bou, jediným potřebným, čemu se slouží všemr silami osobnosti

nebo alespoň se zaťatými zuby.
Evangelium o nanebevzetí P. Marie ukazuje, že moderní po

jetí práce byl bluď a že moderní liberální práce povšechně vzata
není micjiného než velkorysá zahálka. Čo je práce? Konati to, co
má býti konáno. Čo je zahálka? Nekonati to, co má člověk dě
lati! Tomu může každé dítě rozumět: zahálka je opomíjení toho,
co mělo být vykonáno! A co má býti konáno — ode všech —
vždy — všudy?

To, co stojí v čele našich katechismů a čim končí dnešní
evangelium: jsme na zemi, abychom Boha poznávali a jemu slou
žili. Žádné jiné úlohy nemáme. Nikde! "To je to jedno potřebné,
ať je povolání a zaměstnání každého z nás jakékoli: to konati, cu
komati máme.

Co je tedy moderní práce, předpokládaje, že při ní není křes
ťanskéhosmýšlení? Zaměstnaná zahálka! Zbytečnost, věc vedlej
ší. Obrovské kročeje mimo cestu; maření času. Kdybych učimil
nejvlekolepější vynálezy, ale neznal Boha a víry v něho, byl bych
kovem zvučícím a zvoncem znějícím. Kdybych byl velkoprůmysl
nikem a nebetyčné hory tunely prorazil, dráhy postavil a 100.000
dělníků zaměstnával, ale nejednal-li bych podle počáteční otáz
ky svého katechismu, ničím bych nebyl! A kdybych měl 20hodino
vý pracovní den a ve dne v noci snaživě se lopotil, ve svém ob
chodě. a v neúnavné námaze a práci zdraví si porušil, nečinil ale
to, co podle přikázání konati mám, mic by mi to neprospělo.
V době, kdy průmysl, obchod a doprava je trojicí, před niž všeoko
klečí na kolenou, je nutno pozorně promyslit naše sváteční evange
irum: Kdo nekoná především, co konati: má, je lenoch, byť byl
prvním velkoprůmyslníkem a nejgenialnějším vynálezcem! Nej
poslednější řeholnice, jež ve své cele pokání činí nebo u lože ne
mocných službu koná, pracuje víc, protože koná, co konati má.

Jednoho je zapotřebí!
Komunismus usiluje svým kyjem rozbíti modlu bezuzdného vy

kořisťování. Avšak komunismus neví zrovna tak, co má člověk

konati, jako panující kapitalismus. Oba jsou materialisté, oba
hmotaři a maří čas nekonajíce, co konati mají. My jediní, kdož
známe ewaneglium o Martě a Marii, víme, co máme pracovati a
pro koho. My jediní máme správ né, protože nadpřirozeně oriento
bané ponětí o práci. My nejsme lenoši; ale my také nejsme bíd
nými otroky práce. Pracujeme, protože to je zákon Boží. Ale my
při tom nezapomínáme, že jednoho je zapotřebí: přijíti do nebe.
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SVATÉHO MICHALA ARCHANDĚLA

Je válka

Od doby, kdy byla stavěna věž babylonská, nebylotak úsilné
snahy o sjednocení lidského pokolení, jako je nyni. Svět sní opo
divuhodném sbratření všech národů, všech řečí a všech nábožen
ství. Světoobčanský pacifismus prohlašuje heslo: Válka válce“
Všedky dělící zdi mají býti pobořeny, přes všedky propasti mají
vésti mosty. Jednota je jistě žádoucí, ale musí to býti jednota

vdy a dobra.
P Donoso Cortés nazývá modemií manii po Sjednocení: hříchem
století, poslední fásí ve vývoji moderní pýchy, novou věží babylon
skou. »Svět sní o sjednocení, jaké Bůh nechce a proto je nepři
pustí, protože by bylo dhrámem pýchy. Náš Pán JežišKristus při
šel na svět, aby obnovil jednotu v Soběa skrze Sebe. Bůh ne
dopustí, aby se ustavila jiná jednota, než jednota kříže. Je to nej
větší ze všech možných hříchů, tváří-li se člověk, jako by byl Bu
hem a pokouší-li se o dílo, které dovede jenom Bůh.« ,

»Dvakrát má člověk tento satanský plán. Po prvé, když chtěl
postaviti věž babylonskou. Po druhé dnes, kdy nesmyslná demokra
cie zabývá se úmyslem, provésti sjednocení společnosti lidské.
Demokratický babel nestihne však žádný jiný osud než stihl ten
babel svatých knih. Buďtež přesvědčeni. Co bylo tenkrát, bude tež
dnes. Drama na rovinách Šenaarských není daleké toho, aby se
opakovalo. Než bude věž hotova, Bůh národy potrestá a roz

týli.« ! | 99
P Mír bude buď mírem Kristovým v království Kristově, nebo
nebude žádný. Jednota a mír vznikají tím, že dva totéž mysli, totéž
chtějí a totéž nechtějí.

Aby tedy svět mys'il to, co myslí Kristus Král, to chtěl, co Kris
tus Král chce a to nechtěl, co Kristus Král nechce. Nebo naopak,
aby Kristus myslil, co myslí svět, to chtěl, co chce svět a to ne
chtěl, co svět nechce. To jedno je možné, ale Bůh ví, kdy se to
stane. To druhé je nejenom pravděnepodobné. nýbnž i nemožné.

Slovem, není míru, není pokoje ve světě. Válka je. Josef de
Maistre dovodil, že stačí člověku popatřit na všecky stránky dějin,
aby zjistil, že válka — zuří nepřetržitě někde na zeměkouli jako
nepřetržitá horečka. Ať zajdeš zpět ke kolébce národů nebo po
stoupiš až po naše dny. Prozkoumej národy ve stavu barbarském
1 v jejich zjemnělé kultuře. Všude majdeš válku.

Při tom se ovšem nesmí mysliti na válečné výpravy mezi ná
rodem a národem. Jsou také války nekrvavé. Válkv jazyků a per.
Války o idey. Války o žlaby. Války o nadvládu. Rodinné války.
Války stran a tříd. Kdo není slepý, najde všude ve světě proti
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klady, protivy. Protivy mezi světlem a tmou, zimou a teplem,
životem a smrtí, dobrem a zlem. přitakováním a odpiráním, mezi
ano a ne. Žijeme uprostřed všedko zabírajícího souboje. A k tomu
ještě ten boj ve vlastní krvi. Je válka na zemi! Velikou skuteč
ností v životě jednotlivců i národů. není jednota, nýbrž rozpor,
dualisrnus. Nejde o to: společně a jeden za druhého, ale jedeu
bez druhého a jeden proti druhému.

To je tajemství. Tajemství, jemuž kdo neporozumí, ničemu ne
porozumí ze světových dějin. Rozluštění tohoto tajemství spočí
vá ve svátku sv. Michala archanděla. Tajné zjevení praví ve 12.
kapitole: »I nastal boj veliký v nebi. Michael a andělé jeho bo
jovali s drakem. I byl svržen drak ten veliký, had ten starý, jenž
slove ďáblem a satanem, jenž svádí celý okrsek zemský. Byl
svržen na zem a andělé jeho byli svržení s ním.«

Z toho následuje: dualismus, trvalý válečný stav je v dolním
nízkém světě jen proto, že je ve světě vyšším. Existuje ve světě
viditelných skutečností pouze proto, že napřed existuje ve světě
skutečností neviditelných. Všecko rozdvojení a všechna válka mezi
Indmi je jenom důsledek války mezi duchy. Ten »veliký boj v nebi«
je otcem všech bojů na zemi. Zde a jenom zde nalézáme roz
luštění záhady těch velikých bojů ve světě.

Poněvadž andělé dobří 1 zlí jsou duchové, proto není jejich
spor žádným hmotným bojem, podobným tomu, kde bojující na
sebe útočí střelami, porážejí se pěstmi, rozšlapávají se no
hama, nýbrž je to boj duchovní; ale právě proto mmohem roz
trpčenější, mnohem pronikavější a rozhodnější, než všecko zápo
lení tělesné. Jako oheň a bouře! Proto rozpaluje a udhvacuje ve
myslu dobrém 1 zlém.

Máme boj na zemi, protože duchové boj svůj přenesli s nebe na
zem. Je boj mezi lidmi, protože je boj mezi anděly a ďábly. Ne
sčíslní andělé světla a knížata propastí, celé nebeské i pekelné
spolky inspirují, podněcují lidi ve dne i v noci, ženou je do boje
pro Boha nebo zlo, nutí a naplňují nadšením. Všeliké velké ko
nání lidské dlužno vysvětlovat: z inspirace, z vnuknutí duch?
zhora nebo zdola,

Která je ta velká osobnost, o kterou se bojuje po 6000 roků?
Kristus! Kristus Král! Bůh rozvinul po stvoření andělů svůj svě
tový plán. Oď Boha vyšedši, musí se všechno stvoření, hmotné,
lidské i andělské, vrátiti zase k Bohu. Spojení s Bohem, toť po
slední cíl stvoření! Toto spojení s Bohem může provésti jen je
diný, ten. jenž v sobě spojuje božskou 1 lidskou přirozenost, du
chovní i hmotné stvoření. Následkem tohoto spojení bytosti bož
ské a bytosti lidské v jedné a téže osobě stává se Bůh člověkem
a člověk Bohem. Spojení všech věcí s Bohem děje se skrze člo
věka. A tento člověk sluje Kristus. Kristus Král! Světový plán
Boží je Kristocentrický.

A to jest to, co tvoří příčinu válečného stavu po šest tisíc let
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ve vesmíru. Sotvaže Bůh prohlásil dogma o lidském vtěvení dru
hé osoby, už tu pozvedá Lucifer, jeden z nejskvělejších archandě
lů, křik odboje: Já protestuji! Nesouhlasím, aby člověk, jenž stojí
pod námi, jako Bohočlověk panoval nad námi. Jde o čest anděl
ského světa. My se nepoddáme. My neuznáme žádného Kristo
centriokého světového řádu. My neuvěříme v Krista Krále. A mi
lionová ozvěna opakovala: Protestujeme! My nechceme, aby nad
námi panoval Kristus.

A tento protest proti Kristu rozšířil se přičiněním Luciferovým
v lidstvu. Stal se válečným prohlášením světa před Kristem a
po Kristu. Až do příchodu Mesiášova ovládaly tři veliké bludy
pohanské národy. (ři formy antikřesťanské:panteismus, materia
lismus a nacionalismus. Panteismus praví: Všedko je Bůh. Když
ale je všeako Bůh, pak je Kristus zbytečný. Materialismus praví:
Všecko je hmota. Když zile je všedko hmotou, pak je čirým ne
smyslem mluviti o Kristu. Racionalismus praví: Rozum je to nej
vyšší. Když ale je rozum tím nejvyšším, je víra v Krista ne
rozumem. Ať člověk uzná za své jakékoliv toto stanovisko, musí
se opřiti proti myšlence o Kristu Králi.

Stejné postavení zaujímá židovství. Židovství je antikřesťan
ství. Co se tkne posledních 19 stoleti, všedky bludy, všecka roz
štěpení, vsedka pronásledování, všecky revoluce směřují, a to je
jejich nejhlubší cíl, vždydky v nějaké fonmě proti Kristu, Králi
lidské společnosti. Není to nic jiného nežli pokračování toho ve
likého boje, který proklamoval Lucifer ve hvězdném světě. Proti
křesťanství!

Opakujeme: není míru na světě. Je válka. Nám se proto ne
ponechává na vůli voliti mezi válkou a mírem. My můžeme voliti
pouze mezi válkou a válkou. Máme volno rozhodnouti se buď
pro válku proti Luciferovi a jeho přívržencům, nebo pro válku
proti Kristu a jeho království. Musíme býti buďto antiluciferiány
nebo antikristy. Buď protivníky satanovými | nebo protivníky
Kristovými. Býti člověkem znamená býti bojovníkem. Bojování
jest život člověka na zemi.

Žádná postava v našem sv. náboženství nevyjadřuje tuto myš
lenku tak velice jako sv. Michael. Michael je generálním polním
maršálkem v království Božím jako sv. Josef říšským kancléřem.
Výsledek války zavisí z valné části na tom, aby generalissimus byl
nejpopulárnější osobností v anmádě, jíž je každý vojín s nepod
mínečnou úctou a věrnosti oddán. Sv. Michael musí proto v těchtn
nejvýš vážných časech požívati té popularity, té obliby u křesťa
nů. jaké se těší u vojsk nebeských. Sv. Michael! To jméno mějme
stale v srdci i v ústech. Sv. Michael budiž vychovatelem občan
ského vojska Krista Krále!
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ANDĚLŮ STRÁŽNÝCH

O andělech strážných

Neštěstím naším je naše krátkozrakost. Obklopuje nás nadpři
rozený svět předrvné krásy. My ho nevidíme, protože se očím na
šim nedostává potřebné zrakové síly. Vede se námproto jako oné
rybě v bajce. Ryba vypěstovaná v nádrži dostala návštěvu ryby
mořské. »Kdo jsi?« ptala se příchozí cizinky. »Odkud přichá
zíš?« »Mým domovem je moře,« zněla opdověď. »Moře? Čo je
to?« »Nesmírná spousta vod.« »Jak asi veliká? Snad jako studně?«
»Mýlíš se. Z moře by se mohly naplniti nesčíslné miliardy ná
drží a studní.« »Nesmysl!« odpověděla ryba z nádrže. »Nesmysl!
Lhářka jsi a podvodnice. Kliď se ode mne. Moře, to je nemožné.
Nikdo ještě moře neviděl.«

Co svými slabýma, slepýma očima nevidíme, to pro nás ne
existuje. Tak celý podivuhodný svět imteligence,síly a krásy; svět
nadpřirozena. Svět andělů, zasahující mocně do osudů jednotlivců
1národů. Podívejme se dnes na okamžik do tohoto světa.

Uedle každého člověka stojí nebeský kníže jako přítel. To je
článek víry. Evangelium a podání povyšuje jej nade všeckupo
chybnost. Kristus praví o dětech. »Andělé jejich v nebi stále patří
na tvář Otce mého.« Žalm 90 pěje: »Andělům svým o tobě ká
zal, aby tě ostříhallina všech tvých cestách.«

Sv. Pavel píše v epištole k Židům: »Nejsou-liž oni všichni slu
žební duchové, posíláni jsouce ke službě pro ty, kteňí dědictvím ob
drží spásu?« Sv. Teroným shrmuje víru veškeré křesťanské staro
bylosti ve slova: »Každá duše má od narození ke své ochraně
anděla.« Vedle každého dlověka stojí tedy kniže nebeský jako
jeho přítel.

Světci rozvádějí toto učení ďále, praví totiž: Každý člověk má
svěho anděla strážce a důstojnost tohoto anděla je úměrna k dů
stojnosti jeho svěřence.Řeholní osoby mají svého anděla strážného,
kněží a biskupové. Papežským strážným andělem je sv. Michael.
Světci praví dále: Nejen každý člověk má svého anděla strážce,
ale 1 každá rodina, každý klášter, každá famost, každé město
1každá říše

Bůh svouprozřetelností panuje, vládne a všedko spravuje a
řídí. Stvořitel všech věcí je také jejich zachovatel a vládce. Mi
nistry, služebnými orgány Nejvyššího jsou andělé.

Bůh je láska, láska bez mezí a hranic, bez míry a konce. To
je nejkrásnější a zároveň nepravdivější ze všech článků víry:
důkazem toho je veškeré stvoření, vykoupení, drahocenná krev,
Nejsvětější Svátost a nebe. Ale důkaz ustavičně vedle tebe krá
čející té božské lásky je tvůj anděl. Kdyby byl svatostánek
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prázden, kdyby nebylo žádné svátosti Oltářní, sama katolická
nauka o strážných andělech byla by nám podivuhodným zjeve
ním lásky Boží. Kdokoli toto katolické učení o andělech stráž
ných — anděl mým přítelem — nebeský kníže mým ustavičným
společníkem — živou věrou pojme, musí býti naplněn svatou
hrdostí a nevýslovnou radostí. Katolická nauka o strážných an
dělech nedopouští žádnou ©malomyslnost, žádný strach, žádné
zoufalství. Ani ne v těžkých ohvilích a dnech. Vedle anděla
strážného není člověk nikdy ubohým, nikdy opuštěným. »Nebes
ký kníže mým soukromým přítelem!« To nahradí všecky pozem
ské ztráty.

Uedle každého člověka stojí nebeský kniže jako učitel! Ježíš
je světlo, které osvěcuje každého člověka. Všecky hvězdy, 1 ty,
které ještě kdekoli ve stvoření zálří,mají své světlo od tohoto ú
středního, centrálního slunce — Krista. Ale Kristus, Světlo, má
své posly, kteří jeho paprsky pravdy oborem světovým převá
dějí do duší lidských. A světlonoši toho věčného slunce pravdy
jsou andělé. Ti plní svůj učitelský úřad na zevnějšek zřetelně
tenkrat, když hlasem, podobným lidským hlasům, se nechávají
slyšet, aniž by se zjevovali v lidské podobě. Ale obyčejně konají
andělé svůj učitelský úřad ©způsobem přirozeně neslyšitelným.
Obcují s duší nitemě. Někomu třeba vzejde světlo, uchvátí ho
nějaká myšlenka. Duší prosvitne tušení, předtudha nějaké veliké
pravdy. Napadne ho idea (myšlenka): toto musíš učinit, onoho
musíš se chránit. To je často anděl Páně s poselstvím Božím,
nadpřirozené osvícení, které bleskne duší.

Uedle každého člověka stoji kniže nebeský jako bojovník.
Anděl strážný je vojim. Podle epištoly sv. Pavla k Efes. »bojo
vání naše není jenom proti krvi a tělu, nýbrž proti knížectvím a
mocnostem, proti světovládcům této temnosti, proti duchům zlým
v povětří.« | Eksistuje anmáda zlých duchů. To není pověra. Ale
proti trojspolku: vášni, světu a ďáblu dal ti Bůh na obranu spo
jemce, tvého amděla. Ten bojuje proti ďáblu a zabraňuje mu, aby
tě nad tvé sily mepokoušel, aby ti nevnukal zlé myšlenky, aby
nenaličil na tebe příležitosti (ke hříchu. A nazabrání-li útoku,
zdvojnásobí tvou sílu, abys jej odrazil. Zapuzuje zlé myšlenky
dobrými. Působí, abys pohrdal světem a zraky své obracel k ne
besům. Krotí tvé náruživosti a zlé pudy. Anděl strážný je vojín
z armády generála-maršálka sv. Michaele, který je vojevůdcem
vojsk na nebi. Bez něho byly by bitvy na bojišti tohoto světa
větším dílem ztraceny. Naše vítězství však bývají zároveň vítěz
stvími andělskými.

Mluvil jsem o věcech, které nelze vidět ant slyšet, ani rukama
hmatati, ale které dlužno věřit, a přece jsou větší skutečností, než
to, co vidíme očima. Mluvíme o Katolidké akci. Bylo by chybou
Katolické akce, kdyby se dormnívala, že musí působiti pouze tě
lesnýma očima a rukama, pouze přirozenými prostředky, místo
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prostředky nadpřirozenými. Zájmům Božím a zájmům své Církve
nepomůžeme k vítězství, leč prostředky Božími a církevními, te
dy nadpřirozeným:. K tomu však patňí hlubší a praktické pochopení
katolioké nauky o andělech. Též o andě.ech platí slovo Janovo:
»Uprostřed vás stojí, kterého neznáte.« Io však býti nesmí. Mu
síme žíti spolu s anděly. Sv. Klement Hofbauer dhodíval městy a
vesnicemi s hlavou odkrytou z úcty ke strážným andělům, kteří
tam dlí. I když nezajdeme tak daleko, jako tento světec, musíme
nicméně odložit svou slepotu a krátkozrakost. Nesmíme vojsko
andělů, kteří ochraňují, poučují a brání nás 1 naš lid, ignorovat,
jako by nebyli ničím, jak tomu jsme zvyklí. Musíme je, tuto
armádu nebeských kmížat, všude ctiti, s nimi se raditi a se sva
tým nadšením je milovati. Pak bylů by andělé a my s nimi vel
mocí, s niž bycohom všecky dudhovní boje šťastně vybojowali. —
Také rodinná výchova zasahovala by úctou ke strážným andě
Jům mmohem účinněji. Ze světa andělského zaplavovaly by lid
ský svět proudy nadpřirozeného světla a síly. Duše lidské pře
mohou zlé duchy temnoty jenom s pomoci knížat nebeských.

SLAVNOST SV. RŮŽENCE

Růženec velkým tajemstvím a úspěchem vívy

Jsem katolík a nic katolidkého nesmí mi býti lhostejno. Ve
všem, co myslím, mluvím a činím, rozhoduje u mně jenom to,
co činí má matka Církev. Uyskytne-li se mezi tim, co Je katolic
ké, a tim, co je moderni, nějaký rozpor, bezpodminečně vžďyc
ky se rozhodnu pro to, co Je katolické. Moje matka je starší než
modemí profesor. Má zkušenost 19 století. Je apoštolská. Má
matka má širší rozhled než učenec, vysedávající v nějaké studov
ně. Oma je všude. Je katolická. Mou matku vede a řídí Duch sv.
Proto se nerozpakuji ten drobný náboženský předmět, tu nepa
tmou náboženskou věcičku, kterou jmenujeme růženec, prohlašo
wati za velký, spasitelný prostředek, jejž Bůh nám a naší době
podává. Růženec je velikým tajemstvím víry! Růženec je velikým
tajemstvím vítězství.

Růženec tajemstvím viry. Dalek toho býti modlitbou bez
myšlenkovitou, je růženec ve své podstatě rozjímáním základ
ních, ústřeďnách pravd křesťanských. Je to zrovna modlitba mys
htelů. V jeho středu nalézají se veliké události: vtělení, vykoupení
a oslavení Syna Božího: Kristus spása světa! Kristus cesta, prav
da a život lidstva! Kdo tvrdí něco jiného, ten neví, co růženec
je. Růženec nestaví Krista stranou, nýbrž do středu, do centra
všech myšlenek.
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Při tom nezapomíná růženec na jiné skutečnosti. Kristus přišel
skrze Marii. To neplatilo pouze pro vánoce. To platilo vždycky.
A tato skutečnost to je, kterou růženec chce pevně uchovat, když
při každém zdrávasu, při každém tajemství zdůrazňuje: Zdrávas
Maria a požehnaný plod života tvého Ježíš.

Nelze mluviti o Marii, aby se nemluvilo také o Ježiši. Nelze
mluviti o Ježíši, aby se nemluvilo 1 o Marii. Maria a Ježíš patří
k sobě jako cesta a Její cil. Maria je cestou, Ježíš je cílem. Není
žádné cesty bez cíle a není žádného cíle bez cesty. Maria bez Je
žiše je nemožnosti. Ale také © Ježíšbez Marie je podle božského.
řádu spasitelského nemožností. Nikdo nepřijde k Otci, leč skrze
Ježíše. A tak nikdo nepřijde k Ježíši, než skrze Marii. Cesta do:
nebe má ve své podstatě tyto tři »štace«, zastávky. Mari, Kris
ta, Boha. Nemůže býti křesťanem, kdo to neví. Nemůže býti ka
tolíkem, kdo tomu nevěří. Jak je vidět: růženec je velkým ta
Jemstvím viry, ježto ve svých 15 desátcích v podivuhodné roz
man'tosti a členitosti stále staví Marii a Krista vedle sebe: Marii
jako cestu ke Kristu, Krista. jako cestu k Bohu. Tak je růženec pra
křesťanský lid velikým ukazatelem cesty.

Také ještě jiným obrazem možno tuto pravdu objasnit. Maria
Je matkou lidského pokolení a ve smyslu zcela zvláštním je mat
kou křesťanstva. A sice je matkou v tomto pojetí nejen slovně,
nýbrž skutečně.,

Maria je matkou sv. rodimy, oné rodiny, jejiž středem je Je
Žiš, patronem a ochráncem sv. Josef a Maria její Živitelkou a
opatrovnicí. A co je Cirkev jiného 'než rozšiřená sv. rodina?
Hlavní osoby tu zůstávají tím, čím jsou, jenom působiště, okruh
působnosti je tu rozšířen až na hnamice země, t. j. všude tam, kde
má Kristus bratry a sestry a tím 1 Maria dítky a sv. Josef chrá
něnce. Maria je matkou v nadpřirozeném smyslu živoucích, jako
Eva je matkou v přirozeném smyslu živých. Nikdo není člověkem,
leč z Evy. A nikdo neni ďitětem Božím, leč skrze Marii.

Opakujeme: Maria je matkou v plném smyslu slova, jakož
vůbec může býti zvána maťkou ta, která dává život. Z toho ply
ne všedko ostatní. Maria musí miti mateřské oči, aby. viděla všec
ku bídu a všedko nebezpečí svých dítek. Maria musí míti ma
teřské uši, aby slyšela nejtišší úpění a valyky celého zemského
okrsku. Maria musí míti mateřské srdce, aby měla soucit v jis
tém smyslu s každým utrpením a s každou radostí. Maria musí
míti mateřské srdce, aby všude pomáhala. Bůh musil v jistém
smyslu do jejích mateřských rukou vložit cosi všudypřítomného,
vševědouciího, nejvýš dobrotivého a všemohoucího.

A poněvadž si nezahráváme jenom s pouhými slovy, ale bé
řeme je se vší opravdovostí, rozumí se samo sebou, že Maria,
protože je matkou všech křesťanů, má jakožto nástroj Boží pro
zřetelnosti, ve svých rukou všedky osudy Církve. Je vůbec ne
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možno psáti dějiny Cirkve a nemluvili o Maru, jako je nemožno
psáti dějiny sv. rodiny a nemluviti při tom o ní.

Všecko velkolepé v dějinách cínkevních, všecko období rozkvě
tu, všedka vítězství věci katolidké, všecky porážky nepřátel Cír
kve, jsou v první řadě jejím dílem, od ní jsou inspirovány. —
Abychom se vrátili k tomu, o čem jsme začaii: Růženec má prav
du! Kdykoli se mluví o Kristu, musí se mluvit též o Marii: při
vtělení, při díle vykoupení, v dějinách duší 1 Címkve. /ďea rů
žence je vpravdě velikým tajemstvím víry. Z toho vyplývá to
druhé: růženec je tajemstvím vitězství! Církev připisuje porážku
komunistické sekty albigenských ve středověku, a vojsk turec
kých v první řadě modlitbě růžencové. Sv. Dominik pokládá rů
ženec za hlavní zbraň proti bludaňství a neřestem. Je to naše mi
trailleusa, naše strojní puška, ne abychom růžence jako stroje
používali, nýbrž proto, že jeho účinky překonávají jiné modlit
by, jako strojní puška obyčejné zbraně. To je zajímavé: papež
Lev XIII. je jistě moderní papež. Duchaplným způsobem ke
všem otázkám přítomnosti zaujímal pevné stanovisko ve svých
nesmrtelných okružních listech, Zdůrazňuje moc organisace a
tisku. Mnoho očekává od obratné politiky a diplomacie. Přesto
však ví příliš dobře, že všecka organsace, všecka věda, všecka bo
litika zklame bez nadpřirozené pomoci.

Proto šel a psal po celou dlouhou řadu roků vždycky před
začátkem měsíce října biskupům a věřícím okrsku zemského, že
velkým prostředkem ochranným, který zasahuje hlouběji než
všecka diplomacie, a mocněji působí než všecky organisace a
všechen tisk, je — růženec.

Kdo se modlí, prokazují blahu lidstva větší služby, než řeční
ci, redaktoři, organdsátoři, zakladatelé, tajemníci, poslanci. Kdo
se modlí růženec, působí ve světě s pamocí té, která má ve svém
malíčku více moudrosti a moci, než všedky university a vlády.
Tomu může rozuměti však jenom křesťan. Ale křesťan musí to
mu nozuměti.

U růženci se splňuje, co kdysi napsal sv. Pavel v prvé kapito
le svého prvního listu ke Korintským: Zkazím moudrost mudrců a
zavnhnu opatrnost opatrných. Bláhovost, která pochází od Boha,
překonává moudrost lidskou. Slabost, jež od Boha pochází, dokáže
víc než lidé; neboť co je před světem nevzhledné a opovržené a
není ničím, to vyvolil Bůh, aby to, co něčím je, zkazil, aby žád
ný člověk se nechlubil před Bohem. Lidsky řečeno: růženec Jest
nejvhoďnější věcí světa, aby liďstvo zachránil. V očích vědy je
tim, co není ničím, bláhovostí, nemohoudností, nevizhledností, 0
povržením. A právě proto jest přesvědčením Církve, že je veli
kým tajemstvím úspěchu. V tomto znamení, vezmeme-li je s vě
rou a důvěrou na pomoc do boje my, křesťanští národové, zví
tězíme nad protestantismem, nad liberalismem, nad socialismem
a komunismem. UÚšeckynauky bludařské v širém světě zničí Ma
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ria. To je ta sociální příčina, pro kterou se růženec modlíme.
Je to modlitba veliké ofensevy. Modlitba Církve bojující. Kdo
katolidky cítí, modlí se ji.

Mluvili jsme o tom, co se státi může. U růžencové modlitbě
katolických národů máme záchranný prostředek proti hrozici
katastrofě. Užijí katoličtí národové skutečně tohoto záchranného
prostředku, a sice tak, že nebezpečí zažehnají? Nezdá se to býti
pravdě podobno. Katoličtí národové neumějí se už dosti modlit.
Katoličtí národové umějí jen usnášet: se na resolucích. Kato
ličtt národové umějí ještě mluviti o sociální otázce. Ale kato
ličtí národové bláhově maří denně mnoho času a sil sportem a
zábavami a mnohé katolické spolky už neumějí skoro mic, než
pořádati podniky, jimiž se lidé a rodiny odaizují službám Bo
žím. Růženec se proto nestane tak brzy modlitbou celé Církve nýbrž
toliko nemnohých, kteří to berou se svým křesťanstvím opravdově
a vážně. K těm se obracím s výzvou, aby se pilně účastnili rů
žencové modlitby v měsíci říjnu. Orate fratres!

SV. ŠIMONA A JUDY

Safanova moc na zemi

Včera jsme slavili svátek Krista krále. Kdo chce vnik
nouti v tajemství království Ježíšova, musí se snažit, aby pocho
pil také tajemství démonického ducha ve světě, tajemství vzdo
rokrista a vadorokrále. Pojednáme proto zůmyslně o problému
pseudokrálovství satanova.

Jest nezbytno věřit v Boha. Jinak neporozumíme ničemu. Neu
zráme-li nejvyšší bytost, všecko se jeví nesmyslem. Všecko pus
tá a prázdná tma. Divoký zmatek nepochopitelností a protikla
dů. Ale je mutno věřiti i v ďábla. Kdybychom neuznali ducha
děémonidkéhove světě, stojíme před tak nerozluštitelnými záha
ďami, že by člověk skoro mohl pochybovati o Bohu. Kdo nevěří
v ďábla, nebude brzy věřit ani v Bohů.

Kniha Job, která se může nazvati nejen knihou o utrpení jed
noho člověka, ale knihou © utrpení všeho lidstva vůbec, osvětluje
proto myšlenku, že problém zla ve světě možno pochopiti jenom
tenkrát, uznáme-li Boží prozřetelnost, ale také zároveň působení
ducha démonického v dějství světa. »Jednoho dne, když přišli
synové Boží, aby se postavili před Hospodinem, byl mezi rimi
také satan. Tomu řekl Hospodin: Odkuď jdeš? On odpověděl: Ob
cházel jsem zemi. Prošel jsem ji kříž na kříž. Tu řekl Hospodin:
Viděl jsi služebníka mého ©Joba, že mu není rovného na zemi,
čzověka upřímného a poctivého, bohabojného, jenž se varuje zlé
ho?« (Job 1, 628.)
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Bůn pak dal stanovi moc, aby zkoušel jeho služebníka. Katas
trofa ho stihá za katastrofou, neštěstí za neštěstím. Ďábel pod
náká proi Jobovi troji ofenstvu. První ofensivou je ofenstva proti
májetku. Bojovné hordy přepadnou 3000 velbloudů, 500 spře
žení volů, 500 oslic a mnoho Jobovy čeládky. Oheň s nebe po
hltil 7000 ovec. Vichr zasul dům a pohřbil v jeho troskách
sedm synů a tři dcery. — Druhá ofensiva je ofenstvou proti tělu.
Satan ranil Joba velmi ulými ndžity od paty nohy až do temena
hiavy jeho. On pak střepinou škrabal hnis, sedě na smetišti.
Třetí ofensivou byla ofensiva proti ďuši. Jobova manželka pokou
šela ho ke zlořečení: »Zlořeč Bohu a umři!«

1. Má tedy satan moc naď přiroďou. Stvořený svět je vybu
dován Mmerarchicky: Pokolení lidské nevěří pouze v eksistenci
duchového světa, jenž stojí sám pro sebe. Věří též v libovolné,
trvalé, skutečné působení jeho obyvatelů na svět mižší. Svět tě!
je řízen světem duchů. V tomto smyslu praví sv. Augustin:
»Ušecka těla jsou ovládána životním duchem, který je nadán in
teligenci.« A sv. Řehoř: V tomto světě nemůže nic uvedeno býti
do pořádku a pohybu, než neviditelným tvorem. Proto jest
celý tělesný svět stvořen tak, aby byl ovlivňován světem ducho
vým. (Srov. S. Th. I., g. CX, art. 1, 2, 3.)

Proto píše Msgre Gaume ve svých »Všeobecných | dějinách
obojích ducohů«: »Věřím a vždycky jsem věřil v ovládání nižšího
světa svobodnou činností vyšších bytostí.« Padlí andělé přišli sice
svým hříchem o své nadpřirozené dary, ale nikoli o přirozené
přednosti, hbitost a možnost působiti na hmotné tvory a na lidi.
Démon: jako prosté, pouhé inteligence, poznávají věci přiroze
ného řádu. O hmotném světě a jeho zákonech, o živlech a jejich
spojení, v astronomii, ve fysice, v zeměpise, v dějimách, v lékař
stvý, ve věďách, nemohou se mýliti. (Srov. S. Th. I. g. LXIV
ant. 1, 6.) Démoni také ničeho nepozbyli z moci, která tkví v je
jioh přirozenosti. Jako u dobrých andělů vztahuje se ta jejich
moc na hmotné tvory, na zem, vzduch, oheň, rostliny a zvířata.

Inteligence a moc duchů, která je u dobrých andělů podstatně
dobročinná, je v děmonech podstatně zlomyslná, Kristu a lidem
nepřátelská. Ježto si lucifer hřídhem v ráji podrobil krále tvor
stva, podrobil si člověku všedko podřízené tvorstvo, aby z něho
vytvořil zbroj proti Kristu králi. Proto praví tajné Zjevení: »Bě

(12 sm a moři,neboť ďábel sestoupil k nám se zlosti velikou.«12. 12.

Moc démonů nad přírodou byla sice vykupitelskou smrtí Je
šovou obmezena, ale nikoli úplně zrušena. Jest jistá kniha, jejíž
lu důvodovou nikdo nemůže popříti, nechce-li se zříci víry.
Mám na mysli: Římský rituál. nejjistější a nejuznanější orgán

katolidké nauky a nejvěrohodnější památník podání. Tam se ne
jem na každé stránce prohlašuje eksistence démonů, ale také se
zevrubně úskočnost a Ilstivost satanova, jeho pletichy a intriky
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a vichry, rozpoutati všemožné katastrofy, slovem své nenávisti
podřídit si živly.

Satan má moc nad lidským tělem. Podle zákona podřadnost:
jsou duchovní bytosti nižšího řádu podrobeny působení duchovníců
bytostí řádu vyššího. Tak jest člověk poddán vlivu mocí anděl
ských. Musil: bychom probrati celé Písmo sv., kdybychom chtě
uvésti rozličná působení andělů na tělo člověka. Andělé nejsou
žádnými pasivními statisty, žádnými nečinnými diváky a poslucha
či. Oni zasahují svou činností defensivní 1 agresivní. Ochraňují a
trestají. Dějiny království Božího obou zákonů jsou z velké část:
dílem jejich.

Evangelium obsahuje četné důkazy, že jsou nemoci nejen při
rozeného původu, nýbrž také jiné původu nadpřirozeného, a to i ta
kové, jež jsou způsobeny démony. K témuž výsledku vede 1 stu
dium církevních žehnání a zkušenosti dějepisné. Jsou onemoc
nění, jež pocházejí od zlých dudhů, proti kterým proto všecky
přirozené léky a lékařské prostředky jsou bezmocné. Moderní
vozumářství, která taková tělesná utrpení popírají, jsou proto
v odporu s věrou a skutečností.

3. Satan má mec také 'nad lidskou duší. Co se týká duše, mohou
duchové na ni vykonávati svůj buď obyčejný, buď mimořádný
vliv. Tento vliv duchů Jmenujeme inspiraci. Protože ale dudho
vé jsou jak rozum, taki vůle, uplatňuje se tato imspinacejak
na smýšlení, tak 1 na ahtění člověka. Poněvadž člověk dále není
jen čistě duchovní bytostí a ve své vyšší Činnosti je závislý
na smyslech a síle obrazotvormosti, působí duchové také na tyto
sily a rozněcují tak žádostivost a tím nepřímo i vůli člověka.
Jde-li při tom o vliv duchů zlých, mluvíme o pokušení.

Než i když vliv ďáblův je nepopiratelnou skutečností, přece
nejde tak daleko, aby mohl ke zlému vůli donucovati. Vůle je
svobodná. Uůle je vždycky svobodná. Rozhodnouti se pro Boha
nebo proti němu, pro dobro nebo pro špatnost, jest v kažďém
případě věcí člověka. Není žádné vynucené ctnosti. Není žádné
ho vynuceného hříchu. Předpokládám-l;, že jsme při rozumu, pak
neseme odpovědnost. My sam.

Ďábel ve světě je tedy nepopiratelná skutečnost. Tak nepopi
ratelná, že jej Kristus, který mikdy mepřehání, nazývá knížetem
tohoto světa (Jan 16, 11), a Pavel dokonce »bohem tohoto světa«
(IM.Kor. 4, 4). Chce-li kdo rozuměti světu a lidem, musí věřiti
v ďábla.

Ale na druhé straně nesmíme v satanu spatřovat L jakýsi způsobprot:boha, (konkurenta Boha všemohoucího. ové 1 lucifer
Jsou pouze otroky Boha. Omi memohou dat co chtějí, nýbrž

BT“ pouze to, co se hodí domepostižitelného světovéhoplánuožího
T:ké v životě člověka nejsou, aby panovali, nýbrž pouze, aby

podle vzoru Mariina od něho byli pošlapáni. Jest Jenom jeden
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Pán na zemi v plném smyslu slova: Kristus král, přeď nímž
kleknouti musejí všecka kolena nebeských, zemských a pekelnýoh,
tedy 1ďáblů.

POSLEDNÍ NEDĚLE V ŘÍJNU

Král světa

Je válka. Světová válka. Světová válka duchů po světové vál
ce ttěl. Jenom slepí a hluší lidé to ještě nevědí. Dvě anmády
bojují o světové panství a netají se nijak svým záměrem, že
chtějí dobýt: celého světa: Řím a Moskva. Obě vyhlásily své
heslo. Heslem Říma je: Království Kristovo. Heslem Moskvy:
Pryč od Boha. Nejde už jen o nějaké dogma, ne o jednotlivý
článek víry. Není to už boj o Církev a bluď, jako ve stoletích dří
vějších. Jde o všecko, o celek, o Krista, o Boha, o nebe a peklo.

Je nemožno nalézti hesla, která by tak, jako tato dvě, jedním
slovem vyjadřovala všecko. Království Kristovo, to je radikální
a universální, rozhodné a všecko zahrnující panství Boží. Bezbo
žectví, to je zase radikální a universální panství satanovo. Jedno
je naprostým (absolutním) opakem druhého. Hnutí bezbožecké,
sociální atheismus našidh dnů, stal se jen proto možným, že po
rozumění pro sooiální království Ježíšovo vymizelo z veřejného
života. A naopak: přemoci, překomnatihnutí bezbožecké, tu veli
kou budoucí potopu, možno jenom mooným hnutím pro králov
ství Kristovo v lidu. Svět ovládne buď sociální království Kris
tovo, nebo sociální atheismus. |

Dvojí nebezpečenství hrozí království Ježíšovu ve společnosti
liďské: Jednak bezbožectví betlemského mlčení, jednak bezbožnost
herodiánské nendvisti. Bezbožectví laicismu a bezbožectví bolše
vismu. Bezbožectví světa západního a bezbožectví barbanství rus
kého. Bezbožectví člověka a bezbožectví ďáblovo. O obojím nut
no promluviti. Přichází nebezpečí od východu, ale přibližuje se
též nebezpečí 1 od západu.

1. Bezbožectví ©betlemského ©mlčení je velikým nebezpečím
pro sociální království Ježíšovo na západě.

Jest mlčení o Kristu králi ze zásady, ze základního předpo
klaďu. Tento předpoklad (princip) tvoří od roku 1789 základ
moderních státních zřízení, modenních ústav. A princip ten zní:
stát jako takový je baz vyznání. Vede si tak, jako by nebylo žád
ného Boha. Poněvadž je náboženství věcí soukromou a jenom
soukromou věcí, jsou sněmy (parlamenty), vlády, soudy ve svých
zákonech, mařízeních a rozsudcích nezávislé na svědomí a na
evangehu. Je-li jaký Bůh, žil-li na zemi někdy Kristus, a je-li
králem lidské společnosti, je-li Címkev zřízením Božím, toť jest
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věc výhradně náboženská, a nemá proto s politikou co Činiti
Paoto se o ní nemluví.

Pro moderní státy, které se skládají z věřících i nevěřících,
z křesťanů i židů, z katolíků i nekatoliků, může také podle
této teorie býti jediný poměr k náboženství, ze zásady poměr
sociálního atheismu, bezbožectví a mlčení. Sociální království Ježí
$ovo, béře-li se vážně, je pro moderní stát zpříma protiústavní.
Není pochybnosti o tom, že je to základna bezbožná. Není to ještě
bezbožectví rouhlavé a pronásledující, ale je to bezbožectví v pl
ném smyslu slova. Je to sociální bohovražda.

Jest ale umlčevání Krista krále též taktické. Moderní bezkon
fesní stát má učelivé žáky. Dnes se se zálibou provádějí organisa
ce na půdě náboženské neutrality. Je-li ve skutečnosti jaká ná
boženská neutralita či není, to je otázka pro sebe. Zde zjišťujeme
Jenom tu skutečnost, že se dává přednost organisační formě nábo
Žensky neutrální, bezkonfesní.

Co je neutralita, předpokládajíc, že to není bezchanakternost?
Neutrální občan podrží své zásady, má-li vůbec jaké, pro sebe.
'Ale také ponechává každému zásady jeho. Nemluví ani pro ani
broti, ani pro víru v Boha ani proti ní, aby mneurazilnevěrců. Ani
pro křesťanství ami proti němu, aby neurazil bludařů.

Taktika neutrality je taktika mlčení. Ona království Ježíšovo
nad společností lidskou ignoruje. Přesto však, jak praví sv. Otec,
»ti, kteří Jsou sjednoceni ve společnost, podléhají neméně moci
Kristově, než tomu je u jednotlivců«. Bezkonfesnost je opakem
křesťanství. Je též mlčení o Kristu Králi ze zbabělosti.

Nelze popříti, že moderní katolíci při oficiálních příležitostech
s radostí se dovedou hlásiti ke svému vyznání a že dovedou skvěle
demonstrovat. Avšak obyčejně, jde-li o to, abychom se projevili
jzko uvědomělá menšina vůči většině, jako podřízení vůči před
staveným, jako zastánci tak zvaných zaostalých, nemoderních ná
zorů vůči duchu času; když máme uplatniti nezadatelná práva
Krista Krále ve veřejném životě, tu nám chybí to,co tuším Bis
mark nazval civilní nebo občanskou odvahou, jinak řečeno, občan
ská kuráž.

Jako Petr u strážného ohně, nemáme odvahy zastati se opuště
ného a zrazeného, spoutaného a posmívaného a ukřižovaného Kra
le. Stydime se za Pána nebes a země. I když jej nezapřeme, bý
vame přece němí, kdy jde o jeho čest. Jsme zbabělci přesto, že
jsme pokřtění a biřmováni.

Fides intrepida v Římě v okružním listě »Ouas primas« vpálil
nám na čelo toto znamení »potupného mlčení«. Čím vice, praví
encyklika, v šntermacionálních shromážděních a ve sněmovnách
nejsladší jméno našeho Spasitele se pomíjí potupným mlčením,
tim nutnější Je hlasitě Je vzývati a práva jeho královské moci
všude provolávati.

Toto mlčení la:cismu, rozmohši se až v nakažlivou nemoc
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(epidemii) bezkonfesnosti a katolické úzkostlivosti, vytvořilo Jakési
ovzduší prázdnoty bez Boha a prázdnoty bez Krista, které lze 0
značiti jako sociální bezbožnost. Contraria contrariis curantur.
Nemoci tnutno léčiti jejich protivami. A tak musíme epidemické
mlčení o Království Kristovu přemáhati všude katoňickým vy
stlačem, musime býti hlasateli, heroldy Velkého Krále.

9. Slovo o herodianském bezbožectví nenávisti, jako velikém
nebezbeči sociálního Království Ježišova na severovýchodě.

Vedle chladného, lhostejného bezbožectví západu je ještě bez
božectví horečné. "To je bezbožectví nenávisti. Deus caritas est.
Bůh!jest ten, jenž miluje. Ježíš jest ten, jenž miluje. Katolroká
Cirkev jest ta, která miluje. Ďábel jest ten, jenž nenávidí. Je to
nenávistník Boha 1 lidí.

Tyto dva principy (základní předpoklady) lásky a nenávisti vi
nou se celými dějinami světovými od pádu v ráji až po poslední
soud. Království lásky v boji s královstvím nenávisti a království
nenávisti v boji s královstvím lásky.

Je tu však postupný rozvoj. Láska roste i nenávist roste. Láska
se stává vždy božštější a nenávist vždy ďábelštější. Když revoluce
z r. 1789, matka to všech revolucí moderních, bludu a zlu propůjčila
právo občanské, ústavou zaručené občanské právo, pak víme, kam
konečně logika dějin nutně povede. Matka velké revoluce a mo
dernich práv lidských neni láskou ke svobodě všech, ale nenávisti
k výhradnému právu pravdy a ctnosti, nenávisti k velikému mo
narchovi, ke svrchovanému Pdnu, který svůj trůn nesdilí s nikým.

Moderní revoluce jest od počátku bojem proti sociálnímu, uni
versá.nímu světovému Království Ježíšovu. Je protikřesťanská. Je
bezbožnosti v nepřátelském smyslu slova, nejen ve smyslu nega
tivním.

Moskva přivedla ten strom sociálního ateismu, sociálního proti
křesťanství, který byl štípen v srpnové noci 1789 v Paříži, k úplné
mu rozkvětu. Moskva, to je nenávist Kristova království prot:
kultuře. Proti celistvosti. Je to stoprocentní nenávist, která se vy
zbrojuje k novému vraždění dětí — nemluvňat, k novému Velké
mu pátku, aby křesťanství na Golgotě západu s jeho posledním:
stopami zničila; která nemíní dříve prohlásit své consumatum est,
»dokonáno jest«, leč až celý svět v plném smyslu slova bude bez
Boha.

O to se jedná dnes. O tom se bude rozhodovati zítra: Kdo bude
pánem světa. Kristus Král, anebo vtělený ďábel, vtělené bezbožectvi.
K tomuto strašnému, rozhodnému utkání musíme se připravit a
vyzbrojit. Bude to doba velikého odpadu, rozhodování duchů. T:
pclovičati, ti zbabělci, ti lhostejní budou zrádci. Jenom ti celí,
rozhodní, kteří tou fides intrepida budou rozohněni, statečně vy
trvají. Lidé království Kristova. A ti zvítězí naď krvavou šelmou
a její smečkou. Pak na všech ulicích zpívati budou královskou
píseň Kristovu: Kristus vítězí! Kristus panuje! Kristus kraluje!
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VŠECH SVATÝCH

Obrazy svatých

Někde nazývají svátek »Všech svatých« svátkem katolickým,
na rozdíl od tak zv. svátků křesťanských. Toto pojmenování je
nesprávné. Všecky svátky jsou katolické a proto křesťanské, 3
všecky křesťanské, proto katolické. Lépe by tedy bylo řícr: Jsou
svátky katolické, které i náboženství oď Církve odpadlá podržela,
a jsou katolické svátky, jež náboženství od Církve odpadiá za
vrhla. Pro boje o víru v XVI. století — a po posledním převra
tu také u nás — bylo význačné, že hned udeřili jimověrci a ne
věrci a novověrci útokem na uctívání svatých a. jejich
obrazy ničili a spalovali. Říkali tomu boj proti modlářství. Od tč
doby patří uctívání svatých, zvláště úcta, prokazovaná obrazům
a relikviím, k nejoblíbenějším útokům našich protivníků. Svátek
Všech svatých poskytuje nám příležitost výslovně zaujmouti proti
útokům naše stanovisko.
a) My jsme katolíky, protože jsme rozumní. "Tatohrdá slova mo
derního apologety platí 1zde. My jsme pro úctu k obrazům, pro
tože jsme rozumní. Žádá ji lidská přirozenost. Nejsme žádným:
anděly. Nejsme pouhými duchy. (Máme pozemské tělo. Máme
oči, a oči jsou okna duše. "Těmi okny dívá se duše do světa. Čo
vidí? Obrazy, samé obrazy! Stvořený svět Je velikou obrázkovou
kmhou Boži. Každá bylinka, každý ptáček ve vzduchu, každý
člověk a hvězdy, hory, moře — to jsou samé obrazy Boží všemo
houcnosti, moudrosti, spravedlnosti: a dobroty. Úkolem všech věd,
veškeré botaniky, zoologie, geologie, astronomie, fysiky, lučby je:
přemitati trochu listy v té obrazové knize Boži a slabikovati a
pátrati, co těmi obrazy Bůh řici chtěl. Neboť všecky obrazy jsou
zjevením, projevem nějaké idey, nějaké pravdy. Proto, kdo je
proti obrazům, je proti Bohu, k němuž všichni architekti, malíři
a sochaři chodili do školy. (Kdo je proti obrazům, musí vytrhati
všecky květiny, rozbiti všecky krystaly, zabíti všecky živé bytosti.
Kdo je proti obrazům, musí zavříti okna duše, musí zamhouřiti
oči a nesmí se už procházeti mezi tvorstvem Božím. Musí býti
s.epý. My však Jsme pro obrazy, protože bro obrazy je také Bůh.

my jsme pro obrazy, protože pro obrazy je i přirozenost, pro
tože duše. když vyhlédne svými okny, chce něco viděti.

b) Poukazovali protivníci na to, že Bůh je duch. a kdo se mu
klanějí, že se mají klanět v duchu a pravdě. To je pravda, ne
boť tak stojí v Písmu svatém. Než to se nijak nepříčí tomu. co
jsme právě řekli. Bůh je duch. A přece stvořil nebe a zemi. Duch
stvořil hmotu. Proto není hmota žádným nepřítelem ducha. Bůh
je duch. Ale člověk je duch a hmota. Člověk je duch ve hmotě.
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Ovšem! Duchem především, ale ne duchem kromě těla. Jaký člo
věk, taková jeho bohoslužba! Duchem a pravdou především! Du
chem a pravdou i ve formách bohoslužby! ©Úkolem jejím není,
aby zůstal člověk státi bez ducha a bezmyšlenkovitě před ze
vnějšnostmi, nýbrž aby pronikl dále, kupředu, až k porozumění!
I před obrazy duchem a pravdou! Nikoli bezduchým mechanis
mem! Nikoli, nemá zůstati stát přeď zevnějšností!

c) Poukazovali protivníci dále na příkaz: Neučiniš si sochy am
obrazu kterékoli věci. Ale zapomněli, že je dále také napsáno: Ne
učiniš si sochy ani obrazu kterékolt věci, která je svrchu na nebi,
dole na zemi nebo ve voďách pod zemí. Nebudeš se jim klaněti ani
jim sloužiti. (Dt. 5, 9.) Bůh nezabovidá všecko sochařství a ma
Řiřství vůbec. Jinak bylo by nutno zničit všecky sochy i všecky
obrazy. Všeliké umění bylo by hříchem. A to je nerozum. Bůh
sochařství a malířství nezapovídá ani tenkrát, když jich zaostalí
a zlomyslní lidé mohou zneužívat. Vždyť i hvězdám na nebi a
zvířatům na zemi mohli se lidé klanět, a také se jim klaněli, a
Bůh je přece stvořil. Bůh zapovidá jen sochařství a maliřství
k účelům pověrečným a modlářským. Neučiníš sobě ani sochy
ani obrazu, aby ses jim klaněl! Bůh není žádným nepřítelem ob
razů, ani ne ve Starém zákoně. Bůh stvořil obraz pro člověka a
člověka pro obraz. A jestliže Církev již v nejprvnějších dobách,
kdy své bohoslužby slavila v podzemních chodbách katakomb,
a tam ukládala své mučedníky, dávala hned dělati obrazy Spa
sitele a jeho Matky, křtu, Svátosti oltářní a vzkříšení těla: je to
právě důkazem, že výtvarné umění tkví křesťanskému nábožen
ství v krvi.

d) To je tak pravdivé, že dokonce ti, kdož jsou proti uctívání
obrazů, sami jsou pro ně. Není domu, aby tam nebylo obrazů a
kultu relikvii. Není rodiny, kde byste nenašli fotografií a upo
mínek. památek po drahých osobách na zdi. V tom jsou zajedno
katolické, protestantské i nevěrecké rodiny. Nejlepší to důkaz, že
tu jde o něco samozřejmého. A nikomu nenapadlo, nikomu ne
přišlo na mysl, aby tu mluvil o nějaké modloslužbě nebo pověře.
Rodinný duch, rodinnou tradici, přátelství, vděčnost nelze si an:
pomysliti bez úcty k obrazům. A zajděme z rodiny na ulici. Jest
možno rozbíti kříže u cest, jest možno náboženské obrazy na prů
čelích domů zabíliti, jest možno krajinu oď Božích muk a kaplí
a kapliček očistiti, jest možno s veřejných studní sochy svatých
strhnouti, to všecko je možno učinit, cokoli barbarské obrazoborství
spáchalo. jednu věc však je nemožno zničit: veřejnou potřebu
úcty k obrazům! Lid chce míti své sochy a památníky. Chce vidět
své hrdiny, velikány své doby a svých národních dějin. Chce
u nich položit své věnce a oslavit své slavnosti. A nikdo nejme
nuje to modloslužbou. Vlastenecký duch bez veřejného uctění ob
razů je nemyslitelný. Obrazoborství je nepřirozené a nesmyslné.
Jsme tedy pro uctívání obrazů 1 proto, že máme rozum.
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e) My však také víme, proč a Jak máme obrazy svých svatých
míti v úctě. Obrazy káži. Nejen kazatelny, nýbrž i stěny chrá
mové mají zvěstovat slovo Boží. Apoštolské vyznání víry, Ařes
ťanská nauka o mravech a o milosti, znázorněná v dřevě, v kame
nu a barvami, má mluvit k věřícím 1 tenkrát, když je kazatelna
prázdná, a má mluvit těm, kteří knězi nerozumějí, buď že je jejich
chápavost skrovná, buď že jej neslyší, nebo že řeč té země ne
znají. Kázání kříže, obrazu Srdce Ježíšova nebo Matky Boží, tiché
mu kázání lásky Boží, důvěry v Boha, čistoty, sebepřemáhání, tr
pělivosti rozumí všichni. Obrazy káží. Sluší se, abychom jim od
povídali. Mluvíme s nimi. Ctíme je. To je právě to, co nekatolíky,,
kteří stojí opodál nás, odpuzuje. A přece je jasno, co ctěním ob
rázů rozumíme. (Naše úcta nepatří uměleckému dílu ze dřeva
nebo z kamene. Platí tomu, koho představuje. Platí Bohu, Kristu,
matce Ježíšově, platí velikánům, hrdinům naší Církve. Je prota
zase rozumná a přirozená.

f) Boj o obrazy! Po všem, co jsme tu slyšeli, pochopujeme,
kterak opětně v dějinách Církve boj o obraz tak divoce jako vál
ka a revoluce mohl zuřiti. Obraz, to je prapor, význačné znamení
naší věci. Obraz, to je symbol toho, co je nám vzácné a milé.
Obraz, to je zpopularisování náboženství, zasahující hlubokými
kořeny do života lidu. Chce-li kdo lidu ze srdce vyrvati nábo
ženství, musí zničit obrazy. Boj o obraz! Dnes (s výjimkou doby
po převratu) nezuří tak barbarsky jako v VIII. století na výcho
dě a v XVI. stol. na západě. Vzal na sebe poněkud jemnější for
my tidhé konkurence. Je to boj o obraz v křesťanské rodině. Svati
z roďiny odcházejí. Stará, útulná, katolická rodinná světnice
činí pořád více zesvětštělý, materialistický dojem. Svatí odcházejí.
To je ztracená bitva. Když už nejsou stěny katolické, brzy takový
nebude ani vzduch. Svatí proto musí zpět, nejen do kostelů, nýbnž
1 do příbytků. Příbytky, které se staly bezcharakaterními, které
pozbyly svého charakteru, musejí zase nabýti náboženského vzhle
du a rázu a ducha. Velikáni naší Církve musejí opět žíti mezi
naším lidem. Stěna se musí zase státi kazatelnou. To je předse
vzetí pro svátek Všech svatých! Revise, přehlidka našich stěn!
AČ svatí přijdou zase domů.

NA DUŠIČKY

Palřiíme k sobě

Kdybych nebyl katolíkem, stal bych se jim už pro svátek všech
věrných zemřelých. Památka všech věrných zemřelých vyhovuje
potřebě lidského srdce. Musí býti, protože věrné dušičky a živí
na zemi tvoří společnost, a co Bůh spojil, nesmějí lidé rozlučovat.

1. Svátek všech věrných zemřelých je svátkem rodinným.
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Je svátek, o kterém katolíci cítí, že patří k sobě. My přeceňu
Jeme moc a sálu smrti. Nejen nevěřící se svým studeným »co je
mrtvé, je mrtvé«, nikoli, ale také věřící. Smrt není tou radikální
ničitelkou, jak se obyčejně myslí. Odděluje, je pravda. Odděluje
duši od těla. Odděluje majitele od majetku. Odděluje umírajícího
od pozůstalých. Ale netrhá proto společné příslušnosti. Mrtvý zů
stává otcem, matkou, dítětem, bratrem, sestrou. Přirozeností nebo
milostí navázaný poměr nitrného spolčení se umíráním nerozva
zuje, nýbrž naopak zušlechťuje a produševňuje.

Řekl jsem: mrtvý zůstává otcem, bratrem, dítkem, mrtvá mat
kou, sestrou, dcerou. Opravuji se. Už nejsou mrtví otcem, mat
kou, dítětem, sestrou, bratrem, ovšem předpokládajíc, že zesnuli
ve stavu milosti. Ušecko je mnohem pravdivější, mnohem vrouc
nější, mnohem slavnější. Že si toho nebýváme vědomi, že na sebe
nemyslíváme, to není vinou věrných dušiček ani blažených na
nebi. To Je vinou naši zapomětlivosti. Den dušiček nás chce živě
upamatovat, nač zapomínáme: že něžná pouta přirozené a nad
přirozené spojitosti trvají.

2. Den všech věrných dušiček je svátkem touhy bo domovu.
Jsme dítkami Božími. Zde na zemi ta touha po domově tlumí se
starostmi, zábavami a prací. Život je ustavičná rozptýlenost.
Stále se přihází mnoho různých příhod. "Ty zatlačují do pozadí
to »jedno potřebné«. Ale smrtí ty roztržitosti přestávají. Zemřelý
nezná těch mnohých a rozmanitých neklidných zmatků, zýbrž Je
nom jedno: to jedno a jediné: svůj cíl, to nejvyšší a nekonečného
milování hodné dobro, Otce, Syna a Ducha svatého, a všecko,
co v Bohu žije.

Nyní přichází doba toho stesku po domově. Nevýslovnou tou
hou prahne duše po svém cíli. Chce domů, k nebeskému Otci!
Domů k Ježíši! Domů k Duchu svatému! Domů k těm bratrům a
sestrám, k andělům a svatým. A tato touha po domově, dosud
neukojená, činí očistec místem kajícnosti, pokání a očisty. Ale
zároveň nutností, protože duše na zemi příliš málo toužila po do
movu. Učme se proto od milých zesnulých: Ditky Boží nesmějí žíti
výhraďně pro tento svět, dítky Boží musejí míti touhu dostati se
k nebeskému Otci.

3. Den všech věrných zemřelých je dnem a svátkem milosrdné
dobroty. Musíme ze skutečnosti té spojitosti a nadpřirozeného
stesku po domovu milých zemřelých vyvodit naše důsledky. Mu
stme opláceti onu lásku, kterou k nám mají věrné dušičky. Věrné
dušičky nás milují! Milují nás láskou bratra a sestry. A láska
nezapomíná! Láska myslí na milované osoby. Církev nezapomí
ná! Při každé bohoslužbě pamatuje po proměňování na ty, kteří
nás předešli ve znamení víry a odpočívají spánkem pokoje. Ne
zapomínejme ani my. Obcujme více než kdy jindy službám Bo
žim za milé zesnulé, zvláště mějme na paměti ty, kdo nám stáli
v životě blíž. Vzpomínejme na ně i jindy častěji, zvláště večer,
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tou střelnou modlitbou: Odpočinutí věčné dej jim, Ó Pane, a
světlo věčné ať jim svítí! Láska není zapomnětlivá. Láska miluje.
Láska pomáhá. Svátek všech věrných dušiček budiž svátkem mi
losrdné dobroty.

Je tedy svátek všech věrných dušiček nějakou tryznou? Nikoli!
Ale svátkem živých. Naši zemřelí žijí. Podivuhodný božský život
proudí v obcování svatých z Církve bojující do Církve trpící a
opět z trpící do bojující. Kéž by životní vztahy mezi oněmi a námi,
mezi farní osadou a očistcem byly vždy vroucnější. Vždyť jsme
bratři, věrné dušičky a my! A bratři a sestry patří k sobě.

SVATÉ ALŽBĚTY

Návodohospodáčství svatých

Skutečný, opravdový pozemský boj moderního člověka, jak
praví Langbehn, není hmotný, nýbrž mravní. Boj proti penězům.
Moderní Vítězslav (Jiří) musí zprovodit se světa tohoto licoměrné
ho draka. Tu jde o svatý boj a zároveň o nejvyšší ze všech mo
dernich problémů. O boj duše proti tomu, co je bezduché. O boj
Boha proti ďáblu. Zlaté tele musí býti shozeno dolů!

K tomuto cili vedou dvě cesty. Cesta katolických svatých a
cesta komunistů. Cesta chudoby duchem, jak se požaduje v evan
geliu o Všech svatých, a cesta revoluce. V tom spočívá světodějný
význam přítomné hodiny. My se musíme rozhodnouti pro jedno
z těchto dvou řešení. Pro řešení světce nebo pro řešení bolševika.
Pro radikální přejinačení našeho smýšlení vzhledem k penězům,
nebo pro radikální zničení, rozbití moderního řádu společenského
a hospodářského.

My jsme proti řešení bolševickému. Musíme tedy býti pro ka
tolické. Jest to řešení,abychom vybrali ze zástupu svatých jen jed
no jméno, jak je konala sv. Alžběta. Ne zbůhdarma stála tato
výtečná žena 1931 v 700. jubilejním roce své smrti před moder
ním světem, který je hotov rozsápati se v obrovském boji mezi
kabitalismem a komunismem. Tiato kněžna, která z lásky ke Kris
tu a lidstvu učinila se chudobnou, je v této bouřlivé tmavé noci
světlem s nebe. Jest to protikapitalistická světice, protože ve svém
pojetí o penězích přiložila sekeru na kořen mamonářství. Jest to
protikomunistická světice, protože svým křesťanským pojetím o
chudobě přiložila sekeru na kořen revoluce.

Adam Smith, otec moderního hospodářského liberalismu, vy
stoupil na horu kapitalistických blahoslavenství, otevřel ústa svá
a pravil: Blahoslaveni majetní, neboť jejich jest království po
zemské! Blahoslavem lakomci, neboť země bude jejich podílem!
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Blahoslaveni, kteří pečují jenom o pozemský blahobyt, neboť na
jdou na zemi ráj! Blahoslaveni, kteří lačnějí po akciích a dluž
ních úpisech, neboť oni nasycení budou! Blahoslaveni, kteří se
koří právu silnějšího, neboť oni k těm desíti tisícům nahoře při
počtení budou! Blahoslaveni, kteří pro peníze svou konkurencí
bližního zničí, neboť jejich jest království pozemské! Blahoslave
ni zámožní! Blahoslaveníi lakomci! Bohatství národů je národů
blaho! — Tak Smith. Ne sice doslovně, ale podle ducha.

Kristus řekl ve svém horském kázání opak toho, co řekl Adam
Smith. Kristus buduje šlěstí národů na nevážnosti k bohatství.
Blahoslaveni, praví, chudí duchem. Blahoslaveni tiší! Blahoslaveni
Ikající! Blahoslaveni milosrdní! Blahoslaveni pokojní! Blahosla
veni pronásledovaní! Blahobyt národů nespočívá v bohatství ná
rodů. Kristus mluví ještě zřetelněji. Tak zřetelně, jako nikdy ne
mluvil žádný socialista: »Běda vám, bohatým, neboť již máte
potěšení svoje! Běda vám, kteří jste nasycení, neboť budete lač
něti! Běda vám, kteří se smějete nyní, neboť budete kvíliti a pla
kati! Běda, když vám lichot:ti budou všichni!« (Luk. 6, 24-26.;
Bohatství národů může uvésti národy do neštěstí. Bohatství jest
proto nebezpečím! Bohatství bývá velmi často získáno, zvláště za
našich dnů, hříšnými cestami: lží, podvodem, lichvou, utiskováním.
Na jeho čele vypáleno stkví se slovo Proudhonovo: Majetek je
krádež! »Kdo chtějí bohatnouti, upadají v pokušení a v osidlo
ďábiovo« (I. Tim. 6. 9). Bohatství Je mravním nebezpečim! Zá
možní zabývají se skoro výlučně jen hmotnými věcmi. Duch a
smysl hyne obchodováním. Náboženství má u nich jenom potud
platnost, pokud se vyplácí. Není času na věčnost. Bohatství jest
tedy náboženským nebezpečím. Majetnost dovoluje všecky pří
1emnosti a rozkoše života. Co potřebuje, to má. Co chce, dostane.
Činí člověka rozmařilým. Zeslabuje energii charakteru. Těžko je
býti bohatým a mítí porozumění pro učení o kříži. pro sebezepření
a pro pokání. Bohatství je nebezpečím pro charakter!

Evangelium neupřílišuje. Ani my nechceme upřílišovat. Uřecka
bato nebezbeči je možno překonat. I bohatí mohou býti poctivým.
I bohatí mohou býti hluboce náboženští. I bohatí mohou býti
dokonce kajícníky. Možno tedy i na této cestě dostati se do nebe.
Ale je tu propast vedle propasti. A hladké náledí má pod noha
ma bohatý člověk. Poměrně málo jich dosáhnou cile. »Snáze jest
velbloudu projíti uchem jehly, než boháči vejíti do království ne
beského« (Mat. 19. 24). Tak praví ten, jenž nepřehání a nenad
sazuje: Kristus, věčná Pravda! Křesťanství a s ním svatí nevidí
v bohatství žádnou dokonalost, nýbnž břemeno. To se my moderní
lidé musíme učit jinak smýšlet. A jestli to nedokáží s námi svatí
svým dobrým příkladem, pak to dovedou komunisté, když násilím
rozbijí modlu mamony.

Viděl jsme, jak smýšlejí svatí o bohatství ve světle evangelia.
Je tudíž jasno, jak následkem toho smýšlejí o chudobě. Světec je:
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člověk Jenž má fixní ideu, která jej úplně a výlučně zaujímá,
ideu o konečném cili, ideu o věčnosti, ideu o Bohu. Světec smýšli
s neúchylnou důslednosti logicky. Používá všeho, pokud jej to
vede k cili, a zňíká se všeho, co jej od cíle vzdaluje. Staví se proto
s nepodmíněnou duchovní neodvislostí ke všemu, co se nalézá
mezi ním a jeho cílem. Žádné stvořené dobro, ať se jmenuje jak
koli, nečiní konečným cilem. /e proto riiterně úplně neoďvislý také
vzhledem k penězům. Světec je duchem chudý.

To je chudoba duchem. Chudoba rukou a chudoba peněženky,
chudoba, která vykukuje z rozbitých oken a z roztrhaných střevíců.
sama Ještě nestači. Také pod cáry žebráka může tlouci srdce bláz
nivou láskov a touhou po penězích. "Také nezaměstnanec může
skláněti kolena před zlatým teletem, jako by to byl Bůh. Chudoba
duchem jest, jak už to slovo naznačuje, něco ze světového názoru.
Něco náboženského. Něco niterného. Smýšlení je to. Jak se dras
ticky vyjadřuje Langbehn, je to boj duše proti bezduchovosti, du
cha proti hmotě, Boha proti ďáblu. Světec, nejsvobodnější člověk
na zemi, může proto s radostným srdcem a s usměvavou tváří,
když to musí býti, všeho se zříci pro poslední cíl, pro Boha, pro
duši, pro trpící lidstvo. Potřebuje peněz jenom jako rolník mrvy.
Aby konal dobro. Aby podporoval skutky víry a lásky a aby získal
život a zdraví. Ale nemá žádné úcty před penězi, žádné k nim
lásky. Taková je idea svatých v ohudobě. Taková chudoba du
chem.

Doby rozkvětu a doby úpadku v dějinách církevních souvisí
podstatně s tím, jak smýšlelo křesťanstvo v těch dobách o peně
zích. Zdali jako Kristus, jako starodávná ©Církev, ©jako
svatí, anebo jako svět a lidé poživační. Stoupal-l; tlakoměr lásky
k penězům do výšky, tlakoměr křesťanského ducha klesal, a na
obak. Kristus Král byl též králem dobrovolné ohudoby. Maria, Jo
sef, Jan Křtitel, apoštolové žili chudě. U prvních křesťanů byla
chudoba a láska v takové vážnosti, že lidé prodávali pole a strže
né peníze za ně odváděli pro nuzné v obci. Čím to je, že
se stal kapitalismus, toto národohospodářství lásky k penězům, svě
tovou mocí? Protože křesťané, mikoliv křesťanstvi, odpadli od
evangelického, starokřesťanského pojetí o penězích, od prvního
z osmi blahoslavenství, od národohospodářství svatých, od chudoby
duchem.

Skoro už před stem let napsal Donoso Cortés v jednom listě
královně Marii Kristině: Dnes mohou jediné svatí Ještě zachrámiti
národy! "Toje nyní pravdivější než tenkrát. V dobách mimořád
ných obtíží obyčejní lidé nestačí. Dnes potřebujeme lidi, kteř:
smýšleji o penězích jako sv. Alžběta — svatých boháčů, sv. chuďasů.
Zklamou-li svatí boháči a svatí chuďasové, pak, jak se zdá, bude
mít: Prozřetelnost Boží už jenom jeden prostředek, aby napravila
pohanské pojetí moderního světa o penězích. Bolševictví! Bolše
victví, dopusti-li je Bůh, bude Jen proto dopbuštěno,aby rozstříštilo
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moderní modly, a jednou z těchto model je zlaté tele. Proto
zpět ke křesťanskému pojetí o penězích. Blahoslavení chudí du
chem! Blahoslaven duch Alžbětin!

SVÁTEK MARIÁNSKÝ

Blízko matky

Domácnost, v níž se nemluví o matce, je chladná domácnost.
Církev, v níž se nemluví o Matce Boží, je chladná, studená Cir
kev. Katolická Církev je Církev hřejivá. Je hřejivá, protože je
tu Ježíš. Je hřejivá, protože se v ní cítí Matčina láska a protože
je v ní slyšeti Matčina slova. Opět a opět. Tak tomu bylo hned
na počátku. Již o dni narození Církve, o prvních letnicích, byla při
tom Maria. A od té doby je tomu stále tak. Katolická Církev,
Církev Ducha sv., je domem Matčiným, je mariánskou Cirkví.
A je možno tvrditi: Čím více v kterém chrámě žije Duch sv..
tim více ctí se tam Matka, tím více se tam mluví o Matce a
s Matkou. Slavnost (škapulířová) je opět pro to důkazem, jak
blízko jsou si Maria a katolický lid.

Nestačí mluviti o Matce; je třeba býti jí na blízku. Jak se mluvi
s Matkou, Je-li ji člověk nablízku? Protože úcta mariánská hraje
v katolické Církvi tak velikou úlohu, je zřejmo, že tato otázka
má pro nás veliký praktický význam. Předpokladem pro pozorné,
srdečné zabývání se s Matkou Boží je vědomí, že Matka Boží
nás vidi a slyší, že tedy, byť ne bezprostředně tělesně, tož přec>
duchovně, obravdu a skutečně je nám blizka.

K tomu není potřebí žádných zázraků, žádných zjevení jako
v La Salette a v Lurdech. Stačí, víme-li, opírajíce se o článek
víry o obcování svatých a ustavičnou praksi Církve, že oči Matky
Boží nás vidí, uši Matky Boží nás slyší, srdce Matky Boží je nám
nakloněno, Matka je zde! A nyní, jakého způsobu má býti naše
rozmluva s Matkou, o níž víme, že je nám na blízku?

1. Předně musí býti naše rozmluva s ní familiární, důvěrná,
dětinná. Jsme s Marií v prvním stuflmi spříznění. "To řekl Ježíš
na kříži, když Marii označil za naši Matku a věřící za její dítky.
Nejbližší příbuzní mluví spolu docela jinak nežli s cizími. Je to
hovor rodiny. Mluva rodiny je mluvou prostoty. Bylo by směšné,
kdyby někdo ichtěl předstoupiti přeď otce a matku a chtěl by
s nimi mluvit: pečlivě připravenými, umělkovanými, nadšeným:
větami, temperamentními frázemi, s vybraným patosem, před
nesem, se strojenou vroucností jako v nějakém divadle. Kdo
by takovou řeč požadoval k obcování s Matkou Boží. jako by
se jí měl člověk napřed naučiti četbou a deklamováním Vrchlic
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kého a Svatopluka Čecha, ten neví, co to je modlit: se. Abychom
mohli mluviti s Matkou Boží, k tomu není třeba žádných vědo

mostí mluvnickýchnebo literárních, nné dětinné lásky a dětinnédůvěry. Všecko ostatní přijde samo. Čímprostěji, čím přirozeněji,
čím jednodušeji, slovem, čím důvěrněji s ní mluvíme, tím lépe.
Matka Boží rozumí každé řeči, je-li to řeč dětinná.

2. Jak se mluví s matkou? Osobně. Modlitba musí míti na sobě
cosi osobního. Chce-li dítě říci něco své matce, nehledá napřed
v nějaké čítance a neučí se nějaké větě nazpamět, aby ji potom
matce opakovalo. Aby vědělo, co má říci, neptá se knihy, ale
srdce. Jinými slovy: dítě je vůči své matce osobní, dává sebe samo.
Mluví po svém, ne bo cizím. "Taková musí býti také modlitba.
Každý má svou modlitbu jako má každý své písmo, svou chůzi,
svůj způsob vyjadřovati se. Člověk se modlí ze svého nitra, před
náší své věci, svá tajemství srdce, své plány, své křehkosti, své
úzkosti, své radosti. Modliti se znamená: Bohu a jeho svatým sdě
lovati, co jim člověk říci má, nic víc a nic méně. Bez přepínání,
ale také si s nimi nezahrávati na schovávanou: Když se modliš,
buď tím, čím jsi! To znamená: modliti se osobně.Zvláště k Matce,
k nejlepší Matce, je potřebí co možná osobně se vyjadřovati. Z to
ho tedy vyplývá, že nestačí vždycky jen určité způsoby při
modlitbě opakovati nebo z nějaké knihy čísti. Ne, že bychom se
osmělovali zavrhovati jisté způsoby modliteb nebo modlitebni
knihy. Písmo sv. a Církev doporučují nám výslovně určité modlit
by, Žalmy, Otčenáš, odpustkové modlitby, bohoslužebné formuláře.
Tyto modlitby jsou vznešené vzory, plné Ducha sv. Ukazují nám,
jak se svatí modlili a jak my se modliti máme. | =

Ale modlice se je, máme do těchto ctihodných forem vkládatí
svého ducha, své srdce, svou osobní bytost; a pak nemáme těchto
ústních způsobů modhtby uživati výhradně. Nemáme býti otroky
modďlitebníchknih. Máme se učiti už na klíně matčině vyjadřovati
se svými slovy. Ano, jest možno tvrditi, že jenom ti dovedou se
správně modliti, kdo i bez modlitební knihy a bez modliteb z pa
měti známých dovedou se modlit: z plnosti srdce svého. Zvláštním
prostřeďkem takto správně, intimně v modlitbě se vyjadřovati je —
obcování s nebeskou Matkou.

3. Jak se mluví s Matkou? Řeknu: prakticky! Mohlo by se též
říci aktuelně, čeho je zrovna teď potřeba, co se nám v přítomném
okamžiku samo naskytá. Vždyť nebýváme k modlitbě vždycky
stejně ochotni. Proto také nedoveďeme s Matkou vždycky
stejně mluvitu ©Bývají časy radosti a časy zármutku. Chvíle
důvěry v Boha, že člověk na nebe zrovna útočí; a chvíle skleslost;.
Jsou chvíle klidu a chvíle bojů. Jsou časy vítězství a časy porážek.
Modliti se tedy prakticky značí tak se modliti, jak to je naší du
ševní náladě přiměřeno a jak to žádá té doby potřeba. Býváme
opravdu někdy velice nepraktičtí. Známe Marii. Známe její moc,
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její dobrotu, její milosrdenství; ale právě tehdy, kdy bychom na
to měli nejwíc mysliti, zapomínáme na to.

Modlíme se. Mluvíme s Matkou každého rána, každého večera,
možná snadi po každé, když se zvoní k »Anděl Páně«. Dobře tak.
Ale zrovna tenkrát, kdy toho je nejvíce potřebí, ku podivu, modlí
váme se co nejméně. To není dobře. Nejpotřebnější Je modliti se
v nouzi a nebezbečenstvi, volati o pomoc v pokušení nebo v ně
jaké tělesné nebo duševní těžkosti nebo nesnází. Navyknouti si in
stinktivně, sami od sebe, právě tehdy volati matku, když nastalo
nebezpečenství; tož bezprostřední praktická modlitba, to je mod
htba nejdůležitější.

Děti musí nám býti i v tomto ohledu příkladem. Děti nevolají
matku jenom šablonovitě v určitých hodinách, nýbrž tenkrát, když
v případě zcela určitém pomoci matčiny potřebují. To je praktické!

Kdybychom byli lidmi prostšími, nemohli bychom se teprve učiti
mluvit. Rozumělo by se to samo. Malé děti také nepotřebují
zvláštního návodu, jak mají obcovati s otcem a matkou. To jim
poví srdce. Ale my moderní lidé jsme příliš strojení a přeumělko
vaní. Musíme se mnoho modliti k Duchu sv. Duch sv. učí, jak
máme s rodinou Boží obcovati. Učí nás mluviti s nebeským Otcem:
Abba, Otče! Učí nás mluviti s nebeským bratrem: Ježíši! Učí nás
také, jak se mluví s Matkou prostřednicí: Avc Maria! Ave Matko!
Buď zdráva!

Svátek škapulířový! Svátek mariánského škapulíře. Náznak ta
jemné blízkosti Matky a ditěte! Jaký tvůj škapulíř, taková tvá
modlitba, takový tvůj hovor v tajemné blízkosti: životný, femiliár
ni, osobní.

RŮŽENCOVÁ NEDĚLE

Boj o ženu

Staré podání tvrdí, že hadi, tito zuřiví nepřátelé člověka, vice
nenávidí ženu než muže, a proto ji Častěji přepadávají a svým
uštknutím usmrcují. Je-li v zástupu mužů jen jediná žena, právě
tu hledí prý otráviti svým jedem. Je-li tato domněnkapřírodopisně
správná či nikoliv, nevím; ale každým způsobem má náboženské
pozadí. Ďábel, který je protivník pokolení lidského,projevuje ste]
ně tajemnou Jako nápadnou zuřivost a vztek broti ženě.

Boj satanův o ženu vidíme jako světodějnou skutečnost už na
první stránce Písma sv. jasně a zřejmě: »Hospodin Bůh pravil
k hadu: Nepřátelství ustanovuji mezi tebou a ženou, mezi potom
stvem tvým a potomstvem jejím. Ona rozdrtí hlavu tvou, kdežto ty
budeš úklady činiti její patě« (Gen. 3, 15.). Boj o ženu je neroz
lučně spojen s velikým bojem na nebi, s bojem o Boha-člověka.
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Má kristocentrickou povahu. Platí ženě jako nositelce Krista.
Ďábel chce v ženě zasáhnouti Boha-člověka.

Tento světodějný boj satanův o ženu je zároveň nejhlubším ob
sahem růžencové modlitby. Růžencová modlitba není pouze mod
litbou soukromou. Modlitba růžencová je součinnosti na velikém
světovém bojišti, jehož středem je žena a drak, jehož předmětem
je panství Krista-Krále a jehož tři fáse tvoří: b0j o Evu, boj o Ma
rů a boj o matku Ctirkev.

1. Boj o ženu je v první řadě boj o Evu. Možno říci: to byla
válečná lest, to byla taktika, to byla psychologická vypočítavost.

(le byl to také princip. Satan míře na Evu, mířil na celek. Praví
: padne- li žena, padne také muž; a klesne-li matka, klesnou

1i její potomci.
Satan míří ve svém plánu válečném kristocentricky. Satan

smýšlí vždycky kristocentricky; ovšem ve zlém smyslu. Při jeho
útoku na ženu běží mu konec konců o smrtící ránu na toho,
»který přijíti má«, na Krista. Ve stínu zapovězeného stromu má
se rozhodnouti osud jeho velikého protivníka. Uštknutím zezadu
do paty. Ale jistě smrtelně.

Boj proti ženě v prvých čtyřech tisících roků byl jen pokračo
váním plánu v ráji na svedení a proto v posledním konci bojem
proti Kristu. Strom člověčenstva měl býti revolučním jedem hří
chu ženina do té míry proti Bohu nakvašen a nakažen, aby by!
neschopen přinášet: ušlechtilé ovoce Krista Krále. Boj platí ženě
jako budoucí nositelce Krista Krále.

Satansko-protikřesťanský atentát na ženu má dďvoji pohnutku
útoku. Žena má býti přivedena k pádu smyslnosti. »Zdálo se ženě,
že jest strom k požívání velmi dobrý, oku krásný a zraku lahodný.
Vzala tedy z jeho ovoce a jedla; dala též svému muži, a ten jedl
také« (Gen. 3, 6). Tak vypravuje Písmo sv. Ďábel vstupuje do
duše ženy oknem oka. Žena je krátkozraká. Nehledí do hloubky
a do dálky věcí. Nemysli. Nechá se ošáliti zevnějším zdáním a ci
tem. Smysly vládnou nad jejím rozumem a svědomím. To je oby
čeiný průběh hříchu ženy: Žena shledá. že zakázané ovoce je
krásné pro oči a chutné k jedení. Pak po něm vztáhne ruku.
Smyslnost, toť cesta k pádu ženy do hříchu.

Druhou pohnutkou k útoku je marnivost. Satan apeluje na mar
nivost ženy: Budeš rovna Bohu! Zbožňována! První — místo
druhé! To ženě lichotí. Podle božského světového řádu jest žena
pomocnicí mužovou. Druhá. Její velikost je v tom, aby byla tím,
čím chce Bůh, aby byla. Spolupůsobící, nikoliv vedoucí. To žádá
pokora.

Hřích luciferův záležel v tom, že nechtěl býti druhým vedle
Krista, toho prvního. "Toto smýšlení, kterým započala revoluce
v nebesích, má nyní vneseno býti skrze hada i do ženy. Žena má
v ráji míti první slovo. Žena má býti na zemi středem, kolem
něhož se všecko točí. První — místo druhé! Odtud béře vzpoura na
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zemi svůj počátek. Její půvoď je však luciferánský. Feminismus
je luciferiánský. Původcem jeho je satan.

2. Boj o ženu jest boj o Mari. Marie darovala světu Kris
ta Krále, toho prvního, hlavu všeho stvoření, neviditelného 1 vi
ditelného.

Marie smýšlí úplně kristocentricky v duchu víry, naděje a lásky.
Kristus Král je jí vším. Ona se cítí vůči němu, opačně než Eva,
vždycky druhou.Dívkou Páně. Smýšlí proto docela antiluciferián
ský, protirevolučně. Proto rozdrtí hlavu hadovu. Osobně a ve
svém Synu.

Jako je Maria veskrz antiluciferiánská, tak je ďábel veskrz
protimariánský. V boji o ženu jde mu především o to, zranit: Ma
rii. V pramáti Evě vidí Marii. V každé ženě, zejména v panně,
vidí něco z Marie. Ve všech končinách, kde panoval a kde dosud
panuje, je žena nejnešťastnějším tvorem. Otrokyní. Všemi mož
nými prostředky snížená a pošlapaná. Toto pronásledování a sní
žení ženy je ve svém původu satanské. Ale všecko to je konečně
rána. mířená na Marii.

V Evě, své matce, a ve všech ženách, svých sestrách, proná
sledovaná zuřivostí, jejiž obraz dějiny sotvavylíčiti dovedou, byla
Maria pronásledována i ve své osobě. Co byl její život od jeslí
alžpo kříž! Jako její syn mužem bolestí, tak je i ona ženou bolestí.
»Ó, vy všichni, kteří kolem jdete cestou, pohleďte a vizte, je-li bo
lest, jako bolest má« (Pláč i 12). Žádné jiné neplatí pojmenování
»Královny mučedníků«. Ji satan nenávidí na smrt.

3. Boj o ženu je posléze bojem o Církev. Církev je mystická
žena, nevěsta Kristova, matka dítek Božích. Jako matka duchovní
je Církev stále živoucí rodičkou Boží, jako je ve své hlavě stále
živoucím Kristem.

Kdo nenávidí Cirkev, nenáviďi Mari. Satanské pronásledování
Církve je vždycky proti Kristu a proti Marii, nepřátelské Kristu
a nepřátelské Marii.

Tajné zjevení ličí proto ve 12. kap. pronásledování Církve sa
tanem jako boj draka proti ženě. »Když drak viděl, že je svržen
na zem, pronásledoval tu ženu, která porodila chlapečka. I vy
chrlil had ze své tlamy po ženě vodu jako proud, aby ji utopil.
Ale země přispěla ženě: otevřela ústa svá a pohltila proud, který
byl drak vychrlil ze své tlamy. I rozzlobil se drak na ženu a ode
šel, aby bojoval s ostatními z pokolení jejího, kteří zachovávají

přikázání a mají svědectví Ježišovo.« Ďábel nenávidí Církev,
protože je Církev mystickou ženou, nevěstou Beránkovou a matkou
bratří a sester Ježíšových. A satan nenávidí ženu. —

Opakujeme: Při růžencové modlitbě má nás provázeti, zvláště
v měsíci říjnu, velmi: živé vědomí, že je to sestoupení na bo
jiště světa, společné zápolení v omom šestitisíciletém boji ženy
prot: draku. Růženec jest něco výslovně bojovného, něco anti
luciferiánského, jakési zaklínání ďábla.
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Na druhé straně vidíme, jak nesmírnou moc má žena ve světo
vém dění. Ušecko zlo a všecka spása ve světě začíná ženou. Evou
nebo Marii. Každá žena je něčím z Evy nebo z Marie. Cherchez la
femme! Hledejte ženu. Chce-li kdo hnáti ženu neomylně do pro
pasti, musí ji podle luciferiánského příkladu učiniti smyslnou a
zbožňovati ji nestoudnou módou a radikální emancipaci. Naopak,
kdo chce lidstvo zachrániti, musí zachrániti ženu, t. j. učiniti ji
pokornou a čistou, — slovem mariánskou. Zachránění ženy je ve
likým problémem Krista Krále,

K SVATOŘEČENÍ BL. LUCIE FILIPPINI

22. ČERVNA 1930

Škola svatých

Den 31. prosince 1929 nestačí. Ke dni 31. prosince 1929 patří
nutně ještě den 22. června 1930. Den sv. Silvestra 1929, kdy byl
proklamován katolický školní program papeže Pia XI., dokázal,
že 1900letá Církev, prohlásivší Království Kristovo, má v úmyslu
vychovati nové lidstvo, takové, jež by vážně pojalo intronisaci: Je
žišovu. Než encyklika o křesťanské výchově mládeže, ač sebe dů
ležitější, jest přece pouhou teorií. Svatou teorii sice, ale přece
jenom teorii.

Dne 22. června dokazuje sv. Otec kanonisováním učitelky, že
Církev také má skutečně moc svým vychovatelským programem
svět obnoviti. Včera, dnes i zítra! Nic neznázorňuje lépe ency
kliku Pia XI., a tím též ideu katolické školy, než svatořečení Lu
cie Filippini. Tu viďěme, čim katolická škola býti musí a chce.
Býti snatyní! Vidíme tu tedy, čím má býti v katolické škole učitel
nebo učitelka: světcem, světicí!

Katolická škola svatyni. To je smělá myšlenka. Člověku se zdá,
že vyšla z pera nějakého absolutisty, jemuž je skutečnost nezná
ma a který rád zabíhá do přepjatých extrémů. Ve skutečnosti za
m děkujeme muži, jenž jak svou přirozenoupovahou, tak i svým
vznešeným postavením cítí se povolaným zastat: sestřízlivé pravdy.
Jmenuje se Achille Ratti. Je to papež Pius XI. Sv. Otec praví
ve svém proslulém okružním listě, že škola s rodinou a Církví
srůsti musí v nejdokonalejší morální jednotu, jakou jen pomysliti
lze; v takovou niternou spojitost, že může s roďtnou a Cirkví tvo
řiti Jedinečnou, křesťanské výchově zasvěcenou svatyni, ač ne
chce-li minouti se svým cílem a změniti se právě v opak, totiž
V dílo zkázy. A papež používá při tom slov Mik. Tommasco:
»Neni-li škola chrámem, pak je peklem.«

Nevím, pojal-li kde některý pedagog novější doby tuto myšlen
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ku hlouběji a provedl-li ji radikálněji než učitelka, která 22.
června byla prohlášena za svatou. Lucie Filtbbini, narozená 13.
ledna 1672 neďaleko Civitavechio, stala se pod vedením kardinála
Barlarigo a vlivem kongregace zbožných spolupracovníků, založené
od blahosl. Karla Caraffy, zakladatelkou »zbožných učitelek« —
»Maestre Piae«. Naplněna apoštolským duchem proměnila Lucie
školní učebnu v opravdový chrám. (Moderní hygiena žádá jako
podmínku zdárného vyučování vzďuch a světlo. Ale je ještě, nač
modernisté zapomínají, daleko důležitější hygiena, hygiena duše.
Ue škole se musí dýchati nepřetržitě katolický vzduch. Ušecko se
musí stavěti do světla nadpřirozenosti. "Taková byla pedagogika
svatých.

Proto je škola svatých školou modlitby. Divky, jakmile přišly
do třídy, ihned poklekly a pomodlily se »Otčenáš«, »Zdrávas«,
»Věřím v Boha« a krátkou modlitbičku k Andělu strážci. Na to
vykonaly stručný akt klanění. Tak věnovaly trojjedinému Bohu
neodvolatelně své srdce a svou vůli.

Při ručních pracích odpovídáno bylo na otázky katechismové
a zpívaly se písně. Rozumí se samo sebou, že nebylo zapomínáno
také na školní bohoslužby. Po ukončení vyučování dívky zase po
klekly a modlily se, majice ruce na prsou zkřížené, Zdrávas krá
lovno. Odpoledne konaly žačky modlitby za duše v očistci, zá
umírající a za obrácení hříšníků, k večeru růženec. Jak vidět, ško
la svatých byla chrámem.

Nelze si pomyslit větší protivy, než je mezi školou modlitby
svatých a beznáboženskou školou moderní. Boj proti kříži a školní
modlitbě je jenom zevnějším znamením, Jak se školní vyučování
vice a vice bolševisuje. Také katolická škola je pořád na modlit
bu chudší a chuďši. Tu a tam mluví se o Bohu, ale už málo se
mluví s Bohem. Ještě sice školní modlitba zůstala, ale školní
modlitba je pouhé minimum katolické školy modlitby. Svatoře
čení učitelky z Montefiascone má v tomto ohledu učinit zase kato
lickou školu katoličtější. Nejde o podrobné napodobení cvičení
a formy. Jedná se o ducha. Ale není žádné pochybnosti o tom.
že katolická škola musí se státi mnohem vic školou modlitby, aniž
by tím utrběla jeji zdatnost.

Škola svatých školou výchovnou! Předpokladem veškeré vý
chovné moudrosti je, aby pedagog věděl, co je člověk, a proto
těž, co je dítě. Nesmírnou, ve svých následcích nevypočitatelnou
chybou moderní pedagogiky bylo, Že stanovila školní zákony po
dle školní knihy, a stavěla školní paláce, nevědouc, co je dítě!

Viděla v dítěti jenom bytost s prázdnou hlavou, jejíž hlava
se musí nacpati vědomostmi. Zapomněla, že dítě má nejen hlavu,
nýbrž také srdce, vůli a k tomu nesmrtelnou duši. »Nikdy.«
praví encyklika sv. Otce, »nikdy nesmíme pustit s očí, že předmě
tem výchovy je celý člověk, duch spojený s tělem v jednotu při
rozenosti, se všemi svými přirozenými 1 nadpřirozeným: schop
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nostmi, jak jej známe z rozumua ze zjevení.« Celý člověk cho
dí do školy, nejen hlava, také duše, také srdce, také vůle!

Sv. Lucie nevyučovala hlavy, ale lidi. Jejím cílem bylo dívky
z lidu tak vzdělávati, aby se z nich staly jednoho dne opravdové
křesťanské matky a ženy. Proto mělo celé její vyučování výslovně
praktický ráz. Žačky poslouchaly, aby činily. Učily se, aby byly
tím, čím měly býti. Nabyté vědomosti zhodnotily v dovednost.
Vědění stalo se jim životním návykem. Co chápaly rozumem, bra
ly si k srdci a proměňovaly ve skutky. Ve všem se cvičily, nejen
ve čtení, psaní a ručních pracích. Všecko sloužilo budoucímu do
spělému člověku v jeho povolání a snaze dojiti šťastné věčnosti.
Její škola byla takřka noviciátem života. »Žačky,« praví její Živo
topisec, »nezdály se být: dítkami z města, ale horlivými novicka
mi nějakého kláštera.« Byl to malý ráj! A proto stěpbnicenaďse
ných, přikladných žen, vzorů blíženské lásky, obětavé radosti, po
kory a trpělivosti.

Škola svatých školou osobnosti! »Dobré školy,« jak pnaví en
cyklika, »nejsou zrovna plodem dobrých plánů školních, ale spíše
a především dobrých učitelů.« Tato věta měla by býti nadepsána
nad vchodem všech učitelských ústavů. Moderní škola vztahuje
zimničně a zoufale své ruce po metodách, osnovách a plánech u
stavičně nových. A zatím krise se stává pořád vážnější. Chorobné
hledání nových metod je vždycky důkazem dob chuďých na o
sobnosti. Čeho škola potřebuje více než všeho jiného, je učitel
(učitelka), který vzdělává svou osobností, a je proto sám osob
ností silnou, tedy učitel, kerý je duši školy. Horujeme pro ná
zorné vyučování. Je v něm však kromě stránky dobré i mnoho ne
zdravého. Avšak je Jisté názorné vyučování, které je k životu
nutné, a to je učitelova osobnost.

Největšími a nejsilnějšími osobnostmi jsou svatí a světice, a
proto jsou 1 nejlepšími vychovateli a vychovatelkami. Takovou
silnou osobností je Lucie Filippini, »svatá učitelka a matka sva
tých učitelek«, jak ji jmenuje Pius XI. A papež školní encykliky
přichází téměř v nadšení a volá: »Ejhle! Tu stojí Lucie zcela
vpředu na podiu, aby ji všichni viděli a následovali. Nyní, kdy
více než kdykoli jindy se volá, jak je potřebí posvěcení učitel
ského povolání. :Nyní, kdy Je škola vším, začátkem a základem
všeho, kdy ale též všecko ohrožuje. Nyní, kdy více než kdykoli
jindy je potřebí, aby škola se stala začátkem křesťanské pravdy
a výchovy, a tak i přeďsiní do chrámu Ctrkve.«

My opakujeme nadšeně vroucí slovo papežovo, pronesené po
prvé 21. března 1926: »Nyní stojí Lucie zcela vpředu na podiu!
Aby ji všidhni viděli a napodobovali!l« Den 22. června 1930 je
providencielní, jako 31. prosinec 1929. Den 31. prosince jest
dnem papeže katolické školy. Den 22. června je dnem svatých ka
tolické školy. Teď to musí jíti! Teď přijď, Duše sv., a vzbuď si
na přímluvu sv. Lucie »svaté učitelky a matky svatých učitelek«,
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pokolení nových apoštolů školy, pokolení niterných, osobně sil
ných, opravdu katolických učitelů a učitelek, duše to přiští 0
pravdu katolické školy, školy katolické modlitby, výchovy, prá
ce a charakteru.

KE DNI SVATÉ ANNY

Z dílny ke cti oltáčů
(Příspěvek k Luk. 18.14.)

Nemiluji svobodomyslných frází, protože z nich připadá na
5 procent poctivosti 95 procent lži. Tak zvaná práva lidu jsou vět
ším dílem v moderních zemích jen proto vymyšlena, aby se ne
chaly hloupé davy tím snáze udržet v nevolnictví. Celý
liberalismus pozůstává obyčejně v tom, že se klec a okovy
pozlatí, kdežto žalářníci zpívají pro zábavu písně o svobodě,
aby se otroctví lépe snášelo. Katolický středověk neznal liberálních
frází, ale těšil se svobodě, kterou i císařové respektovali. Dnes
té svobody neznáme, ale máme fráze.

Je jistá pravá demokracie, demokracie Církve. Církev jest
monarchistická, protože jeden vládne, je aristokratická, protože
nejnadanější, nejzdatnější spolupracují, je demokratická, pro
tože je všecko pro did, a nejprostší dítě lidu má možnost na
dáním a ctností postupovat. Než to není hlavní věc. Demokratická
ráže Cirkve jeví se hlavně v tom, že nejmenší může býti největ
ším v království Božím. Největším je svatý. Máme na našich
oltářích zástupce nejnižších lidových vrstev, děti pastýřů, služky
1 žebráky. Na důkaz toho popatňřme o svátku sv. Anny na její
jmenovkyni, někdejší textilní dělnici a pozdější manželku děl
níka, Annu Marii Taigi, která zemřela 9. června 1837 v Římě.

Anna Marie postavena byla od Boha do devatenáctého sto
letí. Devatenácté stoleti je stoletím všemocného liberalismu a jeho
dospívajícího syna socialismu. Liberalismus a socialismus jsou
materialismus, liberalismus materialismem majetných, socialis
mus materialismem | proletářů. Materialismus popisuje sv. Jan
těmito slovy: »Všecko, co je na světě, jest žádost těla, žádost očí
a pýcha Života.« Zábavy, peníze, pýcha. Chtějí učinit zemi ne
bem a ponechati nebe andělům. Stavějí domy a zařizují je tak,
Jako by tu mohli zůstati vždycky. Jedí, pijí a užívají, jako by už
zítra musili umříti. Ušecko je kulturou pozemní. Anna Marie,
žena proletáře, měla Prozřetelností dáno za úkol, tuto liberální a
socialistickou pozemní kulturu přemoci, a tím ji popříti, ukázati
její nesprávnost, nepravdu, faleš. Liberální a socialistický blud
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o nebi na zemi překonávají svatí dobrovolnou chudobou, du
chem kajícím a pokorou.

Anna Marie byla chudá. Mzda jejího manžela, služebníka
panské rodiny, nestačila pro velkou roďinu se sedmi dětmi. Kní
žecí členové nabízeli často bohaté dary a celé zaopatření
z vděčnosti za dobrodiní, dosažená od Boha na přímluvu
služebnice Boží. Anna Marie nechtěla, aby peníze hrály nějakou
roli v díle Božím. Všecky ty dary odmítla. Chudoba a práce by
ly jí milejší. Královna toskánská otevřela před ní jedenkrát zla
tými penězi naplněnou zásuvku: »Anno, vezměte si, jak mnoho
chcete.« Anna se usmála a řekla: »Já sloužím Bohu. Ten je bo
hatší. Ten už bude miti o mě péči ve své dobrotě.«

Neskládala ruce do klína očekávajíc, že Bůh zázračně naplní
její koš chlebem. Pracovala tak, jako každá jiná pilná hospo
dyně. Ale byla dokonale přesvědčena, bude-li hledati především
království Boží a spravedlnosti jeho, že jí s neomylnou jistotou
bude přidáno všecko, čeho je potřebí. Bůh, který živí
ptactvo nebeské a odívá květiny polní, byl jejím útočištěm. Čas
to říkávala: »Já jsem ve svých velikých potřebách vždycky spo
léhala jenom na Boha. A on mne nikdy neopustil.«

Takováto evangelická mluva stala se nám moderním lidem
více a více cizí, nesrozumitelnou. Nahoře 1 dole. Naší věrou, naší
naději a láskou jsou peníze; penize, stát a pojištění. V jednom
katolickém provolání jsme četli: »Všeoko je stísněno postupujícím
zradikalisováním velkých davů. Opříti: se proti tomu radikalismu
je především otázkou čistě peněžní.«

Moderní kultura spočtvá na penězích. Ale peníze nebudou
přemoženy penězi, jak se dnes domnívají široké kruhy katolické.
Peníze, t. j. liberální a socialistický materialismus, přemůže pře
devším katolickými svatými praktikované pohrdání penězi. Bla
hoslavení chudí duchem. Jejich jest království nebeské a rozluš
tění sociální otázky k tomu.

Anna Marie stavěla proti moderní požívavosti kajícného ducha.
S počátku jako mladá dívka a mladá manželka bývala ráda
tam, kde bylo veselo, až jí Bůh do srdce vložil nepopsatelný od
por k marnivosti a zábavám. Moderní lačnost po zábavách nebude
vyléčena nějakou katolickou lačností bo nich. I po této stránce
dlužno svět léčiti allopaticky, t. j. opakem. A opak žádostivosti
světa po zábavách je kající duch. Vykoupení děje se za všech
dob křížem a jenom křížem.

Anna Marie stala se jednou z těch obětavých duší, které bý
vají vyvoleny k mučednictví smírného utrpení. Musila nevýslov
ně mnoho trpěti nemocemi a protivenstvími, podle toho zákona,
který z Golgoty dále působí na všecka staletí, že nevinnost pyká

ra, prov imlé, že obětavá láska působí jako hromosvod spravedlnosti
Největší hrdinství, hrdinství dobrovolně přejatého utrpení pro
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záchranu lidstva, to bylo povoláním naší světice. Bez těchto duší
už by dávno byl svět zahynul. Proto řekl sv. Kašpar Buffalo po
smrti Marie Anny: »Když Bůh tyto duše k sobě volá, je to zname
ním, že chce svět trestati. Připravme se na metly.«

Moderní duch je pýcha a neodvislost. Anna Marie přemáhala
jej pokorou a poslušnosti. Domov chudé dělnice ve skryté uličce
římské stal se jedním z nejslavnějších celé země. Knížata a kar
dinálové přicházeli tam za ní, aby se s ní poradili. Anna Maria
však hleděla svou osobu ukrýti jakousi nadpřirozenou obratností.
Ačkoli znala svět lépe než největší politikové světa, s dětinnou
poslušností podrobovala se svým rodičům, svému muži a svým
duchovním vůdcům. Poslušnost byla pro ni takovým vůdcem, že
se zdálo, jako by pozbyla všechnu svobodnou vůli.

Anna Maria je ve všem radikálním opakem průbojnic ženské
emancipace, která svou vnitřní stránkou není než pýcha a ne
poslušnost. O tom není pochybnosti, ze kterých žen budou spolu
vykupitelky moderního lidstva. A není také pochybnosti, které
ženy jsou větší. Ne ty, které chodí na vysokých chůdách (se na
parují a vypínají), jsou největšími. To dovedou 1 trpaslíci. Nej
větší jsou ty, ve kterých Bůh je vším. Tedy ty pokorné, ty dívky
Páně, ty služebnice Boží, které se vyznají v umění skrý
vati se, a nikoh ty, které dovedně umějí se ukazovat.

Důkazem je zázračný život této světice! Bůh učinil z Anny
Marie, ženy dělnice, jednu z nejinteresantnějšich, nejzajímavěj
ších postav v dějinách světců nové doby. Nejpodivnější, přeta
jemné slunce. Po 47 roků vídala Anna Marie před svýma očima
slunce. Nad hořejšími paprsky byla trnová koruna. Uprostřed
slunečního kotouče seděla majestátní postava ženy s čelem obrá
ceným k nebi, obraz to (symbol) Boží moudrosti. V tomto přeta
jemném slunci viděla Anna Marie věci pozemské 1 nebeské. Po
znávala všecky osoby až do končin země s jejich nejtajnějšími
myšlenkami a nejskrytějšími skutky. Znala osud ©zemřelých.
Události minula. přítomnosti a budoucnosti do nejmenších po
drobností. Stačilo jí jen pohlédnouti na slunce a rhned viděla
v něm obraz osoby nebo věci, kterou věděti chtěla. Viděla celý
svět se všemi národy, tajnými plány politiků a revolucionářů,
s navštívenimi, které na ně přijdou, jejich příčiny a prostředky,
jak je vyléčit. » Před touto prostou a neznámou. ženou,« píše
kterýsi spisovatel, »nemajíi místa žádné vzdálenosti, prostor žádné
rozprostranivosti, čas žádné míry, noc žadné temnoty, diplomacie
žadných tajemství. ďábel žádné lsti, nebo žádného zázraku.«

Pro toto slunce byla Anna Marie bohoslovcem, učencem, pro
rokem, politikem, dějezpytcem. Znala budoucí papeže a veliké
události jejich pontifikátů. Mluvila často o pronásledováních,
která na Církev ještě přikvačí, a o nešťastné době, kdy bezbožné
plány mnohých budou odhaleny. Často se ptá Boha, kdo v těchto
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hrozných dobách obstojí. Bylo jí odpověděno: Ti, kterým dám
ducha pokory.

Vzhledem na tyto budoucí strasti zavedla v rodině zvyk po
večerním růženci modliti se třikrát Otčenáš, Zdrávas a Sláva Otci
k Nejsvětější Trojici, aby Boží milosrdenství ráčilo zmírnit met
ly, které spravedlnost pro tyto nešťastné časy ustanovila. Tato
metla byla ji několikrát v podivuhodném slunci ukázána. Bylo
jí též zjeveno, že Církev po několika bolestných zkouškách tak
nápadně zvítězí, že všecko užasne, celé národy opět se stanou
katolickými a obnovena bude tvářnost země. Anna Marie nehle
děla nikdy ze zvědavosti do divuplného slunce. Dívala se, aby se
za pronásledovanou Církev modlila a trpěla. Tak se stala hospo
dyňka ve skryté uličce světového města ochranitelkou světové
Církve. Nejmenší budou největšími. Kdo se ponižuje, bude
povýšen.



1. neděle adventní. Doba bez Boha
2. neděle adventní. Bída a pomoc v zimě
3. neděle adventní. Pedagogika radostného očekávání

4. neděle adventní. Nechtěj býti velikým, ale malým..Boží hod vánoční. Vánoce v nás
Neděle po Narození Páně. Jdu k Otci
Sv. Štěpána. Z Betlema k universálnímu království
Neposkvrněné Početí. Ta, která drtí hlavu hadovu
Obřezání Páně - Nový rok. Ježíš |.
Neděle po Novémroce. Vzhůru| Vstávat|

Zjevení Páně. Říšská politikaBoží
1. neděle po Zjevení Páně.Doma
2. neděle po Zjevení Paně. Rodina královstvím
Hromnice. Skrze Ježíše k Otci .
3. neděle po Zjevení Páně. Nezávislí .
4. neděle po Zjevení Páně. Bůh můj můžečiniti zázraky
5. neděle po Zjevení Páně. Tmavá skvrna
6. neděle po Zjevení Páně. I. Zrno hořčičné.

II. Katolický kvas

Neděle devítník. Více niternosti
1. neděle po devitníku. Věřím v katolickou lásku
2. neděle po devítníku. Kříž stvořila láska
Popeleční středa. Čtyřicet dní u Ježíše

Neděle po

Neděle po

. neděle postní. Je-li ještě potřebí zázraku?

. neděle postní. Do nebel .

. neděle postní. Proti nečisté řeči

. neděle postní. Učiňme Ho svým Králem

. neděle postní. Pašijové hry — v Rusku
OUvAOMKH

velikonocích.
. neděle po velikonocích. Velikonoční poselství
. neděle po velikonocích. Pastor bonus
. neděle po velikonocích. Jde o celek
. neděle po velikonocích. Věk Ducha svatého
. neděle po velikonocích. Modleme se|

Nanebevstoupení Páně. O cestě do nebe
OrUW

Boží hod svatodušní. Duch katolický
svatém Duchu.
1. neděle po sv. Duchu. Bílá hostie — velký panovník
2. neděle po sv. Duchu. Živá, svatá obět
3. neděle po sv. Duchu. Narození a znovuzrození

67
70
72
76



4. neděle po sv. Duchu. První zákon pracovní „ 136
5. neděle po sv. Duchu. Kázání o spolupráci „ 139
6. neděle po sv. Duchu. Katolickému lidu katolický chléb! . 142
7. neděle po sv. Duchu. Po ovoci jejich poznáte je. . 144
8. neděle po sv. Duchu. Boj zlého jazyka „147
9, neděle po sv. Duchu. Chrámová očista „ 149

10. neděle po sv. Duchu. Dva lidé |. „ 151
11. neděle po sv. Duchu. Boj o porciunkuli „ 154
12. neděle po sv. Duchu. První je láska „ 156
13. neděle po sv. Duchu. „Stanuli zdaleka“ „ 158
14. neděle po sv. Duchu. Buď — anebo! . . 160
15. neděle po sv. Duchu. Lidé Ducha sv. a lidé tělesní „ 162
16. neděle po sv. Duchu. Ježíš u nemocného . „ 165
17. neděle po sv. Duchu. Když klesá teploměr . „ 167
18. n. po sv. Duchu. Kvalitní katolictví, ne zevnější křesťanství 169
19. neděle po sv. Duchu. Třiprapory „173
20. neděle po sv. Duchu. Nebezpečí nákazy. „ 176
21. neděle po sv. Duchu. Mějte v nenávisti nenávist. „179
22. neděle po sv. Duchu. Obraz a nápis „ 182
23. neděle po sv. Duchu. Chtějí odstranit matku „ 184
24. neděle po sv. Duchu. Nebojíme se žádných archivů „ 186

Svátky.
Svatého Josefa. Nová rodina „ 191
Sv. Jany z Arku. Panna a rytíř „ 194
Svatého Jana Křtitele. Otec a farář . 197

Svatého Alfonse zLiguori. Doktor Požár —. „ 203
Nanebevzetí Panny Aarie. Jednoho jest potřebí 206
Svatého Michala Archanděla: Je válka , 209
Andělů Strážných. O andělech Strážných . 212
Slavnost sv. růžence. Růženec velkým tajemstvím a úspě

chem víry 214
Sv. Šimona a Judy. Satanova moc na zemi 217
Poslední neděle v říjnu. Král světa „ 220
Všech svatých. Obrazy svatých „ 223
Na Dušičky. Patříme k sobě „25
Sv. Alžběty. Národohospodářství svatých „ 227
Svátek Mariánský. Blízkomatky „ 230
Růžencová neděle. Boj o ženu „ 232

Ke dni sv. Anny. Z dílny ke cti oltářů „ 258

NIHIL OBSTAT. Dr. Ferd. Černík, censoe ex officio.

Ne. 11.660. Olomacii, die 30. Julii 1937.

IMPRIMATUR! Dr. Joannes Martinů, vicariusgeneralis.
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PŘIPRAVUJE SE:

JINDŘICH Š. BAAR

PŘÍLEŽITOSTNÉ
PROMLUVY

(Sbírky svazek IL.)
K tisku upravil Frant.
Teplý, far. a arch. v.v.

Že Bohem nadaný básník
Chodska a jeden z nejob
líb. romanopisců českých
byl nevšedním mistrem
živého slova, svědčí i dru
hý svazek jeho kázání —
vybraných pietně z ruko
pisné pozůstalosti. Ukazu
je, jak se J. Š. Baar rado
val s radujícími a plakal
s plačícími. Obsahuje pří
ležitostné řeči z období

přes 30 let, pronesené na
různých místech jeho pů
sobení při svatbách, pri
micích, poutích, prvnímsv.
přijímání dítek, pohřbech,
svěceních, jubileích a p.
Každá ta promluva je per
lou, v níž se odrážejí nejen
jeho hluboká erudice a
skvělé nadání řečnické,
nýbrž září duhovými bar
vami i paprsky jeho lid
ských a kněžských ctností.
Kázání jsou prodchnuta
velikou láskou k Bohu,
lidem, Církvi a k národu.

Dále se připravuje:
KÁZÁNÍ NA CELY ROK.

(Sbírky svazek III.)

Již vyšel [. svazek sbírky:
KE KRISTU BLÍŽ!
122 stran, cena brož. vý
tisku 12 Kč, váz. 20 Kč.

Společenské podniky,
Přerov.


